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Een bloeiende jongerenvereniging en een 75-jarig jubileum: het lijkt bijna een 
tegenstrijdigheid. Dit jaar viert Scouting Groenlo haar jubileum. Een teken van 
vitaliteit. Die vitaliteit blijft behouden, omdat steeds weer jonge mensen zich aan-
sluiten. Zo blijft de vereniging jong, levendig en eigentijds.

Scouting is cool, maatschappelijk betrokken en regelmatig actief bij het organiseren van allerlei activiteiten binnen de Grolse 
gemeenschap.

Jonge mensen kunnen zo de wereld om zich heen ontdekken. Zij zijn nieuwsgierig en hebben hang naar avontuur en samenspel. 
Scouting is een echte broedplaats van initiatieven en zelfontplooiing.

Scouting Groenlo is regionaal en nationaal aangesloten. Ze is vaak aanwezig, zoals bij het jubileum van 100 jaar Scouting Ne-
derland. Meer dan 100 Scouts zijn zaterdag 15 mei 2010 met de trein naar Utrecht getrokken om dat spektakel te beleven.

Scouting Groenlo is herkenbaar. Regelmatig zijn de leden te zien in de nieuwe outfit.

Scouting Groenlo is een democratische vereniging. Een duidelijk voorbeeld daarvan is de Groepsraad. Er kan in het bestuur 
van alles worden bedacht, maar de uiteindelijke beslissing wordt in de Groepsraad genomen. Een vereniging om trots op te zijn 
met zoveel jong leiderschap.

In dit boek is het heden en verleden in woord en beeld gebracht. Heel veel eigen avonturen, mooie verhalen en anekdotes zijn 
door jeugd, leden en oud-leden bijeen gebracht.

Het bestuur van de stichting Sint Ludgergroep is dan ook bijzonder in zijn nopjes met alles wat zich rondom de jeugd en jon-
geren op Jongensstad in de afgelopen jaren heeft afgespeeld. Het heeft het volste vertrouwen dat ook in de toekomst de leden 
en vrijwilligers van nu de bestuurders van de toekomst zullen zijn.

Wij willen iedereen bedanken die aan de totstandkoming van dit historisch overzicht van Scouting Groenlo heeft meegewerkt.

Namens de Sint Ludgergroep,

Gerard Wissink, voorzitter

Najaar, 2010

Voorwoord
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1e bijeenkomst: Op 29 december 1934 gingen wij naar het parochiehuis. 
Daar aangekomen stond Hopman J. Wijgerinck boven aan de trap ons op te wachten. Het was vreemd een volwassen man te 
zien staan in korte broek, kniekousen met fl ossen en een grote hoed met een vorkstok in de hand.

Die middag werd besteed aan wat Verkenners betekenen en enkele spelletjes. Op 26 februari 1935 werd ik geïnstalleerd. Ik was 
er diep van onder de indruk. Na een jaar vertrok de Hopman voor verdere studie en werd meester Pothof zijn opvolger.

In 1937 gingen we naar de Wereldjamboree in Vogelenzang. Als naaste buur hadden we een Schotse groep waar we al vlug con-
tact mee kregen. Dit contact werd tijdens de Jamboree aangehouden doordat Th . Smit regelmatig als trommelmuzikant voor de 
Schotse groep liep. De opening door Lord Robert Baden Powell en koningin Wilhelmina was een hoogtepunt.

In het begin van de oorlog kwam J. Wijgerinck weer terug in Groenlo. De Sunte Mattenstam werd toen opgericht. Echter voor 
een korte tijd, want het Verkennen werd door de Duitsers opgeheven. Wij gingen als Stam toch ondergronds door. Geregelde 
kampen bij boer Baks op de Besselinksschans. Het bleek toen dat ik als lid van de Uilenpatrouille een nachtuil was geworden. 
Geregeld de knapen uit de slaap gehouden.

Na de oorlog beleefde het Verkennen een enorme groei, want het was de enige jeugdbeweging in Nederland en gestimuleerd 
vanuit de kerkelijke hogere kringen. Ik werd Verkennerleider van troep 2. Op een zaterdagmiddag gingen we naar de houtplaats 
van zagerij Nahuis om een brug te pionieren. Gevolg: mijn alom bekende val. Als hopman zijnde zou ik als eerste over de brug 
gaan, maar de brug bleek toch niet zo sterk en solide als “de deskundigen” hadden berekend. Halfweg begaf de brug het en ik 
verdween in de kolk. Ik kwam eruit zonder sleutelbos en met een ervaring rijker.

Vele kampen heb ik meegemaakt en met plezier beleefd. Herinneringen hieraan zijn bijvoorbeeld dat een Verkenner als kok 
zijnde een blik doperwten in het houtvuur zette en binnen een paar minuten sprong het blik uit elkaar. Het keukenzeil zat vol 
met erwten. Toch is deze knaap, Frits de Jong, beroepskok geworden. Op een ander kamp was er een Verkenner, die alleen kon 
koken met een hoge drukpan. Geen fl auwekul, hij moest het met een pan op het houtvuur doen.

Ieder jaar werd er een Koempoelan (Scout-in) voor de leiding in Lunteren gehouden. Het eerste jaar hebben wij riemen en 
dolkscheden verkocht voor de Romereis. Zoals gebruikelijk was er ’s avonds feest op het terrein. Maar met enkelen van ons 
gingen we naar een café-restaurant vlakbij. Het was er vol met Verkennerleiding en reuze gezellig. Twee jaar later werd het door 
de organisatie verboden, maar Piet Zweers en ik zijn er wel naar toegegaan. Die zondagavond ging ik naar J. Wijgerinck die in 
de organisatie van de Koempoelan zat. We spraken over de Koempoelan en vol trots vertelde hij dat er niemand in het café was 
geweest. Ik heb mijn mond maar dicht gehouden.

1e bijeenkomst: Op 29 december 1934 gingen wij naar het parochiehuis. 
Daar aangekomen stond Hopman J. Wijgerinck boven aan de trap ons op te wachten. Het was vreemd een volwassen man te 

Herinneringen aan 75 jaar Scoutingleven
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Een volgende Koempoelan ging ik erheen met Piet, die toen al een scooter had. Op de IJsselbrug vloog mijn zijtas eraf de IJssel 
in. Gelukkig geen papieren daarin maar wel sleutels en brood voor het ontbijt. In Lunteren aangekomen viel ik van de scooter, 
goed afgelopen, maar door alle trammelant waren wij wel laat. Een plek gezocht om de shelter op te zetten, want waar onze 
groep lag wisten wij niet. Na het opzetten van de shelter, bleek dat wij in het district Haarlem waren. Geen nood, daardoor 
zouden wij wel slapen. Het grote kampterrein opgegaan, maar geen Grolse leiding gezien en op een gegeven ogenblik was Piet 
er ook niet meer. Maar rondzwerven en laat de tent opgezocht. Niet terug te vinden. Dan maar buiten slapen op één van de 
kramen. Het was toch warm weer.
Een paar jaar later werd de Koempoelan verplaatst naar St. Walrick in Overasselt. Hiervan herinner ik me, dat ik bij een be-
paalde gelegenheid een weddenschap had afgesloten, dat ik in het meidenkamp kwam. Dat terrein lag in een ander bos aan de 
overkant en er was controle. Toen we werden aangehouden door de bewaking heb ik hun verteld, dat ik mijn dochter (één van 
de leidsters uit Lichtenvoorde) toch wel naar de tent mocht brengen. Het is gelukt en daarna gevierd in onze tent.

Van de vele zomerkampen is blijven hangen een kamp in Ommen. Een goed kamp met mooi weer. Op een heldere maanavond 
ging ik laat nog even wandelen. Het werd een lange wandeling, doordat ik de weg was kwijtgeraakt. Slapen in de greppel en 
dan weer op pad. Op een gegeven moment zag ik op een verkeersbord staan: Ommen 5 km. Die weg maar gevolgd en in de 
ochtenduren was ik terug in het kamp, net op tijd voor de H. Mis.

Romereis in 1957 ter gelegenheid van het 25-jarig bestaan. Het volgende staat mij nog duidelijk in het geheugen gegrift: Voor 
Rome, verbleven wij een paar dagen in Assisi en sliepen wij bij een klooster. ‘s Avonds de stad in en op de terrasjes zitten. Bij één 
van de terrassen was een beeldschone serveerster, genaamd Elvira Piatti, en wel met een goed begrip. Ik probeerde haar duidelijk 
te maken, dat ik een cola met een tik wou hebben. Na veel gebarentaal aan de tapkast werd het haar duidelijk. Als er dan een 
rondje buiten werd geserveerd was er ook de cola met tik erbij. Op een bepaalde avond kregen Harry en ik zin in een gebakken 
ei. Wij de straat op, bij een cafetaria naar binnen gegaan. Na veel uitleg en gebaren kregen wij het voor elkaar.

In Rome aangekomen, stonden wij met de groep op het St. Pietersplein en werd ik op de schouder getikt met de vraag: “Zeg 
Arink, hebben ze in Grolle het kanon alweer terug?” Het bleek een oud-Grollenaar te zijn. Op een dag gingen wij naar de Mid-
dellandse Zee en wat moet je dan als baas zijnde. Het water in, maar niet te ver van de kust en een sigaar in de mond. Iedereen 
heeft zo zijn herinneringen aan deze fantastische trektocht “de bedevaart naar Rome”.

In 1963 zijn wij op kamp geweest in Steinfeld met Duitsers en Fransen. De dikke Hugo was de hoofdleider en Karl was de kok, 
die ’s avonds altijd lekkere hapjes klaarmaakte. Het café van tante Augusta was het middelpunt van de staf. In al die dagen was 
er van alles mogelijk, zelfs tot vaak laat in de avond met de plaatselijke stamgasten erbij. Het was daar vaak kermis, maar in het 
weekend was het echt kermis in de plaats. Enkele leiders van de groepen, ik niet, zijn er naar toegegaan. Toen zij in de middag 
terugkwamen lagen Harry en Louis voor pampus in de tent.

Het jaar daarop zijn wij met vier man naar La Lucerne in Frankrijk gegaan (vervolg van het kamp Steinfeld). Gerard ter Bogt 
als “grand kapitalist” was onze tolk. Wij hebben een wandeltocht gemaakt naar het eiland Mont St. Michel, die twee dagen 
duurde. Prima verlopen en een goede stemming. De aalmoezenier van het kamp, abbé Pierre, reed ‘s avonds met zijn Citroentje 
een rondje met ons vieren erin. In de bochten gingen de koplampen steeds uit. Allemaal overleefd.
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Eigenlijk is er van elk kamp wat te vertellen, zoals van het kamp naar Maria-Laach door het Ahrtal. Fietsen, boottocht, trein en 
de bergen op. Jaloers waren wij op Frans Kiens die toen al een racefi ets had. Geen bagage en altijd als eerste op de berg.

Mijn laatste kamp was in Lengerich in 1984 met de Rowans/Sherpa’s en Gerard Schutten als hoofdleider. Reuze gezellig met 
veel plezier. Laat ik zeggen LEST BEST!

Het 75-jarig bestaan is een grandioos feest geweest met als hoofdpunt de onthulling van de gedenkzuil en met daarna de vraag 
van een jongen aan zijn moeder: “Wordt hij hier ook begraven?”

Tot slot: In een vereniging als de onze gebeurt er zo ontzettend veel, dat het niet mogelijk is alle van belang zijnde zaken te 
noemen. Misschien dat er onder de lezers van dit verslag personen zijn die toch iets missen van datgene wat zij als belangrijk 
hebben ervaren. Dit kan, omdat ik er naar gestreefd heb in grote lijnen weer te geven waarmee Scouting Groenlo in 75 jaren 
bezig geweest is. 

Dank voor al het vertrouwen en medewerking, met groeten,
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Mario nieuwenhuis 



11

Inleiding
Scouting Groenlo viert haar 75 jarig bestaan in zeer vitale conditie. Al 75 jaar worden wekelijks activiteiten georganiseerd door 
enthousiaste vrijwilligers die veelal zelf van kleins af aan lid van Scouting zijn.

Ook wij zijn op ons 7de op een dag voor het eerst naar Scouting Groenlo gegaan. Voor de een was dat in 1979 bij de Welpen 
en voor de ander in 1986 bij de Kabouters. Niet wetende dat we er niet meer weg zouden gaan. Hoe kan dat toch? Hoe is het 
mogelijk dat er zoveel mensen lange tijd bij deze vereniging zijn? En hoe kan het dat de Gidsen, Verkenners en Welpen die in de 
jaren ’50 lid waren nog zo precies weten wat ze beleefd hebben? Waarom hebben we meer schoongemaakt op de Pol dan bij ons 
thuis (en daar is het echt niet vies)? Onder andere op deze vragen hebben wij geprobeerd een antwoord te vinden. We hebben 
dit gedaan door vooral veel verhalen op te schrijven van diverse generaties. Met heel veel plezier, want het was voor ons geweldig 
om alle verhalen op te tekenen en naar meer te vragen. Dit resulteerde namelijk in heel veel stralende ogen en glimlachen die 
niet meer van gezichten verdwenen. We zijn trots op het uiteindelijke resultaat!

We nemen de lezer in het eerste hoofdstuk van dit boek in vogelvlucht mee door de geschiedenis van 75 jaar Scouting Groenlo. 
De overige hoofdstukken zorgen voor een verdiepingsslag en meer details.

Onze dank aan iedereen die in welke vorm dan ook een bijdrage heeft geleverd aan dit boek is groot. We realiseren ons dat 
het niet volledig is en dat was ook niet onze opzet aangezien wij denken dat het onmogelijk is om 75 jaar compleet in beeld te 
brengen. Bovendien zijn het verhalen uit de mond van ooggetuigen en die vertellen alles op hun eigen manier en misschien wat 
gekleurd door de tijd die voorbijging. Een andere ooggetuige zou dezelfde gebeurtenis weer anders vertellen. We hopen echter 
dat de lezer geniet van de verhalen, zich af en toe verwondert en vaak denkt: “O ja, zo was het!”

Want zoals Mike Ruikers, de huidige voorzitter, op de Jubileumdag in september 2010 al zei: “Scouting Groenlo is een virus 
waar je gelukkig niet vanaf komt!” 

Mario Nieuwenhuis
Maria van der Post

Voorjaar 2011

Want zoals Mike Ruikers, de huidige voorzitter, op de Jubileumdag in september 2010 al zei: “Scouting Groenlo is een virus 
waar je gelukkig niet vanaf komt!” 

Maria van der post 

met zoon job
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Hoofdstuk 1
75 jaar in vogelvlucht“laten wij de jeugd alle kansen geven”
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De belangrijkste bron voor de vroege 
geschiedenis van Scouting Groenlo 
was het logboek, dat Jan Wijgerinck 
bijhield. Alle activiteiten beschreef 
hij hierin tot in detail. Een voorbeeld 
is de beschrijving van de oprichting 
in 1934 hiernaast. [Nb. de kruisjes 
zijn later aangebracht]

De belangrijkste bron voor de vroege 
geschiedenis van Scouting Groenlo 
was het logboek, dat Jan Wijgerinck 
bijhield. Alle activiteiten beschreef 
hij hierin tot in detail. Een voorbeeld 
is de beschrijving van de oprichting 

[Nb. de kruisjes 
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Op zaterdag 29 december 1934 beleefden een aantal Groenlose jongens een uniek moment. Jan Wijgerinck had hen gevraagd 
om samen een groep Verkenners te vormen in Groenlo. Hopman Wijgerinck had kennisgemaakt met de Verkenners in Tilburg 
en besloot bij terugkomst in zijn geboortestad Groenlo zo’n groep te starten.

Mijn broers kregen bij de oprichting van de Verkenners de keus: voetbal of de Verkenners. Ze kozen voor voetbal, ik koos voor de 
Verkenners. Gewoon, ik was geen voetballiefhebber. Het was helemaal nieuw. Wijgerinck maakte je zo enthousiast, ik dacht “daar 
ga ik wel naar toe!” 
[2009, Gerrit Arink]

De eerste bijeenkomst op de zaterdag maakte veel indruk: 
Ik kan mij nog heel goed voorstellen dat hij daarboven in het parochiehuis op de trap 
stond, grote hoed op, korte broek aan… dat hadden wij nog nooit gezien. Zo’n oude man 
met een korte broek aan… In onze ogen was dat heel wat. 
[2009, Gerrit Arink]

In die tijd was het ondenkbaar dat een volwassen man in een korte broek liep. Kniekousen en een grote ronde hoed maakten 
het beeld compleet. Die eerste middag waren er zes jongens in het parochiehuis, namelijk Marijn van de Riet, Willy Penterman 
en Th eo Nales, die samen de Spechtenpatrouille vormden en Jos Bonsen, Gerrit Arink en Bernard Kolkman die samen de Ui-
lenpatrouille waren. Al snel daarna werden Th eo Smit, Bernard Kuipers en Th eo Koster lid van de Verkenners.

Theo Nales, Bernard Kolkman en 

Gerrit Arink in 2010
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We moesten er om 14.00 uur zijn en het 
duurde tot 16.00 uur. Ik weet niet meer 
wat we gedaan hebben, helaas. Die mid-
dag zijn we met 6 begonnen, een week 
later waren het er 3 jongens meer. Ik 
denk dat mijn vader zijn vader kende 
en dat hij zo bij mij kwam. Zijn vader 
had een schoenenfabriek. 
Het was helemaal vreemd voor Groenlo, 
de Verkenners. Jan Wijgerinck ging tel-
kens zelf op zoek naar nieuwe leden. 
[2009, Gerrit Arink]

Het parochiehuis werd beschikbaar 
gesteld door de kerk. De Verkenners 
mochten hun hoofdkwartier onder de 
toneelvloer inrichten. 

Het eerste materiaal, onder andere groepsnaambandjes, werd eind 1934 besteld bij 
de Scout Shop van het Nationaal Hoofdkwartier in Utrecht voor een bedrag van 5 
gulden en 14 cent. Jan Wijgerinck betaalde de bestelling middels een storting bij de 
Postcheque- en Girodienst op het postkantoor te Groenlo. 

Het katholieke geloof speelde een 
grote rol in de Verkennerij en er was 
een aalmoezenier aangesteld die een 
en ander in de gaten moest houden. 
In eerste instantie was dat aalmoeze-
nier Van Soest. 

Het eerste materiaal, onder andere groepsnaambandjes, werd eind 1934 besteld bij 
de Scout Shop van het Nationaal Hoofdkwartier in Utrecht voor een bedrag van 5 
gulden en 14 cent. Jan Wijgerinck betaalde de bestelling middels een storting bij de 
Postcheque- en Girodienst op het postkantoor te Groenlo. 

Bernard Kolkman, 1935

Betaalbewijs eerste materialen, januari 1935

indeling Verkennerij in 
1935, artikel uit de krant 

van 19 januari 1935

gerrit arink, 1935
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Er zijn diverse geeste-
lijken, die op de een of 
andere manier bij Scou-
ting Groenlo geestelijke 
bijstand hebben verleend, 
bijvoorbeeld: 

Kapelaan A. van Soest 
(de eerste Aalmoezenier 
1934-1935), Deken Oos-
terbaan, Deken Hooy-
man (zegende het hoofd-
kwartier in bij de opening 
in 1949), Aalmoezenier 
Wagenmans, Aalmoeze-
nier Effi  ng, Aalmoezenier 
Breukink, Kapelaan Mor-
ren, Aalmoezenier Kruit-
hof en Pastoor Escher.

Kapelaan van Soest met 

Jan Wijgerinck

Jan Wijgerinck koos voor de naam 
“Sint Ludgergroep” aangezien 
Groenlo vroeger onder het bis-
dom van Munster viel en Ludger 
de eerste bisschop van Munster 
was. 

Ludger werd in 742 geboren in de buurt van Utrecht. Zijn hele leven reisde hij rond als 
prediker. In 777 werd Ludger in de Dom van Keulen priester gewijd en in 805 werd hij we-
derom in de Dom van Keulen tot bisschop van het bisdom Münster gewijd. In 809 overleed 
Ludger op 67-jarige leeftijd in Billerbeck. Zijn hele leven heeft in het teken gestaan van het 
verspreiden van het katholieke geloof.
[2004, Heilige Ludger, Rainier Bareis blz. 1]
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Op 19 februari 1935 was de eerste installatie. Jos Bonsen en Marijn van de Riet 
(zoon van de gemeentesecretaris) werden die dag als eersten geïnstalleerd als patrouil-
leleiders. Een week later volgden de assistent-patrouilleleiders Gerrit Arink en Willy 
Penterman. 
[2009, Gerrit Arink]

Jan Wijgerinck
Jan Wijgerinck werd op 6 november 1912 
geboren. Jan schreef over zijn vroege interesse 
voor het Verkennen het volgende:

Toen ik zelf nog een jongen van 12 jaar was 
droomde ik ervan ‘padvinder’ te worden. Ik 
woonde in de Achterhoek, en mijn moeder wei-
gerde dit heftig op grond van de kwade reuk 
naar haar inzicht, waarin de ‘padvinderij’ toen 
zou gestaan hebben, want: het was vrijmetsela-
rij! (hoewel onjuist ingelicht, was dit voor haar 
het grootste kwaad voor haar zoon).

Toen ik in 1931 student werd in Tilburg vroeg 
een bekende Tilburgs studentenpriester […] mij, of 
ik […] mensen wist te vinden, die Verkennerleider 
wilde worden. En daar was mijn kans! Ik meldde mij bij de Tilburgse groep Mi-
quel Pro en kwam heel sterk onder de indruk van mijn eerste hopman. Zeer actief, 
zeer eerlijk, zeer technisch bedreven, zeer vroom […] en zeer geëngageerd. Ik kwam 
onder de ban van een gehele frisse kijk op alles wat geloof, religie en spiritualiteit 
was.

[…] Ik werd toen helemaal enthousiast: het Verkennen werd voor mij een nieuwe manier van leven en een weg om mijn katho-
lieke opvoeding ook eigen ondergrond te geven. Soberheid, broederschap, hulpvaardigheid waren evenzovele zaken, die het leven 
goed maakten temidden van een verburgerlijkte en stuklopende maatschappij- en kerkvorm.
[1975, Jan Wijgerinck, MemoReeks herinneringen aan personen en gebeurtenissen uit het katholieke leven, cahier 1]    

Installatie eerste 
Verkenners in Groenlo, 

19 februari 1935

 mij, of 
Jan Wijgerinck 

in de jaren ‘30
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Op z’n 22-ste nam hij het initiatief om in Groenlo een Verkennergroep 
te beginnen. Jan Wijgerinck was een streng man en hij zorgde dat orde en 
netheid regeerden:

Hij hield zich ook bezig met je opvoeding. “Ik lust nog een boterham”, dat 
mocht je niet zeggen: “ik belief nog wel een boterham”, moest je zeggen. Je 
schoenen moesten gepoetst zijn. Op een gegeven moment moesten we zelfs alle-
maal dezelfde schoenen hebben, maar dat vonden de ouders te gek. De handen 
moesten schoon zijn, geen vieze nagels en je moest een rozenkrans meenemen. 
[2010, Bernard Kolkman]

De handen moesten schoon zijn, je mocht geen vieze nagels hebben. En er werd 
gevraagd of je de rozenkrans wel bij je had, want we moesten regelmatig de 
rozenkrans bidden en was je die vergeten, dan moest je die ophalen. 
[2009, Th eo Nales]

Jan was ook een vroom man. In 1936 ging hij, met Bernard Pothof, naar Rome met de Verkennersbedevaart. Er waren hon-
derden Verkenners bij elkaar. Frappant is dat Jan vaak helemaal vooraan op foto’s staat. Op de één of andere manier wist Jan 
altijd veel te regelen. 

Jan Wijgerinck was een 
diepgelovig man en een 
echte Mariavereerder. Hij 
was ook diegene die ervoor 
zorgde dat het Mariaka-
pelletje op de Halve Maan 
kwam. 
[2009, Gerrit Arink]

Hij hield zich ook bezig met je opvoeding. “Ik lust nog een boterham”, dat 

Jan Wijgerinck 

schept op

Jan Wijgerinck, 

1949

Op z’n 22-ste nam hij het initiatief om in Groenlo een Verkennergroep 
te beginnen. Jan Wijgerinck was een streng man en hij zorgde dat orde en 
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Doorzettingsvermogen stond hoog in het vaandel:

Op Sint Jorisdag gingen we vaak fi etsen. Ik weet nog dat we een keer een heel eind gefi etst hebben en toen was het erg warm weer. 
Op een gegeven moment hadden we zo’n dorst en toen vroegen we aan Jan Wijgerinck of we niet ergens wat konden drinken. Jan 
zei toen: “bij de derde volgende boerderij gaan we wat drinken.” En dat was nog een heel eind. Daar aangekomen, vroeg Jan aan 
de boerin het kleinste kopje. Dan mocht je om beurten drinken en niet te gulzig, want dat was slecht voor je maag. Je moest eerst 
het water even in je mond houden en pas dan mocht je het doorslikken. Dat waren van die tochten waar uithoudingsvermogen 
van je werd gevraagd. Dat was typisch Wijgerinck, om je te trainen om doorzettingsvermogen te krijgen.
[2009, Bernard Kolkman] 

Jan had een natuurlijk overwicht:

Ik was dus diocesaancommissaris, we waren de hoogste groep die niet betaald werd binnen de structuur van de Verkennerij. Jan 
was in Overasselt en hij was daar de baas en gaf trainingen en cursussen. We moesten dan spreken over Overasselt en Jan zat dan 
bij het overleg. Wij waren de baas, maar wat Jan vertelde gebeurde.

Jan was altijd onberispelijk gekleed, hij dwong bij iedereen respect af.
[2010, Piet Zweers]

Als ik voor een beslissing stond dacht ik: “hoe zou Jan W. dat gedaan hebben…. “ Hij was echt een voorbeeld. 
[2010, Bernard Kolkman]

Hopman Wijgerinck sprak perfect Nederlands. Maar als het nodig was, bij een boerderij ofzo, dan sprak hij ook perfect plat. 
[2010, Bernard Kolkman]

Hij [hopman Wijgerinck] was een goed verha-
lenverteller. Bij het kampvuur ’s avonds kon hij je 
de stuipen op het lijf jagen. Deze verhalen gingen 
bijvoorbeeld over bandieten of rovers die we op 
moesten sporen. De politie had dan zogenaamd 
gevraagd of wij wilden helpen. Op het laatst had-
den we hem dan te pakken en dan bleek het er 
een van de leiding te zijn. Ik denk dat de jongens 
niet konden slapen als ze hem niet hadden kun-
nen vinden. 
[2009, Gerrit Arink]

tekening van Jan Wijgerinck,  

nachtspel bij boer Baks in 

Lievelde, 1935
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Jan volgde regelmatig cursussen en later ging hij ze ook zelf geven, onder andere in Ommen en Overasselt. 

Jan maakte in de tijd dat hij in Groenlo bij de Verkennerij betrokken was diverse “uitstapjes” naar andere groepen in het land. 
Zo was hij enige tijd Oubaas bij de Dr. Poelstam te Amsterdam. In juni 1940 nam hij afscheid. Ter gelegenheid daarvan werd 
een Stamavond georganiseerd waarbij de Oubaas nog “ten laatste male een spel” [leidt en daarna zal hij] “de schare […] naar 
de toekomstige stamhut [leiden], waar tranen en grape-fruit en dergelijke zullen vloeien, plannen en sigaretten in rook opgaan, en 
wat verder te verorberen valt, zal worden genoten.” 
[logboek I Jan Wijgerinck]

Ook in de oorlog kwam Jan voor zijn mening uit. 
Dat kwam hem duur te staan:

Hij heeft vast gezeten, zo’n 2 jaar, bij kamp Haaren in 
Brabant. Ik weet niet waarom hij vastgezet is. Jan had 
het niet op Duitsers en stak dat niet onder stoelen of ban-
ken, dus daar zal het iets mee te maken hebben gehad. 
Op 13 juli 1942 werd hij gearresteerd en 13 september 
1944 kwam hij vrij, want toen werd het Zuiden be-
vrijd. 
[2009, Gerrit Arink] tekening Jan Wijgerinck ivm detentie kamp Haaren, 1942

brief van overgebeleven leden Verken-

nerij aan Jan Wijgerinck die in detentie 

zit in Kamp Haaren, 19 december 1943
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In 1946 was Jan leider bij de Voortrekkers en districtscommissaris. 

In 1951 trouwde Jan met Ria Schelbergen. Ria was Akela. In de krant 
stond het volgende:

Verkennershuwelijk
Als ooit van een echt Verkennershuwelijk gesproken mag worden, dan 
nu. Bijgaande foto toont u het bruidspaar Jan Wijgerinck, DCC, en Ria 
Schelbergen, Akela-leader. Het huwelijk werd op 5 september in Nijmegen 
onder grote belangstelling, ook van Verkennerszijde, gesloten. Zonnig en 
gezegend pad, bruidspaar! [logboek I Jan Wijgerinck] 

In 1956 maakte Jan defi nitief de stap om weg te gaan uit Groenlo, hij werd “beroepsverkenner” in Overasselt:

Jan Wijgerinck: Beheerder van het buitencentrum van de Katholieke Verkenners “Gilwell Sint-Walrick”. Wijgerinck was vanaf 
16 juni 1956 de opvolger van Math Zuur. Hij was tevens de bedenker van de Rowan-speltak. Jan Wijg. zoals hij door velen 
genoemd werd, bleef beheerder tot november 1976. 
[2009, Ben Golob, De eerste Nederlandse Scouting encyclopedie]

Jan vroeg eind jaren ’50 aandacht voor de veranderingen bij de jeugd en daarmee de toekomst van de Verkennerij. In een 
schrijven aan de Hoofdaalmoezenier meldde Jan hierover het volgende:

Ik geloof hartstikke (sorry) in het verkennen, maar niet meer zonder meer in de details van activi-
teiten en tradities, minder voor myzelf, als wel voor de jongens. Ons gehele Hoofdkwartier staat vry 
ver van de jongens van nu, ik zit er nog steeds midden in. Misschien zie ik vele dingen verkeerd, of 
te zwart-wit. Maar ik meen te bespeuren, dat er ondanks spelregels etc. wat verandert, en dat wy 
moeten oppassen de busaansluiting te missen. 

Er is nog iets: als wy beweging zyn, dan dienen wy te bewegen. Leven wy, dan is er ook groei, is er 
geen groei, dan is het leven ziek. Wy groeien niet, en dus is er iets niet in orde. Simplistische redene-
ring, maar het wil er bij mij niet in, dat het echte verkennen niet meer geschikt zou zyn voor vele 
moderne jongens. Maar wy maken het hen ook zo verschrikkelyk moeilyk met het dwangbuis dat 
wy hen met enthousiasme proberen te verkopen. Zy zyn wel wyzer! Zy verkennen onbewust op hun 
eigen manier. En dat is niet erg voor hen, maar wel erg voor ons, die menen leider te mogen zyn 
over de jongens van nu. 
[1959, Jan Wijgerinck, Archief Katholieke Jeugdbeweging en Katholieke Verkennersbewe-
ging, Katholiek Documentatie Centrum, Radboud Universiteit Nijmegen]
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Jan Wijgerinck, 1953

Jan Wijgerinck maakte dankbaar gebruik van de ‘graafervaring’ 
van de verschillende grolse patrouilles in Overasselt, 

op de foto o.a. Freddy v.d. Markt, Frans Kiens en Gerard Mentink
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Het is niet duidelijk hoe de Hoofdaal-
moezenier gereageerd heeft op dit schrij-
ven. Wel duidelijk is dat Jan verder aan 
de slag ging met het ontwikkelen van een 
visie op het moderniseren van de Verken-
nerij. Hij schreef in het voorjaar van 1959 
een stuk getiteld Zwervend naar verre ho-
rizonten – Enige gedachten voor een nieuw 
perspectief in het Spel der Verkennen. Hij 
zag bijvoorbeeld een oplossing in het 
minder alles onderbrengen in spelregels en 
eisen en voorschriften […] en meer als een 
vrijwillig ondernomen nastrevenswaardige 
activiteit. Ofwel, de Verkenner moest de 
ondernomen activiteit zelf nuttig vinden.

In 1963 vatte hij één en ander samen: Het verkennen moet minder 
strak gebonden zijn in zijn verschijningsvorm, moet meer de vrijheid in 
de vrije tijd bespelen, maar moet méér vakkundig aangeboden kunnen 
worden in een soort los-vast verband.
[1963, Jan Wijgerinck, Scouting 1964, Archief Katholieke Jeugdbe-
weging en Katholieke Verkennersbeweging, Katholiek Documentatie 
Centrum, Radboud Universiteit Nijmegen]

Jan hield zich verder bezig met het schrijven van een boekje over 
materialen (met hierin gedetailleerde beschrijvingen van allerhande 
voorwerpen die gebruikt werden bij de Welpen en Verkenners) en 
een Handboek voor de Losse Patrouille. Begin jaren ’60 schreef hij drie 
boeken met de titels Kampeerder, Bespieden en Zwerver.

Jan overleed op 5 mei 1980. Op donderdag 8 mei was er een avond-
mis in de kapel van Gilwell Sint-Walrick te Overasselt. Een dag later 
werd Jan begraven in Malden.  
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Inmiddels had hopman Wijgerinck assistentie gekregen van Bernard Pothof. Bernard had in februari 1935 met succes de Ver-
kennersinleidingscursus in Doetinchem afgerond. 

In die tijd werd ook het eerste groepscomité opgericht. Daarin hadden Bertha Wiegerinck, dokter Smit en Jac. de Groen zitting. 
Al snel was de samenstelling van het comité als volgt:

De directeur van de brouwerij Kobus de Groen, Dokter Smit, mejuff rouw Wiecherinck, Dhr. Van de Riet (gemeentesecretaris) en 
Deken Oosterbaan (heeft ook de eerste installatie verricht) vormden het eerste bestuur. Er moest een hogere geestelijke in het groeps-
comité zitten, een gewone kapelaan in het groepscomité was niet goed genoeg. Het groepscomité zorgde voor de eerste gelden. Ik weet 
niet precies waar dat geld vandaan kwam. Als ik aan de personen denk die in het comité zaten, kan ik het wel een beetje raden. 
[2009, Gerrit Arink] 

Op 16 april 1935 ontving de groep de eerste erkenningsbrief van het Interdiocesaan Hoofdkwartier te Den Haag: de Ludger-
groep, parochie Sint Calixtus te Groenlo, is dato 10 april 1935, onder no. 622 erkend als te behooren tot de Vereeniging “De Katholieke 
Verkenners.” 
[1985, Scouting Groenlo, 50 jaar jong] 

Jaarlijks ontving Jan Wijgerinck vervolgens zo’n erkenningsbrief.

Er was in die tijd nog een jeugdvereniging in Groenlo, namelijk de 
Kajotters. De offi  ciële naam van deze vereniging was Jongewacht. 
De Kajotters was vooral voor de arbeidersklasse en deze vereniging 
bestond al voordat de Verkennergroep startte. Af en toe was er een 
bijeenkomst samen. Er was dus ook al een voetbalvereniging. 
[2009, Gerrit Arink]

In de lente van 1935 mochten de Verkenners gebruik gaan maken 
van de Noordschans aan de Ruiterweg in Hupsel. Het terrein was 
van boer Tuunte. De Noordschans was al tijdens het beleg van 
Grol door Frederik Hendrik opgeworpen in 1627 en was in 1935 
nog intact. De gracht om deze schans was grotendeels dichtge-
groeid. Achter de schans stroomde een beek met een stuw. 

Jan Wijgerinck schreef begin 1935 in de krant:
Wij danken boer Tuunte oprecht, dat hij ons dit veld gegeven heeft om daar ons spel in de prikkelende heide en de geurende dennen 
te spelen in al zijn simpele en gezonde ruwheid: men krijgt dan lust tot harding, training, inspanning en derving. Een door en door 
Verkenner voelt zich in het comfortabele niet volkomen thuis. Hij verstaat de kunst om zich te behelpen en met weinig tevreden 
te zijn, en aan de ongunst der omstandigheden biedt hij liever weerstand, dan dat hij ze voorkomt of ontvlucht. […] Daarom 
ook geen paleis als hoofdkwartier, maar de kelder van het Parochiehuis met eigengemaakte, ruwgetimmerde banken, stoelen en 
tafels… 

De Staf: F. Huigens, J. Wijgerinck, 
B. Pothof, A. Schmölders, 

M. Wijgerinck, 1935
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Op het terrein van boer Tuunte vond ook de 
eerste kampdag plaats, samen met de Jonge-
wacht op Tweede Pinksterdag.

Op 23 april 1935 werd de eerste Sint Joris-
dag gevierd door de Verkenners in Groenlo 
en in de tientallen jaren daarna gebeurde 
dat nog net zo. Sint Joris was de patroon 
van de Katholieke Verkenners. ’s Morgens 
om 7.00 uur woonden de Verkenners de 
mis bij. Daarna mochten ze in uniform 
naar school. Ook Bernard Pothof, die 
onderwijzer was, ging in korte broek aan 
het werk. 

We schaamden ons [op het moment dat we dat be-
sef hadden] wel een beetje voor de witte benen van 
onze vader die altijd in korte broek voor de klas stond met Sint Jorisdag. 
[2010, Harry Pothof ]

Ik vond het ook altijd prachtig als we het uniform aan mochten hebben naar 
school op Sint Jorisdag. Mijn meester, Pothof stond dan in uniform met korte 
broek voor de klas. Wij als Verkenners bij hem in de klas voelden ons verbon-
den met onze meester. [2010, Jan Wientjes]
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Programma kampdag, 
1935

De eerste 
kampvergunning, 1935

Sint Joris en de draak, tekening Jan Wijgerinck,
1935

den met onze meester. [2010, Jan Wientjes]

St. Jorisdag, v.l.n.r . staand: jos bonsen, jan wijgerinck, 

bernard kolkman, tini van de riet, bernard 

pothof, theo koster . midden: gerrit arink, 
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pothof, theo koster . midden: gerrit arink, 

harry jaartsveld, theo smit. voor : 
marijn van de riet, willy penterman, theo nales, 

bernardkuipers en bernard roerdink, 1935
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Met Sint Jorisdag werd een tulp (de Sint Jorisbloem) gedragen op het 
uniform, als symbool van de goede daad. Aan het eind van de dag werd 
de tulp in het kampvuur gegooid. 

De das werd gedragen met knoopjes erin: 

Toen ik geïnstalleerd werd bij de Welpen, legde Akela twee knoopjes in 
de uiteinden van mijn das. Deze stonden voor twee goede daden, die je 
elke dag moest doen.
[2010, Niek Molendijk]

Ik was erg soepel met de knoopjes in mijn das. Ik denk dat ik ze er ook 
wel eens in knoopte zonder die goede daden te doen. 

[2010, Jan Wientjes]

In juli 1935 kreeg Akela Agnes Schmölders een volmacht van 
het Nationaal Hoofdkwartier om op te treden als Welpenleid-
ster. Hierdoor werd de weg vrijgemaakt voor de oprichting van 
de horde Welpen. De zus van Jan, Marietje Wijgerinck (ze werd aangesproken met “zus”) en 
later ook Willemien Harbers ondersteunden Akela Agnes.

In augustus 1935 gingen we [de Verkenners] de eerste keer op kamp op de Besselinksschans in 
Lievelde. Het kamp duurde ongeveer vier dagen. We waren druk met pionieren, koken, afwas-

Met Sint Jorisdag werd een tulp (de Sint Jorisbloem) gedragen op het 
uniform, als symbool van de goede daad. Aan het eind van de dag werd 

Volmacht Welpen 
Akela Schmölders, 1935

Akela Agnes Schmölders 
en Hopman 
Bernard Pothof

Welp Jan Gunnewijk

De eerste horde Welpen in 1935 

voor het parochiehuis
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sen, pannen schuren (met zand, want dan kreeg je ze het mooist schoon). Er waren toen al tenten, die waren geleend. Wij waren 
het niet gewend om zo weg te gaan. Ik denk dat het stichtingbestuur toen zorgde voor de gelden.
[2009, Gerrit Arink]

Tijdens het kamp was er verplichte middagrust en ’s avonds en ’s nachts was er silentium, meestal met een soort gong aangeduid. 
Een van de leiders sloeg erop en dan moest je stil zijn. Ik denk dat het rond 21.00 of 22.00 uur was. ‘s Morgens om 7.00 uur kwam 
de aalmoezenier de mis lezen in de kapeltent. 
[2009, Gerrit Arink]

Eigenlijk wilde hopman Wijgerinck helemaal niet op kamp met de groep, hij vond de jongens te jong. Maar na overleg kwam 
het er toch en werd het een verlengd weekendkamp. De ouders hadden namelijk graag dat de jongens ook op de tweede ker-
misdag weg zouden blijven, aangezien dat scheelde in de “kermiskosten”. 
[1985, Scouting Groenlo, 50 jaar jong]

De eerste kampvergunning werd afgegeven aan de Sint Ludgergroep. Zonder vergunning van de Katholieke Verkenners mocht 
er niet gekampeerd worden.

Vanaf 1935 werden met Sint Maarten jaarlijks goederen opgehaald voor het deel van de bevolking van Groenlo dat het wat 
minder had. Sint Maarten (in 1935 een rol van Flip Lubbers) zat te paard en achter hem reden paard en wagen om de goederen 
in te vervoeren. Vervolgens zorgde de Vincentiusvereniging voor de verdeling. Later vervulde onder andere Th eo Nales de rol 
van Sint Maarten:

Wat ik vroeger erg leuk vond was Sint Maarten. We gingen dan rond. Th eo Nales, onze Vaandrig zat op het paard als Sint Maarten 
en ik vergeet nooit dat dat paard een beetje op hol sloeg. En hij zat te vloeken op dat paard en dat vond ik verschrikkelijk, want 
hoe kun je nou vloeken als Vaandrig? We haalden bij de mensen zakken met 
bruine bonen en spek op. We zamelden 
dat in voor de armen van Groenlo. Dat 
was een heel gebeuren. 
[2010, Jan Wientjes]

Wat aan bederving onderhevig was, 
brachten we meteen weg. Daarna brach-
ten we de overige spullen naar de armen. 
Sommigen weigerden dit aan te nemen 
uit schaamte. Sommige gezinnen hadden 
het heel moeilijk in die tijd. 
[2010, Th eo Nales]

Eigenlijk wilde hopman Wijgerinck helemaal niet op kamp met de groep, hij vond de jongens te jong. Maar na overleg kwam 
het er toch en werd het een verlengd weekendkamp. De ouders hadden namelijk graag dat de jongens ook op de tweede ker-
misdag weg zouden blijven, aangezien dat scheelde in de “kermiskosten”. 
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In 1936 liepen alle Groenlose 
Verenigingen mee in een op-
tocht ter gelegenheid van het 
25-jarig jubileum van burge-
meester Kraakman. Ook de 
Verkenners waren er bij. 

Later dat jaar werd een re-
vue gehouden om geld op 
te halen voor deelname aan 
de Wereld Jamboree die in 
1937 gehouden zou worden 

in Vogelenzang bij Haarlem. De revue “Vooruit Daar Gaat Ie!” bevatte onder andere het Nationale Padvinderslied, een seinde-
monstratie en alles werd afgesloten met het Wilhelmus. 

Tevens werd een brief onder alle parochianen van Groenlo verspreid met daarin een oproep om vooral donateur te worden:

…met een grenzeloos vertrouwen doen wij een beroep op de vele vrienden van onze moderne Nederlandsche 
jeugdbeweging. Binnen enkele dagen komen wij U vragen – wij doen het niet graag, maar we kennen onze 
Grolsche vrienden – om Donateur van onze Sint Ludgergroep te willen worden.
[1936, citaat brief J. Wijgerinck, Logboek blz. 19] 

In het hoofdstuk “Kampen” kunt u meer over de Wereld Jamboree le-
zen. 

Inmiddels was Jan Wijgerinck tijdelijk naar elders vertrokken en had 
Hopman Bernhard Pothof de leiding. Hij vulde eind 1936 het “jaar-
verslagformulier” in ten behoeve van het Interdiocesaan Hoofdkwartier 
van De Katholieke Verkenners. Hieruit blijkt dat A.J. van Soest groeps-
geestelijke was en B.F. Pothof waarnemend groepsleider. De afdeling 
Verkenners bestond uit een Verkennersleider (B.F. Pothof ) en een as-
sistent Verkennersleider (W.Th .H.M. Huigens). Verder waren er 2 nieu-
welingen, 11 Verkenners 3e klasse en 3 Verkenners 2e klasse. De afdeling 
Welpen bevatte een Welpenleidster (Agnes Schmölders) en een assistent 
Welpenleidster (M.A. Wijgerinck). Verder waren er 3 Nieuwelingen, 9 
Teerpoten en 5 Welpen met Eerste Ster. Het gedeelte voor de afdeling 
Voortrekkers werd niet ingevuld.
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Voortrekkers werd niet ingevuld.

meelopen in de optocht 

ter ere van 25 jaar 

burgemeester Kraakman, 1936

…met een grenzeloos vertrouwen doen wij een beroep op de vele vrienden van onze moderne Nederlandsche 
jeugdbeweging. Binnen enkele dagen komen wij U vragen – wij doen het niet graag, maar we kennen onze 
Grolsche vrienden – om Donateur van onze Sint Ludgergroep te willen worden.
[1936, citaat brief J. Wijgerinck, Logboek blz. 19] 

opvoering revue door 

de Verkenners, 1937 Wereld Jamboree Vogelenzang, 1937



29

Rangen binnen de Verkennerij van hoog naar laag:

Kroon Verkenner
Verkenner eerste klas
Verkenner tweede klas
Verkenner derde klas
Teerpoot (wel geïnstalleerd, maar nog niet voldaan aan derde klasse)
Nieuweling (nog niet geïnstalleerd)

Met de klasse-eisen of activiteiten leren de Scouts de basisvaardigheden die elke 
Scout nodig heeft om het spel van verkennen te kunnen spelen. Het zijn die onder-
delen waarvan Scouting vindt dat ze min of meer verplicht zijn en zijn deel van de 
progressie. Het zijn in hoofdzaak technieken, maar er hebben ook altijd maatschap-
pelijke punten ingezeten. 
[2010, http://nl.scoutwiki.org]

Bernard Pothof

In 1938 gingen de Welpen op kamp bij boer Baks in Lievelde. In 
1939 deed de horde Barchem aan. 

Oorlogstijd
In eerste instantie gingen de activiteiten van de Verkenners in de 
oorlog gewoon door. In 1940, op 9 juli om precies te zijn, werd 
een dag uit georganiseerd naar Lievelde: “Ondanks de oorlog toch 
nog vrolijke snoeten” tekende Jan Wijgerinck op in zijn logboek. 
Ook werd in augustus van dat jaar een kort kamp gehouden bij Erve 
Kots.

Tevens werd in 1940 de eerste Voortrekkersstam opgericht. Deze 
stam kreeg de naam “Sunte Mattenstam”. Deze naam werd gekozen 
vanwege de jaarlijkse organisatie van de Sint Maartenoptocht.

Welpenkamp bij boer 
Baks in Lievelde, 1938

Erve Kots, 18 augustus 1940, v.l.n.r .:

G. Arink, H. Tubbing, B. Pijnappel, 

T. Nales, J. Bonsen, k. V.d. Zant
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In maart 1941 mocht met toestemming 
van het gemeentebestuur de Halve Maan 
gebruikt worden. Dit was echter van zeer 
korte duur:

In 1941 [twee weken na de toestemming van het gemeente-
bestuur om de Halve Maan te mogen gebruiken en ongeveer 
een week na de viering van het Sint Ludgerfeest op 26 maart 
1941] werd de Verkennerij verboden door de Duitsers. Ik weet 
niet meer hoe we dat bericht kregen. Bij de schoenfabriek (later 
Monocon) was alle materiaal opgeborgen door Wijgerinck 
(de fabriek was van zijn vader), maar de Duitsers hebben 
alles meegenomen. Ik denk dat de Duitsers gehoord hadden 
van NSB’ers dat we dat materiaal daar opgeborgen had-
den. Ik weet niet wat de Duitsers met die tenten gedaan 
hebben. In de oorlog zijn we met z’n zevenen doorgegaan 
als Voortrekker, we noemden ons de Sunte Mattenstam. 
De touwen en pionierpalen lagen in de orkestbak van het 
parochiehuis. Dit was niet waardevol voor de Duitsers. 
[2009, Gerrit Arink] 
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Monocon) was alle materiaal opgeborgen door Wijgerinck 
(de fabriek was van zijn vader), maar de Duitsers hebben 
alles meegenomen. Ik denk dat de Duitsers gehoord hadden 
van NSB’ers dat we dat materiaal daar opgeborgen had-

aankondiging confiscatie 
van alle eigendommen door 

de Duitsers, 2 april 1941

Voortrekkers in de oorlog, 1942. v.l.n.r . staand: 

Henny Bonsen, Gerrit Arink, Theo Smit, Theo Nales, 

zittend: Jos Bonsen, Tom Gunnewijk, Herman Veldkamp

Sint Ludger Feest 
26 maart 1941 
op de Halve Maan

de Duitsers, 2 april 1941

in de oorlog opgetekend 

door Jan Wijgerinck, 1941
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Waarom werd de Verkennerij verboden in de oorlog:
Toen de Nazi’s Nederland in 1940 binnenvielen, heerste er grote onzekerheid binnen de verschillende jeugdbewegingen van Ne-
derland. Het was immers bekend dat in Duitsland de Nazi’s, na de machtsovername van januari 1933, alle Scoutingorganisaties 
hadden verboden en de jeugd hadden gedwongen deel te gaan uitmaken van de Hitler Jugend (voor jongens) en de Bund Deutscher 
Mãdel (voor meisjes). In het door hen geannexeerde Oostenrijk was Scouting onmiddellijk verboden en de leiding was naar het 
concentratiekamp Dachau gezonden. Hetzelfde lot onderging de Tsjechoslowaakse organisatie terwijl in Polen Scouting onmogelijk 
werd gemaakt en verboden. Feitelijk verwachtte men in Nederland niet anders. Het werd een angstig afwachten, maar in eerste 
instantie gebeurde er niet veel. De Nederlandse padvind(st)ersverenigingen bleven zo goed als het ging verder functioneren. Activi-
teiten buiten waren echter nagenoeg niet mogelijk. Het kamperen werd verboden evenals het houden van kampvuren en het, in het 
openbaar, gebruik van kaart en kompas, maar verder niets.

De Duitse Nazi’s waren van mening dat Nederland feitelijk nog tot het Duitse Rijk diende te behoren, door hun gezamenlijke 
Germaanse wortels. In de jaren 1940/1941 begon men maar vast met “De Gelijkschakeling”, het streven naar eenheid van het Ne-
derlandse volk, om het als geheel makkelijk bij Duitsland in te kunnen lijven. In dat streven naar eenheid werden eerst alle politieke 
partijen en de daarbij behorende jeugdorganisaties opgeheven (behalve het Zwart Front en de NSB met haar Nationale Jeugdstorm 
(NJS)), daarna was het de bedoeling om ook de Nederlandse jeugd “gelijk te schakelen”, door één Nederlandse jeugdorganisatie te 
creëren. De leiding van alle niet-politieke jeugdorganisaties (waaronder scouting) werd uitgenodigd voor een vergadering waarop 
gesproken zou worden over de toekomst van de “aan haar leiding toevertrouwde jeugd.” Ook de Nationale Padvinders Raad gaf 
gehoor aan deze oproep. De leiding van de Nationale Jeugdstorm zette de plannen uiteen. Men stelde voor dat alle organisaties, in-
clusief de NJS, zich zouden ontbinden om dan daarna samen een echte, zuiver Nederlandse jeugdbeweging op te richten. 
Tot verbazing van de NJS was men niet enthousiast en bleken meerdere bijeenkomsten 
nodig. De Nationale Padvinders Raad weigerde iedere medewerking. Overigens werd 
niet door iedereen de opinie gedeeld dat het oprichten van één nationale jeugdbeweging 
een slecht idee was. Eén van hen was Ernst Zilver, leider bij de Amsterdamse Jan van 
Nassaugroep. Na de Duitse inval stak hij - oorspronkelijk zeer oranjegezind, maar 
daarin erg teleurgesteld na de vlucht van het Koninklijk huis naar Engeland - zijn 
sympathieën voor de NSB niet onder stoelen of banken. Toen De Nationale Padvinders 
Raad voet bij stuk hield en niet wilde opgaan in één grote jeugdbeweging, besloot hij 
met zijn hele groep (of wat daar inmiddels nog lid van was) het lidmaatschap van 
koepelvereniging NPV op te zeggen en over te stappen naar de NJS. Landelijk gezien 
waren er onder de padvinders echter maar heel weinig overlopers. 

Op 2 april 1941 nam de bezetter het besluit tot het verbod van Scouting en op 9 
april verscheen in de dagbladen een A.N.P.-bericht dat de scoutingorganisaties verbo-
den en ontbonden waren. In het bericht stond onder meer als reden genoemd dat de 
“Nederlandsche padvinders (...) centraal vanuit het internationale padvindersbureau 
te Londen geleid werden en een actief instrument der Britsche cultureele en politieke 
propaganda waren”. 

aankondiging verbod op het 
dragen van een uniform door 
de bezetter
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De topleiders en -leidsters van de Vereniging de Nederlandse Padvinders, de Katholieke Verkenners en het Nederlandse Padvindsters 
Gilde en enkele nog bestaande “vrijbuiterorganisaties”, o.a. de Vierkant en Driehoek Clubs, werden van hun bed gelicht. Opgesloten 
en verhoord door de Gestapo en de Sicherheitsdienst. De Nationale Hoofdkwartieren werden verzegeld. Administratie, archieven en 
andere zaken werden in beslag genomen, verwijderd en verbrand. 
[2010, http://nl.scoutwiki.org]

Ondanks het verbod op de Verkenners gingen de Voor-
trekkers ondergronds door. Zo werd in 1941 een hike ge-
lopen door het Korenburgerveen.

Voortrekkers op hike in 
oorlogsjaar 1941

lopen door het Korenburgerveen.

voortrekkers in de oorlog, 
tekening Jan Wijgerinck
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Gerrit Arink
Gerrit is op 16 oktober 1922 geboren in de Lievelderstraat te Groenlo. Hij komt uit een gezin van vijf kinderen. Gerrit en 
zijn zus Dinie wonen thans nog in Groenlo in de Mattelierstraat. Verder is nog één broer in leven. Gerrit was de jongste thuis 
en daarom noemde zijn vader hem vaak “de kleine”.

Vader Arink had een loodgietersbedrijf en verkocht huishoudelijke artikelen. Een familielid had een rijwielhandel in de Mat-
telierstraat en op het huidige adres werden al deze functies later gecombineerd. 

De moeder van Gerrit overleed drie maanden na zijn geboorte aan de Spaanse griep. Na het overlijden van Gerrit’s moeder 
sprongen de zussen van zijn vader bij en zij zorgden deels ook voor zijn opvoeding. 

Toen Gerrit 12 jaar was, kwam Oubaas Jan Wijgerinck hem vragen of hij niet geïnteresseerd was in het spel der Verkenners. 
Jan Wijgerinck kende de vader van Gerrit en zodoende is hij vermoedelijk bij hem terecht gekomen. 

Op 26 februari 1935 werd Gerrit geïnstalleerd als assistent-patrouilleleider. Gerrit slaagde in 1938 aan de ULO en begon in 
de zaak thuis mee te helpen. Tijdens de oorlog werkte Gerrit op het distributiekantoor te Winterswijk. Hij kreeg geen kans 
om naar de HBS in Winterswijk te gaan. 

Gerrit vertelt over zijn oorlogsjaren:

Ik heb er zelf weinig van meegekregen, omdat ik ondergedoken zat vanaf ongeveer 1942. Ik wilde niet 
aan het werk in Duitsland. Ik was chef afdeling consumentenbonnen geworden op het distributiekan-
toor in Winterswijk. Mensen met gezondheidsproblemen kregen extra bonnen. Van de burgemeester van 
Winterswijk moest ik bonnen brengen voor Duitse militairen, dat was tegen de regels van Den Haag, 
dus ik weigerde. De burgemeester zei vervolgens dat hij wel zou zorgen dat ik ergens naar toe werd 
gestuurd waar ik niet wilde zijn. De volgende dag lag er een brief in de bus dat ik te werk werd gesteld 
bij Dortmund. Ik moest er met de trein naartoe. De directeur van het Arbeidersbureau in Winterswijk, 
dat was een kennis, heeft mij vervolgens geadviseerd om de trein in Zevenaar te verlaten. Daar moest ik 
namelijk een uur wachten voor de trein naar Dortmund en er werd weinig gecontroleerd. Zo geschiedde 
en toen ben ik er met mijn vader (die er ook was en mijn koff er droeg) tussenuit geknepen. Mijn vader 
ging eerst de trein uit met mijn koff er en daarna volgde ik, alsof we niet bij elkaar hoorden. 20 minuten 
later ben ik vertrokken met een andere trein naar Breda met mijn koff er. Daar woonde een tante van 
mij. Ik ben daar gebleven tot de bevrijding van Breda/Ulvenhout. Toen, in februari 1944, ben ik weer 
teruggegaan naar Groenlo, maar er was daar toen nog geen sprake van bevrijding. Ik dacht, “ik mot 
toch maar weer naar Grolle”. Toen ik weer thuis kwam, schrok mijn familie nogal, want ze hadden me 
niet verwacht. Er was geen mobiele telefoon om even te melden dat ik thuis kwam… Toen heb ik in 
Lievelde ondergedoken gezeten bij de familie Blankenborg aan de Eimersweg. Tussendoor kwam ik af 
en toe thuis. 

de zaak thuis mee te helpen. Tijdens de oorlog werkte Gerrit op het distributiekantoor te Winterswijk. Hij kreeg geen kans 

Gerrit Arink voor het hoofdkwartier ,

1953
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Gerrit is na de oorlog weer thuis in de zaak gaan werken en 
heeft dit vervolgens zijn hele leven gedaan, Gerrit in de zaak en 
zijn broer was verantwoordelijk voor het loodgieterswerk. 

Van 1945 tot 1956 is Gerrit leider geweest van de Verkenners. In 1956 vertrok Oubaas Jan Wijgerinck uit Groenlo. Vanaf dat 
moment nam Gerrit Arink de leiding van de Voortrekkers van hem over. Dit heeft hij gedaan tot 1979. Bij het aantreden als 
leider van de Voortrekkers kreeg Gerrit de titel ‘Baas’ mee. Sinds die tijd kent iedereen Gerrit dan ook beter als Baas Arink. 
Vanaf dat moment was Gerrit ook voorzitter van de Groepsraad. Dit heeft hij gedaan tot eind jaren ‘90. Hij werd toen opge-
volgd door Marco Overbekking. Gerrit is momenteel nog steeds lid van het Stichtingsbestuur Sint Ludger. 

In de loop der jaren is Gerrit meerdere malen onderscheiden. Op Sint 
Jorisdag 29 april 1955 werd aan hopman Gerrit Arink namens de ka-
tholieke verkennersbeweging de Gouden Jacobsstaf uitgereikt als blijk 
van waardering voor de vele verdiensten. Op 29 april 1977 werd hij 
onderscheiden met een eremedaille verbonden aan de orde van Oranje-
Nassau. In 1985 werd aan Gerrit, tijdens de receptie van het 50-jarig 
bestaan, door de vice-voorzitter van het landelijk bestuur van Scouting 
Nederland het gouden waarderingsteken en de draagspeld van Scouting 
Nederland uitgereikt.
Als bekroning op zijn werk als vrijwilliger ontving Gerrit in 1994 bij het 
60-jarig bestaan van Scouting Groenlo een pauselijke onderscheiding; 
iets waar hij het meest trotst op is en de meeste waarde aan hecht.
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Gerrit Arink tijdens 

50-jarig bestaan, 1985

Gerrit Arink en Dinie Arink tij-
dens het 60-jarig bestaan, 1995

Gerrit Arink wordt 
geholpen bij het 

uittrekken van zijn laarzen
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Tijdens het 75-jarig bestaan werd er een zuil 
onthuld, met daarin een herdenkingsplaquette 
ter ere van zijn 75-jarig lidmaatschap. In deze 
zuil is ook een steen te zien die herinnert aan 
het gebouw aan de Woerdseweg, waar de Jean-
ne d’Arc groep van 1966 tot 1976 gevestigd 
was. Deze steen met de tekst “Weest bereid, juli 
1966” werd daar ingemetseld in 1966. 

Gerrit Arink in 2010

op 29 december 1954 ontvangt Gerrit 
de huisorde van de Pol in goud

op 29 december 1954 ontvangt Gerrit 

Gerrit Arink krijgt een lintje op 
29 april 1977, rechts zus Dinie



36

Na de oorlog, de staf overlegt
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Na de oorlog

Na de bevrijding leefde de hele boel op. Er was toen geen andere jeugdvereniging in Groenlo meer. We werden toen meteen leiding. 
Jos Bonsen, Th eo (offi  cieel Valentijn) Smit en ik werden leiding van de Verkenners. De andere voortrekkers die in de oorlog door-
gegaan waren, trokken Groenlo uit. 
[2009, Gerrit Arink]

Er ontstond een nieuwe Welpengroep met Jo Timmen en Toos Nijhof als leiding en er waren meer leden dan ooit. Jan Wijge-
rinck vult op het inschrijff ormulier, dat naar het Nationaal Hoofdkwartier opgestuurd dient te worden, in dat er in totaal 74 
leden zijn: 18 Welpen, 18 Verkenners, 30 senior Verkenners en 8 Voortrekkers.

Op 4 september 1945 kreeg de Sint Ludgergroep toestemming van de gemeente om onderhands “een lokaal der oude school in 
de Nieuwstad” te huren. Na enkele maanden was dit niet meer mogelijk, omdat de Verkenners moesten wijken voor “industrie” 
(zo schreef Jan Wijgerinck in zijn logboek). De opkomsten verhuisden allemaal weer naar het parochiehuis.

Op woensdag 3 april 1946 passeerden voor Notaris Scholte de statuten van de Sint Ludgergroep en daarmee was de Stichting 
Sint Ludger een feit. 

De Verkennerij was ook een zaak van opvoeding. In april 1946 werd een ouderavond gehouden in de achterzaal van Hotel De 
Pelikaan, “waar de Groepsleiding U nader op de hoogte wil stellen van de bedoeling van het Spel van Verkennen, en waar diverse 
praktische moeilijkheidjes met U besproken zullen worden. Tevens krijgt U daar volop de gelegenheid om Uw eigen moeilijkheden 
met betrekking tot het Groepsleven aan ons voor te leggen, opdat een nauwere samenwerking tot stand zal komen betreff ende de zoo 
belangrijke opvoeding van Uw jongens.”
[brief d.d. 01-04-1946 aan alle ouders, Logboek I Jan Wijgerinck]

toegangskaartje revue, 

1945
statuten Sint 

Ludgergroep passeren 

de notaris, april 1946
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Na de oorlog hadden we geen hoeden, enkel baretten. Ze waren 
beige, in dezelfde kleur als onze blouse. Ik was de enige met een 
hoed. Die had ik van Th eo Nales gekregen. Mijn ouders waren bevriend met Nales, ik 
denk dat ik via hen bij de Verkennerij gekomen ben. Ik mocht niet voetballen, omdat ik 
bronchitis had. Ik mocht niet in het café komen dus ik kon niet biljarten. Moeder Nales 
zei, “Th eo heeft twee hoeden en die ene die past Jan wel”. De hoeden waren 
vrij duur, ze kostten toen 15 gulden. De baret was veel goedkoper, dus de 
meesten hadden een baret. Mijn vader had een hekel aan de Verkennerij. We 
hadden een volkstuin en ik moest altijd wieden en schoff elen. Ik had daar echt 
een hekel aan. Ik probeerde eronderuit te komen en dan zei ik altijd dat ik 
naar de Verkennerij moest en dan liet ik mijn vader alleen in de tuin achter. 
Dan hoefde ik daar niet echt naar toe, maar dat wist hij natuurlijk niet. 
“Kijk daar gaat hij weer met die stok,” zei hij dan, “En ik moet naar de tuin”. 
We hadden altijd een stok bij ons. 
[2010, Jan Wientjes]

In 1945 ben ik bij de Verkennerij gekomen. Jan Wijgerinck startte de groep 
toen weer. Ik was 14 jaar en werd Verkenner. Er waren geen Verkenners meer, 
in maart 1941 was het gestopt, want verboden door de Duitsers, dus er begon 
een nieuwe groep. Er waren geen uniformen dus je probeerde een militair 
windjack te krijgen en daar naaide je dan insignes op. We begonnen in het pa-
rochiehuis, later kregen we de kelder en weer later een lokaal van de tekenschool 
(tegenover het klooster aan de Nieuwstad). Na de oorlog zijn daar de NSB’ers 
opgesloten. Ongeveer in ’46 - ’47 kwamen er twee Verkennersgroepen: Jan 
Wijgerinck was Hopman, 
Gerrit was Vaandrig. Ber-
nard Pothof was ook Hop-
man. Ik zat bij Bernard 
Pothof in de groep. Ik 
denk dat Jan Gunnewijk 
Vaandrig was. Er was een 
enorme belangstelling, 
want je had maar twee 
dingen in Groenlo: voet-
bal en Verkenners. 
[2009, Piet Zweers]

Wijgerinck was Hopman, 
Gerrit was Vaandrig. Ber-
nard Pothof was ook Hop-
man. Ik zat bij Bernard 
Pothof in de groep. Ik 
denk dat Jan Gunnewijk 

bewijs van 
inschrijving, 1945

Inschrijving 

Verkennerij, 1946

Sint Ludgergroep, 

1946
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Na de oorlog waren we een beetje losgeslagen. Je deed 
rot tegen de moff en en dan was je de fl inke jongen. 
Ik heb een sigaret gejat van een Canadees en toen 
kreeg ik een pak op mijn donder. Van de moff en jat-
ten mocht ik wel. Ik begreep die structuur toen niet. 
Door de Verkenners ging ik dat perspectief weer zien. 
Het was een hele verwarrende tijd, door de Verken-
ners kregen we weer structuur. In de oorlog mocht 
je tegen de wetten in gaan, je was dan een held, als 
kind van 13, 14 jaar begreep je het niet meer, want 
van de een op andere dag, door de bevrijding, was 
dat voorbij. Bij de moff en hout jatten, dan was je 
de gevierde jongen. Een sigaret jatten bij de Cana-
dezen en dan kreeg je een pak rammel. Dat begreep 
ik niet. 
[2009, Piet Zweers]

We zaten toen weer in het paro-
chiehuis, in de kelders. Daar wa-
ren wel eens proefuitzendingen van fi lms en daar kropen we dan 
onderdoor op het balkon en dan konden we over de balkonrand stiekem 
meekijken met de fi lm. In het parochiehuis was vroeger de bioscoop. 
[2010, Jan Wientjes]
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Gorssel, Jan Wijgerinck 

en Bernard Pothof, 1947

Hordestaf op 
de Halve Maan,

1947

bezigheden in het voorjaar van 1946 zoals opgetekend door Jan Wijgerinck in het logboek
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In 1946 vertrok een deel van de staf en lei-
ding naar de Koempoelan in Lunte-
ren. Hierbij was ook Prins Bernhard 
aanwezig [Nu wordt de Koempoelan 
de Scout-in genoemd].

Juni 1947 stond in het teken van het 
12½-jarig bestaan. Het feest werd ge-
vierd op de Halve Maan met een Dis-
tricts-Patrouille-Wedstrijd. Hiervoor 
werden ook alle oud-leden uitgeno-
digd. Voor 50 cent mochten ook be-
woners van Groenlo het kampement 
op de Halve Maan bezoeken. Ze kon-

den dan onder andere de “manier van keukenbouw, tenten en verdere 
kampinrichting zien, en dat praktisch midden in Groenlo.” [1947, log-
boek I Jan Wijgerinck] Tijdens dit weekend werd ook de zelfgebouwde 

Mariakapel op de Pol in gebruik genomen door kapelaan Van Soest. Die zomer werd 
ook tijdens “gewone” opkomsten gebruik gemaakt van De Halve Maan.
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In 1946 vertrok een deel van de staf en lei-

Deelnemerskaart 

Koempoelan, 1946

121/2-jarig bestaan

ook tijdens “gewone” opkomsten gebruik gemaakt van De Halve Maan.

training Halve Maan. v.l.n.r .: 

Jan wijgerinck, Tonny groothuis, Bertus Zeeman, Jan Wientjes, 

Henk ten Bruin, Tonny Krabbe en Gerard Huis in ‘t Veld, 1947



41

B
r

ie
f 

a
an

 o
u

d
-l

ed
en

 
i.v

.m
. j

u
b

il
eu

m
 1

2
1 / 2

 j
a

ar

Mis op de Halve Maan, 

1947

121/2 jaar Sint Ludger
tekening Jan 

Wijgerinck sint 

Jorisdag, 1947

121/2-jarig bestaan op 

de Halve Maan
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Jamboree 
In augustus 1947 mochten twee Verkenners naar de Jamboree in Frankrijk: 

Toen we naar de Jamboree in 1947 gingen heeft Jan Wijgerinck ons met de auto naar Utrecht gebracht en 
daarna gingen we met de trein verder. Ik ging samen met Bennie (van de potsmid) Wicherink als enige Ver-
kenners naar deze Jamboree in Frankrijk. Ook Jan Wijgerinck ging mee. We haalden geld op door fl essen te 
verzamelen en het kostte mij dus niets. Ik was toen 17 jaar. Tegenwoordig hebben kinderen met die leeftijd de 
hele wereld al gezien, maar ik was niet verder geweest dan Wageningen, dus voor mij was het een wereldreis. 
We hadden voor vertrek een bijeenkomst op de Molenberg, om gedag te zeggen denk ik. Ik mocht daar naar 
toe omdat ik het hoogste aantal insignes in een bepaalde tijd had gehaald. Bennie en ik hadden de meeste 
insignes. Ik ging bijna iedere middag naar de Vaandrig toe en hij bereidde mij voor om de insignes te behalen. 
Ik had koken, pionieren, zwemmen, en nog veel meer, mijn hele arm zat vol! Ik was altijd kok op de kampen, 
want de kok hoefde nooit pannen te schuren. Ik had van mijn moeder geleerd hoe ik moest koken en ik was 
er best goed in. 
[2010, Jan Wientjes]

De treinreis naar Moisson aan de Seine 
op de hoogte van Parijs was al een hele 
belevenis. Ik heb gezwommen in de Seine 

en ik ben daar bijna verzopen. We zouden heel stoer de Seine overzwemmen. Bennie zwom voorop. Ik was 
halverwege en ik keek achterom en ik werd bang. Ik durfde niet meer verder. Dus ik heb Bennie geroepen en 

hij is samen met mij teruggezwommen. We gingen iedere dag een kist druiven jatten. Er was een depot waar de voorraad stond. We 
liepen er dan achterlangs en dan pikten we een kist druiven die we opaten in de tent. We hadden een Achterhoekse patrouille met 
jongens uit Ulft en ik weet niet precies waar ze vandaan kwamen. Jan Wijgerinck was de hopman van de patrouille. 

De treinreis naar Moisson aan de Seine 
op de hoogte van Parijs was al een hele 
belevenis. Ik heb gezwommen in de Seine 

naar de Jamboree 

vanwege de vele 

insignes

ID-bewijs Jan Wijgerinck 

Jamboree, 1947

en ik ben daar bijna verzopen. We zouden heel stoer de Seine overzwemmen. Bennie zwom voorop. Ik was 
halverwege en ik keek achterom en ik werd bang. Ik durfde niet meer verder. Dus ik heb Bennie geroepen en 

B. Wicherink ID-bewijs 
t.b.v. de  Jamboree in 

Frankrijk, 1947

Insigne Jamboree 

subkamp Dauphine, 1947
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We hadden allemaal een schede voor onze dolk gemaakt. We maakten er meer en brandden een molen in het leer en die hebben we 
allemaal verkocht aan de Amerikanen, want die boden er het meeste voor. Jan leverde het materiaal. We hadden in Groenlo een 
heel koff ertje vol gemaakt. Halverwege hebben we even gewacht met verkopen om de prijs wat op te drijven. Het geld gaven we 
aan Jan.

Van elk land mochten er zes naar Versailles toe, naar Vincent Auriol, de toenmalige president. Ik mocht mee, ik weet niet meer 
waarom ik ben uitverkoren. Ik ben er op bezoek geweest en mocht de man een hand geven. Ik heb die hand een week lang niet 
gewassen!

Het was voor Grolle een hele uitverkiezing dat we mee mochten. Jan Wijgerinck had wel wat te vertellen in de Landelijke Verken-
nerij en regelde dit soort dingen. 

In Frankrijk waren ook meisjes bij de Verkennerij. Ze hadden een ander uniform, in het blauw. Bennie en ik gingen ’s morgens 
douchen met de handdoek om de nek. We kwamen bij de douche en deden de deur open. Stonden daar allemaal meisjes onder de 
douche! Van schrik gooiden we de deur weer dicht en hebben we gewacht tot de meisjes er onder vandaan kwamen. Bennie en ik 
hebben daarna goed overlegd of we dit misschien moesten gaan biechten. We waren helemaal groen, we wisten nergens van. Uit-
eindelijk hebben we het denk ik niet gedaan, die biecht. 
[2010, Jan Wientjes].

Terugreis trein vanaf Jamboree frankrijk, 1947
entreebewijs 

Jan Wijgerinck 

Jamboree Frankrijk, 1947

Jamboree Frankrijk 

troepkamp
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In oktober 1947 kwam de eerste editie van “De Klepel” uit, de troepkrant die “omstreeks het midden van elke maand” ver-
scheen. Later kwam hij zelfs twee keer per maand uit. 

Hopman Pothof

scheen. Later kwam hij zelfs twee keer per maand uit. 

‘Alea Jacta Est’, de teerling is geworpen. 

Het eerste exemplaar van de Klepel is 

een feit in oktober 1947

Hopman Pothof neemt afscheid en haalt 
herinneringen op, De Klepel, grasmaand 
april 1948
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De redactie werd gevormd door Bezem (Bert Zemann) en Blik (Th eo van Druten), later aangevuld door Hazewind (Piet 
Zweers). Later wijzigde de naam Hazewind in “Stof”. Op ironische wijze beschreven ze wat hen bezighield op het gebied van 
de Verkennerij. 

Op 10 juni 1948 werd 300 jaar Vrede van Munster 
gevierd en bezocht Prins Bernhard Groenlo:

Op donderdag 10 juni 1948 wordt het Grolse 
kanon offi  cieel overgedragen door Prins Bernhard 
aan het gemeentebestuur van de stad Groenlo. Die 
donderdag biedt de oude veste Grol een feestelijke 
aanblik. Een zee van nationale vlaggen wap-
pert in de Grolse straten, terwijl de gehele Grolse 
bevolking uitgelopen is om het hoge bezoek met 
eigen ogen te aanschouwen. Om 15.15 uur na-
dert een fi le auto’s vanuit de richting Winterswijk. 
De Grolse vestingruiters zijn ter begroeting opge-
steld. In de eerste wagen, een open Cadillac, die 
de prinselijke standaard voert, zit Prins Bernhard 
met naast hem de Commissaris van de Koningin van Gelderland, Jonkheer Quarles van Uff ord. Ze worden verwelkomd door 
burgemeester H.J. Schoemaker die hierna ook in de prinselijke auto plaatsneemt. Hierna rijdt het hele gezelschap de veste binnen 
en overal worden ze enthousiast begroet door een grote menigte. Tegenover het gemeentehuis staat de Leo Harmonie te spelen en 

Sunte Mattenstam, voortrekkers, 

Voorjaar 1948

de Klepel, juni 1948. typisch de 

toon van de redactie van De Klepel
de Klepel, juni 1948. typisch de 

toon van de redactie van De Klepel

De klepel, juni 1948. De spechten hebben de eerste prijs 

gewonnen bij de districtswedstrijden in borculo. 

De spechten uit winterswijk werden vierde

de klepel, juni 1948. 

Een verkenner 

mag niet roken in uniform

De redactie werd gevormd door Bezem (Bert Zemann) en Blik (Th eo van Druten), later aangevuld door Hazewind (Piet 
Zweers). Later wijzigde de naam Hazewind in “Stof”. Op ironische wijze beschreven ze wat hen bezighield op het gebied van 
de Verkennerij. 
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ondertussen luiden de klokken van de oude Calixtuskerk. Via de Winters-
wijkseweg, Mattelierstraat, Nieuwstraat wordt gereden tot de Canisius-
school alwaar men te voet verder loopt naar de Kanonsbulten. Aan de voet 
van de Kanonsbulten tekent Prins Bernhard een gastenboek. Naast het 
Grolse kanon vormen de Verkenners een erewacht.

De Vlag Hijsen tijdens 
het Wilhelmus

tekening uit het logboek van 
Jan Wijgerinck

ondertussen luiden de klokken van de oude Calixtuskerk. Via de Winters-
wijkseweg, Mattelierstraat, Nieuwstraat wordt gereden tot de Canisius-
school alwaar men te voet verder loopt naar de Kanonsbulten. Aan de voet 
van de Kanonsbulten tekent Prins Bernhard een gastenboek. Naast het 
Grolse kanon vormen de Verkenners een erewacht.

ondertussen luiden de klokken van de oude Calixtuskerk. Via de Winters-ondertussen luiden de klokken van de oude Calixtuskerk. Via de Winters-

herdenking Vrede 

van Munster , 1948
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Z.K.H. Prins Bernhard wordt toegesproken door burgemeester Schoemaker en de voorzitter van 
het Grolsch Museum, Mr. Steenbergen. Deze verzoekt Prins Bernhard een teken te geven tot het 
hijsen van de vaderlandse driekleur waarna het kanon onthuld wordt. Aan weerszijden van het 
kanon liggen stapels met gietijzeren kanonskogels. Later zal blijken dat er nooit met ijzeren kogels 
geschoten is met dit kanon, maar uitsluitend met stenen kogels.
[Bron: Erik Mentink en Joep van der Pluijm, De Grolse kanonnen door de jaren heen, 
Grols Verleden, jrg. 5 - nummer 8, april 2006]

Welp Jan ter Reegen vroeg de prins om een handtekening voor in het logboek van Jan 
Wijgerinck.

Z.K.H. Prins Bernhard wordt toegesproken door burgemeester Schoemaker en de voorzitter van 
het Grolsch Museum, Mr. Steenbergen. Deze verzoekt Prins Bernhard een teken te geven tot het 
hijsen van de vaderlandse driekleur waarna het kanon onthuld wordt. Aan weerszijden van het 
kanon liggen stapels met gietijzeren kanonskogels. Later zal blijken dat er nooit met ijzeren kogels 
geschoten is met dit kanon, maar uitsluitend met stenen kogels.

Jan Ter Reegen ontvangt in 

1948 van Prins Bernhard een 

handtekening in het logboek

de handtekening van 

Prins Bernhard in het 

logboek, 1948
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Een eigen terrein
Na de oorlog werd snel gesproken over een eigen ge-
bouw: 

Het parochiehuis was te klein, er was te weinig speel-
ruimte. Het bestuur keek rond naar een geschikt ter-
rein. Eerst werd gekeken bij de Woerdseweg, later de 
Marhulzenweg. De Halve Maan werd ook bekeken. 
Maar geen van de plannen werd waarheid. 
[2009, Gerrit Arink]

Uit het logboek van Jan Wijgerinck blijkt dat er meer 
dan zeven plannen gemaakt werden, maar dat niets leek 
te lukken. Dan is er ineens toch een prachtig terrein:

Op 16 november 1948 werd de helft van de “Zusters 
Pol”, eigendom van de zusters van Roosendaal gekocht 
voor een goedkoop prijsje. Hoeveel weet ik niet, maar het was een belache-
lijk lage prijs. 
[2009, Gerrit Arink]

Het terrein om “De Pol” heen was nog nauwelijks be-
bouwd. Het gedeelte direct naast de huidige basisschool 
werd gepacht van de zusters door boer Porskamp. Hij 
had er vee lopen. 

Vanaf de Jamborette kregen we ook dit terrein in eigen-
dom (net ervoor eigenlijk, in 1951). Toen we er kwa-
men, 1948, moesten we knollen trekken, die stonden 
op dat land. Het was hartstikke koud in de winterdag! 
Er werden meteen plannen gemaakt voor de bouw van 
een gebouw. Architect Wiegerinck maakte de tekening. 
In die tijd hadden we donateurs waarbij we langs de 
deur gingen om geld op te halen. (Ik ben blij dat dat 
afgeschaft is. Bij Scouting is het lastig om uitvoeringen 
te houden, anders dan bij bijvoorbeeld een harmonie.) 
En van het kerkbestuur kwam ook geld. De tekening 
van het te bouwen gebouw werd verkocht om geld te 
verwerven. 
[2009, Gerrit Arink]

Jan Wientjes en 
Chris Tubbing, 1948

krantenartikel bouw 

Hoofdwartier , eerste 

schop de grond in

voor een goedkoop prijsje. Hoeveel weet ik niet, maar het was een belache-

krantenartikel bouw 

van het te bouwen gebouw werd verkocht om geld te 

Opening Jongensstad 

1949, Frans Kiens met 

de sleutel van de pol
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Iedereen hielp mee met het gereed maken van het terrein. De Spechten 
zorgden voor het grondwerk van de Mariakapel, Troep I hield zich bezig 
met puin slaan en de Stam bracht vele uren spittend door. 

Het gebouw werd gebouwd door aannemer Hilbers. Burgemeester 
Schoemaker zette op 27 november 1948 de eerste spade in de grond. 
Het grondwerk werd door 
de Verkenners gedaan in de 
winter van ’48 (november-
december). Jan Wijgerinck 
gaf aanwijzingen. Met een 
half jaar was het gebouw 
klaar. De keuken en het 
toilet zaten er meteen al in. 

Vanaf toen waren de op-
komsten op de Pol. De 
Voortrekkers hadden ge-
woon een patrouillehoek 
op vrijdagavond. 

Iedereen hielp mee met het gereed maken van het terrein. De Spechten 
zorgden voor het grondwerk van de Mariakapel, Troep I hield zich bezig 

Het gebouw werd gebouwd door aannemer Hilbers. Burgemeester 
Schoemaker zette op 27 november 1948 de eerste spade in de grond. 

Theo van Druten schrijft 
over de opening van 

Jongensstad

De Grolse totempaal van 

de Welpen bij de opening 

van Jongensstad in 1949

op vrijdagavond. 

De Oubaas 

jan wijgerinck 

in 1950

Welpenhorde, 

augustus 1948
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Vaak verlieten jongens in die tijd Groenlo, omdat ze in militaire dienst gin-
gen: 

Ik ben in 1949 in militaire dienst gegaan. Ik was 19 jaar. Ik had vervroegd 
aangevraagd. Ik was naar de Jamboree geweest en had wat meer van de wereld 
gezien en wilde Grolle uit. Dienst was een manier om uit Grolle weg te komen. 
Als ik de weekenden thuis was ging ik naar de Voortrekkers. 
Ik was dan in militair uniform. 
[2010, Jan Wientjes]

Binnen een jaar nadat het Hoofdkwartier 
in gebruik genomen was, kwam er een tweede 
gebouw dat bestemd was voor de Welpen en de 
Voortrekkers [nu RSA-keuken-Pivo-PCS]. Ar-
chitect Wiegerinck stond voor het ontwerp in 
1949 en aannemer Besselaar bouwde het gebouw 
in 1950. Op 26 maart 1950 werd dat gebouw ge-
opend. Het geld werd onder andere bij elkaar ge-
bracht door een fancy fair op 7 en 8 januari 1950 
in Hotel De Pelikaan waarbij allerlei goederen 
verkocht werden die door “Fabrikanten en Mid-
denstanders van Groenlo” werden aangeleverd: 

Wij [de fabrikanten en middenstanders van 
Groenlo] zullen zelf meewerken, maar wij zijn 
ook zo vrij om de medewerking te vragen van 
onze leveranciers. Temeer durven wij dit te doen 
waar het belang van deze Jongensstad VER uit-
gaat boven het particuliere belang van Groenlo 
zelf, waar toch deze poging dienende is voor 
geheel Nederland. “Wie de jeugd heeft, heeft 
de toekomst”, is een vrij vervelend gezegde, 
en toch…. Laten wij de jeugd alle kansen ge-
ven, om zelf deze toekomst in vaste hand te 
nemen.
 [1949, Logboek I Jan Wijgerinck]

Sint Ludger Yell:

Wimpa wompa 
Wimpa wompa,   
Wimpa wompa, Ra!
St Ludger dat is onze man,Grolle monster Ja.
Poede naska nee. Pinda naska, St Ludgeres Rá
[2010, Jan Wientjes]

Als ik de weekenden thuis was ging ik naar de Voortrekkers. 

De Klepel, januari 1949. 

nieuwjaarstoespraak van 

de Oubaas
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De fancy fair had zelfs een ko-
ninklijk tintje, want Hare Ma-
jesteit de Koningin verleende 
gaarne haar toestemming en-
kele van de poppen uit haar 
bezit in bruikleen af te staan 
voor de te houden tentoonstel-
ling op de fancy fair. Deze toe-
stemming werd Jan Wijgerinck 
meegedeeld in een schrijven van 
de particulier secretaresse van 
H.M. de Koningin, mevrouw 
N. Smitt-Avis. 

“Deze Koninklijke medewer-
king bewijst wel het grote 
belang van de Grolse Jongens-
stad. Moge geheel Groenlo 
en omstreken dit voorbeeld 
volgen, door deze fancy fair 
te doen slagen. De aanwezige 
prijzenvoorraad is inmiddels 
gestegen tot 3050!!!! Het kan 
niet anders, of nu reeds is het succes verzekerd.” 
[1949, Krantenartikel in het Logboek blz. 98]

Jan Wijgerinck tekende vervolgens op 10 januari 1950 in zijn logboek op dat “De fancy fair […] netto opgebracht [heeft] 
± Fl. 3200,- en bruto Fl. 4700,-. Pracht resultaat. Maar…. de schuld op Jongensstad is nu ook erg groot n.l. Fl. 6400,-  waarvan Fl. 
4000,- hypotheek van de Heer Th . Groot Kormelink en Fl. 2400,- aandelen”.

51

In de Stamhut, 1950. B. Wicherink, P. Zweers, J. Groothuizen, H. ten Bruin, Th . v. Druten

bij het tweede gebouw op Jongensstad, 1950

Fancy Fair , Theo Kaak
het rad van avontuur
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Bij deze bouw hadden de Verkenners ook een bijdrage:

Ergens onder de fundamenten [van het tweede gebouw] ligt een kist of tasje. We 
moesten van de hopman iets schrijven over hoe we dachten dat de wereld er in 2000 
uit zou zien. Dat is allemaal ingegraven. We dachten dat iedereen een helikopter zou 
hebben, een uitgebreidere gracht met bootjes. 
[2009, Piet Zweers]

De opbouw van Nederland na WO II was in volle gang en ook de Groenlose 
Verkennerij leverde hier zijn bijdrage aan. In augustus 1950 ging een aantal leden 
naar Elten: 

We hebben bij de kapel geholpen met puinruimen na WO II. 
[2008, Willy Groothus] 

Begin jaren ’50 werd een start gemaakt met de “vrije clubs”, voor katholieke 
jongens die niet bij de Verkenners zaten. Deze clubs dienden ertoe om “knapen 
van 12-20 jaar” een nuttige vrijetijdsbesteding te geven “in de vorm van positieve 
ontspanning”. Zo was er een tafeltennisclub, een bibliotheek “die al een aardige 
serie wetenschappelijke boeken heeft”, een toneelclub en een radiotechniekclub. De 
leiders van de clubs werden uit de Verkennersgroep gerekruteerd (o.a. Henkie ten 
Bruin, Chris Tubbink, Chris Groot Kormelink, Gerry Lamers en Hans Gem-
mink. Gerrit Arink had de leiding over het geheel). [1951, Krantenartikel in het 
Logboek] Onder leiding van toenmalige burgemeester van Jongensstad, Willy 
Groothus, werd actie gevoerd om geld bij elkaar te krijgen voor deze vrije clubs. 
Dit gebeurde door oud papier op te halen.

In 1952 werden plannen gemaakt voor de bouw van de “hut”, bedoeld 
voor deze vrije clubs. 

Daarnaast werden plannen gemaakt om het tweede deel van de Pol [het 
terrein naast de Jozefschool] aan te kopen. Voor een deel zou dit terrein 
bestemd worden als sportveld, hockeyveld en kampeerterrein. Een ander 
deel zou verhuurd kunnen worden. 

Op 7 en 8 februari 1953 gingen 25 deelnemers van Sint Ludger samen 
met meer dan 100 andere deelnemers van District Groenlo (waaronder 
o.a. Eibergen, Neede, Winterswijk en Ruurlo vielen) op Bedevaart naar 
Ramsdorf. 

Bij deze bouw hadden de Verkenners ook een bijdrage:

Ergens onder de fundamenten 
moesten van de hopman iets schrijven over hoe we dachten dat de wereld er in 2000 
uit zou zien. Dat is allemaal ingegraven. We dachten dat iedereen een helikopter zou 
hebben, een uitgebreidere gracht met bootjes. 
[2009, Piet Zweers]

De opbouw van Nederland na WO II was in volle gang en ook de Groenlose 
Verkennerij leverde hier zijn bijdrage aan. In augustus 1950 ging een aantal leden 
naar Elten: 

We hebben bij de kapel geholpen met puinruimen na WO II. 
[2008, Willy Groothus] 

Begin jaren ’50 werd een start gemaakt met de “vrije clubs”, voor katholieke 
jongens die niet bij de Verkenners zaten. Deze clubs dienden ertoe om 

ontspanning”
serie wetenschappelijke boeken heeft”
leiders van de clubs werden uit de Verkennersgroep gerekruteerd (o.a. Henkie ten 
Bruin, Chris Tubbink, Chris Groot Kormelink, Gerry Lamers en Hans Gem-
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deel zou verhuurd kunnen worden. 

Op 7 en 8 februari 1953 gingen 25 deelnemers van Sint Ludger samen 
met meer dan 100 andere deelnemers van District Groenlo (waaronder 
o.a. Eibergen, Neede, Winterswijk en Ruurlo vielen) op Bedevaart naar 
Ramsdorf. 

Spoorzoeken

de Radioclub in het 
Hoofdkwartier , 1953



53

In mei 1953 kregen de ouders van de Welpen, Verkenners en Voortrekkers een brief van de staf in de bus: Snoepen en ijsco’s-eten 
is een gevaarlijke ziekte van deze tijd. Er komen te veel kromme ruggen van het alsmaar papiertjes oprapen op de Pol. Zuinigheid met 
vlijt geeft volledige uniformen, en geld voor de zomerkampen, en geld voor aanschaf van materialen. Leer Uw jongens zelf sparen voor 
hun zomerkamp, voor hun uniformen, voor het leesgeld van de boeken uit de bibliotheek. […] Jongensstad begint erg mooi te worden. 
De natuur groeit en bloeit. Het is er fi jn om te wandelen. Mogen wij u daar ook eens zien? U bent allen van harte welkom.

groepsfoto met o.a. op de bovenste rij de dienstplichtigen Willy Groothus, Tonny Krabben en Benny Lamers (Bij de luchtmacht hoefde men geen uniform aan met vrij weekend). Aan de rechterzijde met bril Burgemeester schoemaker . in het midden de Kapelaans Wagemans en Breuking, 1953
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Op 16 oktober 1953 begon Jan Wijgerinck met zijn tweede logboek. Hij somde nog even op hoe het er op dat moment “orga-
nisatorisch” uitzag:

…toen als vorstin regeerde hare majesteit Juliana van Oranje Nassau, toen Johannes Kardinaal De Jong zetelde op Willibrords 
stoel, toen Baron H.F.M. van Voorst tot Voorst was hoofdcommissaris, en A.J.L. Verhoeven hoofdaalmoezenier van de Kath. Verken-
ners, toen Deken van Dam pastoor was, toen J. Wijgerinck afdelingsleider was van de Kath. Jeugdbeweging Groenlo, toen de stad 
bestuurd werd door burgemeester H.J. Schoemaker, toen de staf van de groep als volgt was samengesteld: Voortrekkersleider: J.H.M. 
Wijgerinck, Verkennersleiders G. Arink en Cr. Tubbing, Welpenleidsters: J. v.d. Lans, A. Nijhoff , A. Willemsen en T. ter Reegen.
[Logboek deel II Jan Wijgerinck] 

Begin 1954 ging men wederom 
op bedevaart naar Ramsdorf. 
Deze keer lag er ijs op de slot-
gracht en werden er schaats-
wedstrijden gehouden, som-
mige Verkenners waren in korte 
broek!

Op 21 april 1954 besloten de 
Oubaas Wijgerinck en de aal-
moezenier tot de opheffi  ng van 
de Sunte Mattenstam. In een 
brief schreef de Oubaas: “Dit 
jaar heeft de Sunte Mattenstam 
het niet kunnen brengen tot een 
echt en verantwoord voortrek-
kersleven […] 

Men kwam tot de opheffi  ng, 
omdat met uitzondering van 
één Voortrekker niemand gereageerd had op 

een oproep van de Oubaas om een positie als Voor-
trekker te overdenken: 

Nu achteraf kom ik tot de conclusie, dat deze maatregel altijd zijn nut en zin heeft gehad, want: doet de stam niets, dan blijkt hieruit 
voldoende, dat het juist was om haar op te heff en, doet zij wel wat, dan blijkt hieruit, dat deze maatregel er eindelijk voor nodig is 
geweest om tot zelf activiteit te komen.” 
[1954, Logboek I Jan Wijgerinck] 

Vanaf dat moment waren er dus geen Voortrekkers meer in Groenlo.

Begin 1954 ging men wederom 
op bedevaart naar Ramsdorf. 
Deze keer lag er ijs op de slot-
gracht en werden er schaats-
wedstrijden gehouden, som-
mige Verkenners waren in korte 
broek!

moezenier tot de opheffi  ng van 
de Sunte Mattenstam. In een 

jaar heeft de Sunte Mattenstam 

een oproep van de Oubaas om een positie als Voor-
trekker te overdenken: 

 1953, groepsfoto met o.a.: Hans Tops, Peter Wicherink, Nico 
Pietersen, Freddy v.d. Markt, Hans Pothof, Jan ter Regen, Gerrit 
Arink, Chris Tubbing, Gerard Mentink, kees en joris. v.d. Zant

Ramsdorf, 
schaatsen in 
korte broek
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Op 23 mei 1954 werd de hut geopend door Peter Fornier; Aalmoezenier Effi  ng zorgde voor de inwijding:

Ik was de jongste Welp en ik denk dat ik daarom de hut mocht openen. 
[2010, Peter Fornier]

In de hut kwamen de vrije clubs nog verder tot bloei en werden er steeds 
meer clubs gevormd:

Ik heb nog een tijdje boksles gehad in de hut. 
[2009, Frans Kiens]

In 1954 werd het 20-jarig bestaan gevierd en ter gelegenheid daarvan werd 
van 5 tot 14 augustus een internationale Jamborette gehouden op Jon-
gensstad. Dit kamp stond in het teken van de “Europese Eenheid”. Er 
waren groepen uit Luxemburg, Duitsland, België en een groep uit Den 
Haag.

Als voorbereiding haalden de Groenlose Verkenners een speciaal 
insigne:

We moesten een zaterdag extra op de Mulo komen. We kregen les voor het extra insigne “I speak 
English, Ich spreche Deutsch enzovoorts… Leraren kwamen speciaal naar school om ons dat te 
leren.
[2010, Hans Pothof ]

De Jamborette diende als voorbeeld:

Er werden Duitse jongens uitgenodigd en dat was best bijzonder vlak na de oorlog. Het was om te 
laten zien dat haat niet goed was. 
[2009, lid Vossenpatrouille]

De Jamborette was een groots spektakel:
Deze Jamboree werd met groot vlagvertoon geopend door de hoofdcommissaris Baron van Voorst tot 
Voorst, die tevens van de gelegenheid gebruik maakte om Oubaas J. Wijgerinck de hoogste onder-

scheiding van de kath. Verkennersbeweging, n.l. de zilveren “Vlaamse Gaai” uit te reiken. Een onderscheiding die terecht verdiend 
was. De K.R.O.-radio o.l.v. Tom Bouws was gedurende de gehele Jamboree present op Jongensstad om opnames te maken. Ook de pers 
zowel regionaal als landelijk was vertegenwoordigd. Groenlo en met name de Verkennersgroep St. Ludger kwamen landelijk volop in 
de belangstelling. 
[1985, Scouting Groenlo 50 jaar jong]
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artikel Volkskrant 
1954 Jamborette 

Groenlo
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Het programma bestond bijvoorbeeld uit 
uitstapjes naar het openluchtmuseum in Arn-
hem, vliegveld Deelen, een internationale Verkennersshow 
en natuurlijk een groots kampvuur. Op een avond gingen 
alle buitenlandse Verkenners bij diverse Groenlose gezin-
nen pannenkoeken met spek eten. Op de laatste dag werd 
een gedenksteen onthuld in de Sint Jorismuur. 

Jan Wijgerinck zorgde ervoor dat er telegram-
men naar de paus, naar bisschop Alferink en 
naar de Koningin werden verzonden. De tekst 

van het telegram aan de koningin luidde als volgt:
Staf en Verkenners uit verschillende Europese landen bijeen op Jamborette 
van de Europese Eenheid Jongensstad Groenlo willen 

uitdrukking geven van eerbiedige gevoelens 
van trouw aan Landsvrouwe van Neder-
land. 

De Groenlose Verkenners ontvingen een te-
legram namens de koningin met de volgende inhoud retour:

De Koningin draagt mij op Haar vriendelijke dank over te brengen 
voor de gevoelens van trouw geuit in uw telegram. Heeckeren, par-
ticulier secretaris.
[Logboek deel II Jan Wijgerinck]
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Ook van het Vaticaan en Mgr. Alferink werden telegrammen in ontvangst geno-
men. 

In december van dat jaar werd het offi  ciële 20-jarig jubileum gevierd. Ter gele-
genheid hiervan werd Hopman Gerrit Arink opgenomen in de Huisorde van de 
Pol in Goud als dank voor 20 jaar trouwe dienst. 

Direct na afl oop ging men al kijken naar het volgende evenement, het 25-jarig 
bestaan. Op 14 november 1954 werd besloten om met dat jubileum (in 1959) 
een bedevaartreis naar Rome en Assisi te maken. Het geld dat hiervoor no-

dig was zou zelf bij elkaar verdiend worden met o.a. 
het ophalen van oud papier, Sinterklaasactiviteiten en 
kerstversieringen maken. Ook een optreden van Cir-
cus Kruls zorgde voor fi nanciële middelen. 

Voor het kamp in Rome moest fl ink gewerkt worden om 
geld in te zamelen om de fi nanciering rond te krijgen. De 
Verkenners moesten kilo’s oud papier inzamelen, om de 
reis te kunnen bekostigen. Dit ging soms zelfs zo fanatiek, 
dat diegene die niet aan de nodige kilo’s kwam, dreigde 
uitgesloten te worden van deelname. Ik vond echter dat 
dit niet helemaal fair was en pleitte voor het aanpakken 
van de patrouille, indien er te weinig binnen kwam. 
[2008, Harry Bolwerk]

De Romereis was voor het 25-jarig bestaan. Dat was in 
’59, maar het geld was in ’57 al bij elkaar, dus we zijn 
eerder gegaan. Geld ophalen met oud papier verzamelen, 

minstens 10 kilo per week per persoon. Ik woog netjes af wat iedereen aan papier meenam. Het papier werd opgeslagen 
bij de bakker die toen nog op het Europaplein zat. 
[2009, Gerrit Arink]

We hadden vaste adressen waar we wekelijks langs gingen om papier op te halen. Scholen deden dat toen nog niet. Het 
oud papier werd verkocht aan Fiering op de Papendijk. 
[2009, lid Vossenpatrouille]
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uitnodiging feest-
avond i.v.m. 20-jarig 

bestaan, 1954
Circus Kruls

Tussenstanden Rome-kas:
23-01-1955: F. 309,70
08-03-1955: F. 442,63
29-03-1955: F. 529,35
28-09-1955: F. 821,63

10-10-1955: F. 942,74
31-10-1955: F. 1039,75
07-11-1955: F. 1131,17
05-12-1955: F. 1291,23

12-12-1955: F. 1418,97
01-01-1956: F. 2006,83
09-02-1956: F. 2226,17
06-04-1956: F. 2392,32
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In totaal werd tussen november 1954 en augustus 1957 Fl. 7100,- opgehaald. Dit was een enorm bedrag in die tijd. En zo kon 
de reis dus al eerder beginnen dan verwacht: Op 22 augustus 1957 kon het grote avontuur aanvangen. Zie hoofdstuk 5 voor meer 
over dit kamp.

Na de Romereis waren veel Verkenners gestopt (waarschijnlijk vanwege hun dienstplicht en hun leeftijd):

Daarom werden nieuwe leden gezocht. Op school 
kwam iemand langs die vroeg 
of er belangstelling was voor de 
Verkenners. Dat was in 1958.
[2009, Frans Koenderinck]

Harry Bolwerk was in die tijd lei-
der bij de Verkenners:

Avondspelen van Bolwerk waren 
legendarisch. Er stond bijvoor-
beeld in de krant dat er ergens was 
ingebroken. Bolwerk zorgde dan 
dat er een politieagent langskwam 
die een heel serieus verhaal hield 
met de mededeling dat ze het niet 
op konden lossen en dat de Verken-
ners moesten helpen. Sommigen 
deden het bijna in hun broek van 
spanning. 
[2009, Frans Koenderinck]

Ondertussen…
Werd Hans Tops de eerste Kroonverkenner van de Sint Ludger op 19 maart 1955.
Behaalde Gerit Arink zijn Wood Badge certifi caat op 15 mei 1955.
Werden Vincent Wicherink en Gerard Mentink Kroonverkenner op 12 juni 1955.
Won de Vossenpatrouille de districts-patrouillewedstrijden op 19 juni 1955.
Kreeg de Vossenpatrouille als enige van het district een certifi caat wegens het voldoen aan 
de trainingsstandaard van Hoofdcommissaris Baron van Voorst tot Voorst.
Verliet Oubaas Jan Wijgerinck in mei 1956 de Groenlose Verkennerij om als beheerder van 
het Verkennersbuitencentrum Sint Walrick te Overasselt te gaan werken.

Daarom werden nieuwe leden gezocht. Op school 

Avondspelen van Bolwerk waren 
legendarisch. Er stond bijvoor-
beeld in de krant dat er ergens was 
ingebroken. Bolwerk zorgde dan 
dat er een politieagent langskwam 
die een heel serieus verhaal hield 
met de mededeling dat ze het niet 
op konden lossen en dat de Verken-
ners moesten helpen. Sommigen 
deden het bijna in hun broek van 

Verkenners, 
jaren 50

Verkenners nieuws: 
eerste  Kroonverkenner 
Hans Tops
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Begin 1960 werd het 25-jarig jubileum echt 
gevierd met een reünie, een mis en een ont-
bijt in hotel De Moriaan. 

Namens de “oud-Ludgerianen” [zo werden de oud-leden genoemd] 
onder andere Bernard Pothof werd een nieuwe patrouilletent aange-
boden. 
[2009, Frans Koenderinck]

Gidsen
Inmiddels was in 1955, op 3 september om precies te zijn, een Gidsengroep 
opgericht in Groenlo. Deze stond geheel los van de Sint Ludgergroep. De 
groep werd Jeanne d’Arcgroep genoemd en het initiatief kwam van kapelaan 
Morren. 

Deken Van Dam vertelde dat in een andere parochie allemaal meisjes met blau-
we jurkjes waren en dat vond hij zo leuk. Hij wilde ook zo’n groep in Groenlo. 
Kapelaan Morren kreeg de opdracht om begeleiding te zoeken. Ze kwamen bij 
Mimi en Marietje. 
[2009, Gidsengroep 1956] 

Mimi Lankveld en Marietje Gelinck werden dus de eerste leidsters. Kapelaan 
Morren ging vervolgens naar de Rooms Katholieke meisjesschool en vroeg 
om namen door te geven van geschikte meisjes die lid zouden kunnen wor-
den van de Gidsengroep. Al snel kwam Annie Hemeltjen het leidingteam 
versterken. 
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Mimi was al op inleidingscursus geweest voor de start. Annie werd door collega Mimi gevraagd om programma’s te teke-
nen voor een of andere dag van de Gidsen. Annie deed dat zo goed dat ze gevraagd werd als leiding. 
[2009, Gidsengroep 1956]

Bij de start begon de groep in de kelder van het parochiehuis:

Koster Schovers moest de kachel opstoken voor de bijeenkomsten van de Gidsen. We zijn bijna een keer vergast door die enorme 
kachel, ze pakten hem zo vol en ze hadden hem dichtgedaan. De een werd misselijk, de ander had hoofdpijn. Marietje had meteen 
die middag al bezorgde ouders aan de telefoon. Maar we hadden er ook pret mee: we hebben zelfs een keer oliebollen gebakken op 
die kachel. 
[2009, Gidsengroep 1956]

De jaren daarna stonden in het teken van “verhuizen”:

We zijn nog naar Oubaas Wijgerinck geweest toen we in het parochiehuis zaten om te kijken of er iets van ondersteuning mogelijk 
was. We waren nieuw en wisten niet precies hoe het allemaal moest. Zijn vrouw zei: “Jullie mogen wel komen, maar Jan is aller-
gisch voor meiden als het om Scouting gaat”. We gingen er naar toe, en Jan vertelde dat hij het allemaal nepperij vond, meisjes bij 
Scouting, die liepen ook maar met een stok…
[2009, Gidsengroep 1956]

In 1955 werden de eerste leidsters geïnstalleerd en in 1956 volgde de installatie van 12 Gidsen.

En verdomd, met de installatie, kwam hij [Jan Wijgerinck] ongevraagd in vol ornaat naar beneden. We konden wel door de grond 
zakken, we hadden bibberende knieën. Hij heeft ons daarna netjes gefeliciteerd, maar hij wilde geen kopje koffi  e drinken.

In 1956 organiseerden we een bijeenkomst met grabbeltonnen. De opbrengst was voor een eigen gebouw. Dat is er in 1956 niet 
gekomen, het lukte fi nancieel niet.

Gidsen in de binnenstad,
jaren 50

Installatie Gidsen met onder 

andere aalmoezenier Morren 
en Francis Pothof
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Na de kelder van het parochiehuis, zijn we in een boerde-
rijtje aan Den Dael (oude burgermeesterwoning) terecht 
gekomen. De familie Tank woonde daar. Het was gewoon 
een woonhuis, met allemaal kleine hokjes. We mochten in 
de kelder.

We zaten dus dicht bij de jongens… Maar het hek kon niet 
hoog genoeg zijn. De jongens hadden een prachtig terrein, 
en wij zaten in de kelder! Het was toen niet aan de orde dat 
jongens en meisjes bij elkaar zaten. Wij konden enkel jaloers 
naar hun terrein kijken. 

Vanuit het boerderijtje Den Dael kwamen we in de schoen-
makerij aan de Houtwal. We zaten daar in een oude werk-
plaats achter de winkel. Schoenmaker Van Geemen woonde 
daar (de winkel heette schoenwinkel Jansen). 
[2009, Gidsengroep 1956]

We maakten altijd een programma bij Wissink en aan het eind aten we een slaatje. We zaten er iedere week en altijd 
aan hetzelfde tafeltje. We zaten daar altijd, omdat het zo koud was in de kelder. En je wilde niet altijd bij je ouders zitten.
[2009, Joke Ernst, Gidsengroep 1956]

In 1956 werd het eerste kamp van de Gidsen gehouden in Vragender. Daar overnachten was echter uit den boze: 

We mochten daar niet slapen, want we hadden nog geen kampbrevet!
[2009, Gidsengroep 1956]

Leidster worden vroeg wel wat van je:

Als leidster moest je op een inleidingscursus. Dit waren drie lange weekenden. Praatgroepen, creativiteit, dat soort zaken kwamen 
aan bod. Het werd georganiseerd door de Nederlandse Gidsenbeweging (NGB). Je werd echt opgeleid als leidster. Je kreeg vooral 
ook morele ondersteuning. 
Marietje is een jaar later naar een bivaktraining in Oosterbeek (Trappershorst) geweest. Daar leerde je veel meer praktische zaken. 
Als je op kamp ging moest je een kampbrevet halen. Als je 5 kampen had geleid (met goed gevolg) kreeg je een diploma. 
[2009, Gidsengroep 1956]

Tijdens het kamp in Rietmolen mochten de Gidsen wel blijven overnachten. 

We kwamen daar totaal verregend aan. We hadden alle schoenen en kleiding aan touwtjes opgehangen. Mevrouw Grunniger pakte 
alle kledingstukken en droogde ze bij haar fornuis.
[2009, Gidsengroep 1956]
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Grabbelton Gidsen, 
1956
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Er was veel lol bij de Gidsen:

Op kamp in Brummen ontstond bij de meiden de Knetterclub (om 
beurten winden laten). Wij gingen er om de beurt naar toe om de 
meiden te waarschuwen.

De leidsters zongen voordat iedereen naar bed ging. We zongen het 
Taptoelied als iedereen op de strozak lag. 

Marietje was met dat kamp in Brummen het wijwater en het palm-
takje vergeten (dat had de kapelaan nodig om het kampterrein in te 
wijden!). Hoe dit vervolgens opgelost werd, is niet geheel duidelijk.
[2009, Gidsengroep 1956]

De Gidsen hielden zich net als de Verkenners bezig met het behalen van insignes:

In het begin van de middag was er per ronde [een ronde is hetzelfde als een patrouille bij de Verkenners] kans om af te tekenen voor 
een insigne. Er was een insigne dat “handig meisje” heette: fi etsband plakken, stekker aan een snoer maken, ringetjes van de kraan 
verwisselen, lampen verwisselen etc. We weten nu nog precies hoe dat allemaal moet.
[2009, Gidsengroep 1956]

Als ik terugdenk aan mijn Gidsenperiode: Kerk en God, lachen 
en vriendelijkheid, opgewekt zijn, dienstbaarheid. Daar was 
het overal van doorspekt. We waren enorm veelzijdig, ik 
had mouwen vol met insignes (ik was ook 
Kroongids). Ik ging naar het ziekenhuis 
om te leren, naar de kleuterschool om 
een boek voor te lezen. Naar asociale 
gezinnen om in de huishouding te ver-
zorgen. 
Op kamp gingen we elke dag naar de 
kerk. Daarna gingen we naar de bakker.
[2009, Joke Ernst, Gidsengroep 1956]

Ook de ouders van de Gidsen werden betrokken bij de activiteiten 
van hun dochters:

Ieder jaar hielden we een ouderavond om de binding te houden. We deden dan een musical of 
een toneelstuk. 
[2009, Gidsengroep 1956]
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Gidsen op kamp, slapen 
in boerenschuur

Ook de ouders van de Gidsen werden betrokken bij de activiteiten 

Insigne Gidsen

Insignes van Kroongids Joke Ernst
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het overal van doorspekt. We waren enorm veelzijdig, ik 
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Kroongids). Ik ging naar het ziekenhuis 

Op kamp gingen we elke dag naar de 
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Voor de Verkenners stonden de jaren ‘60 vooral in het teken van een aantal kampen 
(Bentelo in 1961, Ramsdorf in 1962, Legden in 1963, Limburg in 1964).

In 1965 werd ter gelegenheid van het 30-jarig jubileum deelgenomen aan een inter-
nationaal kamp in Steinfeld samen met Duitse Verkenners uit Gladbeck-Zweckel 
en Franse Verkenners uit Montdidier. De Welpen vierden het jubileum op kamp in 
Hengelo bij de Waarbeek. 

Niet voor iedereen was het lidmaatschap van de Verkennerij fi nancieel mogelijk:

Na de Welpen ben ik er af gegaan. Mijn moeder was weduwe en het werd te duur. Mijn 
Welpenuniform was gedeeltelijk betaald door de Vincentiusvereniging. Bij de Verken-
ners was dat niet meer zo en er was geen geld voor het nieuwe uniform.
[2010, Bennie Klein Zeggelink]

uitnodiging 
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rond 1963, v.l.n.r .: jos porskamp, 
Jan Hartman, Frans Koenderinck, 
Gerard ter Bogt en Fried te Brake
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Kamp Lembeck (D) zittend: Hans Meijer , Ted Nales, Harrie Wijgerink, Willem te Molder , 

Arie Klein Gunnewiek en Clemens Nijland. Staand: Herman v.d. Heijden, Gerard ter Bogt, 

Martin Wijgerink, Peter Pothof, Frits van Vliet, Corrie te Molder en Theo Nijland
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Opvallend is dat er weinig informatie is over de jaren ’60. Gerrit Arink verklaart hierover het volgende:

In de jaren ’60 was het erg rustig. We zaten niet meer verlegen om de ruimte van de hut. Al eind jaren ‘50 begon het ledenaantal 
te dalen. Dit lag niet aan de hoogte van de contributie, die was laag. Er kwamen steeds meer activiteiten en verenigingen voor 
kinderen en daarom daalde het ledenaantal.
[2009, Gerrit Arink]

In 1970 ontstonden de 
eerste contacten tussen de Groenlose Gidsengroep en de Verkenners. 
Er werd samengewerkt bij de bouw van de eerste corsowagen. 

In 1971 werd een Rowanafdeling (RA-afdeling) opgericht. De Ro-
wans zijn jongens tussen de 14 en 17 jaar:

Gerard te Bogt deed dat alleen. Ik was ondersteunend, er was eigenlijk wel 
een tekort aan leiding, maar we hielpen elkaar met alles.
[2010, Martin Wijgerink]

aanwijzingen bij de
installatie van 

Frans Koenderinck, 1970

aanwijzingen bij deaanwijzingen bij de
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Willem te Molder en Piet Lobart in de korte broek van Gerrit Arink, 
links Wil Rootinck, Wil Roumaat en Hans Bongers
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Ben Bomers, Frits van Vliet, 
Martin Wijgerink, Theo Nijland, 

Peter Pothof, Harry Bolwerk, 1965

installatie van Maria Overkamp en 
Lucy Ribbers als Welpenleidsters, links Peter Gunnewijk, begin jaren 70



65

1973 stond in het teken van een landelijke mijlpaal: de katholieke Verken-
ners en Gidsen en de protestantse Padvinders en Padvindsters fuseerden 
tot Scouting Nederland. Dit betekende een fusie tussen en katholiek en 
protestant en tussen een jongens- en een meisjesvereniging. Dit lukte pas 
na ruim 4 jaar vergaderen. In Groenlo waren overigens geen Padvinders:

Ik ben nooit bij Scouting ge-
weest. Ik was protestant en dan 
was het niet aan de orde. Ik zat 
tegenover Jongensstad op de Pro-
testantse school, maar we mochten 
er niet komen. Groot hek ervoor, 
dat maakte ook wel indruk en zo 
iets van “STOP”, tot hier en niet 
verder!
[2010, Lea Brockötter]

Groenlo was echter nog niet zo ver dat 
de Verkennerij en de Gidsen konden 
fuseren, pas in 1976 trokken de dames 
van de Jeanne d’Arcgroep in bij de jon-
gens op Jongensstad.

Groenlo was echter nog niet zo ver dat 
de Verkennerij en de Gidsen konden 
fuseren, pas in 1976 trokken de dames 
van de Jeanne d’Arcgroep in bij de jon-

eerste installatie 

RA-afdeling
nieuwe leiders 
bij de Verkenners, 
1970
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open huis ter gelegenheid 

van de komst van de Jeanne 

d’Arcgroep naar Jongensstad

1973 stond in het teken van een landelijke mijlpaal: de katholieke Verken-
ners en Gidsen en de protestantse Padvinders en Padvindsters fuseerden 
tot Scouting Nederland. Dit betekende een fusie tussen en katholiek en 
protestant en tussen een jongens- en een meisjesvereniging. Dit lukte pas 
na ruim 4 jaar vergaderen. In Groenlo waren overigens geen Padvinders:

Ik ben nooit bij Scouting ge-
weest. Ik was protestant en dan 
was het niet aan de orde. Ik zat 
tegenover Jongensstad op de Pro-
testantse school, maar we mochten 
er niet komen. Groot hek ervoor, 

Verkenners. v.l.n.r .: Arie Klein Gunnewiek, 
Gerard Oosterholt, Ben Bomers, Theo Nijland, 
Hans Bongers, Ben Reijerink, begin jaren ‘70
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Het saldo op het spaarbankboekje van stichting Jeanne d’Arc 
was F. 0,10!
[2010, Frans Koenderinck]

Alle meiden gingen op een platte wagen naar hun nieuwe onderkomen. 
We zijn in colonne verhuisd naar Jongensstad.
[2010, Aleike Abbing]

Het samengaan van de jongens en de meiden betekende dat de RA-
afdeling veranderde in een RSA-afdeling, de S van “Sherpa” werd toe-
gevoegd. 

Ik was Gids toen de meiden overgingen naar Jongensstad. We werden al 
snel samengevoegd met de Rowans en toen hadden we ineens te maken 
met mannelijke leiders. […]. Die mannen waren we niet gewend. Die 
hadden andere humor. Die groep van toen, die ik bij de Kabouters al 
kende, is trouwens nog steeds mijn vriendinnengroep. Dat is enorm 
bijzonder. 

We waren er gewoon altijd. Ik zat dus in de eerste gecombineerde groep van jongens en 
meisjes. We waren bijdehante meiden en de jongens hadden daar best moeite mee. We begonnen vervolgens uit te gaan en we kregen 
geen van allen verkering, want niemand werd toegelaten bij die groep. We waren met zo’n 20 mensen. Ik gooide soms een briefj e 
bij mijn ouders door de bus met “Ik ben in het hok”. En dan bleven we daar slapen.

Het was veel meer dan zomaar een clubje. […] Dat komt ook door die week kamp. En je had een eigen hok. En als RSA had je 
een eigen sleutel. Je wilde in ieder geval niet thuis op de bank zitten, je wilde niet naar de kerk, dus dan ging je ’s middags stiekem 
naar de Pol en niet naar de kerk. En dan gingen we hartenjagen om geld te verdienen om naar City te kunnen.
[2010, Aleike Abbing]

Het samengaan van de beide groepen betekende tevens een opleving in leden-
aantal. De jaren daarvoor was het aantal leden van de jongensafdeling behoorlijk 
gedaald. In het jaar 1974 bleek er namelijk verschil van visie te zijn over een aantal 
wezenlijke zaken. Dat leidde er toe dat een aantal mensen opstapte en als gevolg 
hiervan werd de toenmalige Rowan-afdeling opgeheven. Ook werd het 40-jarig 
bestaan niet gevierd. Later zijn de onderlinge verhoudingen weer hersteld.

1977 was een zeer actief jaar voor de Groenlose Scouts. Op 29 april van dat jaar 
werd Gerrit Arink geëerd met een Koninklijke Onderscheiding. Wegens de lang-
durige staat van dienst in de Verkennersbeweging werden Gerrit de versierselen 
aan de Orde van Oranje-Nassau in zilver uitgereikt. 
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De dagen ervoor waren erg spannend en “geheim”. Onze huiskamer 
zat ’s avonds vol Scoutingleiding. We hebben toen samen een lied 
gemaakt dat we tijdens de receptie gezongen hebben. We moesten die 
receptie overigens zelf betalen.
[2010, Frans Koenderinck] 

We hebben Gerrit met een smoes naar het stadhuis gelokt.
[2010, Frans Oesterholt]

Daarnaast organiseerde Scouting Groenlo in juni van dat jaar in 
het kader van het 700-jarig bestaan van Groenlo Oud-Hollandse 
spelen op de Kanonswal. De activiteit was voor de groepen van 
het district (groepen uit Winterswijk, Aalten, Lichtenvoorde, 
Borculo, Ruurlo, Neede en Eibergen). 

Dit feest vond bijna geen doorgang vanwege de gebeurtenissen 
bij De Punt, de treinkaping door Molukkers. Na overleg met 
B&W mocht het toch doorgaan.

De deelnemers, het waren er rond de 500, werden bij de “poor-
ten van Groenlo” afgehaald door de Enschedese Padvinders 
Marsband, die de hele dag aanwezig was. De opening was bij 
het Grolsch Kanon. Alles werd natuurlijk onderbroken voor 
het versterken van de inwendige mens. Om 16.00 uur was de 
prijsuitreiking, dit werd natuurlijk zoals gewoonlijk wat later. 
Oorzaak hiervan was dat Groenlo te sterk vertegenwoordigd 
was bij de besten! Toen bleek ook nog dat de bekers er niet waren 
door een of ander misverstand. Ik heb toen zelf de bekers nog 
georganiseerd.

De prijsuitreiking werd verricht door wethouder mevrouw De 
Groen, uiteraard in een fraai Oud-Hollands kostuum. Voor 
de Welpen en Kabouters was het feest toen afgelopen. Er was 
nog een klein minpuntje, want een Welp uit Eibergen kwam 
te vallen en dat veroorzaakte een gat in zijn hoofd. Snel naar 
de dokter en daarna direct naar huis. Achteraf stond er een 
dramatische foto van dit voorval in krant. Voor de rest van de 
aanwezigen was er een groots opgezet weekendkamp op Jon-
gensstad. 
[2010, Frans Koenderinck]

Oud-Hollandse spelen 

Groenlo 700 jaar stad, 

1977
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In juni 1978 presenteerde Scouting Groenlo zich in de aula van het Marianum: 

Het motto van die dag was “Tot Je Dienst”.
[2010, Frans Koenderinck]

Het was een project waar we een jaar aan ge-
werkt hadden. Alle groepen hadden zich ingezet, 
er was een trein die door Scoutingland reisde. 
Alles was gemaakt van “waardeloos” materiaal. 
Vijf minuten van te voren zat er nog niemand in 
de zaal, het was extreem mooi weer die dag. Ge-
lukkig kwam het goed. Astrid Waalders speelde 
gitaar, Frank Hoog Antink speelde een hoofdrol, 
Gidsen met slaapzakken, Sherpa’s als nonnen.
[2010, Frans Oesterholt]

In 1979 werd een PiVo-groep opgericht. Voor deze 
speltak werd in Groenlo weer de oude naam Sunte 
Mattenstam gebruikt. 

Op 26 maart 1981 werden de besturen van Sint Lud-
ger en Jeanne d’Arc samengevoegd tot stichtingsbe-
stuur Sint Ludgergroep. Deze stichting ging de onroe-
rende zaken beheren (leden J. Gunnewijk - voorzitter, 
G. Arink - secretaris en penningmeester, Th . Wellink, 
J. Reukers en G. Wissink). Tevens kwam er een stich-
ting Scouting Groenlo die de roerende zaken bestuurde 
(leden F. Oesterholt - voorzitter, G. Arink - secretaris, 
G. Slotman - penningmeester, F. Koenderinck, pastor 
Escher en J. te Brake). 

Dit betekende voor de speltakken onder andere dat ze elk een eigen afdelingskas kregen. Hierdoor diende jaarlijks verantwoor-
ding afgelegd te worden aan de penningmeester en daarvoor moest een kasboek bijgehouden worden. Niet alle speltakken 
waren hier blij mee, zo wordt duidelijk uit de notulen van de Groepsraad van 17 mei 1981:
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[2010, Frans Oesterholt]
Gerrit Arink stookt het 

vuur op, 22 april 1979

In juni 1978 presenteerde Scouting Groenlo zich in de aula van het Marianum: Frans Oesterholt leest voor tijdens 

oudermiddag in het Marianum, juni 1978
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De Rowan/sherpa-afdeling vindt de kontrole van de kasboeken niet goed. Het is bezwaarlijk alle bonnen een jaar lang te bewaren, 
vooral de kleine bonnetjes van de kruidenier. […] De PiVo-groep voelt zich door dit punt de zelfstandigheid en eigen verantwoor-
delijkheid ontnomen. De penningmeester van de pivo’s is verantwoording schuldig aan het bestuur en de groepsraad van de PiVo’s. 
Zij zijn bang dat de hr. Slotman [destijds penningmeester] zomaar geld van hun rekening kan halen. Dit wordt tegengesproken. 
[1981, Notulen Groepsraad van 17 mei] 

Verder werd afgesproken dat de stichting Scouting Groenlo F. 500,-- huur per jaar betaalt voor het gebruik van de gebouwen. 
[1981, Notulen vergadering stichtingsbesturen St. Ludgergroep en Scouting Groenlo van 25-02]

In 1982 trad pastor Escher af als lid van het stichtingsbestuur in verband 
met drukke werkzaamheden. Hij bleef wel lid van Scouting Groenlo in de 
functie van levensbeschouwelijk adviseur. 
[Bijlage behorend bij agenda groepsraadsvergadering 28-11-1982]

In 1982 trad pastor Escher af als lid van het stichtingsbestuur in verband 
met drukke werkzaamheden. Hij bleef wel lid van Scouting Groenlo in de 

voorstelbegroting 

1981-1982

Scouting en financiën 1981 i.v.m. samenvoeging besturen
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In 1985 werd het 50-jarig bestaan gevierd. Inmiddels was Scou-
ting Groenlo een bloeiende vereniging met 120 jeugdleden en 25 
stafl eden. Voor deze gelegenheid werd een groepsfoto gemaakt op 
de plek waar het allemaal begonnen was: de kelder van het City 
Centrum. 
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Gezamenlijke dag 
50-jarig bestaan

Frans Oesterholt 
dirigeert het Scoutingkoor , 

50-jarig bestaan 1985

op de foto in de kelder 

van het City centrum, 1985.
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In maart 1986 werd een Bevergroep opgericht in Groenlo. In 1985 was deze speltak landelijk ingevoerd, na goede ervaringen 
in het buitenland. 

Eind jaren ’80 en begin ’90 kenmerkten zich door een tekort aan leiding. Zo werd er in de notulen van de Groepsraad van 13-
12-1988 opgetekend: 

Na het kamp stopt Jacqueline [Mentink, leiding van de Gidsen] er mee. Dan staat Yvette [Van der Aa] er alleen voor. Dringend 
aanvulling nodig. 
Niet alleen bij de Gidsen moet er aanvulling komen, doch bij meerdere groepen. Allen uitzien naar nieuwe stafl eden.
Voorbeelden te over:
Pivo’s zijn zonder begeleider.
R/S vrijdagavond slechts 1 begeleider
R/S donderdagavond slechts 1/2 begeleider
Gidsen na het kamp 1 leidster
Welpen: moet aanvulling komen.
Kabouters: moet aanvulling komen.

En in 1991 staat het punt “Probleem 
leiding” op de agenda van de Groeps-
raad: 

Qua jeugdleden loopt het goed binnen 
Scouting Groenlo (129 jeugdleden) 
maar er is een algemeen leidingtekort. 
Je oren goed te luisteren leggen. 
[1991, Notulen Groepsraad, 18-02]

In 1994, op 25 september, werd het 
60-jarig jubileum gevierd en het 12,5 
jarig bestaan van de twee stichtingsbe-
sturen. Tijdens een Eucharistieviering 
die geleid werd door pastor Escher ont-
ving Gerrit Arink een pauselijke onder-
scheiding. 
ving Gerrit Arink een pauselijke onder-

60-jarig bestaan 1994,  de ‘Als Je Maar Van Scouting Bent’ band. v.l.n.r .: 

Niek Giesen, Swen Laarveld (drums), Maria van der Post, Björn Vije (key-

board) en Thomas Tank
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Het programma van die dag zag er globaal als volgt uit:

10.00 –11.00 uur
Eucharistieviering
11.00 – 11.15 uur
Uitreiking onderscheiding in de kerk door Pastor Escher
11.30 – 13.00 uur
Receptie op de Pol
13.00 uur
Onthulling klokkentoren
13.15 uur
Gezamenlijk foto maken
13.45 uur
Broodbuff et
14.15 – 17.00 uur
Spelen waarbij de ouders ook aanwezig kunnen zijn
17.00 – 19.00 uur
Pauze, gezamenlijke maaltijd voor bestuursleden, echt-
genotes en leiding
19.00 uur
Kampvuur voor bestuur – leden – ouders
[1994, Agenda besturenvergadering 1 juni]

60-jarig bestaan. v.l.n.r .: Gerard Slotman, Gerrit Arink, Frans Oesterholt, Mike Ruikers, Marloes klein Zeggelink, ellen koehorst

60-jarig bestaan 1994, receptie. v.l.n.r .: F. te Brake, G. Slotman, F. Oesterholt, G. Arink, M. de Keijzer , M. Ruikers, A. Verhoeven, T. Kroekenstoel en M. Stöteler

groepsfoto 60-jarig bestaan
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De legendarische familie Van de 
Kerkhof was ook aanwezig bij het 
jubileum. 

Na het jubileum werd in de notu-
len van de vergadering van de bei-
de stichtingsbesturen opgetekend: 
60 jaar jubileum prima geslaagd op 
alle fronten.
[1994, Notulen 09-11] 
Aan giften werd F. 2830,00 ont-
vangen en er werd F. 7313,83 uit-
gegeven [idem].

De Europese Jamboree in 1994 en 
de Wereld Jamboree in 1995 hadden 
een behoorlijk Groenloos tintje in de 
vorm van deelnemers en medewer-
kers.
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Na het jubileum werd in de notu-
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de stichtingsbesturen opgetekend: 
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Aan giften werd F. 2830,00 ont-
vangen en er werd F. 7313,83 uit-

familie 
Van de Kerkhof

Corso en jubileum, in de Gelderlander , v.l.n.r .: 

Rob schutten, ruben tank en tom klein 

goldewijk, 18 augustus 1994
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Begin 1995 begonnen Marco Overbekking en Hedwig Reuvekamp aan hun bestuurlijke carrière als lid van het bestuur van 
stichting Scouting Groenlo. Deze periode stond voor het bestuur in het teken van klachten van enkele buren over geluids-
overlast. Het bestuur nam de klachten serieus en verbood geluidsinstallaties en dacht na over het creëren van groenwallen, 
beplanting die het geluid moest verminderen. Eerder waren er al problemen met het houden van kampvuren. De gemeente gaf 
bijvoorbeeld geen toestemming om een kampvuur te houden tijdens het weekend ter gelegenheid van het 50-jarig bestaan van 
Jongensstad op 23 en 24 april 1999. Ook kwam er geen toestemming om de gracht te gebruiken voor een roeiactiviteit: 

[….] omdat de gracht niet voor dergelijke activiteiten is bestemd en beschadiging van de grachtkanten te allen tijde dient te worden 
voorkomen. 
[1999, Brief gemeente Groenlo d.d. 24 maart]

Op 23 februari 2000 kwam het tot een rechts-
zaak tegen de gemeente Groenlo. N.a.v. de 
klachten en de door het Rijk ingevoerde Wet op 
de Openluchtrecreatie had het college de regels 
ten aanzien van het kamperen op Jongensstad 
aangescherpt. Vanaf 1 januari 1999 werden al-
leen nog Scoutinggroepen en groepen van Jong 
Nederland toegestaan. Omdat de stichting 
Sint Ludgergroep fi nancieel voor een groot 
deel afhankelijk was van de opbrengst van de 
verhuur van Jongensstad, werd besloten om 
te gaan procederen. In maart 2000 moest het 
bestuur de uitslag uit de krant vernemen: het 
college was door de bestuursrechter in het ge-
lijkgesteld. Een contributieverhoging was het 
gevolg (hierover werden de ouders overigens 
al in november 1999 bericht, omdat de kans 
groot was dat de stichting aan het kortste eind 
zou trekken).

Inmiddels was op 23 januari 1998 een nieuwe 
speltak bij Scouting Groenlo gestart, namelijk 
de Peter Cuyperstam. In de uitnodiging voor 
de opening van hun behuizing (de vroegere 
stamhut) omschreven ze als volgt hun doel-
stelling: 

Grenzeloos gezellig, een echte AOW voor Grolse Scouts, goed gekleed en nu eindelijk ook ….goed behuisd. 
[1998, Brief Peter Cuyperstam 02-01]

maart]gelderlander , 
1999

omdat de gracht niet voor dergelijke activiteiten is bestemd en beschadiging van de grachtkanten te allen tijde dient te worden 
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In 1999 startte de Oudergroep onder leiding van Sandra ter Woord, Mike Ruikers en Marco Overbekking. Het idee hiervan 
was om de kracht en inbreng van ouders te bundelen en nog meer te benutten, bijvoorbeeld bij onderhoud, acties en het on-
dersteunen van allerhande activiteiten.

In 2001 wijzigde de structuur omtrent de besturen, toen de leiding van diverse speltakken aangaf, dat er behoefte was aan meer 
contact met de beide besturen. Al in september 1997 ontstonden hier vragen over. 

Uiteindelijk leidde een en ander tot een wijziging in de bestuursstructuur. Er werd afgesproken, dat er altijd een afgevaardigde 
van de Groepsraad in het bestuur van Scouting Groenlo zitting zou hebben. Hierdoor werd de communicatie tussen bestuur en 
leiding veel directer en dit bleek te werken. Vanaf dat moment werd er ook weer meer gerouleerd wat betreft bestuursfuncties. 
Ook kwam er een vertegenwoordiger van stichting Scouting Groenlo in het bestuur van stichting Sint Ludgergroep. In eerste 
instantie kwamen Ruben Tank en Maria van der Post in het bestuur van stichting Scouting Groenlo. Later ook Frank Spilman, 
Mike Ruikers, Niek Molendijk en Kim Huurneman. Mike Ruikers bezocht sinds maart 2006 de vergaderingen van stichting 
Sint Ludgergroep. 

Tevens had Scouting Groenlo na lange tijd weer een eigen krant. 
De eerste, nog naamloze editie werd uitgebracht in september 2001. 
Vanaf 2002 werd gekozen voor de naam “Tam Tam”: 

Natuurlijk zit er een heldere Scoutinggedachte achter de naam Tam-
Tam. Zo komt via dit blad alle tamtam (nieuws, verhalen en rod-
dels) bij jullie terecht. Ook is dit de naam van de meest gebruikte 
corsobloem. Jullie weten wel: die kleine hardnekkige zwarte waarmee 
alle details worden aangegeven. 
[2002, Tam Tam januari]

In de redactie van het eerste uur zaten Elles Koerselman, Erwin Klein 
Zeggelink, Mike Ruikers en Maria van der Post. Renko Slagers te-
kende het logo. 

In 2002 vonden twee Scouts, toevallig familie, het tijd voor een prijs 
als teken voor waardering voor de speciale en vrijwillige inzet, op ieder 
mogelijk vlak en van iedere mogelijke proportie, met als resultaat een be-
langrijke bijdrage aan het welzijn van Scouting Groenlo. [2002, Wim 
van der Post: oorkonde Scout Van Goud]. De prijs kreeg de naam 
“Scout Van Goud”. Winnaars waren door de jaren heen Marco Over-
bekking, Maurice Withag, Michel Wissink, Erwin Klein Zeggelink en 
Harrie Huinink. Overigens werd de Scout Van Goud in 2006 enige 
tijd gegijzeld door twee grappenmakers…

In 2002 vonden twee Scouts, toevallig familie, het tijd voor een prijs 
als teken voor waardering voor de speciale en vrijwillige inzet, op ieder 
mogelijk vlak en van iedere mogelijke proportie, met als resultaat een be-

 [2002, Wim 
van der Post: oorkonde Scout Van Goud]. De prijs kreeg de naam 
“Scout Van Goud”. Winnaars waren door de jaren heen Marco Over-
bekking, Maurice Withag, Michel Wissink, Erwin Klein Zeggelink en 
Harrie Huinink. Overigens werd de Scout Van Goud in 2006 enige 

Scout van Goud 

oorkonde
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In dat jaar werd tevens een grote prijs 
gewonnen bij het Rabo-coöperatie-

fonds met het mooie “Th eaterkuil-pro-
ject”. In één klap werd € 3.400,00 binnengehaald door 

Th omas Tank, Bjorn Vije en Wim van der Post. 

In 2003 begon langzamerhand een probleem van heel an-
dere orde dan de communicatie tussen bestuur en leiding 
zichtbaar te worden: het ledenaantal was explosief gestegen. 
In mei 2002 waren er 179 betalende leden en in maart 2003 
waren dat er al 213 [Notulen 6 mei 2002 en 17 maart 2003]. 
Naar aanleiding hiervan werd besloten om een wachtlijst in 
te stellen. De gevolgen van de hoge ledenaantallen waren 
echter al zichtbaar, want vanaf september 2003 bestond de 
Welpengroep bijvoorbeeld al uit 41 leden: 

De leiding weet zich geen raad… We [het bestuur] vinden 
het in ieder geval belangrijk dat de leiding het leuk blijft 
vinden en dat verantwoord draaien voor iedereen mogelijk 
blijft.
[2003, Notulen stichting Scouting Groenlo 16-09] 

Waren deze problemen aanvankelijk vooral zichtbaar bij de 
jongere speltakken, in 2005 werd ook de RSA “getroff en”, 
aangezien er toen van de Gidsen en Verkenners samen 45 
kinderen overvlogen naar deze speltak. 
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In dat jaar werd tevens een grote prijs Michel Wissink 

krijgt de Scout van Goud, 

leidingfeest, 2006

budget voor de 
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Er werd gekozen voor het draaien in twee groepen: RSA-jong en 
RSA-oud. 
Uiteindelijk was de conclusie dat het probleem ”onderaan” aange-
pakt diende te worden en dat was bij de Bevers. Vanaf 2005 werd 
er met maximaal 15 Bevers gedraaid. 
[2005, Notulen stichting Scouting Groenlo 23-05].

Op 8 december 2003 vond een speciale bijeenkomst plaats op 
het gemeentehuis. Hierbij werd Mike Ruikers verrast met een 
gemeentelijke onderscheiding voor Vrijwilligers. 

In 2005 werd het 70-jarig jubileum gevierd met een gezamenlijk 
weekend op de Pol op 11 en 12 juni. Iedere speltak leefde dat 
weekend volgens de gebruiken van een continent, een soort Jam-
boree in het klein dus! 

2005 stond verder in het teken van bezoeken van medewerkers 
van de gemeente en het ministerie van VROM in verband met 
verschillende controles omtrent veiligheid en milieu. Dit van-
wege het feit dat er op de Pol overnacht wordt. Het bestuur kreeg 
onder andere de volgende aandachtspunten mee:

• er dient twee keer per jaar een onderzoek gedaan te worden   
 i.v.m. de legionellabacterie;
• verfspullen etc moeten in een afsluitbare kist, die niet in het   
 magazijn mag staan vanwege het aangrenzende slaapgedeelte  

[het Kabouterlokaal];
• voor de nooduitgang mogen absoluut geen spullen staan!

Er werd gekozen voor het draaien in twee groepen: RSA-jong en 
RSA-oud. 
Uiteindelijk was de conclusie dat het probleem ”onderaan” aange-
pakt diende te worden en dat was bij de Bevers. Vanaf 2005 werd 
er met maximaal 15 Bevers gedraaid. 
[2005, Notulen stichting Scouting Groenlo 23-05].

Op 8 december 2003 vond een speciale bijeenkomst plaats op 
het gemeentehuis. Hierbij werd Mike Ruikers verrast met een 
gemeentelijke onderscheiding voor Vrijwilligers. 

In 2005 werd het 70-jarig jubileum gevierd met een gezamenlijk 
weekend op de Pol op 11 en 12 juni. Iedere speltak leefde dat 
weekend volgens de gebruiken van een continent, een soort Jam-
boree in het klein dus! 

2005 stond verder in het teken van bezoeken van medewerkers 
van de gemeente en het ministerie van VROM in verband met 
verschillende controles omtrent veiligheid en milieu. Dit van-
wege het feit dat er op de Pol overnacht wordt. Het bestuur kreeg 
onder andere de volgende aandachtspunten mee:

• 
 i.v.m. de legionellabacterie;

 magazijn mag staan vanwege het aangrenzende slaapgedeelte  

Mike Ruikers krijgt een 

gemeentelijke onderscheiding, 

Tam Tam, 2003

Jeroen Huinink, Maurice Withag, 

Jurgen Reusen en Marco Overbekking. 

Mario Nieuwenhuis ontbreekt

Jeroen Huinink, Maurice Withag, 

meer dan 25 jaar lid van Scouting Groenlo in 2005, v.l.n.r .: Andries Kaak, Tom Kroekenstoel sr , 
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De jaren tussen 2005 en 2010 stonden vooral in het teken van de focus op Scouting Groenlo zelf: 

We hebben ons steeds minder beziggehouden met activiteiten die niet direct met Scouting te maken hebben. We proberen ons nog 
wel steeds dienstbaar op te stellen naar de Groenlose gemeenschap. Denk aan onze bijdrage aan Dodenherdenking, diverse collectes, 
de Slag om Grolle… De focus moet echter liggen op de speltakken zelf. Daar willen we onze vrijwilligers voor inzetten. Iedereen 
heeft het tegenwoordig al druk zat. We proberen zuinig te zijn op onze vrijwilligers.
[2010, Ruben Tank]

2010 jubileumjaar
2010 is een druk jaar voor Scouting Groenlo. Het 75-jarig bestaan wordt op 29 december 2009 aangekondigd middels een 
jubileumkaart die op die dag bij elk lid in de bus valt. Op de jubileumkaart staat te lezen welke activiteiten er allemaal gepland 
staan in het jubeljaar. Een speciaal in het leven geroepen commissie onder leiding van Mike Ruikers, Hedwig Reuvekamp en 
Anne te Luke coördineert de jubileumactiviteiten. 

Het jaar begint met een smakelijke verrassing voor elk spel-
tak. Hoogst persoonlijk komt Gerrit Arink bij de Bevers de 
taart aansnijden. 

Er wordt extra geld beschikbaar gesteld, zodat elke speltak een 
eigen jubileumactiviteit kan organiseren. Zo gaan de Gidsen 
op hike naar Antwerpen, ver-
maken de Kabouters zich in 
het Klimbos in Ermelo en ver-
dwalen de Bevers in het dool-
hof bij Ruurlo. Begin 2010 
wordt de nieuwe website ge-
lanceerd: www.scoutinggroenlo.
nl. Diverse leden kunnen ar-
tikelen en foto’s toevoegen en 
de site is daardoor niet meer in 
handen van één persoon, waar-
door deze sneller aangevuld kan 
worden en levendig blijft. 

Er komt tevens een nieuwe outfi t voor alle leden. Het traditionele uniform wordt aan de wilgen 
gehangen en Scouting Groenlo kiest voor een eigentijdse polo met daarop het logo van Scouting 
Groenlo. Elke speltak kiest zijn eigen kleur en op de jubileumdag ontvangt elke speltak ook in 
diezelfde kleur een eigen vlag. De uniformen en de vlaggen worden deels mede mogelijk gemaakt 
door het bestuur van stichting Sint Ludger. 

Er wordt extra geld beschikbaar gesteld, zodat elke speltak een 
eigen jubileumactiviteit kan organiseren. Zo gaan de Gidsen 
op hike naar Antwerpen, ver-
maken de Kabouters zich in 
het Klimbos in Ermelo en ver-
dwalen de Bevers in het dool-
hof bij Ruurlo. Begin 2010 
wordt de nieuwe website ge-
lanceerd: 
nl
tikelen en foto’s toevoegen en 
de site is daardoor niet meer in 
handen van één persoon, waar-
door deze sneller aangevuld kan 
worden en levendig blijft. Het nieuwe tenue van de welpen in 2010

nieuwe vlaggen in 2010
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Scouting Nederland viert ook een jubileum in 2010, namelijk dat 
van het 100-jarig bestaan. Onder de titel “Scouts2day” wordt 
dit groots gevierd op 15 mei in Utrecht. Treinen en bussen vol 
Scouts arriveren in Utrecht. Elke leeftijdsgroep heeft zijn eigen 
programma aangepast aan het niveau van de leeftijd. De af-
sluiting van de dag vindt plaats in de Jaarbeurs, waar onder 
meer een toespraak van Maxima op een groot videoscherm 
getoond wordt en het verhaal van het jungleboek wordt na-
gespeeld. Voor veel meiden maakt het optreden van zangers Nick en 
Simon de meeste indruk! 

H e t 
was een bijzondere dag in Utrecht. De NS had extra treinen ingezet om de duizenden scouts in 
Utrecht te krijgen. Helaas valt het spoor tussen Lievelde en Zutphen onder Syntus en dat bedrijf had niet 
gerekend op zoveel Scouts. Ik zie nog die honderden Grolse Scouts op het perron in Lievelde staan! Toen de 
trein uit Winterswijk arriveerde, duurde het even tot iedereen in de trein “gepropt” was. 

Op de terugweg was het gelukkig iets rus-
tiger. We zijn in Zutphen uitgestapt om 
wat te eten. Het was erg leuk om de re-
actie van het personeel van de friettent in 
Zutphen te zien, toen we daar 100 por-
ties patat kwamen bestellen... 
[2010, Mario Nieuwenhuis]

De Bevers zijn niet in Utrecht geweest, 
maar bezoeken op 12 juni in Amersfoort 
een Bever-Doe-Dag. 

Simon de meeste indruk! 

gerekend op zoveel Scouts. Ik zie nog die honderden Grolse Scouts op het perron in Lievelde staan! Toen de 
trein uit Winterswijk arriveerde, duurde het even tot iedereen in de trein “gepropt” was. 

De Bevers zijn niet in Utrecht geweest, 
maar bezoeken op 12 juni in Amersfoort 

verzamelen op station 
Lichtenvoorde-Groenlo, Scouts2Day 2010

Scouting Nederland viert ook een jubileum in 2010, namelijk dat 
van het 100-jarig bestaan. Onder de titel “Scouts2day” wordt 
dit groots gevierd op 15 mei in Utrecht. Treinen en bussen vol 
Scouts arriveren in Utrecht. Elke leeftijdsgroep heeft zijn eigen 
programma aangepast aan het niveau van de leeftijd. De af-

gespeeld. Voor veel meiden maakt het optreden van zangers Nick en 

was een bijzondere dag in Utrecht. De NS had extra treinen ingezet om de duizenden scouts in 
Utrecht te krijgen. Helaas valt het spoor tussen Lievelde en Zutphen onder Syntus en dat bedrijf had niet 
gerekend op zoveel Scouts. Ik zie nog die honderden Grolse Scouts op het perron in Lievelde staan! Toen de 
trein uit Winterswijk arriveerde, duurde het even tot iedereen in de trein “gepropt” was. 

Op de terugweg was het gelukkig iets rus-
tiger. We zijn in Zutphen uitgestapt om 
wat te eten. Het was erg leuk om de re-
actie van het personeel van de friettent in 
Zutphen te zien, toen we daar 100 por-
ties patat kwamen bestellen... 
[2010, Mario Nieuwenhuis]

De Bevers zijn niet in Utrecht geweest, 
maar bezoeken op 12 juni in Amersfoort 
een Bever-Doe-Dag. 

treinkaartje naar Scouts2Day

Bonnetje frites, 
scouts2day 2010

patatje eten 

na scouts2day 

2010
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Op 11 september 2010 wordt het 75-jarig bestaan van Scouting Groenlo uitbundig gevierd. Alle voorbereidingen, die ruim een 
jaar in beslag hebben genomen, komen samen op een prachtige dag. 

Aan het begin van de middag wordt gestart met de ontvangst van alle actieve leden van 18 jaar en ouder en alle leiding. Tijdens 
diverse openingswoordjes wordt een aantal mensen bedankt. Marianne Frank, die jarenlang de ledenadministratie van Scouting 
op zich heeft genomen, krijgt een speciaal woordje van dank. Ook Gerrit Arink, lid van het eerste uur, wordt geprezen om zijn 
tomeloze inzet. Daarbij wordt zijn zus, Dinie, met name genoemd en geroemd om de vele kopjes koffi  e die zij in al die jaren 
het bezoek dat kwam praten over Scouting heeft voorgezet. 
Tot slot wordt ook nog Jan Gunnewijk als lid van de stichting Sint Ludger en daarmee zeer belangrijk voor het onderhoud en 
beheer van de gebouwen van Scouting, uitvoerig bedankt.

Na deze offi  ciële start volgt de reünie. Het hele jaar 
voorafgaand aan de reünie is op alle mogelijke manieren 
geprobeerd adressen van zoveel mogelijk oud-leden te 
verzamelen. En met succes! Tijdens deze zonovergoten 
middag komen honderden leden en oud-leden bij elkaar 
om verhalen te vertellen en herinneringen op te halen. 
Er wordt gelachen en gezongen en er zijn veel foto’s om 
te bekijken. Daarnaast maken veel mensen een rondje 
over het terrein om alles nog eens te bekijken. Het ter-
rein en de gebouwen liggen er overigens prachtig bij.

toespraak van de huidige voorzitter van de 

Stichting Sint Ludgergroep Gerard Wissink in 2010

Gerrit Arink 
en Jan Wientjes 
tijdens de reünie

jubilarissen in 2010. v.l.n.r .: Niek Molendijk, Erwin Kl. Zeggelink, 

Olivier Wentink, Rob Schutten, Björn Vije, Marieke v.d. Holst, Marc 

v. Aalst, Tom Kroekensoel, Wim v.d. Post, Ruben Tank, Renko Slagers



81

Tegelijk met de reünie vindt ook de offi  ciële 
receptie plaats. Vertegenwoordigers van andere clubs en verenigingen, van de gemeente, 
omwonenden en andere gasten komen Scouting feliciteren.
Ook tijdens dit deel van de middag is er een offi  cieel moment. Gerard Slotman start als ceremoniemeester met een toespraak. 
Mike Ruikers vervolgt: de manier waarop wij samen elke keer aan de basis staan van een activiteit, klein of groot geeft aan dat 
Scouting Groenlo leeft, inspireert en vooral een gevoel van saamhorigheid geeft. Elke keer maar weer, 75 jaar lang, en daar mogen 
wij als vereniging erg trots op zijn. Scouting is een virus en daar kom je gelukkig nooit meer vanaf. Wethouder René Hoijtink 
feliciteert Scouting namens de gemeente en vertelt zijn visie op Scouting: Al 75 jaar richt Scouting Groenlo zich op de Grolse 
jeugd. Jaarlijks worden veel activiteiten georganiseerd die niet alleen leerzaam zijn en de zelfredzaamheid van kinderen bevorderen, 
maar hen ook leren elkaar te waarderen en te respecteren. Scouting Groenlo is daarmee een vorm van cement voor de samenleving; 
een vereniging die samenvoegt en zorgt voor hechting in een samenleving, waarin onthechting en individualisering steeds meer de 
boventoon gaan voeren.. 

Tijdens dit offi  ciële gedeelte vindt daar-
naast een onthulling plaats: Gerrit Arink 
mag een speciaal voor hem geplaatste ge-
denksteen tonen aan de aanwezigen. Hij 
doet dit samen met een aantal van de eerste 
Gidsen van Scouting Groenlo. In een voor 
dit doel opgerichte pilaar naast de theater-
kuil is een steen met de tekst ‘Weest bereid’ 
geplaatst. De steen werd in 1966 ingemet-
seld in het in aanbouw zijnde gebouw van 
de toenmalige Jeanne d’Arcgroep aan de 
Woerdseweg. Het gebouw is inmiddels ge-
sloopt, maar de steen zal tot in lengte van 
jaren aanwezig blijven op het terrein aan 
de Gasthuisstraat.

Mimi Lankveld en Dini Hoogewind 

tijdens de reünie in 2010

Jan Kaak, Jan Reukers, 
Piet Zweers, reünie 2010

Scoutingfamilie Pothof, v.l.n.r .: Bernd, Peter , 
Jos, Hans, Francis en Harry Pothof, 2010
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Artikel in De Telegraaf 
over jubilaris Gerrit 

Arink, 16 september 2010
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Vervolgens is het tijd voor een hapje en diverse drankjes. Een groot aantal aanwezigen vindt het maar moeilijk om afscheid te 
nemen en blijft hangen tot aan het begin van de avond.

Na een korte onderbreking wordt het feest voortgezet door alle huidige volwassen leden en vrijwilligers. Voor de inwendige 
mens is zeer goed gezorgd: er wordt gestart met een barbecue. Onder begeleiding van een dj die goede muziek draait wordt flink 
gedanst. Speciaal voor deze gelegenheid wordt de theaterkuil overkapt met een grote parachute-tent. Het feest gaat door tot in 
de kleine uurtjes…

Met deze jubileumdag komt een einde aan een mooi jubileumjaar vol festiviteiten en bijzondere activiteiten!
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Hoofdstuk 2

gebouwen en terreinen
“Er komt een hoofdkwartier !”
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Jongensstad in het licht van de vesting
Dat Jongensstad op de plaats van de voormalige vestingwer-
ken van Grolle is verrezen, is bij de meeste Grollenaren wel 
bekend. Veel minder bekend is echter hoe het terrein er in 
het verleden precies heeft uitgezien en wat nog over is van 
deze historie.

De eerste beschrijvingen van het gebied dat we tegenwoordig 
Jongensstad noemen, zijn allen gerelateerd aan de stadsmuur 
zoals die de Stadt Grol na het verkrijgen van de stadsrechten 
in 1277 in de loop der tijd is gaan ommuren. Het gebied was 
een zgn. “pol”, een verhoogde plek in een overigens moerassig 
stuk land. Van die “pol” was op dat moment nog weinig zicht-
baar. De rivier de Slinge, waar de nederzetting Grünloh aan 
het ontstaan was, stroomde in deze periode langs de oudste 
stadsmuur en zal toen het hele huidige Jongensstad in beslag 
genomen hebben. Daarmee is de locatie feitelijk gezien het 
begin van de stadsgracht geworden. Op een steenworp afstand, 
daar waar nu nog de Heuzelsgoot is gelegen, kon het water 
uit de Slinge namelijk in de uiteindelijk meer gekanaliseerde 
stadsgracht stromen. Oude kaarten geven aan dat de gracht 
toen via de Pol langs de Wheme, de Barakkenplaats en de Bas-
tionstraat naar de kanonswal liep, waarna het water in de buurt 
van de huidige ‘witte’ brug op de Halve Maan de gracht weer 
uitstroomde. 

De verdedigingswerken groeiden mee met de steeds zwaardere 
geschutstechnieken waartegen ze bestand moesten zijn. Zo 
waren in de middeleeuwen de stadsmuren rond Grol relatief 
dun; het nog primitieve geschut van grote katapults en kruisbogen kon zo voldoende worden weerstaan. In het midden van de 
16e eeuw is een groot deel van de laatmiddeleeuwse stadsmuur volgens het oud-Italiaanse stelsel vervangen door dikke, lagere 
muren met aan de binnenzijde een aarden wal. De restanten van ‘de stadsmuur’ die tegenwoordig af en toe aan het licht komen, 
stammen uit deze periode. Toen ook deze wijze van ‘bevestigen’ niet meer voldeed, ging men over tot de aanleg van volledig 
aarden wallen en brede grachten. De omwalling van Groenlo is tijdens het Twaalfj arig Bestand (1609-1621) door de Spaanse 
bezetting volgens het oud-Nederlandse stelsel aangelegd en zo is de vesting verder min of meer gebleven. 

Het grootste deel van het huidige Jongensstad terrein ligt op de plaats van het vroegere bastion dat in de 17de eeuw de naam 
‘Bolwerck achter ’t gasthuys’ ofwel ‘Gasthuisbolwerk’ heeft gekregen. Het overige gedeelte, waaronder het eind van het Grote 
Veld, is een onderdeel van het ravelijn Nassau dat grenst aan het ‘Bolwerk Scherpenberg’. Dit laatste bolwerk loopt door richting 
Maliebaan en is ook nu nog grotendeels zichtbaar. 

De eerste beschrijvingen van het gebied dat we tegenwoordig 
Jongensstad noemen, zijn allen gerelateerd aan de stadsmuur 
zoals die de Stadt Grol na het verkrijgen van de stadsrechten 
in 1277 in de loop der tijd is gaan ommuren. Het gebied was 
een zgn. “pol”, een verhoogde plek in een overigens moerassig 
stuk land. Van die “pol” was op dat moment nog weinig zicht-
baar. De rivier de Slinge, waar de nederzetting Grünloh aan 
het ontstaan was, stroomde in deze periode langs de oudste 
stadsmuur en zal toen het hele huidige Jongensstad in beslag 
genomen hebben. Daarmee is de locatie feitelijk gezien het 
begin van de stadsgracht geworden. Op een steenworp afstand, 
daar waar nu nog de Heuzelsgoot is gelegen, kon het water 
uit de Slinge namelijk in de uiteindelijk meer gekanaliseerde 
stadsgracht stromen. Oude kaarten geven aan dat de gracht 
toen via de Pol langs de Wheme, de Barakkenplaats en de Bas-
tionstraat naar de kanonswal liep, waarna het water in de buurt 
van de huidige ‘witte’ brug op de Halve Maan de gracht weer 

de grond van de omwalling van het Gasthuisbolwerk. 

Volgens overlevering heeft dit in 1674 plaats gevonden
de grond van de omwalling van het Gasthuisbolwerk. 

situatie van eind 1627. Op deze kaart kun je duidelijk 
zien dat een groot deel van het grondgebied van Jon-

gensstad is ontstaan door het in de gracht schuiven van 

Veld, is een onderdeel van het ravelijn Nassau dat grenst aan het ‘Bolwerk Scherpenberg’. Dit laatste bolwerk loopt door richting 

Scoutingterrein Jongensstad. In rood de vermoe-

delijke loop van de 16e eeuwse muur . In lichtblauw is 

de loop van de 17e eeuwse gracht weergegeven



87

Het daadwerkelijk met wallen omzoomde 
terrein was in die tijd overigens veel kleiner 
dan het huidige Jongensstad terrein. In de 
tijd van het vestingstelsel het Gasthuisbol-
werk, omvatte het gebied dat we nu Jon-
gensstad noemen, kavels tussen de Gast-
huisstraat, de Wheme en de gracht zonder 
de Daalsweide (de Dael). Belangrijk mo-
ment in de geschiedschrijving is dan ook 
dat rond 1674 de wal rondom dit gebied in 
de gracht werd geschoven. Dit zogenaamde 
‘slechten van de wallen’ had twee gevolgen. 
Allereerst betekende dit dat de gracht om 
de Pol daardoor veel smaller is geworden. 
Ten tweede heeft dit uiteraard geleid tot 
een uitbreiding van het grondgebied bin-
nen de grachten. De nieuw verkregen gebieden werden in eerste 
instantie vooral gebruikt voor tuingronden. Opvallend genoeg een bestemming die een groot gedeelte van het terrein ook nu 
nog heeft in juridische zin. Het slechten van de wallen heeft nog tot in de vorige eeuw plaatsgevonden. Zo is bijvoorbeeld pas in 
1906 langs de Kerkwal de laatste Lange Wal geslecht ten behoeve van de bouw van de R.-K. Calixtus. Vermeldenswaardig is dat 
er omstreeks 1850 bij het slechten van de wallen rond het Gasthuisbolwerk meerdere zogenaamde kazematten (kanonkelders) 
zijn blootgelegd. Deze tegen vijandelijk vuur gedekte plaatsen maakten deel uit van de verdedigingslinies. Willem Vemer be-
schrijft in zijn Kroniek van Groenlo uit 1969 dat het hier zou gaan om objecten van circa 4 bij 4 meter. Hiervan is indertijd niets 
opgetekend, zodat het nu moeilijk is om deze gegevens te plaatsen ten opzichte van onze huidige terreinen. Uit oude verhalen 
en een recenter onderzoek, is echter wel het een en het ander op te maken. Zo vertelde een oud-Verkenner dat zowel links als 

rechts bij de poort, daar waar de stadswal lag, ‘iets’ is gevonden. Niet 
geheel duidelijk is geworden wat dit ‘iets’ precies is geweest, maar de 
vermoedens liggen in de lijn van een onderaardse poort, hek of muur. 
Daarbij vonden de Verkenners een grote roodkoperen kaarsenbak 
met daarin nog resten kaarsvet. Jan Wijgerinck heeft de kaarsenbak 
destijds meegenomen en sommeerde de opgewonden Verkenners om 
het gat onmiddellijk te dichten. Er is nadien ook niet meer over ge-
praat om de bouw van het Hoofdkwartier niet te vertragen. In 2007 
is er in de omgeving van Jongensstad bodemonderzoek gedaan met 
een grondradar. Hierbij is aan De Dael de aanzet van een bastion 
aangetroff en. Dat er muurwerk van het voormalig 16de-eeuwse bas-
tion aanwezig is op Jongensstad, is op basis van deze bevindingen 
hoogstwaarschijnlijk. Het is plausibel te veronderstellen, dat, bij de 
sloop voor de uitbreiding van de vesting tijdens het Twaalfj arig Be-
stand, sommige delen van de muur en eventuele kazematten onder 
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de nieuwe wallen zijn verdwenen en an-
dere delen zijn gebruikt voor de bouw 
van de nieuwe poorten. 

Na de belegering door bisschop Bernard 
van Galen in 1672 zijn de vestingwerken 
in Grol in verval geraakt. Op een teke-
ning uit 1783 is te zien hoe de vesting 
is afgetakeld. (Deze tekening staat op 
bladzijde 87) Sinds die tijd is er relatief 
weinig meer veranderd en kunnen we in 
feite spreken van de contouren zoals we 
die ook nu kennen. 

In de loop der tijden is er onder druk van een toenemende ruimtevraag 
steeds meer van die ruimte benut. Zo werden er op de voormalige poort-
ravelijnen in de negentiende eeuw villa’s gebouwd die er nu nog staan. 
Het stukje gracht waar nu grotendeels de Ni-je Veste op staat, lag er in 
1878 nog wel oorspronkelijk bij. Uiteindelijk heeft echter alleen het ge-
bied van Jongensstad deze vrije positie weten te behouden. 

De eigenaren van de gronden
In de loop der tijd zijn er verscheidene personen en organisaties geweest 
die de eigendomsrechten op de gronden hebben verkregen. Volgens de 
kadastrale kaart van 1832 was de voornaamste eigenaar de Nederlands 
Hervormde predikant Engelbert Abbink. Abbink bezat de kavelnummers 
C116, 117 (water, kortom een deel van de gracht), 119, 120 (weiland), 
121 (boomgaard), 122 (schuur), 125 en 126, samen in totaal bijna 1,5 
hectare. De andere eigenaar van de gronden van de Pol was pastoor Jan 
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Uitsnede kadasterkaart 1811 – 1832 Groenlo sectie C blad 01. De vette rode pijlen verwijzen naar de namen van de verdedigingswerken en de dunne rode pijlen verwijzen naar 
verdedigingswerken en de dunne rode pijlen verwijzen naar 

de eigenaren van de kavels. De kavels met daarbij de 

naam van pastoor J.H. Westerman waren in het bezit van de 

katholieke kerk van Groenlo en de kavels met daarbij de 
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Hendrik Westerman; hij bezat de kavelnummers 127 (weiland) en 128 (boomgaard), in totaal 1,04 hectare. Vervolgens kwam 
de Pol in het bezit van de heer N.J.B. Hamel, die op 18 april 1857 het hele complex verkocht aan pastoor J.W. Boschker, opzich-
ter en directeur van het Liefdesgesticht. Bij testament van 11 augustus 1862 vermaakte de pastoor de Pol (samen met een perceel 
bosgrond in Lievelde) aan het Grote Gesticht (Liefdesgesticht) ofwel het Sint Joseph Zusterhuis. De Koninklijke machtiging 
om het legaat te aanvaarden werd verleend op 27 september 1866 (archief St. Calixtus, Groenlo). In deze tijd is het plan ont-
staan om het Sint Joseph Zusterhuis uit te breiden en de nieuwbouw daarvan op de Pol plaats te laten vinden. Dit zogenaamde 
Pol-bouwplan is uiteindelijk niet uitgevoerd. Het zou een volledig nieuwe opzet betekend hebben. Hoe aanlokkelijk het 
plan ook was, het geheel zou een te zware fi nanciële belasting gevormd hebben voor de rooms-katholieke gemeenschap, 
aangezien de burgerlijke gemeente niet bereid was te participeren. 

De huisvesting van het eerste uur
De eerste bijeenkomsten die Jan Wijgerinck organiseerde, vonden, zoals ook 
elders in dit boek beschreven, niet op Jongensstad plaats. Op 29 december 
1934 kwam Wijgerinck met een groep van zes jongens voor het eerst bijeen 

in het nieuw gebouwde 
Parochiehuis St. Jozef, nu 
beter bekend als City Lido. 
Al snel was de ruimte voor 
de groeiende groep te klein. 
De Calixtusparochie, eige-
naar van het Parochiehuis, 
stelde daarom de kelder 
onder het podium van 
de grote zaal ter beschik-
king. Dit is nu de Lido 
Bar, destijds bereikbaar via een deur en 
een smalle trap links naast het hoofdpodium. Voor een Verken-
nersgroep waren er echter twee grote nadelen aan deze locatie. Ze was te krap 
en er was geen buiten. Wijgerinck loste dit handig op. De gemeente had 
sinds 1939 namelijk het eigendom verworven van de gronden van de Halve 
Maan. Een groot deel werd gebruikt als tuinderij voor het Gasthuis (het latere 
Ziekenhuis, nu deel van de Molenberg). Er was echter genoeg ruimte voor de 
Verkenners over. In maart 1941 gaf de gemeente Groenlo toestemming om de 
Halve Maan als ‘buitencentrum’ te gebruiken voor de spelen en het kamperen 
van de Verkenners. Zoals eerder beschreven was de vreugde echter van korte 
duur. Enige tijd later verbood de bezetter de Verkennerij.

Toen de oorlog in 1945 ten einde kwam, pakte de Sint Ludgergroep het spel 
van Verkennen weer op in de kelder van het Parochiehuis. Ook de Halve Maan 
kon weer worden gebruikt. Er was in die tijd echter geen vaste verbinding met 
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de Halvemaanweg. De leden van de Verkennerij werden daarom aan het begin en einde van de bijeenkomsten overgevaren door 
de Voortrekkers. Met een oude rubberen boot van de Tommies (Canadese soldaten) werden ze bij de Schoenfabriek opgehaald. 
Deze fabriek was gelegen op de Houtwal en eigendom van de vader van Jan Wijgerinck. Buiten de veste Grol gingen de Verken-
ners regelmatig naar de Schans, het Schietveld en de ‘bak van Nahuis’. 

De wens om tot een eigen terrein en gebouwen te komen begon echter steeds nadrukkelijker te spelen bij Wijgerinck. De 
locaties om te gaan bouwen varieerden van het Marhulzenbos (het Marhulzenbos is op het Marhulzen waar nu de huisjes van 
camping Marveld staan en de Manege tot aan de Slinge), de omgeving van de Botterpot/Botterpeter (gelegen in het gebied van 
de Hartreize; een Botterpot is een laaggelegen waterrijk weiland in de vorm van een pot, kom of vloot, dat door de waterrijke 
omstandigheden zo zacht als boter was), tot een terrein net buiten de gracht aan de Woerdseweg. Duidelijk was in elk geval dat 
er, als er serieuze vorderingen richting een eigen onderkomen met de mogelijkheid van veel buitenactiviteiten gemaakt moesten 
worden, een zware bestuurlijke vertegenwoordiging nodig was. Op 3 april 1946 werd daarom met dit doel de Stichting Sint 
Ludgergroep opgericht. In de akte die is opgemaakt door notaris mr. Scholte, is te lezen, dat die dag in zijn bijzijn waren: 
De Wel Eerwaarde Heer Jan Willem Jozef van Soest, Roomsch Katholiek Priester en Kapelaan, Aalmoezenier der Sint Ludge-
rgroep van de Verkenners der Roomsch Katholieke 
Jeugdbeweging te Groenlo, de Heer Johannes Hen-
dricus Maria Wijgerinck, koopman, groepenleider 
der voormelde Sint Ludgergroep, de Heer Jacobus 
Petrus Joseph de Groen, bierbrouwer – voorzitter 
– , de Heer Willy John Gérard Fornier, Directeur 
eener Naamlooze Vennootschap – [de heer Fornier 
was de eigenaar van de Groenlosche Graan- en 
Kunstmesthandel aan de Spoorstraat, een zijstraat 
van de Stationslaan] - en de Heer Josephus Johan-
nes Adrianus van de Riet, secretaris der gemeente 
Groenlo. Zij verklaarden, ‘dat zij tezamen hebben 
afgezonderd een bedrag groot eenhonderd gulden en 
daarmede te hebben opgericht een stichting genaamd 
‘Stichting Sint Ludgergroep’.

De samenstelling van het bestuur van de Sint Lud-
gergroep was toen al een brede afspiegeling van de 
maatschappij. Bijvoorbeeld door vooraanstaande 
mensen die, allen op eigen wijze, positieve in-
vloed konden hebben op politiek en bestuurlijk 
niveau. Het was Wijgerinck dus goed duidelijk 
dat juist dit soort grotere uitdagingen niet zon-
der die inzet konden. De groei van de vereniging maakte 
deze serieuze aanpak nog eens extra noodzakelijk. Het ledenaantal van 
de Sint Ludgergroep groeide in korte tijd uit tot zo’n honderd.
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De ontwikkelingen raakten al spoedig in een stroomversnelling. In de ja-
ren 1947-1948 werd druk onderhandeld met de orde van de Zusters Fran-
ciscanessen van Roosendaal. Deze orde stichtte het ‘Grote Gesticht’ aan 
de Nieuwstad in Groenlo waaraan later het Pensionaat werd toegevoegd. 
Daarnaast hadden de Zusters een fl ink stuk grond op het Gasthuisbol-
werk. De stichting Sint Ludgergroep had wel oren naar dit perceel, ge-
naamd ‘De Zusterspol’. Gelegen tussen de Gasthuisstraat, de Wheme, de 
Maliebaan, de stadsgracht en De Dael was het met een oppervlakte van 
8060 m2 de ideale locatie voor de Verkenners. Midden in het hart van de 
Grolse veste, nog binnen de gracht gelegen. 
Het perceel was op dat moment een nat stuk landbouwgrond met hout-
wallen. De families Porskamp en Lubbers hadden het huidige Verken-
nersveld tot en met de Th eaterplaats gepacht voor agrarische doelein-
den. Het ene jaar werden er knollen op verbouwd, het andere jaar 
rogge. 

De Zusters voelden ook wel voor de verkoop van het terrein. De maat-
schappelijke functie van de Verkennerij voor de jeugd van Groenlo 
sloot nauw aan bij hun eigen taken en opvattingen. Ook de aanwe-
zigheid van kapelaan Van Soest zal in dit kader bijgedragen hebben 
aan de goede onderlinge verstandhouding. Op 16 november 1948 
besloot het bestuur van de stichting Sint Ludger-
groep om de grond te kopen van de Zusters uit 
Roosendaal. Op 28 januari 1949 werd de grond, 
kadastraal bekend gemeente Groenlo, Sectie C 
nummer 1979, door de Zusters verkocht aan de 
stichting Sint Ludgergroep voor de prijs van 1600 
gulden (zo’n 725 euro) onder de volgende dui-
delijke voorwaarde: ’te allen tijde moet de jeugd 
daar gebruik van kunnen maken om zich verder 
te ontplooien’. Een exacte beschrijving van datgene 
waar Scouting Groenlo zich ook nu nog iedere week 
hard voor maakt. De koopakte werd opgemaakt bij 
notaris Mr. S.A. Scholte te Groenlo. Aanwezig na-
mens de stichting Sint Ludgergroep waren de heer 
De Groen in zijn rol als voorzitter, en de - wat la-
ter tot het bestuur toegetreden - secretaris, Antonius 
Lambertus Johannes Kaak. 
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De Mariakapel
Tot voor kort heeft er op ‘De Halve Maan’ nog een Mariakapelletje gestaan dat door drie 
Verkenners (te weten Ger Lamers van de Fazantenpatrouille, Bennie Boekelder en Willie 
Groothus van de Spechtenpatrouille) in 1947 is gebouwd naar aanleiding van het koperen 
feest van de Sint Ludgergroep op 28 en 29 juni van dat jaar. Jan Wijgerinck vond dat bij 
de katholieke Verkenners een Mariakapelletje hoorde. Op deze manier wilden ze Maria 
dank zeggen dat Groenlo in de oorlogsjaren grote rampen bespaard zijn gebleven. De hui-
dige kapel die op Jongensstad staat, is twee jaar later door dezelfde Verkenners gekopieerd. 
Alle drie behaalden ze hiermee het metselaarsinsigne. In het kapelletje op Jongensstad is 
een witte Madonna opgenomen die afkomstig was van de Zusters van het Pensionaat. 
Deken Hooijman heeft het Mariakapelletje ingewijd. Deken Hooijman heeft het Mariakapelletje ingewijd. 

Verkenners bekijken de bouwtekening 

van de Maria kappel met op de achtergrond 

de aanleg van de kampvuurkuil in 1949

Kapel op de Halve Maan 
met de Welpen

inwijding kapel door Deken Hooijman

Zicht op de Halve Maan 

in 1955, met de Mariakapel

(Foto: E. M. Smit)
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De bouw van het Hoofdkwartier
De Grolse architect Antoon Th .A.J. Wiegerinck tekende in oktober 
1948 het huidige Hoofdgebouw. Deze boerderij in Saksische stijl zou 
worden gedekt met rode en zwarte pannen. Op 23 november 1948 
werd het verzoek tot bouwen bij de gemeente Groenlo ingediend. De 
lijnen voor toestemming bleken in die tijd overigens erg kort. Burge-
meester Schoemaker zette namelijk op de 27ste van die maand al de 
eerste spade in de grond, gevolgd 
door zijn vrouw en de aalmoeze-
nier. 
Een bijzondere gebeurtenis waar-
van heel Grolle mee mocht ge-
nieten. In een optocht van alle 
leden van de Verkennerij voorzien 
van kruiwagens, schoppen en an-
der bouwgereedschap werd dit 
heuglijke feit aan de stad bekend 
gemaakt. Het bouwbedrijf Hil-
bers, gevestigd aan de Houtwal 
in Groenlo, werd de klus gegund. 
Om de kosten te drukken waren 
ook verschillende Voortrekkers, 
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Verkenners en Welpen erg actief tijdens de bouw. Zo werden bijvoorbeeld 
alle knollen van pachter Porskamp samen opgeruimd. Ook werd er met man 
en macht gewerkt aan het uitgraven van de fundering. Een groot deel van de 
gebruikte stenen, zo-
als de boerengrauw 
of gevelklinkers, wer-

den door de Verkenners zelf afgebikt. Naast de actieve bouwhulp, was 
er ook veel creativiteit en inzet om de benodigde fi nanciën bijeen te 
brengen. Dit leidde tot – voor nu – verrassende activiteiten. De verken-
ners maakten bijvoorbeeld jaarlijks een revuevoorstelling die volle zalen 
trok in het Parochiehuis. Door de Verkennersgroep werd zelfs een kip-
penhok gebouwd dat onderdak gaf aan konijnen en kippen van een dag 
oud. Deze werden opgefokt om later voor de slacht te worden verkocht. 
Tijdens rioleringswerkzaamheden werden de resten van dit kippenhok 
later blootgelegd en verwijderd. 

Schets JongensstadDe Klepel, november 1948, 
Er lijkt nu echt een 
troephuis te komen!

De fundering van het 

Hoofdkwartier , 1949
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Tijdens de bouw van het Hoofdkwartier werd puin op de kop getikt. De stenen werden schoon gebikt waarna ze in de fundering gingen

Jan Wijgerinck geeft aanwijzingen bij de graafwerk-
zaamheden van de bouw van het Hoofdkwartier , 
ondanks de kou in januari 1949 in korte broek!
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Stof (Piet Zweers) moedigt iedereen aan om zich 
nog even in te zetten voor het Hoofdkwartier ,

De Klepel kerst, december 1948

Stof (Piet Zweers) moedigt iedereen aan om zich Stof (Piet Zweers) moedigt iedereen aan om zich 

1949, links de oude gresbuizen, de Calixtuskerk 

en in het midden de oude Protestantse 

school gebouwd in 1922
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In de eerste maanden van 1949 

verloopt de bouw voorspoedig. 

Al snel is de vlag in de top

Opening Jongensstad 1949, 

Frans Kiens en Baron 

van Voorst tot Voorst

Al snel is de vlag in de top

De poort gaat open

het Hoofdkwartier 

na de opening
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Ook de wat meer conventionele 
vormen van fi nanciering werden benut. De oudere le-

den hielpen bijvoorbeeld met hand- en spandiensten bij de 
gemeente, bij de politie werd assistentie verleend met het 
regelen van het verkeer en het parkeren, er werd een huis-
aan-huiscollecte gehouden en bedrijven en inwoners van 
Groenlo werden aangeschreven om donateur te worden. 

De bouw duurde slechts zes maanden. Op 15 mei 1949 
konden de Verkennerspol en het Hoofdkwartier al geopend 
en ingezegend worden door Deken Hooijman. Welp Frans 
Kiens mocht Baron H.C. van Voorst tot Voorst, hoofdcom-
missaris van de Katholieke Verkenners, de Stadssleutel aan-
bieden. Samen met de Kajottersband (een band afkomstig 
uit Arnhem met Verkenners van verschillende groepen) 

Ook de wat meer conventionele 

Baron Van Voorst tot Voorst 

en B. Wicherink

Het hoofdkwartier met op de 
achtergrond de Mariakapel, 
1949

burgemeester H.J. Schoemaker schrijft een 

voorwoord ter gelegenheid van de opening 

van Jongensstad, De Klepel, voorjaar 1949
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liepen de leden van Scouting Groenlo naar Jongensstad. Bij die gele-
genheid werden architect Wiegerinck, deken Hooijman, burgemeester 
Schoemaker en de moeder-overste van het Pensionaat tot ereburgers 
van Jongensstad benoemd. Natuurlijk moest de stad bestuurd worden 
door een college van Burgemeester en wethouders. De eerste burge-
meester van Jongensstad werd Bert Zemann, later opgevolgd door 
Bennie Wicherink, Frans Dankbaar en Berry Kaak. 
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aandacht in de pers 

voor de Pol van Grol

De oude situatie met de oude Sint Joris 

poort, Begin jaren ‘50
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Het ontstaan van de naam Jongensstad
Reeds tijdens de bouwwerkzaamheden in januari 
1949 werd er over een goede naam voor het ter-
rein gesproken. Het bestuur wilde iedereen de kans 
geven hierover mee te denken. Na de afronding van 
de bouw van het Hoofdkwartier is er daarom een 
prijsvraag onder de leden van de groep gehouden. 
Het toenmalige lid Willy Kaak kwam met het win-
nende voorstel van de naam ‘Jongensstad’. De reden 
hiervoor laat zich raden, het was de tijd dat er alleen 
mannelijke jeugd werd toegestaan op het terrein. 
Alle leden vonden het dan ook een prima naam. 

Ongeveer een half jaar later vernamen de Grolse 
Verkenners dat er in Gouda ook een terrein ‘Jon-
gensstad’ bestond. Er werd contact met die groep 
uit Gouda opgenomen met als resultaat dat ze op 
bezoek kwamen naar Groenlo. Ze waren jaloers op 
de gebouwen en de mooie ligging van het terrein. 

De bouw van het Hordehol
Nog geen half jaar na de opening van 
Jongensstad werd, op 23 november 1949, 
een nieuwe tekening bij de gemeente ingeleverd waarvoor de Sint Ludgergroep een bouwvergunning aanvroeg. Dit tweede ge-
bouw op Jongensstad was nodig, omdat er steeds meer groepen kwamen van verschillende leeftijden. Het bestuur was unaniem: 
ook de Welpen en Voortrekkers wilde men een eigen basis geven. Het gebouw werd daarom opgedeeld in het Hordehol (thans 
RSA basis), een kantine (Pivo basis) en de Voortrekkershut (Peter Cuyperstam). 

Terugkijkend kunnen we constateren dat hierachter een wezenlijk element schuilt van de kracht van Scouting Groenlo. Een eigen 
lokaal, met de vrijheid zelf invulling te geven aan de inrichting en waarvoor de Scouts zelf verantwoordelijkheid dragen. Menig 
weekendje in een blokhut van een andere groep begint dan ook met de opmerking, nou dat hebben wij toch wel wat beter voor 
elkaar! Het element van vrijheid uit zich overigens vooral bij de Rowans. De glinstering in de ogen van een Rowan die na een jaar 
lidmaatschap de sleutel van zijn eigen basis krijgt spreekt nog altijd boekdelen... 
[2010, Wim van der Post]

Om de benodigde gelden voor het nieuwe gebouw bij elkaar te brengen werden er weer meerdere initiatieven ontplooid, zoals 
de fancy fair begin 1950. Tegelijkertijd probeerde de Sint Ludgergroep ook hier de kosten binnen de perken te houden door 
slim te handelen en actief te helpen bij het bouwen. Tijdens de bouw fungeerden de Verkenners en Voortrekkers bijvoorbeeld 
als opperlieden.
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Voor de stenen wist Jan Wijgerinck zijn vriend Harry Overkamp over te halen om te helpen. Als mede-eigenaar van steenfabriek 
F.O.W. was Overkamp bereid zogenaamde ‘mondstenen’ te leveren. Deze stenen liggen tijdens het bakproces het dichtst bij 
de vuurmond van de ovens, waardoor ze eigenlijk te heet gebakken zijn. Dit betekende dat er veel verbrande en versplinterde 
exemplaren tussen zaten. Ze waren zeer hard van binnen en veelal kromgetrokken en verkleurd. Deze afgekeurde stenen werden 
overigens ook wel ‘Grolse medewerkers’ genoemd. 

In de tijd dat Jongensstad gebouwd is, werden ze bij bouwprojecten vooral als achterstenen gebruikt, dat wil zeggen, in het deel 
van de muur dat niet in het zicht komt. De enige plek waar je ze nog wel eens tegenkwam, was in tuinmuurtjes. Het waren 
goedkope stenen. Aangezien er voldoende voor De Pol voorhanden waren, zijn een aantal buitenmuren ook voorzien van deze 
mondstenen. 

We waren onze tijd ver vooruit... Tegenwoordig worden deze mondstenen wel eens als decoratie in metselwerk gebruikt. Ik vraag 
me af of ze tegenwoordig ook nog zo goedkoop zijn? 
[2010, Marco Overbekking]

Met paard en wagen werden de stenen opgehaald bij de steenfabriek aan de Parallelweg.
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tekening Hordehol, 
23 november 1949
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Ook de aannemer voorzag het project van een bij-
zonder soort stenen. Het toeval wilde namelijk dat 
aannemer Van de Besselaar uit het Laantje van Las-
onder, naast het project op Jongensstad, ook werk-
zaamheden uitvoerde aan de Protestantse kerk. Een 
ontplofte bom had tijdens de Tweede Wereldoor-
log behoorlijke beschadigingen aan de Oude Ca-
lixtus veroorzaakt. Aangezien er in de jaren na de 
oorlog geen geld was om deze te restaureren wer-
den de brokstukken door de aannemer als afval 
naar de Pol getransporteerd. Deze stenen bleken 
van prima nut voor onder andere de fundering.

Aannemer Van de Besselaar vond deze nabije op-
lossing blijkbaar ook wel praktisch voor de rest 
van het puin. 

Het toeval wil dat in de jaren ‘80, toen ik Hopman bij de Verken-
ners was, we aan het graven waren in de oude stadswal. Uiteinde-
lijk stuitten we op de contouren van Bentheimer zandsteen, grote 
zwerfkeien en grijze tufstenen. Bij navraag bleek dat dit delen 
van de oude laatgotische ramen van de protestantse kerk waren. 
Rondom het Hoofdgebouw en bij de ingang van de poort aan de 
linker kant lagen dezelfde stenen en dus werden de gaten hiermee 
opgevuld. 
[2010, Marco Overbekking]

De bouw van het tweede gebouw verliep ook voorspoedig. De fees-
telijke opening vond plaats op 26 maart 1950.

De Klokkentoren
Tegelijk met de opening van het nieuwe gebouw, is op 26 maart 
1950 ook de klokkentoren in gebruik genomen. Door de grootte 
van het terrein was het luiden van de klok een erg praktisch middel 
om de uitgewaaierde Verkenners weer op te trommelen. Het is niet 
zomaar een klok waarmee dat gebeurde. Boven in de klokkenstoel van de 6 meter 
hoge toren hangt namelijk een oude scheepsklok uit 1740. De klok uit Rotterdam 
is al sinds 1948 in het bezit van de Sint Ludgergroep. Regelmatig ging de klok ook 
mee op kamp. Ver van huis klonk dan het vertrouwde geluid om de Verkenners te 
verzamelen voor het foerageren en het PL-overleg.
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De eerste klokkentoren bleek helaas geen 
lang leven beschoren. Doordat het hout 
ging rotten is de klokkentoren in de jaren 
‘60 afgebroken. De klokkentoren die nu 
ons terrein siert is een replica en geopend 
op zondag 25 september 1994 tijdens het 
jubileumweekend vanwege het 60-jarig be-
staan van Scouting Groenlo. Fried te Brake 
startte een tweetal jaren eerder met de plan-
nen voor dit project. Via Jan Reukers zijn 
scholieren van de N.V.O.B.-opleiding aan 
het werk gegaan om de toren te maken. In 
nauwe samenwerking met Reukers Bouw is 
het geheel verankerd in de grond. Zo kan 
het dat ook nu nog die oude Rotterdamse 
scheepsklok regelmatig te horen is in de 
Grolse Veste.  

De aanplant van een kale vlakte op z’n Scouts
Het Verkennersveld (gelegen naast de oude Burgemeesterswoning) en het Welpenveld vormden aanvankelijk nog één grote, kale 
vlakte. De Sint Ludgergroep wist daar wel wat inventiefs op. Jan Wijgerinck had in overleg met Harry Overkamp geregeld dat 
de bomen en struiken die moesten worden geruimd ten behoeve van de leemwinning voor de steenfabriek, aangeplant konden 
worden langs de velden. Op deze wijze kon een groot gedeelte van Jongensstad van groen worden voorzien. Dit had echter wel 
een nadeel. De leem die achterbleef op de wortels bevatte zoveel onkruid dat de Welpen en Verkenners tussen de middag en na 
school moesten opdraven om te schoff elen.

Een andere manier om bomen te vergaren was op z’n minst wat controversieel. Op een troepbijeenkomst op een zaterdag, wer-
den de Verkenners er op uitgestuurd om bomen en struiken die in de berm groeiden, en dus van niemand waren, naar de Pol 
te brengen. 
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eind jaren ‘40 al vaak!
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Als ik op de Pol kom, zie ik al die bomen en denk ik eraan hoe we die bij elkaar gescharreld hebben. Jan zei dat we verdwaalde 
bomen moesten meenemen. Piet Zweers zijn vader was melkboer en had een bakfi ets. Op de Aaltensedijk had je een bos van een 
boer en daar hebben we een heleboel jonge aanplant gepikt, die stonden heel gemakkelijk. Het was toen nog een zandweg en aan de 
linkerkant was allemaal bos. We hebben alles op de bakfi ets geladen en er werd gelukkig niet gevraagd hoe we eraan kwamen. 
[2010, Jan Wientjes]

Dat was wat anders dan op de fi ets een boompje halen! De Fazantenpatrouille trok erop uit en wij kwamen terug met een hoog 
opgeladen bak!’ Deze bomen kwamen echter niet alleen uit de bermen van de Oude Aaltenseweg. Er werden ook een aantal bomen 
gejat uit de nieuwe aanplant. Jan Wijgerinck was erg enthousiast over het gevonden groen en de Fazanten werden als voorbeeld 
gesteld om de kwaliteit die zij leverden.
[2009, Piet Zweers] De Pol, maart 1950
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Het hok van Jansen 
Op de plek waar zich nu de keuken bevindt, zat vroeger ‘het hok van Jansen’. Dhr. Jansen was een gepensioneerde die ver-
schillende kleine werkzaamheden op het Scoutingterrein uitvoerde. Ook zorgde hij ervoor dat de kolenkachels brandden 
als dit nodig was. In het linkergedeelte was in eerste instantie een soort werkplaats waar o.a. gereedschap werd opgeslagen. 
Nadien werd dit deel als magazijn ingericht. Aan de rechterkant was het tentenmagazijn met pionierhout. Tevens lag er 
gereedschap en de kolenvoorraad voor de kachels.

Grondaankoop van de Wei in 1952 
Tegenover ‘De Hut’ [zie hieronder] lag nog een prachtig terrein dat doorliep tot aan de Wheme en de Maliebaan. Dit stuk 
grond werd ‘de Wei’ genoemd, tegenwoordig ‘het Grote Veld’. Ten tijde van de aankoop van het eerste deel van Jongensstad 
in 1948, hadden de Zusters van Roosendaal dit nog verpacht aan landbouwer Jan Porskamp. Porskamp, wonende aan de 
Oude Winterswijkseweg te Groenlo, liet koeien grazen op het perceel, kadastraal bekend gemeente Groenlo, Sectie C num-
mer 2040, groot 7830 m2 . De pacht van deze kavel liep in 1953 echter af, waarna de Stichting Sint Ludgergroep ook dit 
perceel grond kocht. De koopakte werd opgemaakt op 15 december 1952 bij notaris Mr. S.A. Scholte te Groenlo en maakt 
melding van een prijs van Fl. 1500,- (ca. 680 euro). Namens de Stichting Sint Ludgergroep waren ook hier voorzitter de heer 
De Groen en secretaris de heer Kaak aanwezig. 

De bouw van de Hut en Dubbel O
Met in het achterhoofd de verwachte aankoop van de Wei naast Jongensstad besloot het bestuur in 1952 om een nieuw ge-
bouw te gaan bouwen. Jan Wijgerinck omschreef het in z’n dagboek als volgt: “Plan uitbreiding Jongensstad 22 augustus 1952. 
Na aankoop weiland naast De Pol kan dit plan voor de toekomst veel betekenen”. Het belang dat Wijgerinck zag in het gebouw 
was tweeledig. Allereerst bood het een mooie toevoeging op de twee eerdere gebouwen, omdat het een multifunctioneel 
gebouw moest gaan worden. Daarnaast maakte de uitbreiding het mogelijk 
om ruimte te creëren voor de zo-
genaamde Vrije Clubs. 

In maart 1953 werd de tekening 
ingediend. De nieuwbouw van 
maar liefst 17 x 16 meter begon 
in april 1954 en was binnen een 
maand afgerond. Welp Peter For-
nier, zoon van de heer Fornier die 
plaats had in het bestuur van Stich-
ting Sint Ludgergroep, had de eer 
het gebouw offi  cieel te openen. Dit 
project werd wederom uitgevoerd 
door de fi rma Van de Besselaar. De 
Verkenners kozen ervoor om het ge-
bouw ‘De Hut’ te noemen, vanwege 
de houten opbouw van het geheel.
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Het rechter gedeelte, waar nu de Be-
vers, Gidsen en Kabouters draaien, was het lokaal voor de 
Vrije clubs. Tegen een kleine vergoeding konden deze clubs 
hiervan gebruik maken. Het linker gedeelte, waar nu het 
magazijn is, was het toneel. Om de acteerprestaties goed te 
kunnen zien was dit gedeelte hoger gemaakt dan de rest. Links van het toneel was de 
omkleedruimte. Nu is hier het tentenmagazijn. 

De Verkenners hadden zelf in overleg met Jan Wijgerinck en aalmoezenier Wa-
gemans de club Dubbel O opgericht. Deze Dubbel O-club stond voor Ont-
wikkeling en Ontspanning. De activiteiten waren divers, maar pasten prima 
binnen deze twee kaders. Ter ontspanning werden er regelmatig geluidsfi lms 
gedraaid voor de Junioren van 11 tot 14 jaar en de Senioren van 14 tot 17 jaar. 
Een klein overzicht van het programma uit 1954 maakt melding van: 
3 Oct.: 16 mm. geluidsfi lm: “Chaplin Parade”; 13 Feb.: Pater Pister spreekt over 
Amerika; 9 Jan.: goochelaar met accordeonmuziek en op 13 maart: 16 mm geluids-
fi lm “Lachen is gezond”.

In de twee grote deuren van het Kabouterlokaal zijn nog steeds de gaten aan-
wezig van de fi lm- en diaclub. Achter de deur, waar nu het centrale magazijn is, 
stonden de fi lm- en de diaprojector opgesteld.

Opening van de Hut in april 

1954 door  Peter Fornier

vers, Gidsen en Kabouters draaien, was het lokaal voor de 

Tijdens de reünie in 
september 2010 doet Peter de 

opening nog eens dunnetjes over

Dubbel O start weer , 

artikel uit 1954

Een kijkje vanaf de Wei op de Hut
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Naast de ontspanning werden er ter ontwikkeling ook lezingen gehouden. De heer W. Vemer wist de jeugd te boeien met de 
rijke historie van de Veste Grol. De vele belegeringen werden door hem geschetst en de krijgsplannen werden uiteen gezet. Er 
werd ook geknutseld. 

Een leuk detail voor mij is, dat mijn oom Hennie Overbekking/Ni´jveld uit de Beatrixstraat in 1955 de knutselclub leidde. Hij zelf 
was koperslager. Zijn bijeenkomst was elke vrijdagavond van zeven tot half negen en de kosten bedroegen maar liefst 10 cent. 
[2010, Marco Overbekking]

Toen Jan Wijgerinck in 1956 vertrok werden de Clubs voortgezet door de heren Dietz (on-
derwijzer van de Canisiusschool) en aalmoezenier Breukink. Doordat de ledenaantallen van de 
clubs hard achteruit liepen, werd na een paar jaar besloten te stoppen. 

De Hut werd daarna nog tot 1978 verhuurd aan de toenmalige Sint Aloysiusschool. Door de 
grote zaal op te splitsen middels een wand en het aanbrengen van een extra deur ontstonden 
er twee leslokalen. Langs de oude stadswal werd een pad aangelegd zodat de scholieren via de 
kortste weg naar ‘De Hut’ konden lopen. Voor de Stichting Sint Ludger betekende het een 
welkome aanvulling op de fi nanciële reserves. 

De Sint Jorismuur en de Jamborettesteen
Tussen het Hoofdgebouw en de huidige RSA 237 basis ligt de Sint Jorismuur. Tegelijk met ‘de 
Hut’ werd deze muur in 1954 gebouwd. De muur is eigenlijk één van de meest karakteristieke 
elementen van de gebouwen. Rechts zitten een drietal ‘ramen’. In het midden prijkt het poortje 
met daarbovenop het beeld van de patroonheilige van de Verkenners, Sint Joris met de draak. 
Het poortje vormt de toegang naar het terrein achter het Hoofdkwartier. 

Via het poortje beland je in de échte wereld van 
Scouting Groenlo. De velden en bossen, het corso-
terrein, de Th eaterplaats.... je snuift er gewoon een 
heerlijke geschiedenis op. 
[2010, Wim van der Post]

Tijdens de bouw van de muur heeft bouwbedrijf Van 
de Besselaar in het linker gedeelte een Jamborettesteen 
geplaatst. Elk land dat bij de Jamborette op Jongensstad 
aanwezig is geweest heeft hier een kleine herdenkings-
steen met inscriptie bijgezet. De stenen zijn voorzien 
van hun naam. Afhankelijk van de grootte van de steen 
werden er ingemetselde stenen verwijderd. 
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Architect A. Th . A. J. Wiegerinck
Architect Antoon Wiegerinck heeft een groot stempel gedrukt op het aanzicht van 
Jongensstad. Naast het ontwerp voor het Hoofdgebouw tekende Wiegerinck ook 
de toegangspoort, het huidige onderkomen van de RSA 237, Pivo’s, en PCS, het 
Bever- en Kabouterlokaal en de Sint Jorismuur. Antoon Wiegerinck was goed be-
vriend met Jan Wijgerinck en heeft altijd kosteloos zijn kennis beschikbaar gesteld 

voor Scouting.
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De heer Borkus en z’n populieren
De heer Borkus nam na het vertrek van Jan Wijgerinck uit Groenlo zijn taken in het bestuur over. Om er zeker van te zijn dat 
de Sint Ludgergroep er in de toekomst fi nancieel warmpjes bij zou zitten, bedacht hij een plan. Op het hele terrein werden 
populieren geplant. Als deze ‘peppels’ kaprijp waren, zouden ze een mooie cent opleveren. Een mooie gedachte 
natuurlijk. Wat de heer Borkus destijds niet kon bevroeden was, dat het hout uiteindelijk echter weinig op ging 
brengen. Sterker nog, het kappen van de bomen bleek een dure klus. De aanwezigheid van de rotte bomen 
leverde regelmatig nogal hachelijke situaties op.

Tijdens een etentje in 2008 gaat mijn mobiel. Een in paniek verkerende voorzitter Ruben Tank belt met de mede-
deling dat hij tijdens een zware storm midden op het terrein loopt en de bomen om hem heen nogal wankel in de 
wind lijken te staan. Vanaf dat moment hoor ik alleen nog maar geschreeuw en wind. Blijkbaar vallen de takken 
links en rechts om hem heen en is hij snel op weg naar de poort. 
[2010, Marco Overbekking] 

De grondverkoop en de bouw van het toiletgebouw
In de jaren ‘60 en ‘70 ging Scouting Groenlo door een – relatief – diep dal. Door het geringe ledenaantal was er 
te weinig geld om de gebouwen en de terreinen te onderhouden, laat staan om nieuw te bouwen. Om geld voor 
de toiletgroep te verwerven besloot het bestuur van de Sint Ludgergroep in 1966 om een stuk grond te verkopen. 
Het betrof hier Sectie C 2365, gelegen achteraan ‘de Wei’ bij de Maliebaan, een perceel van ruim 1500 m2. De 
koper van het stuk was de familie (Frans) De Groen. Na de bestemmingswijziging in ‘66 werd er in ‘68 een woning 
op gebouwd. Dit huis wordt momenteel bewoond door de familie Rasquin-de Groen. De Stichting Sint Ludger heeft naast het 
huis een uitgang behouden, zodat Jongensstad altijd nog een aansluiting op de Maliebaan heeft.

De verkoop van deze grond had dus een reden. Het bood namelijk de gewenste fi nanciële ruimte voor de aanleg van een los-
staand toiletgebouw. Het ene toilet in het Hoofdgebouw was te weinig en voldeed niet meer aan de eisen. Bouwbedrijf Schutten 
bouwde de toiletgroep. Ontwerptechnisch is goed te zien dat de hand van Wiegerinck hieraan ontbrak. Het is vooral een erg 
rechttoe-rechtaan gebouw geworden. 

De Jeanne d’Arcgroep komt naar Jongensstad 
Het verhaal met betrekking tot de huisvesting van de Jeanne d’Arcgroep begint gelijk aan dat van Stichting Sint Ludger. Net als 
de Verkenners begonnen ook de Gidsen van de Jeanne d’Arcgroep in de kelder van het Parochiehuis. De Gidsenleiding nam in 
1955 contact op met Jan Wijgerinck met het verzoek om achter op de Wei een gebouw te mogen neerzetten. Dit verzoek kan 
als behoorlijk vooruitstrevend worden gezien vanuit de gedachte dat daarmee jongens en meisjes samen op één terrein zouden 
komen te verkeren. Dit was echter niet de hoofdoorzaak van het mislopen van de samenwerking. Omdat Jan Wijgerinck zeg-
genschap over het gebouw wilde hebben, konden beide partijen het niet eens worden. Het gegeven dat Wijgerinck de Gidsen 
maar een stelletje na-apers vond, waarvoor hij geen goed woord over had, zal ook van grote invloed zijn geweest.

De Gidsen lieten zich door deze kritiek niet van de wijs brengen. Ook zij richtten een eigen stichtingsbestuur op met als doel tot 
een eigen gebouw met speelvelden te komen. Via een aantal tussenstappen kwamen zij uiteindelijk aan de Woerdseweg terecht. 
De eerste tussenstap leidde overigens tot een verrassende ontwikkeling. Het tweede onderkomen van de Gidsen lag namelijk 
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aan De Dael, in de ‘voortuin’ van Jongensstad. Een oud boerderijtje van de familie Tank, recht 
tegenover het Hoofdkwartier, werd na toestemming van de gemeente geschikt gemaakt voor de 
verschillende groepen. Zonder dat toestemming nodig was van Wijgerinck kwamen ze zo toch erg 

dicht bij hun oorspronkelijke doel terecht. 

Hierna verhuisde de groep onder andere naar een schuur 
aan de Houtwal naast Schoenmakerij Jansen (de oude 
werkplaats van Van Geemen/Jansen). Door inzet van het 
Stichtingbestuur ontstonden er in 1955 - 1956 al plannen 
voor nieuwbouw aan de Woerdseweg te Groenlo. De ge-
meente was uiteindelijk in april 1966 bereid tot medewer-
king om de grond sectie A 3319, groot 4.88 are, in een 
50-jarige erfpacht uit te geven. Het pand kwam wel in ei-
gendom van de groep. Deze erfpachtconstructie scheelde 
de Gidsen een extra investering. Tegelijkertijd hield ook 
de gemeente nog een ‘vinger in de pap’ met betrekking tot 
de gronden. In augustus 1966 vond de offi  ciële opening 
plaats van hun Hoofdkwartier genaamd ‘‘De Woerd’.

Na de fusie tussen allereerst de landelijke Scoutingverenigingen en 
later ook tussen de verenigingen in Groenlo kregen de Gidsen vanaf 
7 februari 1976 onderdak op Jongensstad. 

Door beperkingen in het erfpachtcontract kon pas na 
onderhandelingen met de gemeente in 1981 het ge-
bouw De Woerd verhuurd worden aan derden. Het 
gebouw werd o.a. verhuurd aan de KPJ, de EHBO, de 
Stuw, het Jongerenwerk ‘Place2b’ en aan de Vincen-
tiusvereniging die er opslag had voor goederen be-
stemd voor Oekraïne. 

Pas onlangs heeft de Stichting Sint Ludger afstand ge-
daan van de erfpachtrechten. De laatste vijf jaar van het 
nog lopende contract zijn afgekocht door de gemeente 
Oost-Gelre om er de nieuwbouwwijk Brouwhuizen te 
kunnen realiseren. Het 75-jarige bestaan van Scouting 
Groenlo bood een mooie gelegenheid om de ‘eerste 
steen’ uit het oude Gidsengebouw een defi nitief plekje 
te geven op de Pol. Samen met de oud-Gidsengroep van 
Jeanne d’Arc onthulde Baas Arink de gedenksteen. 
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De Dael 
Net als óp Jongensstad, raakten ook de gronden rondom het terrein langzaamaan bebouwd. De oude boerenschuur die tegen-
over het Hoofdkwartier aan De Dael was gelegen werd in 1965 afgebroken, waarna op het perceel een woning gebouwd werd 
in opdracht van de heer Vaessen, als arts verbonden aan het ziekenhuis te Groenlo. In het jaar 1986 kocht de familie Hartman 
de woning van de familie Weyn Banningh. Jan Hartman zou uiteindelijk later toetreden tot het bestuur van de Stichting St. 
Ludger. Beter een goede buur...!

Aan de andere zijde van De Dael 5 werd door de gemeente bijna gelijktijdig de nieuwe ambtswoning voor de Burgemeester 
gebouwd. De oude ambtswoning Huize Grol werd verkocht. Dit betekende dat Scouting vanaf dat moment de eerste burger 
van Groenlo als buurman had. Dit zorgde in veel gevallen voor een warme band tussen Scouting en de burgemeestersfamilies. 
Het eerste jaar woonde jonkheer Van Nispen tot Pannerden in de ambtswoning. Hij werd echter al snel opgevolgd door burge-
meester Janssen. De nabije aanwezigheid van de burgemeester leidde soms ook tot bijzondere situaties. 

Op een mooie zaterdagmiddag waren we met de Welpen fi kkie aan het stoken. Het was nog de tijd dat je dan pogingen kon wagen 
zoveel mogelijk rook te creëren. Toen het abrupt stiller werd rondom het vuur keken de kleine Welpenoogjes omhoog naar een meneer 
in pak met een grote zilveren ketting om zijn nek. Burgemeester Van Schaik was teruggekomen van een plichtpleging en had bij 
thuiskomst bedacht om toch maar even te kijken waar de rookontwikkeling in de buurt vandaan kwam...
[2010, Wim van der Post] 

De burgemeesterswoning is eind van de vorige eeuw afgestoten door de gemeente. 

Ook aan de andere kanten van het terrein naderde de bebouwing. 
De bouw van de huizen aan de Maliebaan is reeds genoemd. Na 
de afbraak van de Sint Aloysiusschool in 1978 kreeg bouwbedrijf 
Schutten in 1979 de opdracht om de huidige Ni’je Veste te bou-
wen over vrijwel de gehele lengte van het huidige grote Veld. Uit-
eindelijk was Jongensstad hiermee totaal ‘ombouwd’. 

Een eigen Pol-Arena
Tijdens werkzaamheden aan de gracht in 1986 had de oude kamp-
vuurkuil behoorlijke schade opgelopen. Maar ook de tand des tijds 
had toegeslagen: de hoefi jzervormige rand die van zand was opge-
worpen, was toe aan een ingrijpende renovatie. Daarnaast kwamen 
er ook wel eens klachten over geluidsoverlast binnen. Eigenlijk ook 
niet zo gek gezien ligging van de kampvuurplaats aan de rand van 
het terrein, tegenover een aantal woningen. Dit zonder enige vorm 
van geluidsisolatie. Om deze twee zaken tegelijkertijd aan te pakken 
is er besloten om over te gaan tot de bouw van een complete thea-
terplaats op een betere locatie op het terrein.
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‘Piep-piep-piep-piep’: de wekker! Het is zaterdagochtend, half zeven. De schade van de vrijdagavond nog kersvers in het geheugen. 
Nou ja, kersvers… Was het het bokbierfestival? Prinsenbal? Of ‘gewoon’ zo’n legendarisch gezellige avond op de Pol?’
Koud is het. Een wolkje adem verkiest losjes het luchtruim. Snel het fi etsje op, rotonde, markt, de winkel van Baas. ‘Ah, hier links’. 
De parkeerplaats over. De poort is al open. Klokkentoren. ‘Fijn, de fi ets hoeft hier niet op slot.’ 

‘Krrrrrggggggggggg’. Met luid kabaal hoor je achter de PCS al een kraan van 
de vrachtwagen rollen. ‘Piep-piep-piep-piep’. Richting de plek waar de Th e-
aterplaats zal verrijzen zie je als je richting het poortje loopt die twee krasse 
knarren Harrie en Bennie alweer de diepte van een nieuwe zitring meten 
met de laser. ‘Ze zijn alweer bezig hoor, geweldig’.

In het vroege ochtendgloren sta je in je vrije weekend te werken aan een 
megaproject. Een nieuwe Th eaterplaats die ons – toch al – prachtige terrein 
komt sieren. 
Je neemt er een dag vrij voor bij de Albert Heijn. Je laat je vrije uitslaapoch-
tend ervoor schieten in je o zo drukke leventje. Je roept vrijdagavond tegen 
je moeder dat je echt niet thuis kunt helpen met die klus in de tuin. Je bent 
eigenlijk hartstikke gek.
[2010, Wim van der Post]

Zoals zoveel goede ideeën ontstond ook het plan voor een nieuwe 
theaterplaats tijdens een avondje aan het kampvuur. In dit geval 
tijdens het Kabouterkamp in Hengelo (O) in 1999. Niet geheel 
toevallig, want midden in een woonwijk had de lokale Scouting-
groep daar een poging gedaan met rasterpalen een soort amfi -
theater aan te leggen. Hoewel over het ontwerp behoorlijk wat 
kritiek te spuien was, werkte het principe wel. Aan de ene kant 
een knusse plek voor een kampvuur en aan de andere kant wei-
nig tot geen overlast voor de omwonenden. Met de gedachte 
dat wij bij Scouting Groenlo sowieso alles beter kunnen, was 
de verwondering en uitdaging onbewust al gestart. Bjorn Vije, 
Th omas Tank en Wim van der Post droomden vanaf dat mo-
ment hardop om een verbeterde variant, al snel tot ‘de Th ea-
terplaats’ gedoopt, aan te leggen op de Pol. Drie jonge gasten 
met grootse plannen. 

Zonder die fl inke dosis lef en het doorzettingsvermogen was de 
Th eaterplaats er nooit gekomen...
[2010, Wim van der Post]
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het hoogste punt van de Theaterkuil is 

bereikt. v.l.n.r .: Niek Molendijk, Maurice 

Withag en Harrie Huinink, februari 2005
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Schetsen en plannen werden gemaakt en op basis daarvan kon vooral het creëren 
van draagvlak gaan beginnen. De Th eaterplaats moest een middelpunt worden 
voor allerlei Scoutingactiviteiten voor heel Scouting Groenlo. Maar hij moest 
tegelijkertijd ook knus zijn als je met 6 Pivo’s met een biertje aan het vuur zou 
zitten. En daarnaast het liefst ook nog zichtbaar zijn vanaf de kerktoren. 

De basis van deze Th eaterplaats is een hoefi jzervormige geluidswal waardoor 
geluidsoverlast tot een minimum zou worden beperkt. Daaromheen is een licht 
gebogen wand geplaatst, in de volksmond ‘De Banaan’ genoemd. Gebruiks-
gemak, optimale verlichting, water, veiligheid, beschutting, duurzaamheid en 
een natuurlijke inpassing op het terrein karakteriseren het ontwerp. 

Als locatie werd het Welpenveld gekozen. Letterlijk een middelpunt op het 
terrein. Tegelijkertijd ook een te klein veld voor grote activiteiten en met de 
aanplanting van nieuwe groenzones konden de kleinere stroken bos zo wor-
den samengesmolten tot één geheel. Dat in dit geval de Raadsrots van de 
Welpen moest sneuvelen was vooral eervol; deze bult zand vormde met één 
simpele greep van de kraan het symbolische eerste beetje zand voor de grote 
wal.

Voor Scoutingbegrippen is de aanleg een behoorlijke klus geweest. Het is dan ook een pro-
ject van de lange adem geworden. Naast de juridische inbedding was ook de fi nanciering 
een belangrijk aandachtspunt. Het binnenslepen van 3400 euro via het Rabobankcoö-
peratiefonds was een enorme opsteker. De vele bedrijven die bereid waren te participeren 
waren van onschatbare waarde. Maar ook het ‘weken’ en enthousiasmeren intern en de 
formele besluitvorming om te kunnen starten kostten enkele jaren. Niet voor niks ook. 
Want zoals het Scouting Groenlo betaamt, zou dit project van begin tot eind door onszelf 
worden georganiseerd en uitgevoerd, met de inzet van onze vele vrijwilligers.

En dat is gebleken. We vinden het nog wel eens normaal dat iedereen zo enthousiast is op 
Jongensstad. Dat Bennie Klein Zeggelink al om half zes in de ochtend puin komt rijden 
vanaf Rouwmaat. Dat Harrie Huinink op maandag het dakleer nog even plaatst. Dat 
Robert Dijkman en Renko Slagers kersvers terug uit Afghanistan nu in onze zandbak 
aan het werk gaan om lampen aan te sluiten of zand te kruien. Rob Schutten op vrij-
dag wel even beton wil komen helpen storten. Dat Th omas Tank op zaterdag zijn werk 
afzegt en de zweetdruppels op de Pol laat vliegen. Dat Maurice Withag breed lachend 
een compleet afgewerkte en op maat gemaakte RVS trap af komt leveren. Dat Cilia 
Huinink de hongerige magen soms wel drie keer op een dag vulde.
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zitten. En daarnaast het liefst ook nog zichtbaar zijn vanaf de kerktoren. 

De basis van deze Th eaterplaats is een hoefi jzervormige geluidswal waardoor 
geluidsoverlast tot een minimum zou worden beperkt. Daaromheen is een licht 
gebogen wand geplaatst, in de volksmond ‘De Banaan’ genoemd. Gebruiks-
gemak, optimale verlichting, water, veiligheid, beschutting, duurzaamheid en 
een natuurlijke inpassing op het terrein karakteriseren het ontwerp. 

Als locatie werd het Welpenveld gekozen. Letterlijk een middelpunt op het 
terrein. Tegelijkertijd ook een te klein veld voor grote activiteiten en met de 
aanplanting van nieuwe groenzones konden de kleinere stroken bos zo wor-
den samengesmolten tot één geheel. Dat in dit geval de Raadsrots van de 

Voor Scoutingbegrippen is de aanleg een behoorlijke klus geweest. Het is dan ook een pro-
ject van de lange adem geworden. Naast de juridische inbedding was ook de fi nanciering 
een belangrijk aandachtspunt. Het binnenslepen van 3400 euro via het Rabobankcoö-
peratiefonds was een enorme opsteker. De vele bedrijven die bereid waren te participeren 
waren van onschatbare waarde. Maar ook het ‘weken’ en enthousiasmeren intern en de 
formele besluitvorming om te kunnen starten kostten enkele jaren. Niet voor niks ook. 
Want zoals het Scouting Groenlo betaamt, zou dit project van begin tot eind door onszelf 

En dat is gebleken. We vinden het nog wel eens normaal dat iedereen zo enthousiast is op 
Jongensstad. Dat Bennie Klein Zeggelink al om half zes in de ochtend puin komt rijden 
vanaf Rouwmaat. Dat Harrie Huinink op maandag het dakleer nog even plaatst. Dat 
Robert Dijkman en Renko Slagers kersvers terug uit Afghanistan nu in onze zandbak 

dag wel even beton wil komen helpen storten. Dat Th omas Tank op zaterdag zijn werk 
afzegt en de zweetdruppels op de Pol laat vliegen. Dat Maurice Withag breed lachend 

werken aan de Theaterkuil, 

Wim van der Post



115

Gelukkig maakten vooral de 
huurders van Jongensstad ons 
pas écht attent op de bijzon-
derheid hiervan. Als ook zij 
soms in de vroege ochtend wer-
den gewekt door het geluid van 
een graafmachine, overwon het 
feit dat een Scoutinggroep über-
haupt een graafmachine weet 
te regelen het van de frustratie 
ietwat vroeg gewekt te zijn. Het 
doet je goed hoor, zo’n slaperige 
Scout die zich in vloeiend Haags 
afvraagt: ‘hoe regeluh jullie in 
vredûhsnaam zo’n apparaat?’ Of 
zoals een ietwat treurige bezoeker 
de betrokkenheid versus inzet van 
vrijwilligers mooi verwoordde: 
‘Als wij een actie houden staan er 
’s ochtends twee mensen. En ook 
altijd nog eens dezelfde’.

Zonder alle andere hulp teniet te doen: als Bennie en Harrie niet iedere zaterdag in 
die vroege ochtenden die jonge knapen hadden uitgedaagd, was onze Pol Arena er 
nooit gekomen. Al hebben ook juist die eerder genoemde jeugdige branie en de techni-
sche discussies tussen dromers en specialisten van iedere ochtend een feest gemaakt. 
En, o ja. Die jonge knapen waren één keer eerder op de Pol aanwezig dan de twee 
krasse knarren op de vroege zaterdagochtenden. Toen ze het de vrijdag ervoor zo laat 
hadden gemaakt dat blijven slapen toch echt de meest praktische oplossing was.

Ga op een mooie, heldere dag nog maar eens kijken op de toren van de Calixtus... 
[2010, Wim van der Post]
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Theaterplaats straten september 2004 

v.l.n.r .: B. Klein Zeggelink, F. Scholte 

van Mast, E. Klein zeggelink en H. Huinink

Een kijkje vanaf achter de theaterkkuil 

op de gebouwen in maart 2007
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Onderhoud door de jaren heen
Voorgaande paragrafen verhalen allen over de totstandkoming van de gebouwen en terreinen van Jongensstad. De verantwoor-
delijkheid dragen voor zulke prachtige gebouwen, gelegen op een dusdanig bijzondere locatie is niet niks. Het kost namelijk 
minstens evenveel energie, vakkundige kennis, maar bovenal ook geld om dit geheel in stand te houden. Door Marco Overbek-
king is een overzicht gemaakt van de belangrijkste werkzaamheden die sinds de opening van het terrein zijn uitgevoerd. Het 
vormt een indrukwekkend geheel van klussen. Veel grote renovaties zowel extern als intern zijn uitgevoerd, waarbij vooral de 
gevolgen van de het intensieve gebruik werden aangepakt.

Vanaf 1968 toen het toiletgebouw gebouwd is, waren er geen veranderingen aangebracht. De oude geglazuurde wasbakken en 
de geglazuurde voetenwasbakken hingen nog steeds op dezelfde plek. Door het regelmatig gebruik tijdens de bijeenkomsten en de 
verhuur was het toiletgebouw toe aan een grondige renovatie. 
[2010, Fried te Brake]

De intensiteit van gebruik is niet beter weer te geven dan bij de RSA:

Vooral de tafel sneuvelde regelmatig. Wanneer een tafel kapot was, werd er weer iets nieuws geknutseld of geregeld. Er was altijd 
wel iemand die iemand kende die nog wel een dressoir had staan. Wanneer een tafel het langer dan een paar maanden uithield 
in de RSA-basis was het ding ‘Scoutingproof ’. Een soort praktisch KEMA-keurmerk dat momenteel misschien dichter bij de term 
‘hufterproof ’ ligt. 
[2010, Wim van der Post]

Daarbij kon Scouting ook almaar bogen op een groeiend ledenaantal. Dit betekende wel dat er creatieve oplossingen nodig 
waren om nieuwe groepen te huisvesten:

In de jaren ‘90 wordt de Stamhut alleen nog maar gebruikt voor vergaderingen. In de praktijk is het echter vooral een opbergplaats 
voor allerhande materiaal. Een prima locatie voor de nieuwe Peter Cuyper Stam hadden wij ons dus bedacht.’ 
[2010, Frank Scholte van Mast]
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De strijd tegen het water
Wetende dat een groot deel van het huidige Jongensstad vroeger gracht is geweest, is het niet verwonderlijk dat grote delen 
van het terrein lange tijd vrij drassig zijn geweest. Dit verklaart direct ook de tweede naam voor het terrein die in Groenlo, 
maar zeker ook binnen Scouting zelf veel wordt gebruikt: de Pol. Een ‘pol’ is een Middelnederlandse aanduiding voor een 
eiland of een verhoogde plek in een laaggelegen terrein. Formeel gold de naam dus lange tijd voor een klein deel van het ter-
rein, de overige delen waren ofwel drassig of nog gracht. Je kunt dit ook nu nog zien, want de gebouwen staan op het hoge 
gedeelte van de Pol en kijkende richting de gracht loopt het terrein geleidelijk af. De drassige situatie van het lager gelegen 
terrein heeft met name voor het Grote veld nog tot 1983 geduurd. Dat was overigens niet voor iedereen problematisch. Veel 
oud-Welpen refereren nog aan de zandbulten en modderpoelen waarin het uitermate goed toeven was. De bouw van de hui-
dige Ni’je Veste vormde een indirecte aanleiding het veld aan te pakken. Al lijkt er vanuit het huidige perspectief wat twijfel 
over het nut van de gekozen aanpak. 

Gerard Schutten, de zoon van Jan, was in die tijd adviseur bij de Rowans en hij regelde met zijn vader en Herman Rouwmaat 
dat het schone zand op “De Wei” werd gestort. Dit wilde hij laten vermengen met het slib dat na onderhoudswerkzaamheden 
eind jaren ‘70 uit de gracht op het terrein was gestort. Het terrein werd vrijgemaakt van puin, heide en bomen die er spontaan 
waren gaan groeien. Tevens werden de populieren die aan de kant van de school stonden, gekapt en op kop in de grond verwerkt. 
Het terrein werd geëgaliseerd en er werden vijf patrouillehoeken aangelegd. Op de hoeken zijn mooie witte kastanjes neergezet als 
solitair en tussen de patrouillehoeken is bosplantsoen geplant. Als je nu over het Grote Veld loopt, merk je nog steeds de gevolgen 
van het slib uit de gracht en de wortels welke op kop verwerkt werden. Het terrein is overal drassig en als je richting de patrouil-
lehoeken kijkt, zie je een glooiend grasveld doordat de wortels verrotten.
[2010, Marco Overbekking]

In de loop der tijden is er echter veel in het werk gesteld om de terreinen te verbeteren tot de kwaliteit zoals we die nu ken-
nen. Rond 1973 hebben verschillende reconstructiewerkzaamheden aan de beschoeiing van de gracht plaatsgevonden. De 

gracht tussen de Winterswijkseweg en de betonnen brug bij Jongensstad aan de Maliebaan is verbreed en uitgebaggerd. 
De beschoeiing werd voorzien van ronde palissaden die nu nog  tussen de Wilhelminabank en ’t Ravelijn zitten. In 1986 
werd de gracht opnieuw uitgediept en voorzien van een hardere en betere beschoeiing. Het terrein van Jongensstad kreeg 
het hierbij stevig te verduren. Nadat we duidelijk hadden aangegeven, dat het terrein een zachte ondergrond had, werd er 
toch een poging gedaan om er met zwaar vrachtverkeer op te gaan. Het gevolg was dat het Verkennersveld en het Grote 
Veld opnieuw moesten worden ingezaaid. De oude vuurplaats sneuvelde, doordat de bak van de kraan bij het opvullen 
van de beschoeiing te diep door het opgeslagen zand ging en daarbij de vuurplaat onherstelbaar beschadigde. 

De kwaliteit van de gracht zelf is in de loop der tijden veel verbeterd. Menig Scout weet het nog als de dag van gisteren: 
als je in de jaren ‘90 in de gracht viel, stond je tot je middel in het stinkende slib. Je kleren waren rijp voor de vuilnisbak. 
Het enige voordeel was, dat je bij thuiskomst niet aan hoefde te bellen. Al voordat je een deur bereikte, kon je moeder 
je komst al ruiken! Op 24 april 2002 is er begonnen met het uitbaggeren van de gracht achter de Pol. Hier heeft de his-
torie echter nog steeds haar invloed. Het smalle stuk fungeert ook nu nog als een soort trechter voor slib en bladresten 
die er zinken. 
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Ook de veranderende tijd speelt een rol:

Tijdens de jaarlijkse controle van de brandweer ten behoeve van de brand-
veiligheid kwamen er in 1996 vanwege een nieuwe landelijke verordening 
een groot aantal gebreken aan de orde. Zo moest er in de laatste patrouille-
hoek rechts in het Hoofdgebouw een nooddeur worden aangebracht. Tevens 
werden alle gebouwen voorzien van nieuwe brandblussers. 

In 2003 werd in opdracht van de brandweer de wegbewijzering bij ca-
lamiteiten verbeterd. Op alle deuren werden aan de binnenkant pa-
nieksloten aangebracht. In het Kabouter- en Beverlokaal zaten nog de 
oude plafondplaten die van zachtboard waren. De brandweer stond erop 
dat deze verwijderd werden en vervangen door brandwerende plafonds. 
In samenwerking met ouders die bij de oudergroep zaten, werd op zater-
dag 1 februari 2003 het plafond ontmanteld.
[2010, Marco Overbekking]

Tegelijkertijd is echter altijd de stijl van de gebouwen behouden ge-
bleven. Dit heeft er toe geleid dat Scouting Groenlo nu huurder is 
van gebouwen met een écht Scoutingkarakter. Het leidde wel regel-
matig tot discussies die vaak gingen over het ‘uiterlijk’, maar ook 
over het spanningsveld tussen de kosten en het praktische nut. 
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Het grootste project bij de verbouwingen in 1996 is het Hoofdgebouw. De vloer is in een dusdanige staat dat deze vernieuwd dient 
te worden. Medewerkers van Reukers Bouw verwijderen de oude gebroken vloer en brengen een nieuwe deugdelijk geïsoleerde vloer 
aan, voorzien van plinten en een Franse lelie in het midden. Er is overigens in de Groepsraad, het orgaan waarin alle leiding 
vergaderd, veel over de vloer te doen geweest, omdat er een grote vochtplek om die lelie zat, die maar niet wegtrok. Tevens was de 
vloer moeilijk schoon te houden. 
[2010, Marco Overbekking]

De terreinen zijn in dit kader niet vergeten: 

In 2005 startten we met een groots aanplantplan. We begonnen met het aanplanten 
van het Grote Veld wat in de loop der jaren gevolgd werd door de verbreding van de 
aanplant rond de patrouillehoeken en het Verkennersveld. Tevens is de Th eaterplaats 
voorzien van geluidswerende beplanting en het complete terrein nagezien. Voor alle 
grote bomen die we in de loop der jaren geplant hebben, zijn de gaten gegraven door 
Bennie Klein Zeggelink. De Firma Rouwmaat stelde het materieel beschikbaar.

Niet alleen de Klokkentoren werd in verband met het 60-jarig bestaan als aanden-
ken neergezet, maar een jaar eerder werd in het voorjaar, op woensdag 28 april 
1995, op de Wei een grote Zilverlinde geplant. Bij mooi weer wordt er onder deze 
Zilverlinde nog regelmatig vergaderd.
[2010, Marco Overbekking]

De kosten worden zo veel mogelijk beperkt. Anders waren veel van de werk-
zaamheden helemaal niet mogelijk geweest. Daardoor zijn we wel erg goed ge-
worden in het ‘regelen op z’n Scouts’: de één regelt hier iets via een vriend, de 
ander z’n baas is bereid daar weer wat te sponsoren. Dit heeft ook altijd tot erg 
leuke vormen van samenwerking geleid. 

Eind 1998 wordt er in samenwerking met Bertus Oostendorp en de verschillende 
vrijwilligers binnen Scouting hard gewerkt aan het realiseren van nieuwe bankjes en 
tafelbladen in het Hoofdgebouw. Deze bankjes werden in eigen beheer in de werk-
plaats van de Grolsche bierbrouwerij gemaakt.

In 2005 gaven we via Robert Dijkman een opdracht aan leerlingen van de Genie om 
het pakket ramen en kozijnen te behandelen. Dit is gebeurd in Wezep bij het CTC 
(Constructie Trainings Centrum) van de 101 Genie Bataljon. Bertus Oostendorp 
heeft daarna eind 2005, begin 2006 als vrijwilliger de ramen geplaatst.
[2010, Marco Overbekking]
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Marco overbekking in actie 

tijdens onderhoudswerkzaamheden 

op jongensstad,  februari 2011
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EEN BESNEEUWD TERREIN IN JANUARI 2010



121

Over de verbouwing van het ‘hok van Jansen’ tot keuken: 

‘Een paar weken ervoor werden we benaderd door oud-Scoutinglid Robert-Jan Scholte van Mast. Hij was werkzaam bij de ATAG 
en gaf aan dat hij ons professionele keukeninbouwapparatuur kon leveren tegen een mooi prijsje. Een unieke kans voor Scouting, 
die we met twee handen aanpakten. 
[2010, Marco Overbekking] 

Soms werd ‘op de kosten letten’ echter meer een geval van ‘voor een dubbeltje op de eerste rij zitten’ of zelfs ‘goedkoop is 
duurkoop’. Dit laatste gold zeker voor de verbouwing van het toiletgebouw. 

Uitgangspunt van de gehele verbouwing was, dat het ‘bijna niets mocht kosten’. De verbouwing zou een zo goedkoop mogelijke 
uitvoering moeten worden. Helaas verliep dit niet zoals gepland en werden de eerst aangeschafte en geplaatste scheidingswanden 
vervangen door professioneel materiaal van de fi rma Kupan. De oude voetbakken herinneren als enigen nog aan de oude ‘regelsitu-
atie’. Doordat er tijdens de verbouwing teveel ‘opzichters en beslissers’ bijkwamen, liepen de kosten toch nog uit de hand en werd het 
project een goede leerschool voor de toekomst. Na de afronding van het project in 2002 moest elk project op een deugdelijke manier 
verantwoord worden. 
[2010, Marco Overbekking]

Ondanks de brede betrokkenheid en inzet, blijven de onvermijdelijke fi nanciële lasten van het onderhoud hoog. Voor een, 
weliswaar complete renovatie van de gebouwen, was in 1981 maar liefst een bedrag benodigd van over de 100.000 gulden. 
De inzet van de stichting Sint Ludger mag in dit kader zeker niet onvermeld blijven. Veel van deze heren hebben inmiddels 
een staat van dienst van bijna dertig jaar in het begeleiden en waarborgen van onderhoudsprojecten. Ze kennen de wegen die 
bewandeld moeten worden en hebben in hun dagelijkse werkzaamheden vaak voor veel hetere vuren gestaan. Dat maakt dat 
we met een positieve blik de volgende 75 jaar ingaan. Dit ondanks de veel beperktere mogelijkheden tot verhuur. 

Vele vrijwilligers hebben heel veel vrije tijd geïnvesteerd in het onderhoud van de Pol:

In 1982 werd het dak van de RSA 237, de Pivo’s, de PCS-basis en de keuken vervangen. Alle oude dakpannen en panlatten werden 
vervangen en opnieuw aangebracht. Het tekort aan oude pannen werd van het keukentje gehaald. Hier liggen dan ook nieuwe op. 
De werkzaamheden werden o.a. uitgevoerd door Fried te Brake, Marco Overbekking en Gerard Schutten. Frans Hoog Antink heeft 
in die tijd veel ramen, deuren en boeien vervangen.
[2010, Marco Overbekking]

Het prachtige terrein is er mede de oorzaak van dat Scouting Groenlo een bloeiende, welvarende vereniging is. De leden ko-
men er graag en het terrein biedt de mogelijkheden voor alle scoutingactiviteiten. Kortom: Jongensstad is belangrijk voor de 
scouts en de scouts zijn belangrijk voor Jongensstad. 

Anno 2010 bestaat Jongensstad kadastraal uit twee kavels. Allereerst is er Sectie C 1979, 8060 m2 groot. Deze beslaat het Ver-
kennersveld tot en met de theaterkuil en het gebied rondom de Hut. Sectie C 2657 omvat het huidige ‘Grote Veld’ en de oude 
stadswal en meet zo’n 6004 m2. Als we een klein rekensommetje maken dan is dat maar liefst 14064 m2. 

Over de verbouwing van het ‘hok van Jansen’ tot keuken: 

Soms werd ‘op de kosten letten’ echter meer een geval van ‘voor een dubbeltje op de eerste rij zitten’ of zelfs ‘goedkoop is 
duurkoop’. Dit laatste gold zeker voor de verbouwing van het toiletgebouw. 

project een goede leerschool voor de toekomst. Na de afronding van het project in 2002 moest elk project op een deugdelijke manier 

Ondanks de brede betrokkenheid en inzet, blijven de onvermijdelijke fi nanciële lasten van het onderhoud hoog. Voor een, 
weliswaar complete renovatie van de gebouwen, was in 1981 maar liefst een bedrag benodigd van over de 100.000 gulden. 
De inzet van de stichting Sint Ludger mag in dit kader zeker niet onvermeld blijven. Veel van deze heren hebben inmiddels 
een staat van dienst van bijna dertig jaar in het begeleiden en waarborgen van onderhoudsprojecten. Ze kennen de wegen die 
bewandeld moeten worden en hebben in hun dagelijkse werkzaamheden vaak voor veel hetere vuren gestaan. Dat maakt dat 
we met een positieve blik de volgende 75 jaar ingaan. Dit ondanks de veel beperktere mogelijkheden tot verhuur. 

Vele vrijwilligers hebben heel veel vrije tijd geïnvesteerd in het onderhoud van de Pol:

Het prachtige terrein is er mede de oorzaak van dat Scouting Groenlo een bloeiende, welvarende vereniging is. De leden ko-
men er graag en het terrein biedt de mogelijkheden voor alle scoutingactiviteiten. Kortom: Jongensstad is belangrijk voor de 
scouts en de scouts zijn belangrijk voor Jongensstad. 

Anno 2010 bestaat Jongensstad kadastraal uit twee kavels. Allereerst is er Sectie C 1979, 8060 m
kennersveld tot en met de theaterkuil en het gebied rondom de Hut. Sectie C 2657 omvat het huidige ‘Grote Veld’ en de oude 
stadswal en meet zo’n 6004 m
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Hopman Arink en ‘de bak van Nahuis’
De bak van zagerij Nahuis aan de Winterswijkseweg was een kolk met water waarin boomstammen konden uitlogen, voordat 
ze werden gezaagd. Door de bomen in het water te leggen worden de sappen van de boom grotendeels verdund en uitge-
spoeld; eventueel ongedierte verdwijnt. Daarna werd het hout gezaagd en te drogen gelegd. In het najaar was de ‘bak van 
Nahuis’ nooit gevuld met boomstammen en mochten de Verkenners en Voortrekkers er een apenbrug overheen pionieren. 
Hopman Arink zou op een zaterdagmiddag in november de jongste Verkenners wel even voordoen, hoe ze over de apenbrug 
moesten tijgeren. Maar zoals het zo vaak gaat met hoogmoed: Hopman Arink viel tijdens deze demonstratie in het koude en 
smerige water van de kolk. Ondanks dat de Hopman zijn sleutelbos verloor en de Verkenners en Voortrekkers deze niet meer 
terug konden vinden, heeft iedereen er hartelijk om gelachen. 

Gulle gevers uit een onverwachte hoek
Wat is er nu mooier dan een geschenk te mogen ontvangen van een aantal Grollenaren die het verenigingsleven een warm 
hart toe dragen? Dit overkwam Scouting Groenlo op zaterdag 8 maart 2003. Terwijl de leiding aan het vergaderen was, kwam 
er een afvaardiging van de Garde der Kanonniers binnen, die zich geroepen voelden om Scouting een cadeau aan te bieden. 
Men vond dat de leden van Scouting veel voor Grolle deden en dat zij daarvoor eigenlijk wel meer voor gewaardeerd mochten 
worden. In het diepste geheim hadden ze gesproken met Mike en Marco. De dakkapellen van de Verkennerspol zouden op-
nieuw worden voorzien van vier spits toelopende torentjes, ook wel pinakels genoemd, zoals die er heel vroeger ter versiering 
opzaten. Ter herinnering aan de bijzondere gift zijn er op de pinakels de letters SG (Scouting Groenlo) en het jaartal 2003 
aangebracht. Als klap op de vuurpijl werden er tot onze verbazing ook nog twee prijzenkasten aangeboden die na het corso 
en de carnaval goed van pas kwamen. 

De Cor van de Donkdag
Het onderhoud van de terreinen van Scouting 
Groenlo is een intensieve en tijdrovende activiteit. 
Veel Scouts hebben hier hun steentje aan bijgedra-
gen. Daarnaast is er ook nog een groep vrijwilligers 
geweest die specifi ek – zowel letterlijk als fi guurlijk 
– op dit terrein hun aandacht hebben gericht. In 
de beginperiode rond de jaren vijftig heeft de heer 
Jansen veel onderhoudstaken uitgevoerd. In 1954 
is hij opgevolgd door Hendrik Groothus. In de ja-
ren ‘80 nam de heer Wayerdink deze taak op zich 
(voor veel Scouts beter bekend als ‘boertje Wayer-
dink’ omdat hij altijd op klompen liep). In de jaren 
‘90 is hij opgevolgd door Cor van de Donk. Anno 
2010 is het onderhoud meer geprofessionaliseerd 
en vooral ook verdeeld onder meerdere mensen.

Klussen op de Pol 2010 

Jan Dieker en Harrie Huinink

Afscheid Cor van de Donk, 

artikel IN DE Tam Tam



123

Onder leiding van Marco Overbekking besteedt de onderhouds-
commissie bestaande uit Harry Huinink (onderhoud algemeen), 
Bennie Klein Zeggelink (grondverzet), Frans Koenderinck (maai-
werkzaamheden, technisch ondersteund door Louis Lageschaar) 
vele uren op Jongensstad met het onderhoud van de gebouwen en 
terreinen. 

Vele handen maken echter licht werk. Zeker met Scouts die nooit 
te beroerd zijn hun handen uit de mouwen te steken. Naast Scouts 
zijn sinds het begin van deze eeuw ook veel ouders regelmatig actief 
op de Pol. Een leuk voorbeeld van de ledenparticipatie is de ‘Cor 
van de Donkdag’. Gedurende de periode dat Cor werkzaamheden 
verrichtte op de Pol ging zijn gezondheid dusdanig achteruit dat hij 
zich uiteindelijk voornamelijk bezighield met kleinere klussen. Door 
‘De Boomstam’ is daarom toen het initiatief genomen Cor te helpen 
en hem te eren met een naar hem vernoemde klusdag. Deze groep is 
namelijk groot geworden met de inzet van Cor om de gebouwen en 
terreinen op orde te hebben. Wie kent niet zijn karakteristieke manier 
van het verven van de gebouwen en het in de carboleum zetten van de 
klokkentoren en poorten, zijn brommer tegen de boom en zijn soms iet-
wat – en terecht – morrende ondertoon als iemand zijn schep niet op de 
juiste plek had terug gehangen na gebruik? Zeker is, dat het tot een aantal 
mooie vernieuwingen heeft geleid op het terrein. Tijdens de aanleg van 

de Th eaterplaats staken Wim van 
der Post en Th omas Tank bijvoor-
de Th eaterplaats staken Wim van 
der Post en Th omas Tank bijvoor-werkinstructies voor dhr 

H. Groothus van J. Wijgerinck, 1954

noppes en Frans Koenderinck
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beeld de koppen bij elkaar en deden De Boomstam een voorstel tot het 
bouwen van een buitenwasgelegenheid. Sinds de Cor van de Donkdag 
op 24 april 2002 siert een prachtige overkapping voorzien van wind-

veren en bedekt met oude dakpannen de kampeerterreinen van Jongensstad. En zoals het Grolse Scouts betaamt, wordt de Cor 
van de Donkdag altijd afgesloten met een gezellig samenzijn. Niet voor niks dat deze activiteit sinds een aantal jaren in nauwe 
samenwerking met de PCS wordt uitgevoerd.

Dit hoofdstuk kwam tot stand met gegevens van de volgende bronnen :
Erik Mentink (2003) De Grolse gracht. Van verdedigingswerk tot viswater.
Gesprekken met J. van der Pluijm, M. Rouwmaat, J. Hubers, F. te Brake, F. Koenderinck, G. Arink, G. Wissink, M. Meekes, 
R. Oostendorp en oud-Scoutingleden van het eerste uur. 
Archief Marco Overbekking.

beeld de koppen bij elkaar en deden De Boomstam een voorstel tot het beeld de koppen bij elkaar en deden De Boomstam een voorstel tot het 
bouwen van een buitenwasgelegenheid. Sinds de Cor van de Donkdag 
op 24 april 2002 siert een prachtige overkapping voorzien van wind-

beeld de koppen bij elkaar en deden De Boomstam een voorstel tot het Cor van de Donkdag 2002. v.l.n.r .: Judith Huinink, 

Maria van der Post, Anke Ottink
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Wim van der Post en Tom Kroekenstoel aan de slag tijdens de Cor van de Donkdag

De gebouwen tijdens de open dag 

op 11 september 2010



126



127

Hoofdstuk 3speltakken“ha kijk, daar heb je mijn kleine welpjes!”
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De naam “Bevers” is afgeleid 
van de speltak “Beavers” bij Scou-
ting in Canada. In Nederland is de 
naam overgenomen, maar is er een 
ander verhaal bij bedacht. In plaats 
van de nadruk op het bos en de die-
renvrienden ligt de nadruk bij de 
bevers in Nederland op het dorp 
Hotsjietonia; wie daar wonen en 
wat voor avonturen er beleefd wor-
den. 
[2010, http://nl.scoutwiki.org]

Uniform
In 2010 werd er voor alle speltakken 
een nieuw uniform geïntroduceerd.
Tot dan toe droegen de Bevers een 
rode trui. Verder werd de groepsdas 
gedragen met een dasriem en later 
vaak met een klompje met daarop de naam van de drager. 

Door de jaren heen
In 1986 werd in Groenlo gestart met de Bevergroep. Jan van der 
Post noteerde op zaterdag 1 maart, na de eerste bijeenkomst die 
zoon Wim had bijgewoond het volgende in zijn agenda:

Wim was vandaag voor het eerst naar de Bevers. Hij kwam zeer 
enthousiast terug. Lange Doener!!!
[1986, Jan van der Post] 

In de loop der jaren wijzigde het leidingteam erg vaak. Stabiele 
factor was altijd Mike Ruikers: 

Ik was 14 jaar toen ik als leiding bij de Bevers begon. Ik heb het 
ongeveer 20 jaar met veel plezier gedaan. Soms stond ik er alleen 
voor, dat was best lastig.

Succesvol was altijd een programma waarbij ik dokter speelde. 
Ik leende dan allemaal spullen van Dini Overbekking, die in 
een ziekenhuis werkte. De kinderen moesten dan een voor een bij 

ting in Canada. In Nederland is de 
naam overgenomen, maar is er een 
ander verhaal bij bedacht. In plaats 
van de nadruk op het bos en de die-
renvrienden ligt de nadruk bij de 
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In 2010 werd er voor alle speltakken 
een nieuw uniform geïntroduceerd.
Tot dan toe droegen de Bevers een 
rode trui. Verder werd de groepsdas 
gedragen met een dasriem en later 

Met de Bevers beginnen de Scoutingavonturen. De Bevers zijn leuk, gezellig, een beetje maf, vrolijk, jong en natuur-lijk apetrots dat ze Bevers zijn. 
De groep bestaat uit ongeveer 20 jongens en meisjes van 5 tot 7 jaar . Iedere zaterdagochtend komen ze bij elkaar en samen plezier maken is het motto van de Bevers. En plezier , dat hebben ze zeker ! Met goed weer zijn de Bevers altijd buiten. Ze doen dan verschillende buitenspelletjes en soms maken ze zelfs een kampvuur en bakken daar lekkere verse broodjes boven. 

Als het slecht weer is, is er natuurlijk een superleuk binnenprogram-ma. Van knutselen tot spelletjes, voor iedereen is er iets leuks bij!

2010

Met de Bevers beginnen de Scoutingavonturen. 

bevers

Jesse de vries
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mij komen en dan klopte ik ze op de knieën en stelde ze 
allerlei grappige vragen. Dat vonden de kinderen geweldig. Ik deed veel met 
theater en dat was altijd een succes.

Het allerleukste vond ik het contact met de kinderen. Ik deed altijd met elk 
programma mee, stond niet aan de zijlijn. Met hutten bouwen deed ik ook 
altijd mee en als de hut klaar was, dronken we een kopje thee in de hut.

Het mooie aan deze speltak is de fantasie van deze leeftijdsgroep. Dan kwam 
er een uit het bos rennen: “ Mike, ik heb een hut gevonden!” En dan stonden er 

drie takken tegen een boom en dat was dan een “hut”. Dan ging ik daar mee verder 
en verzonnen we er een heel verhaal omheen.

Het is leuk dat het een gemengde groep is. Deze leeftijdscategorie heeft het nodig dat 
de leiding dichtbij is, dat je met ze mee gaat, erbij gaat zitten. 

Ik vond het altijd erg waardevol om naar de kinderen te kijken, wat vinden ze leuk? 
wat kunnen ze? Als er een aan de kant stond, probeerde ik het erbij te betrekken. 
Het leuke is ook dat ze elkaar niet echt kennen, want ze zitten niet bij elkaar op 
school, en dat ze elkaar toch dingen leren en samen van alles bedenken. Ik liet dat 
gaan, juist het spel dat ze zelf speelden, daar gingen we wat mee doen. Dat moet je 
als leiding durven. 

Ik vond het altijd erg belangrijk dat het leuk voor iedereen was en probeerde 
gezelligheid te creëren bijvoorbeeld als het koud was met chocolademelk rond de 
kachel.
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drie takken tegen een boom en dat was dan een “hut”. Dan ging ik daar mee verder 

Start Bevers 
in februari 1986

Bevers 1986 in het 
Hoofdkwartier

Bevers, klaar voor 
het nieuwe seizoen, 

eind jaren ‘80
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Bevers, kosten 
trui etc 1986

Bevers in de trein. 
v.l.n.r .: Freek Huurneman en 

Wim van der Post, 1987

1987 in Ruurlo bij het doolhof
bij het doolhof

Bevers 1987. Marleen 

Wallerbosch, nn, 

Chris Ruikers
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Wat betreft het Beverkamp herinner ik mij het volgende: we 
zijn ooit een keer in Winterswijk geweest. In het bos in de 
buurt stond een wit huisje, dat leeg stond. Daar heb ik toen een 
verhaal bedacht dat er iemand in woonde die overdag sliep. 
Die mochten we niet wakker maken natuurlijk. Een aantal 
Bevers geloofde dat niet en die klopten op de ramen. Toevallig 
kwam er een man uit het bos en toen had ik natuurlijk alle 
Bevers heel dicht om mee heen hangen!
[2010, Mike Ruikers]

uitje naar 
Ruurlo 
in 1987

Onder : Erwin klein zeggelink, 
Renko Slagers, Arisha Slagers

Installatie van Bevers in 1996, 
v.l.n.r . boven: Anneke rave, mike ruikers, ulrike 

ruikers. Midden: Bernd pothof, niels meekes, ruikers. Midden: Bernd pothof, niels meekes, ruikers. Midden: Bernd pothof, niels meekes, 
floor van kreij, nico walhof. onder : bart stoverinck, marcelle taalman, céline scheinck, gino ter woord, bram bennink

Wat betreft het Beverkamp herinner ik mij het volgende: we 

krantenartikel 

uit 1987

Onder : Erwin klein zeggelink, 

v.l.n.r . boven: Chiel Hubers, Ellen van der holst, ellen penterman, inge van der holst, Arnold Ottink 
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In de loop der jaren zijn er heel wat mensen geweest die 
leiding hebben gegeven aan de Bevers. Niet iedereen 
hebben we kunnen achterhalen, maar een aantal willen 
we er toch noemen:
Monique Wissink, Maria Lensink, Etelka Mentink, 
Marieke Beerten, Corine Frank, Helma Frank, Marja 
Altink, Mike Ruikers, Anneke Rave, Cilia Huinink, 
Ulrike Ruikers,  Yvette van de Berg, Wilma Walhof, 
Anke Ottink, Marieke van der Holst, Rianne Taal-
man, Arisha Slagers, Rik Groothuis, Annelieke Sta-
pelbroek, Mandy Brockötter, Marleen Timmen…

In de loop der jaren zijn er heel wat mensen geweest die 
leiding hebben gegeven aan de Bevers. Niet iedereen 
hebben we kunnen achterhalen, maar een aantal willen 

Monique Wissink, Maria Lensink, Etelka Mentink, 
Marieke Beerten, Corine Frank, Helma Frank, Marja 
Altink, Mike Ruikers, Anneke Rave, Cilia Huinink, 
Ulrike Ruikers,  Yvette van de Berg, Wilma Walhof, 
Anke Ottink, Marieke van der Holst, Rianne Taal-
man, Arisha Slagers, Rik Groothuis, Annelieke Sta-
pelbroek, Mandy Brockötter, Marleen Timmen…

TamTam 11 
4de jaargang 
april 2005

Bevers kietelen Mike ruikers op de Gezamenlijke 
dag van 2002
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Bambiliëlied bij opening 
opkomst
Ga je mee, ga je allemaal eens mee? 
Naar het land daar aan de zee 
Waar Kabouters groot en klein 
Praten, zingen, bezig zijn 

Spelen in ‘t bos of bij een rivier 
Werken per volkje, hebben plezier 

Waar is dat land 
Hoe heet dat land 

Dat land dat heet: 
Bam-bam-bilië 
Bam-bam-bilië 
Bam-bam-bilië 
Bambilië. 

Ik ben een Kabouter 
Jij bent een Kabouter 
Wij zijn Kabouters
Over de hele wereld zijn Kabouters

Lied bij sluiting
Wij gaan nu allen weer naar huis
Daar wachten ze op mij
De volgende keer dan kom ik weer
En ben weer net zo blij

Dag jij, dag jij, dag jij, dag jij
Dag jullie allemaal
Dag jij, dag jij, dag jij, dag jij
Dag jullie allemaal

Het themaverhaal van de Kabou-
ters speelt zich af in het fantasieland 
Bambilië. Bambilië is een land met 
verschillende dorpen, streken en rivieren, 
elk met hun eigen kenmerk.
[2010 http://nl.scoutwiki.org/]

Wij gaan nu allen weer naar huis

De volgende keer dan kom ik weer

Ga je mee, ga je allemaal eens mee? 

Bambilië. Bambilië is een land met 
verschillende dorpen, streken en rivieren, 

Stoere, avontuurlijke meiden opgelet! 

Elke zaterdagmiddag van 14.00 tot 15.30 uur komt een groep meiden van 

7 tot 11 jaar samen. 

Op deze middagen worden spetterende binnen- en buitenactiviteiten ge-

organiseerd door de leiding van deze groep, zoals knutselen, spelletjes 

doen zoals de knock-out-show of een bosspel, kampvuren maken en nog 

veel meer andere leuke dingen. Naast de vaste bijeenkomst op zaterdag-

middag zijn er ook nog andere activiteiten zoals het zomerkamp en de 

gezamenlijke dag. 

Als je van gezelligheid houdt en van samen allerlei leuke dingen doen, 

ben je op je plek bij de Kabouters.

        2010

Stoere, avontuurlijke meiden opgelet! 

kabouters

Celine Scheinck 

Kabouters 1997

Over de hele wereld zijn Kabouters Dag jullie allemaal

60-jarig jubileum, 1995. 

v.l.n.r .: Mirjam konings, 

janneke van der holst, 
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v.l.n.r .: Mirjam konings, 

v.l.n.r .: Mirjam konings, 

janneke van der holst, 

janneke van der holst, 

inge van der holst, marloes 

hubers, willemien brockötter , 

anouk scheinck
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Een groep Kabouters wordt samen een kring genoemd. De ideale grootte van 
een kring is 24 kinderen. De kring kan een eigen naam hebben. Een Kabouter-
kring wordt opgedeeld in 4 subgroepen van 6 kinderen. Zo’n subgroep heet een 
volkje. In ieder volkje krijgen de oudste twee kinderen wat meer verantwoorde-
lijkheden dan de jongere kinderen. De Kabouter die aan het hoofd staat van 
een volkje heet een hoofdkabouter. De 2e persoon heet een hulpkabouter. Ieder 
volkje heeft de naam van een dorpje in Bambilië. 
[2010, http://nl.scoutwiki.org]

Inmiddels wordt het thema Bambilië niet meer ge-
bruikt bij de Kabouters in Groenlo.

Uniform
Voor de introductie van het nieuwe uniform, droegen de Kabouters een groene blouse met het speltakteken Kabouter (met 
onder andere een wegwijzer) en het installatieteken op de borstzakken. Op de mouw zat het groepsnaambandje. Verder werd 

de groepsdas gedragen met dasriem of klompje. Tot begin jaren ’90 maakte 
een groen mutsje het beeld compleet.

Het uniform was heilig, ik was 
bang om mijn dasriem kwijt te 
raken en daarom gebruikte ik een 
luciferdoosje.
[2009, Jeanine Tops]

In de zomer gaan de Kabouters 
op kamp gedurende vijf dagen. 
Traditioneel vindt het kamp 
plaats in een blokhut, vroeger 
werd bij de boer gelogeerd.

Door de jaren heen
In 1964 startte de eerste Ka-
boutergroep in Groenlo als 
nieuw onderdeel van de Jeanne 
d’Arcgroep. 

Deze afdeling groeide zeer snel, 
maar kampte ook met ruimtege-
brek. 
[1980, 50 jaar Scouting Groenlo, blz. 63] 
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KABOUTERS IN DE JAREN ‘70. v.l.n.r .: Marja Assink, Janine tops, 
marjolein huijskes, ellen garsteveld, nn, karin tops, loes huijskes

een groen mutsje het beeld compleet.

plaats in een blokhut, vroeger 

In 1964 startte de eerste Ka-
boutergroep in Groenlo als 
nieuw onderdeel van de Jeanne 

Programma’s van 
de Kabouters IN DE 

jaren ‘70

Kabouters installatie 1975. Links: Rian (achternaam onbekend)rechts: Marijke koenderinck
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inschrijving VAN 

MIRANDA groot zevert 

BIJ DE KABOUTERS IN 1980

CIRCUS HOOGTEVREES, 
1987

uitslag landelijke zwem-
wedstrijden scouting

uitslag landelijke zwem-

KABOUTERS INSTALLATIE 1988. Hannie harbers, maria van der post, Anke Rotink
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Samen met de Gidsen trokken de Kabouters in augustus 1966 in hun Hoofdkwartier genaamd De Woerd aan de Woerdseweg 
achter de toenmalige Grolschfabriek.

In 1967 ben ik Kabouter geworden. Mijn buurmeisje, Rinie, was leidster. Zij nam mij mee naar de Kabouters. We gingen ar-
retjescake bakken…
[2010, Aleike Abbing]

In 1976 verhuisde de Kaboutergroep mee naar Jongensstad.

Toen ik 15 was werd ik leiding van de Kabouters. Ik hielp altijd wel als een van de oudste meiden en zo rolde ik er in. Marijke 
Koenderinck was het opperhoofd. We hadden toen dacht ik 48 Kabouters. We hadden volkjes (bij de Welpen had je nesten). En het 
was heel populair. We werkten met Bambilië. Ook op kampen verbonden we alles aan thema’s. De ene keer werd er een konings-
kind geboren (in Vorden). Annemiek Van Swaay had een koningspak aan en liep op een van de bruggen van de kastelen daar in 
de buurt. We hadden een rijke fantasie! We waren helemaal op elkaar ingespeeld met z’n drieën! We zaten meestal op boerderijen. 
Daar was een lijst met adressen van. En de boer en boerin werden altijd betrokken in het verhaal. 
Ik had een lelijk Eendje en Maria Lensink was mee op kamp. En die heb ik toen een rijlesje gegeven op het erf. We vlogen bijna 
door de kippenschuur!

We hebben een keer een kraamvisite georganiseerd tijdens een kamp in Boekelo vanwege de geboorte van een koningskind. De boer 
en boerin kwamen als verrassing met beschuit met muisjes. We hadden meestal extra hulpleiding mee. 

[2010, Aleike Abbing] 

Circus Hoogtevrees
Tijdens een Scout-in in de jaren ’80 deed Kabouterleidster Th ea Bouwhuis een leuk programma-idee 
op: Circus Hoogtevrees. In 1987 was er een voorstelling van Circus Hoogtevrees in aanwezigheid van 
ouders en broertjes en zusje van de Kabouters. 

Op een mooie avond hebben we een optreden van Circus Hoogtevrees gegeven op het grote veld. Krekkie [Th ea 
Bouwhuis] was de spreekstalmeester, Lobke Konings was gewichtshefster en Marloes Koopmans en Liz Ruikers 
waren clowns. Ik had een megalange dirigentstok en moest het orkestje dirigeren. Ik herinner me dat het een 
erg leuke avond was.
Later werd ik zelf Kabouterleiding en heb ik de clowns-act die me altijd bijgebleven was aan Inge van der Holst 
en Lorin Ruikers geleerd. Ze hebben deze act vervolgens heel vaak herhaald.
[2010, Maria van der Post]

Lorin Ruikers en ik hebben regelmatig als Plinge en Plorin opgetreden, twee 
clowns die door middel van non-verbale communicatie dingen aan elkaar en 
het publiek proberen duidelijk te maken.
[2010, Inge van der Holst]

Lorin Ruikers en ik hebben regelmatig als Plinge en Plorin opgetreden, twee 
clowns die door middel van non-verbale communicatie dingen aan elkaar en 
het publiek proberen duidelijk te maken.
[2010, Inge van der Holst]
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Kabouters kamp Zenderen 1996 
Plorin en Plinge; Lorin Ruikers 

en Inge van der Holst
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Kabouterleidsters Wencke 

Ueffing, Thea Bouwhuis en 

Anne Verhoeven

erkenning 
Maria VAN DER POST24 APRIL 1997

KABOUTERS 
ALS ZWERVERS
2004

Kabouterleidsters Wencke 

Kabouters OP Kamp 

IN Doetinchem DOEN 

DE HANDSTAND, 1989
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In 1981 waren er zoveel meiden in de Kabouterleeftijd lid, dat er drie groepen geformeerd waren, zo blijkt uit 
notulen van de Groepsraad van 05-07-1981.

Traditioneel kreeg de leiding een bijnaam van de Kabouters:
Mijn bijnaam bij de Kabouters was Flippie. De Kabouters hebben dat toen bedacht, dat gebeurde altijd met nieuwe leiding. 
[2010, Aleike Abbing] 

Mijn bijnaam heb ik op traditionele wijze gekregen bij de Kabouters. Alle Kabouters konden een naam op een papiertje schrijven. 
Daaruit mocht ik als toekomstige Kabouterleidster een aantal namen kiezen die ik wel leuk zou vinden. Vervolgens stemden de 
Kabouters op hun voorkeur en de meeste stemmen golden. Krekkie is mijn bijnaam. Ik weet nog goed dat Lobke Konings deze naam 
bedacht heeft. Ik ben er altijd trots op geweest!
[2010, Th ea Bouwhuis]

Vanaf september 1985 draaide deze speltak op woensdagavond: 
Reden; de stafl eden hebben dan in het weekend vrij.
[1985, notulen Groepsraad 25-09]

Vanaf de jaren ’90 gingen de Kabouters regelmatig op kamp samen met de Welpen. Dit was naast gezellig voor iedereen ook erg 
praktisch. Inmiddels draaiden de meiden weer op de zaterdag, omdat het door de week toch een beetje te laat (en in de winter 
te donker) werd. 

Kabouters 
installatie,

juni 1994

In 1981 waren er zoveel meiden in de Kabouterleeftijd lid, dat er drie groepen geformeerd waren, zo blijkt uit 
notulen van de Groepsraad van 05-07-1981.

interieur 
kabouterkast,

2000

Bingo op 
Kabouter-
kamp, 2006
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logboek 
Kabouters 
Marleen Timmen

Soep maken bij de Kabouters. v.l.n.r .: Lea Overbekking, Maud 
Brockötter en Anne Wieriks, mei 2006
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In de loop der jaren zijn er heel wat mensen geweest die leiding 
hebben gegeven aan de Kabouters. Ook hiervan hebben we niet 
iedereen kunnen achterhalen, maar een aantal kunnen we er toch 
noemen:

Marijke Koenderinck-Schepers (Bambi), Marjolein Huiskes, Loes 
Huiskes, Aleike Abbink (Flippie), Anita Hoog Antink, M. Spek-
schoor, S. Temminghoff , M. Reijerink, O. Lagas, Monique Wissink, 
J. Meulink-Penterman, Ans ten Barge, Gerrie Koppelman, Rianne La-
kerink, Jacqueline Mentink, Th ea Bouwhuis (Krekkie), Roland Mul-
der (Skippy), Anne Verhoeven, Wenke Ueffi  ng, Margreet Rave, Han-
nie Harbers (Snoopy), Maria van der Post, Wim van der Post, Celine 
Scheinck, Aniek Peterman, Karen Stapelbroek, Olivier Wentink, Janneke 
van der Holst, Th ijs van der Heijden, Geert van der Holst, Debbie Bleu-
mink, Daphne Sonderen, Lisa Gankema…
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schoor, S. Temminghoff , M. Reijerink, O. Lagas, Monique Wissink, 
J. Meulink-Penterman, Ans ten Barge, Gerrie Koppelman, Rianne La-
kerink, Jacqueline Mentink, Th ea Bouwhuis (Krekkie), Roland Mul-
der (Skippy), Anne Verhoeven, Wenke Ueffi  ng, Margreet Rave, Han-
nie Harbers (Snoopy), Maria van der Post, Wim van der Post, Celine 
Scheinck, Aniek Peterman, Karen Stapelbroek, Olivier Wentink, Janneke 
van der Holst, Th ijs van der Heijden, Geert van der Holst, Debbie Bleu-

Scheveningen,
2005

J. Meulink-Penterman, Ans ten Barge, Gerrie Koppelman, Rianne La-

van der Holst, Th ijs van der Heijden, Geert van der Holst, Debbie Bleu-

kabouters naar Scouts2day IN 2010. v.l.n.r . boven: debby bleumink, 
marco overbekking. 2e rij: Bo mentink, manon wellink, jetse klein 

gunnewiek, demi kok. 3e rij: geert van der holst, vera wolters, 
gunnewiek, demi kok. 3gunnewiek, demi kok. 3e rij: geert van der holst, vera wolters,  rij: geert van der holst, vera wolters, 

e rij: geert van der holst, vera wolters, 
e

myrthe te plate, maud vos, esmee stoteler , amber smallegoor . 4e rij: jodie huirne, lisanne schurink, esmeé dijkman, djill peters, olivier wentink en  bridy maarse

SCHEVENINGEN

2005

Wim van der Post 
NEEMT afscheid 

als leiding
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Activiteiten
Het themaverhaal van de Welpen 
speelt zich af in de Jungle […] gebaseerd 
op het Jungleboek van Rudyard Kipling

Een groep Welpen wordt samen een horde 
genoemd. De ideale grootte van een horde 
is 24 kinderen. De horde kan een eigen 
naam hebben. Een Welpenhorde wordt 
opgedeeld in 4 subgroepen van 6 kinde-
ren. Zo’n subgroep heet een nest. In ieder 
nest krijgen de oudste twee kinderen wat 
meer verantwoordelijkheden dan de jon-
gere kinderen. De Welp die aan het hoofd 
staat van een nest heet een gids. De 2e 
persoon heet een helper. Ieder nest heeft 
een kleur. 
[2010 http://nl.scoutwiki.org]

Inmiddels is het Jungleboek terug-
gezet in de boekenkast: het thema 
wordt niet meer gebruikt.

Uniform
Het vroegere uniform van de Welpen be-
stond net als dat van de Kabouters uit een groene 
blouse met het speltakteken (‘Welp’ met o. a. een wolf erbij) en 
het installatieteken op de borstzakken. Op de mouw het groeps-
naambandje en een gekleurd driehoekje met de kleur van het 
nest. Verder werd de groeps-
das gedragen met dasriem of 
klompje. Voordat de blouse 
werd geïntroduceerd, hadden 
de Welpen een groene wollen 
trui. Tot begin jaren ’90 droe-
gen Welpen ook nog een groen 
petje.
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genoemd. De ideale grootte van een horde 
is 24 kinderen. De horde kan een eigen 
naam hebben. Een Welpenhorde wordt 
opgedeeld in 4 subgroepen van 6 kinde-
ren. Zo’n subgroep heet een nest. In ieder 
nest krijgen de oudste twee kinderen wat 
meer verantwoordelijkheden dan de jon-
gere kinderen. De Welp die aan het hoofd 
staat van een nest heet een gids. De 2e 

De Welpen is een speltak voor jongens van 7 t/m 11 jaar oud. De opkomst 
is iedere zaterdagmiddag van 14.00 tot 15.30 uur . Wat doen de Welpen 
zoal op zo’n middag? 
Ten eerste zijn de Welpen altijd buiten tenzij het héél héél slecht 
weer is. Het is bij de Welpen dus verstandig je oude kleren aan te trek-
ken! Net als bij de andere groepen doen de Welpen spelletjes, spelen 
buiten en maken alvast kennis met een aantal Scoutingtechnieken. 
De programma’s bestaan voornamelijk uit activiteiten gericht op sa-
menwerking, uitdaging en heel veel plezier . Elk jaar gaan de Welpen op kamp en dit kamp is altijd één van de hoog-
tepunten van het seizoen. 
Bij de Welpen leren de jongens elkaar goed kennen en er ontstaan 
vaak vriendschappen voor het leven.    2010

De Welpen is een speltak voor jongens van 7 t/m 11 jaar oud. De opkomst 

WELPEN

Inmiddels is het Jungleboek terug-
gezet in de boekenkast: het thema 

Het vroegere uniform van de Welpen be-
stond net als dat van de Kabouters uit een groene 
blouse met het speltakteken (‘Welp’ met o. a. een wolf erbij) en blouse met het speltakteken (‘Welp’ met o. a. een wolf erbij) en 

Eerste welpenleidsters; 

Schmölders, Wygerinck 

en Harbers

Welpen in 1935, v.l.n.r .: 

jan pijnappel, jan dankbaar , 

herman de groen, jan kolkman
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Door de jaren heen
In 1935 werd gestart met een Welpen-
horde, een nieuw onderdeel van de Sint 
Ludgergroep. Akela werd Agnes Schmölders. 
De groep telde ongeveer twaalf Welpen en groeide 
vervolgens gestaag. In die tijd waren onder andere Jan 
Gunnewijk, Jan Luiken, Jan Pijnappel, Jan Dankbaar, 
Herman de Groen en Jan Kolkman bij de Welpen. 
Omdat de activiteiten van de Welpen in de oorlog stil-
gelegd waren, werd er na de bevrijding gestart met een 
nieuwe groep. In 1949 mocht Welp Frans Kiens de sleu-
tel van het nieuwe onderkomen aanbieden aan de Baron 
die de opening verrichtte. En in 1954 was het Welpje Peter 
Fornier die “de Hut” mocht openen.

Door de jaren heen
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Welpenhorde in 
Barchem, 1939

Afscheid Akela Boelaars, 1946

Freddy 

van de markt

welpenhorde 

op de halve 

maan, 1947

Welpensok van gerard wissink

Door de jaren heen
In 1935 werd gestart met een Welpen-
horde, een nieuw onderdeel van de Sint 
Ludgergroep. Akela werd Agnes Schmölders. 
De groep telde ongeveer twaalf Welpen en groeide 

Welpenhorde in Welpenhorde in 
Barchem, 1939

Afscheid Akela Boelaars, 1946Afscheid Akela Boelaars, 1946Afscheid Akela Boelaars, 1946
Welpensok van gerard wissink

Welpensok van gerard wissink

Welpenleidsters, 

1935
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Horde 1 op de 
halve maan, 

1947

verslag van de rimboejacht 

waaraan de welpen deelnamen, 

de klepel, juni 1948

1947

de welpen vliegen over naar de ver-

kenners, De klepel, rozekransmaand, 
oktober 1948

de welpen vliegen over naar de ver-

een oproep van de welpenleiding 

om meer leden te werven, De 

Klepel: moederdag, mei 1948

De Horde, 1949

144 Installaties van drie nieuwe leidsters, Nijhof, Pijnappel en Bannink, 1950

Francis 

Pothof 

krijgt tulpen
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In de jaren ’60 was Dini Hoogewind leidster:

Ik was Welpenleidster tussen 1961 en 1973. Ik 
werkte in het ziekenhuis en dokter Nielander 
raadde mij aan om Welpenleidster te worden. 
Hij vertelde mij dat het leuk was en toen heb 
ik een zaterdagmiddag meegelopen. Ik vond het 
meteen hartstikke leuk. Toen heb ik een cursus 
gedaan in Overasselt. Op de cursus leerde je om-
gaan met de kinderen en hoe je een programma 
in elkaar moest zetten om te voorkomen dat we 
iedere week zouden gaan voetballen. 

Er waren vier nesten, bruin, rood en de andere 
weet ik niet meer. Elke week moest een ander 
nest het Mariabeeld versieren. We begonnen 
altijd met een gebed. 

Ze kwamen binnen, een leidster had de to-
tempaal en riep Jalahie! Ze moesten altijd de 
rozenkrans meenemen en we keken of ze de 
nagels schoon hadden en we controleerden 
verder het uniform. Er werd dan een Onze 
Vader en een Wees Gegroet gebeden. Dan 
gingen we meestal een spel doen. 

We hebben een keer Prinsjesdag gehouden. Ik 
was Prins Bernhard en Annie was Juliaan-
tje. We zaten op een karretje en zijn heel Groenlo doorgereden. De Welpen liepen 
met z’n allen achter ons aan. 

Meestal trokken we tijdens een opkomst de bossen in, naar de Schans bijvoorbeeld. Het was een 
beetje spookachtig. We verstopten dan wat en de groep die het het eerste vond, had gewonnen. We 
draaiden op zaterdag van 13 tot 15 uur.

We deden ook aan Heitje voor een Karweitje. We zongen altijd veel, bijvoorbeeld tijdens het 
wandelen.

Kampvuur was ook altijd prachtig. We zaten eromheen en we gingen zingen. We kookten en bak-
ten eigenlijk niet op het vuur. 
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werkte in het ziekenhuis en dokter Nielander 
raadde mij aan om Welpenleidster te worden. 
Hij vertelde mij dat het leuk was en toen heb 
ik een zaterdagmiddag meegelopen. Ik vond het 
meteen hartstikke leuk. Toen heb ik een cursus 
gedaan in Overasselt. Op de cursus leerde je om-
gaan met de kinderen en hoe je een programma 
in elkaar moest zetten om te voorkomen dat we 

Er waren vier nesten, bruin, rood en de andere 
weet ik niet meer. Elke week moest een ander 

tje. We zaten op een karretje en zijn heel Groenlo doorgereden. De Welpen liepen 

Welpenleidsters 
jaren ‘50

Welpenleidsters jaren ‘60.
v.l.n.r .: Annie lankveld, dini 
hoogewind, ans luttikholt

welpen in 

het hordehol
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herinnering installatie 

als welp, Marco 
Overbekking in 1973
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Je moest je goed voorbereiden, dus meestal kwa-
men we met de leiding een keer in de week bij 
iemand thuis bij elkaar om voor te bereiden. We 
verzonnen ter plekke wat. Met je opleiding in 
Overasselt wist je wat je moest doen. We had-
den een logboek waarin we als leiding na afl oop 
schreven wat we gedaan hadden.

Als afsluiting gingen we weer in de kring. We 
zeiden dan tegen de jongens dat ze moesten den-
ken aan de twee goede daden die ze dagelijks 
moesten doen. 

De Welpen zaten bij de opening in een bepaalde 
houding en bij de afsluiting was ook een cere-
monie.

Ik vond de Welpen een leuke groep. De band met medeleiding vond ik erg prettig. 
Je hoopt dat je de kinderen wat bijgebracht hebt. Ik heb geleerd om iets van een 
zaterdag te maken en telkens te zoeken naar weer wat nieuws. Kinderen hebben 
in de gaten dat je er je best voor doet. Ik vond het belangrijk dat ze goed luisterden 
en dat deden ze ook.
[2010, Dini Hoogewind]

De leiding had toen nog geen sleutel. Deze werd voor de opkomst opgehaald bij 
Baas Arink.
[2010, Bennie Klein Zeggelink]

Yalahiii [wolventaal voor “laten we gaan jagen”], riepen de Welpen. Wij dop dop 
dop [wij doen ons best] woef! We vertelden veel over Mowgli. Dan werd er voor-
gelezen bij de open haard. 
[2010, Francis Pothof ]

[In de jaren ‘70] We gingen ook wel eens een weekend weg met de Welpen. Op zon-
dagmiddag was je dan helemaal op. Het was nog zeer vroom. Op zondag kwam een 
buurjongen die missionaris was de mis doen. 
[2010, Maria Wijgerink]

Afscheid welpen 1968, v.l.n.r .: Jeroen v.d. Berkhout, 

Geert Huis in ’t Veld, Dick Schoemaker , Jos Peek, 

NN, Peter Ravesloot, Jos Klein Gunnewiek

Je moest je goed voorbereiden, dus meestal kwa-

Tom Kroekenstoel sr . installatiekaart

Welpenhorde met leidsters  

Francis Pothof (l) en Dini Hoogewind (r )
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groepsfoto’s 

welpen, 

april 1978

groepsfoto’s 
groepsfoto’s 

welpen, 

april 1978

Welpenkamp Piraten, 
eind jaren ‘70

Welpenkamp eind jaren ‘70, Jan Bekken en frank hoog antink
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Jeroen Huinink over zijn Welpenperiode:

We vonden vrij spelen het leukst, of buskruit. Het grote veld was toen nog een zootje, 
dat was heerlijk. Ik kwam altijd onder de modder thuis. Ik moest me dan ‘achterthuus’ 
buiten uitkleden. Modder, takken en rotzooi hebben een grote aantrekkingskracht op 
Welpen. Samen dingen doen, maar niet zoveel moeten. Het liep ook wel eens uit de hand; 
we speelden wel erg vaak soldaatje. 

We draaiden op zaterdag van 14 tot 16 uur. We hadden een uniform met een petje. We 
moesten bij het begin in nesten netjes achter elkaar zitten op je hurken, met je vingers op 
de grond tussen je benen. Openen bij de raadsrots. De nestleider moest dan de dassen netjes 
recht trekken. Dat ging natuurlijk wel eens te hard en dan viel er een achterover, tot grote 
hilariteit van de Welpen. 
[2010, Jeroen Huinink]

In 1979 ben ik bij de Welpen gekomen; een van mijn leidsters was toen Hermien Meulen-
kamp. Ik herinner me haar als een zeer warme persoonlijkheid, een echte moederkloek. Ze had 
altijd een luisterend oor en stond voor iedereen klaar. Ik was dan ook reuze trots, dat ik haar 
10 jaar later mocht opvolgen. Toen zij stopte als leidster, begon ik als leider, samen met Dorette 

Altink en Maurice Withag, later kwam daar ook Inge te Braake bij. 
Ik herinner me nog een keer, dat ik samen met Andries Kaak en Tom Kroekenstoel in het winkeltje van het museum kwam, waar 
Hermien vrijwilligster was, en dat ze zei: “Ha kijk, daar heb je mijn kleine Welpjes.” We waren toen al achter in de twintig, maar 
het voelde inderdaad weer erg vertrouwd. 
[2010, Mario Nieuwenhuis]

Aan het eind van de opkomst bij de Welpen gingen we 
altijd in de kring staan. We kruisten de armen, gaven 
degenen naast ons de hand en zeiden: “Wij wensen 
elkaar een prettig weekend, een fi jne week en tot de 
volgende keer.” 
[2010, Niek Molendijk]
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installatie Hermien Meulenkamp en 
Gerrie Elshof, links Jan Bekken, 

Frank Hoog Antink en Gerrit Arink

Jeroen Huinink over zijn Welpenperiode:

installatie 

Ineke Oesterholt 

als Akela, 1979

Astrid Waalders 
en peter walterbos

[2010, Niek Molendijk][2010, Niek Molendijk]

Welpen installatie 1990. v.l.n.r . 1e rij: Dorette altink, 

Maurice withag, mario nieuwenhuis. 

2e rij: christian kromhout, tom kroekenstoel, 

2  rij: christian kromhout, tom kroekenstoel, 

wim v.d. post, Thomas Tank, Freek huurneman, peter 
groothuis, tom bleumink. 

3e rij: andy kock, niek scheers, maarten stevelink,  rij: andy kock, niek scheers, maarten stevelink,  rij: andy kock, niek scheers, maarten stevelink, 

casper kamperman, sjoerd kamperman. 

4e rij: chris ruikers, rob simons, maarten müller , 

martijn v. geemen, Wouter Müller
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Welpenkamp Beek, 1992, v.l.n.r .: Jacky Mellendijk, 

Jeroen Stevelink,  Niek Scheers, Mario Nieuwenhuis, Maurcie Withag, 

Renko Slagers, Roland Mulder , Colin Hulshof, Erwin Klein Zeggelink

Welpenkamp Beek, 1992, v.l.n.r .: Jacky Mellendijk, 

Jeroen Stevelink,  Niek Scheers, Mario Nieuwenhuis, Maurcie Withag, 

Renko Slagers, Roland Mulder , Colin Hulshof, Erwin Klein Zeggelink

Chiel Hubers,  

Sander Wolterink 

en Erwin Klein Zeggelink

in het Vragenderveen

Renko Slagers, Roland Mulder , Colin Hulshof, Erwin Klein Zeggelink
Erwin klein Zeggelink, kamp Wierden

Chiel Hubers,  

Sander Wolterink 

en Erwin Klein Zeggelink

Erwin Klein Zeggelink  

wordt geïnstalleerd 

door Mario Nieuwenhuis

Renko Slagers, Roland Mulder , Colin Hulshof, Erwin Klein Zeggelink

Renko Slagers, Roland Mulder , Colin Hulshof, Erwin Klein Zeggelink

Welpen installatie 1990. Wim van 

der Post wordt geïnstalleerd 

door Hermien Meulenkamp
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Ik heb nog steeds een zichtbare herinnering aan mijn Welpentijd: een 
bult op mijn voorhoofd. Op de zaterdag voor mijn communie gingen 
we met de Welpen Hollandse Leeuwen doen. Ik weet nog precies hoe het 
ging: ik zat op de grond en toen kwam er iemand langs rennen; onder luid 
geschreeuw en met veel enthousiasme kwam er vervolgens een hele groep op mij 
afrennen. Uiteindelijk kreeg ik een knie tegen mijn hoofd en stond ik op elke 
communiefoto met een grote buil... Mijn moeder baalde enorm!
[2010, Roan Slagers]

geschreeuw en met veel enthousiasme kwam er vervolgens een hele groep op mij 
afrennen. Uiteindelijk kreeg ik een knie tegen mijn hoofd en stond ik op elke 

Afscheid Inge te Braake 

als Welpenleidster
Welpenkamp Holten 2003, 

leiding Inge te Braake en 

Maurice Withag

ging: ik zat op de grond en toen kwam er iemand langs rennen; onder luid 

Delft, 
2005

Welp Mitch Brockötter  wordt 
geïnstalleerd door Marco 
Mombarg, april 2006

De Welpen kijken voetbal 

tijdens het kamp in 

Hengelo, juli 2010
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In Memoriam
Een vereniging die 75 jaar bestaat ontkomt helaas niet aan trieste zaken. Zo is het in al die jaren een aantal 
keren gebeurd dat een lid van Scouting Groenlo kwam te overlijden. Dit gebeurde voor zover bekend ove-
rigens niet tijdens Scoutingactiviteiten. Het moge duidelijk zijn dat zo’n gebeurtenis op de overige leden en 
leiding een enorme impact heeft. We willen kort even stil staan bij de leden die voor zover bij ons bekend 
tijdens hun actieve lidmaatschap overleden:

Harry ten Bulte (Verkenner) Jan Willem van Swaay (PiVo)
Lynn Overkemping (Gids) Th eo Wellink (Bestuurslid) 

In de loop der jaren zijn er heel wat mensen geweest die leiding hebben gegeven aan de Welpen. 
De namen van degenen die we hebben kunnen achterhalen, willen we hier noemen:

Agnes Schmölders, Willemien Harbers, M. Wijgerinck, Akela Nijhof, Akela Kien 
Knot ter Reegen, Akela Jo Timmen, Trudy ter Reegen, Dini Hoogewind, Francis 
Pothof, Annie Lankveld, Maria Overkamp, Ineke Oesterholt, Berry Nales, Maria 
Wijgerink, Jose te Brake, Wilma Walterbos, Astrid Waalders, Berry Nales, Annemieke 
Tenten, Akela Hermien Meulenkamp, Jan Bekken, Frank Hoog Antink, Gerrie Elshof 
(Hathi), Ria te Loeke, Dorette Altink, Mario Nieuwenhuis, Maurice Withag, Reinoud 
Rave, Inge te Braake, Marco Mombarg, Esther Grijsen, Renko Slagers, Kim Groot-
huis, Carlo Huurneman, Maikel Rensink, Anne te Luke, Koen Klein Gunnewiek, Rick 
te Luke, Sabine Meekes…

In de loop der jaren zijn er heel wat mensen geweest die leiding hebben gegeven aan de Welpen. 
De namen van degenen die we hebben kunnen achterhalen, willen we hier noemen:

Agnes Schmölders, Willemien Harbers, M. Wijgerinck, Akela Nijhof, Akela Kien 
Knot ter Reegen, Akela Jo Timmen, Trudy ter Reegen, Dini Hoogewind, Francis 
Pothof, Annie Lankveld, Maria Overkamp, Ineke Oesterholt, Berry Nales, Maria 
Wijgerink, Jose te Brake, Wilma Walterbos, Astrid Waalders, Berry Nales, Annemieke 
Tenten, Akela Hermien Meulenkamp, Jan Bekken, Frank Hoog Antink, Gerrie Elshof 
(Hathi), Ria te Loeke, Dorette Altink, Mario Nieuwenhuis, Maurice Withag, Reinoud 
Rave, Inge te Braake, Marco Mombarg, Esther Grijsen, Renko Slagers, Kim Groot-
huis, Carlo Huurneman, Maikel Rensink, Anne te Luke, Koen Klein Gunnewiek, Rick 
te Luke, Sabine Meekes…

Renko Slagers stopt als leiding van de Welpen, kamp Hengelo 2010
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De naam Gidsen was gebruike-
lijk bij (voormalige) rooms-katho-
lieke groepen, dus vooral in het zui-
den van het land. Bij de rest van de 
groepen werd de naam Padvindsters 
gebruikt.
[2010 http://nl.scoutwiki.org]

Uniform
Gidsen droegen voor 2010 een beige 
blouse met op de borstzakken het spel-
takteken Gids (met onder andere een 
sleutel) en het installatieteken. Op de 
mouw het groepsnaambandje. Om 
de hals de groepsdas met dasriem of 
klompje. Tot het midden van de ja-
ren ’90 droegen ze een baret.

lieke groepen, dus vooral in het zui-
den van het land. Bij de rest van de 
groepen werd de naam Padvindsters 

Gidsen droegen voor 2010 een beige 
blouse met op de borstzakken het spel-
takteken Gids (met onder andere een 
sleutel) en het installatieteken. Op de 
mouw het groepsnaambandje. Om 
de hals de groepsdas met dasriem of 

De Gidsen zijn binnen Scouting de meiden van 11 tot en met 14 jaar . 
Meiden die ruige activiteiten ondernemen als primitief kamperen, hi-
ken, pionieren en bosspellen maar ook rustige activiteiten als mango 
schieten, luchtballonnen maken, schiemanswerk en kampvuur maken. 
Het Scoutinggevoel van deze groep bestaat uit het samen hebben van 
een grandioze tijd waar je later nog graag aan terug zult denken. 
Wat de Gidsen ook doen, het belangrijkste is dat ze op een gezellige, 
ongedwongen manier samen bezig zijn en zo op een leuke manier hun 
eigen grenzen verkennen en leren kennen.        2010

De Gidsen zijn binnen Scouting de meiden van 11 tot en met 14 jaar . 

Gidsen

Gidsen in de jaren ‘50. v.l.n.r .: ria garstenveld, 

Gidsen in de jaren ‘50. 
Gidsen in de jaren ‘50. v.l.n.r .: ria garstenveld, 

v.l.n.r .: ria garstenveld, 
v.l.n.r .: ria garstenveld, lia zweers, annie van uem, 

ida van der zant, joke 
ernst en hermien abbink

Jeanne d’Arc, 
jaren ‘50
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Jeanne d’Arc bij het parochiehuis, eind jaren ‘50

aan tafel tijdens kamp

Marion (achternaam onbekend), 
marga nijkamp, thea schutte, 
mieke tops, ria halleriet

Marion (achternaam onbekend), Marion (achternaam onbekend), 

Gidsenkamp in ellewick, 1968, v.l.n.r .: guduul weyn banningh, gerdy lakering, reini bleumink, 
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In de jaren ’50 was er een heel ander uniform:

Donkerblauwe jurk met lange mouwen, met licht-
blauwe driekante doek geknoopt als een soort strik/
stropdas, leren riem, baret... In 1960 werd het een 
lichtblauwe blouse met donkerblauwe rok en een 
donkerblauwe das met dasring; de leidsters had-

den stropdassen.
[2009, Gidsengroep 1956] 

Door de jaren heen
In Groenlo werd de Gidsengroep op-
gericht op 3 september 1955 op initi-
atief van Deken van Dam en Kapelaan 
Morren. De eerste jaren stonden in 
het teken van diverse verhuizingen. In 
1966 was er dan eindelijk een eigen ge-
bouw voor de Jeanne d’Arcgroep (waar 
ook de Kaboutergroep onder viel). 

We maakten een driemaandenpro-
gramma. Daarin moesten alle facet-
ten voorkomen: buiten, sport en spel, 
insignewerk.
Iedere week moest je een kwartje mee-
nemen voor de contributie.
[2009, Gidsengroep 1956] 

In de jaren ’80 deden de dames mee 
met zwemwedstrijden, de wandel-
driedaagse en de carnavalsoptocht.

In de jaren ’50 was er een heel ander uniform:

Donkerblauwe jurk met lange mouwen, met licht-
blauwe driekante doek geknoopt als een soort strik/
stropdas, leren riem, baret... In 1960 werd het een 
lichtblauwe blouse met donkerblauwe rok en een 
donkerblauwe das met dasring; de leidsters had-

blauwe driekante doek geknoopt als een soort strik/

gericht op 3 september 1955 op initi-

den stropdassen.
[2009, Gidsengroep 1956] 

Door de jaren heen
In Groenlo werd de Gidsengroep op-
gericht op 3 september 1955 op initi-
atief van Deken van Dam en Kapelaan 
Morren. De eerste jaren stonden in 
het teken van diverse verhuizingen. In 
1966 was er dan eindelijk een eigen ge-
bouw voor de Jeanne d’Arcgroep (waar 
ook de Kaboutergroep onder viel). 

gramma. Daarin moesten alle facet-

insignewerk.
Iedere week moest je een kwartje mee-
nemen voor de contributie.
[2009, Gidsengroep 1956] 

In de jaren ’80 deden de dames mee 
met zwemwedstrijden, de wandel-
driedaagse en de carnavalsoptocht.

Speurtocht 
Gidsen, 

jaren ‘50

Zwemmen 
op kamp 

installatie 

wilma walterbos en 

astrid waalders, 1976

installatie van gidsen in de jaren ‘80, v.l.n.r .: 
carolien van galen, gerard schutten (op de rug gezien), 

sandra mokkink, imelda bomers, ingrid wolters en marja assink

Bewijs van 
Lidmaatschap van Joke Ernst
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Installatie van Karin Lensink, Rob Timmen, en Dorian Corts
Rob Timmen, en Dorian Corts

Gidsen installatie, 1990. v.l.n.r . 

leiding: Angela ten Have, Yvette v.d. Aa, 

miranda groot zevert, Jeroen Huinink. 

Gidsen installatie, 1990. v.l.n.r . 

leiding: Angela ten Have, Yvette v.d. Aa, 

miranda groot zevert, Jeroen Huinink. 

miranda groot zevert, Jeroen Huinink. 

staand: janneke Oesterholt, Sue 

Giesen, Manon Lichtenberg, Eva 

Lejeune, Mariska Reusen. staand: janneke Oesterholt, Sue 

Giesen, Manon Lichtenberg, Eva 

Giesen, Manon Lichtenberg, Eva 

Lejeune, Mariska Reusen. 

Lejeune, Mariska Reusen. 

Lejeune, Mariska Reusen. 

Lejeune, Mariska Reusen. 

hurkend: Chantal te Plate, 

Marloes Koopmans, Liz Ruikers, 

Maria v.d. Post
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Gids zijn in 1999

Gids zijn in 1999 betekende veel leuke en spannende activitei-
ten en een gezellige, kleine groep meiden met Bjorn Vije en 
Th omas Tank als leiding. Elke woensdagavond om 19.00 
uur verzamelden we op de Pol om weer iets leuks te gaan 
beleven. Hieronder een greep uit de bijzondere activi-

teiten van het jaar 1999:

Voorjaarshike 
Met negen Gidsen gin-
gen we twee dagen op hike. 
Bjorn en Mike Ruikers gingen 
als leiding mee. We werden weg-
gebracht door onze ouders en begon-
nen te lopen in de buurt van Lochem. Ons 
doel was om in Groenlo te eindigen. Onderweg 
werd er veel gezongen, vooral de liedjes ‘Oh, mijn 

hond is dood’ en het ‘Beatrix-lied’ van de groep Fratsen waren favoriet. 
Halverwege de eerste dag stuitten we, althans volgens Bjorn en Mike, op een pro-
bleem. We moesten namelijk aan de andere kant van het kronkelige riviertje lopen, 
maar ja…..er was geen brug te zien. Dus wij begonnen, fanatiek als we waren, 
stapels takken te verzamelen om een brug mee te bouwen. Na een half uur ploeteren 
was de brug klaar. Met enige moeite staken wij onze zelfgemaakte brug over om 
vervolgens onze weg aan de overkant te vervolgen. Toen we eenmaal de bocht om 
waren, zo’n 100 meter verder, zagen we tot onze grote verbazing een (echte) brug!!

Gezamenlijke Dag
Op deze dag waren er altijd veel activiteiten waar je uit kon kiezen, waaronder 
fotograferen. Met vier Gidsen gingen we foto’s maken en deze werden onder begelei-
ding van Hans Wentink ontwikkeld. Het PCS-lokaal werd hiervoor omgetoverd tot 
doka. We werden in twee groepen verdeeld en we kregen beiden een opdracht. Onze 
opdracht was om foto’s te maken van de prachtige gebouwen van Scouting Groenlo. 
Onze fototechniek was nog niet zo geweldig. De mooiste foto van onze gehele fo-
tocollectie van die dag was een foto met daarop het keukentje en de klokkentoren.

Gids zijn in 1999

Gids zijn in 1999 betekende veel leuke en spannende activitei-
ten en een gezellige, kleine groep meiden met Bjorn Vije en 
Th omas Tank als leiding. Elke woensdagavond om 19.00 
uur verzamelden we op de Pol om weer iets leuks te gaan 
beleven. Hieronder een greep uit de bijzondere activi-

Halverwege de eerste dag stuitten we, althans volgens Bjorn en Mike, op een pro-
bleem. We moesten namelijk aan de andere kant van het kronkelige riviertje lopen, 
maar ja…..er was geen brug te zien. Dus wij begonnen, fanatiek als we waren, 
stapels takken te verzamelen om een brug mee te bouwen. Na een half uur ploeteren 
was de brug klaar. Met enige moeite staken wij onze zelfgemaakte brug over om 
vervolgens onze weg aan de overkant te vervolgen. Toen we eenmaal de bocht om 
waren, zo’n 100 meter verder, zagen we tot onze grote verbazing een (echte) brug!!

Gezamenlijke Dag
Op deze dag waren er altijd veel activiteiten waar je uit kon kiezen, waaronder 
fotograferen. Met vier Gidsen gingen we foto’s maken en deze werden onder begelei-
ding van Hans Wentink ontwikkeld. Het PCS-lokaal werd hiervoor omgetoverd tot 
doka. We werden in twee groepen verdeeld en we kregen beiden een opdracht. Onze 
opdracht was om foto’s te maken van de prachtige gebouwen van Scouting Groenlo. 

Gids zijn in 1999 betekende veel leuke en spannende activitei-
ten en een gezellige, kleine groep meiden met Bjorn Vije en 
Th omas Tank als leiding. Elke woensdagavond om 19.00 
uur verzamelden we op de Pol om weer iets leuks te gaan 
beleven. Hieronder een greep uit de bijzondere activi-

teiten van het jaar 1999:

Met negen Gidsen gin-
gen we twee dagen op hike. 
Bjorn en Mike Ruikers gingen 
als leiding mee. We werden weg-
gebracht door onze ouders en begon-
nen te lopen in de buurt van Lochem. Ons 
doel was om in Groenlo te eindigen. Onderweg 
werd er veel gezongen, vooral de liedjes ‘Oh, mijn 

hond is dood’ en het ‘Beatrix-lied’ van de groep Fratsen waren favoriet. 
Halverwege de eerste dag stuitten we, althans volgens Bjorn en Mike, op een pro-
bleem. We moesten namelijk aan de andere kant van het kronkelige riviertje lopen, 
maar ja…..er was geen brug te zien. Dus wij begonnen, fanatiek als we waren, 
stapels takken te verzamelen om een brug mee te bouwen. Na een half uur ploeteren 

bleem. We moesten namelijk aan de andere kant van het kronkelige riviertje lopen, 
maar ja…..er was geen brug te zien. Dus wij begonnen, fanatiek als we waren, 
stapels takken te verzamelen om een brug mee te bouwen. Na een half uur ploeteren 

Rob Timmen

tocollectie van die dag was een foto met daarop het keukentje en de klokkentoren.

Gidsen installatie 1990, 

kosten uniform en toebehoren

Begin jaren ‘90
programma jaren ‘80. v.l.n.r .: miranda groot zevert, jeanine tops, imelda bomers, ingrid wolters, sandra mokkink

teiten van het jaar 1999:

Voorjaarshike 
Met negen Gidsen gin-
gen we twee dagen op hike. 
Bjorn en Mike Ruikers gingen 
als leiding mee. We werden weg-
gebracht door onze ouders en begon-

hond is dood’ en het ‘Beatrix-lied’ van de groep Fratsen waren favoriet. hond is dood’ en het ‘Beatrix-lied’ van de groep Fratsen waren favoriet. 

brug maken 
tijdens 

een hike
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s. geerdink, m. v.d. post, e. oosterholt. zittend: w. zieverink, a. ten have, e. tekampe, l. harbers, m. nieuwenhuis, e. grijsen, l. ruikers, e. lejeune

brief overvliegen, 1993

GidsenKamp Arnhem Waterberg, 1993

Groepsfoto tijdens 

Voorjaarshike, eind ‘90

s. geerdink, m. v.d. post, e. oosterholt. zittend: w. zieverink, a. ten have, e. tekampe, l. harbers, 

Gidsen Installatie, 12 mei 1993, v.l.n.r . 
staand: g. arink, a. hubers, f. scholte van mast, t. bouw-
huis, e. te lintelo, a. ottink, m. reusen, m. groot zevert, 
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Bloemencorso
Gidsen die een corsowagen bouwen. In 1999 werd het dan eindelijk werkelijkheid. Met 
het thema “Flower Power” gingen we aan de slag. En zo ontstond, na een heleboel avon-
den hard gewerkt te hebben, onze corsowagen. Op deze wagen was een hippie te zien, die 
zittend tussen de bloemen, super stoer kijkend, een zware halter omhoog hield. Onderweg 
kwamen we er achter dat onze hippie het zwaarder had dan dat we hadden gedacht. Want 
midden op de Markt, tussen alle mensen, brak een deel van de halter af. En alsof dat nog 
niet genoeg was, bleek onze hippie een behoorlijk zwaar hoofd te hebben. Dit knikte tijdens 
de gehele optocht gevaarlijk naar beneden. Maar fanatiek als we waren, duwden we onze 
hippie voort tot aan het eindpunt.
[2010, Janneke en Marieke van der Holst]
hippie voort tot aan het eindpunt.
[2010, Janneke en Marieke van der Holst]

Gidsen die een corsowagen bouwen. In 1999 werd het dan eindelijk werkelijkheid. Met 
het thema “Flower Power” gingen we aan de slag. En zo ontstond, na een heleboel avon-
den hard gewerkt te hebben, onze corsowagen. Op deze wagen was een hippie te zien, die 
zittend tussen de bloemen, super stoer kijkend, een zware halter omhoog hield. Onderweg 
kwamen we er achter dat onze hippie het zwaarder had dan dat we hadden gedacht. Want 
midden op de Markt, tussen alle mensen, brak een deel van de halter af. En alsof dat nog 
niet genoeg was, bleek onze hippie een behoorlijk zwaar hoofd te hebben. Dit knikte tijdens 
de gehele optocht gevaarlijk naar beneden. Maar fanatiek als we waren, duwden we onze 

Gidsenleiding eind jaren ‘90, v.b.n.b.: Willemien brockötter , Marieke op den Akker , Björn Vije

vertrek voorjaarshike, 

v.l.n.r .: Inge , Ellen, Janneke 

en Marieke van der Holst

De corsowagen 
van de gidsen, 

1999
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Gidsenleiding Kim Huurneman, De Lutte, 2002
Emma Dorrestein en Marloes Hulshof

Anne te Luke, 
2005

Hike Gidsen 2005,

Björn Vije en Marieke 

Klein Gunnewiek
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Gidsen Make-upparty, Marleen 

Timmen en Lisa Gankema, 2007

op hike met de Gidsen eind jaren ‘90, 

Heleen van Aalst en Julie Diepemaat

Lynn Dieker , 2005



162 Maud Brockötter , 
jubileumweekend
2010

162 Maud Brockötter , Maud Brockötter , 

Femke Dijk, Demi Woeltjes en Yvette Beking 

op het station van Zutphen, klaar voor 

vertrek naar Antwerpen, 2010
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In de loop der jaren zijn er heel wat mensen 
geweest die leiding hebben gegeven aan de 
Gidsen. Hoewel we niet iedereen hebben 
we kunnen achterhalen, willen we toch een 
aantal van hen noemen:

Marietje Gelinck, Annie Hemeltjen, Mimi 
Lankveld, Ans Luttikholt, Ina van de Zandt, 
Joke Ernst, Annie Hofman, A. Mentink, 
Heleen Veerkamp, Marijke Ars-Halleriet, 
Norbert Ars, Karin Timmen-Lensink, Rob 
Timmen, Dorian Corts, Jaqueline Mentink, 
Miranda de Keijzer, Yvette van der Aa, Je-
roen Huinink, Dorette Altink, Frank Scholte Van Mast, 
Marieke op den Akker, Willemien Brockötter, Björn Vije, 
Th omas Tank, Esther Bergsma, Kim Huurneman, Marieke klein Gunnewiek, 
Iris Meulenbeek, Maria van der Post, Roan Slagers, Lynn Dieker, Liz Brockotter… 

In de loop der jaren zijn er heel wat mensen 
geweest die leiding hebben gegeven aan de 
Gidsen. Hoewel we niet iedereen hebben 
we kunnen achterhalen, willen we toch een 
aantal van hen noemen:

Marietje Gelinck, Annie Hemeltjen, Mimi 
Lankveld, Ans Luttikholt, Ina van de Zandt, 
Joke Ernst, Annie Hofman, A. Mentink, 
Heleen Veerkamp, Marijke Ars-Halleriet, 
Norbert Ars, Karin Timmen-Lensink, Rob 
Timmen, Dorian Corts, Jaqueline Mentink, 
Miranda de Keijzer, Yvette van der Aa, Je-
roen Huinink, Dorette Altink, Frank Scholte Van Mast, 
Marieke op den Akker, Willemien Brockötter, Björn Vije, 
Th omas Tank, Esther Bergsma, Kim Huurneman, Marieke klein Gunnewiek, 
Iris Meulenbeek, Maria van der Post, Roan Slagers, Lynn Dieker, Liz Brockotter… 

In de loop der jaren zijn er heel wat mensen 
geweest die leiding hebben gegeven aan de 
Gidsen. Hoewel we niet iedereen hebben 
we kunnen achterhalen, willen we toch een 

roen Huinink, Dorette Altink, Frank Scholte Van Mast, 

In de loop der jaren zijn er heel wat mensen In de loop der jaren zijn er heel wat mensen 

Winterhike 2007. v.l.n.r .: 

Bente Andringa, Silke Hoog 

Antink, Diede Klein Gunnewiek

Th omas Tank, Esther Bergsma, Kim Huurneman, Marieke klein Gunnewiek, 

de eerste gidsenleidsters van de Jeanne D’arc groep: Annie 
Hemeltjen, Joke ernst, Marietje Gelinck, Ans Luttikholt

Th omas Tank, Esther Bergsma, Kim Huurneman, Marieke klein Gunnewiek, 
Iris Meulenbeek, Maria van der Post, Roan Slagers, Lynn Dieker, Liz Brockotter… 

Gidsen naar Scouts2day 201o, v.l.n.r .: boven: kim huurneman, carmen luttikholt, femke dijk, 

yvette beking, nora overbekking, madelief clabbers, maria van der post, iris wellink. 
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yvette beking, nora overbekking, madelief clabbers, maria van der post, iris wellink. 

yvette beking, nora overbekking, madelief clabbers, maria van der post, iris wellink. 

yvette beking, nora overbekking, madelief clabbers, maria van der post, iris wellink. 

2e rij: marieke klein gunnewiek, lea overbekking, marijn klein gunnewiek, 

 rij: marieke klein gunnewiek, lea overbekking, marijn klein gunnewiek, 

 rij: marieke klein gunnewiek, lea overbekking, marijn klein gunnewiek, 

e rij: marieke klein gunnewiek, lea overbekking, marijn klein gunnewiek, 

e rij: marieke klein gunnewiek, lea overbekking, marijn klein gunnewiek, 

 rij: marieke klein gunnewiek, lea overbekking, marijn klein gunnewiek, 

silke hoog antink, esther klein gunnewiek, anne wieriks. 

3e rij: stephanie bleumink, laura timmen, annika van koot, isabelle goossen, maud brockötter
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De term Verkenner is de meest let-
terlijke vertaling van het Engelse 
Scout. Deze naam werd door Ro-
bert Baden-Powell gegeven aan de 
jongeren tussen de 10 en de 17 jaar die 
het door hem ontwikkelde spel van Scou-
ting speelden. 
[2010, http://nl.scoutwiki.org]

Met deze speltak begon het allemaal in 
Groenlo op 29 december 1934.

Theo Nales als 
Verkenner , jaren ‘30

Theo Nales 
toen en nu, 

2010

Troep 2 

halve maan, 

1947

in Lievelde,

1948

bert Baden-Powell gegeven aan de 
jongeren tussen de 10 en de 17 jaar die 
het door hem ontwikkelde spel van Scou-

Met deze speltak begon het allemaal in 

Troep 2 

halve maan, 
halve maan, 
halve maan, 

De Verkenners is een jongensgroep in de leeftijd van 11 tot 14 jaar . 

In deze groep staan spel, plezier en leerzame programma’s zoals pionie-

ren en kampeertechnieken centraal. 

De leiding zorgt voor de meest uiteenlopende programma’s en is ook 

verantwoordelijk voor de overige activiteiten, maar laat ook de ver-

kenners hierin het initiatief nemen. 

Samenspel is het sleutelwoord bij de Verkenners; dit komt tot uit-

drukking doordat ze in patrouilles draaien. 

Een patrouille bestaat uit een groepje Verkenners waarin iedereen 

zijn eigen verantwoordelijkheid heeft. 

De Verkenners draaien elke vrijdagavond van 19.00 tot 20.30 uur .

              2010

De Verkenners is een jongensgroep in de leeftijd van 11 tot 14 jaar . 
VERKENNERS
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Uniform
Ook de Verkenners kregen in 2010 een nieuw, modern uni-
form. Daarvoor droegen ze een beige blouse met het spel-
takteken Verkenner (met onder andere een kampvuur) en 

het installatieteken op de borstzakken. Op de 
mouw zat een groepsnaambandje. Verder werd 

de groepsdas gedragen. Tot hal-
verwege de jaren ’90 droegen 
ze ook nog een baret. 
Aanvankelijk droegen Verken-
ners altijd een korte broek, 
ook in de winter. Daarbij 
hoorden kniekousen met 
groene fl ossen. Aan de schouder zaten 
patrouillelinten. Leiders hadden schouderlinten aan 
hun uniformblouse. Daarnaast droegen de verkenners 
een karaktiristieke hoed.

Door de jaren heen
Omdat deze speltak het allereerste begin vormde van 
Scouting Groenlo, is er in het eerste hoofdstuk van dit 
boek al veel over de geschiedenis van juist de Verkenners 
verteld. We volstaan daarom hier met wat korte fl itsen.
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de groepsdas gedragen. Tot hal-
verwege de jaren ’90 droegen 

groene fl ossen. Aan de schouder zaten 
patrouillelinten. Leiders hadden schouderlinten aan 
hun uniformblouse. Daarnaast droegen de verkenners 

Volmacht om leider te mogen zijn van Bernard Pothof, 1946

Jan Kaak 
(geknield)

het installatieteken op de borstzakken. Op de 
mouw zat een groepsnaambandje. Verder werd op Jongensstad,

1950
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Insignes waren het helemaal, als je er een had gehaald naaide moeder hem 
meteen op je mouw. 
[2010, Familie Pothof ]

Patrouilles
De Verkenners waren en zijn onderverdeeld in patrouilles. Een patrouille 
is een groep van ongeveer 6 tot 8 Verkenners. Er is een rangorde in de pa-
trouille. De leider van de patrouille is de PL (patrouilleleider). Daaronder 
staat de APL (assistent patrouilleleider) en dan de AAPL (assistent-assistent 
patrouilleleider) enzovoorts. In het verleden hadden de patrouilles ook een 
naam. Ze werden genoemd naar een diersoort, bijvoorbeeld: de Vossen, de 
Spechten, de Uilen, de Adelaars enzovoorts.

Het nut van het werken met patrouilles komt vooral op kamp naar voren. 
Elke patrouille heeft dan een eigen slaaptent en keukentent. De patrouil-
leleden koken zelf en moeten ervoor zorgen, dat hun kamp netjes is. Met 
een goed draaiende patrouille hoeft de Verkennersleiding zich niet veel te 
bemoeien. Als de PL en APL hun rol goed oppakken, dan geven ze zelf het 
goede voorbeeld en zorgen ze ervoor, dat de anderen ook hun taken doen 
in het kampement. De Verkenners hebben zo een behoorlijke vrijheid, zelf-
standigheid en eigen verantwoordelijkheid.
[2010, Niek Molendijk]

Insignes waren het helemaal, als je er een had gehaald naaide moeder hem 

De Verkenners waren en zijn onderverdeeld in patrouilles. Een patrouille 
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staat de APL (assistent patrouilleleider) en dan de AAPL (assistent-assistent 
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goede voorbeeld en zorgen ze ervoor, dat de anderen ook hun taken doen 
in het kampement. De Verkenners hebben zo een behoorlijke vrijheid, zelf-

Insignes waren het helemaal, als je er een had gehaald naaide moeder hem 

Ondere andere op de foto: Gerry 

Lamers, Huub van Berkel, Ben Boekelder , 

Chris Kormelink en Piet Zweers

Verkenners, Erve Kots, jaren ‘50
jaren ‘50
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Vossenpatrouille, v.l.n.r . staand: frans kiens, 

gerard mentink, hans tops, vincent wicherink. 

zittend: harrie kolkman, freddy v.d. markt

Frans 

Koenderinck 

Kamp Legden, 1963

Frans 

Kamp 1966 in Frankrijk, 

Gerard ter Bogt (rechts) in 

gesprek met een fransman

Kamp Legden, 1963

v.l.n.r .: Frans Tops, 

Frans Koenderinck, 

Willy Konnik, 
Frans Koenderinck, 

Willy Konnik, 

Gerard ter Bogt, 

Jos Porskamp, 

Benny Jansen

links Fried te Brake, 1964

Vossenpatrouille in 1985. v.l.n.r .: freddy v.d. markt, hans pothof, hans tops, harrie kolkman, vincent wicherink, gerard mentink, frans kiens
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Activiteiten
Bij de Verkenners deden we bijvoorbeeld 
een knopenrace, een platte knoop op je 
rug maken. Dat deed je als het koud was 
binnen, wel in de korte broek trouwens. 
[2010, Familie Pothof ]

Je leerde snel met een mes omgaan. V-tjes 
kappen met een bijl. Daar werd nooit inge-
wikkeld over gedaan. Je leerde hoe je er mee 
moest lopen. Natuurlijk ging het wel eens mis. 
Maar je leerde gewoon hoe het werkte. Nu is 
dat heel anders. 
[2010, Jos Pothof ]

Op een keer deden we een avondspel bij de 
schietbaan [eind jaren ‘50]. Na afl oop waren 
we een Verkenner kwijt. We, Berrie Willemsen en 
ik, hebben een uur lopen zoeken en we konden 
hem nog niet vinden. Ik ben als Hopman naar de 
ouders gegaan om de moeilijke boodschap te bren-
gen, dat we hun zoon kwijt waren. Ik ging met lood 
in mijn schoenen naar die mensen toe, ze woonden 

aan de Papendijk. Wat dacht je, hij 
lag allang in bed! Hij was zelf hele-
maal alleen teruggelopen.
[2009, Piet Zweers]

Bij de Verkenners deden we bijvoorbeeld 
een knopenrace, een platte knoop op je 
rug maken. Dat deed je als het koud was 
binnen, wel in de korte broek trouwens. 
[2010, Familie Pothof ]

Je leerde snel met een mes omgaan. V-tjes 
kappen met een bijl. Daar werd nooit inge-
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dat heel anders. 
[2010, Jos Pothof ]

Op een keer deden we een avondspel bij de 
schietbaan 
we een Verkenner kwijt. We, Berrie Willemsen en 
ik, hebben een uur lopen zoeken en we konden 
hem nog niet vinden. Ik ben als Hopman naar de 
ouders gegaan om de moeilijke boodschap te bren-
gen, dat we hun zoon kwijt waren. Ik ging met lood 
in mijn schoenen naar die mensen toe, ze woonden in mijn schoenen naar die mensen toe, ze woonden in mijn schoenen naar die mensen toe, ze woonden 

de groten dragen de 
kleintjes

[2009, Piet Zweers]

Harry Bolwerk, Martin Wijgerink 

en Theo Nijland
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Installatie Hopman Koopmans v.l.n.r .: 

Ankie Koopmans, Gerrit Arink, Joop 

Koopmans en aalmoezenier Kruthoff

prijzen van uniformen 
omstreeks de jaren ‘70

De Verkennerswet

Installatie Peter Gunnewijk 

door Frans Oesterholt (midden)

Installatie Frans Oesterholt als 

Vaandrig, rechts pastor EscherInstallatie Frans Oesterholt als 

Vaandrig, rechts pastor Escher
Vaandrig, rechts pastor Escher

vlotbouwen op 
Verkennerkamp, 
de Lutte, 1979 de Lutte, 1979 

v.l.n.r .: bas mali, 

marco overbekking 

en freddie mombarg
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Dat sommige dingen ook na 50 jaar niet veranderen blijkt wel uit het 
volgende relaas:

Op een vrijdagavond deden we een spel tussen Lievelde en Groenlo. 
Toen iedereen bij het eindpunt was, misten we Patrick Lageschaar. We 
hadden hem als leiding nog vlak bij het eindpunt gezien. Na lang zoe-
ken, zijn we naar zijn ouders gegaan op het Blik. Patrick zat met een 
brede glimlach op de bank. 
[2010, Niek Molendijk]

Bij de Verkenners waren er vaak mooie ruige programma’s. Een klassie-
ker was het spel met de kruk en de bezem, waarbij je in een kring stond 
en moest voorkomen, dat jij de bezem van de kruk stootte. Later hebben we als leiding ook nieuwe programma’s 
geïntroduceerd, zoals het Verkenner-mepspel, het Aanhangerspel, the Predator-game en het Steckman- en SjoetenBrekspel. Soms 
was een nieuw programma niet zo’n succes. Zo hadden we een spel, waarbij we een zeil op de grond hadden liggen met bakstenen 
er onder. Twee teams moesten onder het zeil bij elkaar de stenen afpakken. We hebben het spel maar gestopt, toen de Verkenners 
elkaar bijna de hersens insloegen met de bakstenen. 
[2010, Niek Molendijk]

Wat ik altijd een mooi programma vond, dat was patrouillevoetbal. Lekker simpel, maar altijd lachen. 
[2010, Roan Slagers]
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Verkenners 1984 v.l.n.r .: E. Oosthuizen, J. Huinink, H. Reuvekamp, Th. Wayerdink, M. Nieuwenhuis, A. Snijders, M. Overbekking, E. Wissink, M. de Graaf, G. Arink, M. Withag, M. Wissink, J. Diepenmaat, p. wieggers

Installatie Hedwig Reuvekamp, 

1985
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installatie Marco 
Overbekking door 

Gerrit Arink

Niek Molendijk, Wiltz 1990

v.l.n.r .: frank hoog antink, 
jochem diepenmaat, 

v.l.n.r .: frank hoog antink, 
jochem diepenmaat, jochem diepenmaat, 

jacqueline mentink, edwin wissink, marcel stöteler , matthijs koopmans, maurice withag

Ledenlijst 
Verkenners 

1991-1992

ontgroening van 
Kees bergsma
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diploma voor Marco 
Overbekking, 1994

installatie Niek Molendijk 
door Marco Overbekking
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kamp Legden 2001, v.l.n.r . leiding: marc van aalst, niek molendijk, erwin klein zeggelink, rob schutten, 

marcel stöteler . Verkenners staand: Bart geessink, jeroen geessink, martin waenink, bernd pothof, jasper walhof, 

robin te luke. verkenners zittend: maikel rensing, geert v.d. holst, erwin waenink, aucke seekles, maikel meekes



174174

v.ln.r .: de haaiman (marc van aalst), marcel stöteler en erwin waenink. Verkennerkamp De Lutte, 1999

Vuurspuwen 2001, 

erwin klein zeggelink

Roy klein gunnewiek, bram 
bennink, maikel meekes, 

2002

Playbackshow 2001, Jurgen 

Gerritsen en Aucke Seekles
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installatie 

Verkenners, 2009

Robin te Luke 

en Roan 

Slagers, 2003

Heel wat mensen hebben in de afgelopen 75 jaar leiding gegeven aan de Verken-
ners. Niet alle namen hebben we kunnen achterhalen, maar een aantal kunnen 
we er toch noemen:

Jan Wijgerinck, Bernard Pothof, Gerrit Arink, Harry Bolwerk, Jan Gunnewijk, 
Piet Zweers, Freddy v.d. Markt, T. Porskamp, J. Koopmans, Frans Koenderin-
ck, Gerard ter Bogt, P. Walterbos, Berry Nales, Martin Wijgerink, Frans Oes-
terholt, Anton Wopereis, Th eo Wayerdink, E. Firing, P. van Eyck, Hedwig 
Reuvekamp, Peter Wieggers, Marco Overbekking, Marleen Giesen, Luc 
Scholte van Mast, Jurgen Reusen, Rob de Bot, Ruben Tank, Marcel Stöte-
ler, Niek Molendijk, Rob Schutten, Erwin klein Zeggelink, Marc van Aalst, 
Richard Stoteler, Bernd Pothof, Maikel Meekes, Bram Tiggeloven, Olivier 
Wentink…

Marnix 

Stortelder , 

2010

jubileumdag, 2010, arthur 

wolters, mitch brockötter , 

bas milius, hugo bomers
bas milius, hugo bomers

Verkennerkamp 2010, Bendorf-brexbachtal. 

v.l.n.r . staand leiding: Rob Schutten, 

Richard Stöteler , Marc van Aalst, 

Verkennerkamp 2010, Bendorf-brexbachtal. 

v.l.n.r . staand leiding: Rob Schutten, 

Richard Stöteler , Marc van Aalst, 

Richard Stöteler , Marc van Aalst, Erwin klein Zeggelink, Marcel Stöteler (zwart shirt), Maikel Meekes, Bernd Pothof, Bram Tiggeloven. 

v.l.n.r . staand Verkenners: Maarten Wolters, Ties Blok, Marnix Stotelder , Willem Wieriks, Stefan 

Zwerver , Jur Wieggers, Floris Tijdink, Kees Wieriks, Jochem Dorrestein, Jop Dieker , Tom Tiggeloven, 

Erwin klein Zeggelink, Marcel Stöteler (zwart shirt), Maikel Meekes, Bernd Pothof, Bram Tiggeloven. 

v.l.n.r . staand Verkenners: Maarten Wolters, Ties Blok, Marnix Stotelder , Willem Wieriks, Stefan 

Zwerver , Jur Wieggers, Floris Tijdink, Kees Wieriks, Jochem Dorrestein, Jop Dieker , Tom Tiggeloven, 

Zwerver , Jur Wieggers, Floris Tijdink, Kees Wieriks, Jochem Dorrestein, Jop Dieker , Tom Tiggeloven, 

Zwerver , Jur Wieggers, Floris Tijdink, Kees Wieriks, Jochem Dorrestein, Jop Dieker , Tom Tiggeloven, 

Bas Milius, Arthur Wolters, Cas Wieggers. v.l.n.r . zittend Verkenners: Samir Taman, Jelte Bomers, 

Lennard Klein Gebbink, Floris Groot Kormelink, Bram Reijers, Maarten Penterman, Hugo Bomers
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Uniform
Tot 2010 droegen de RSA-leden een 
oranjerode blouse met het speltakteken 
RSA op de ene en het installatieteken op 
de andere borstzak. Op de mouw van 
de blouse zat het groepsnaambandje. 
Om hun hals werd de groepsdas ge-
dragen met een dasriem/klompje 
(voorzien van de naam van de drager). 
Tot medio jaren ’90 zetten ze ook nog 
een baret op hun hoofd.

Door de jaren heen
In 1972 werd een feestje gehouden ter gelegenheid van de of-
fi ciële erkenning van de Grolse Rowan-afdeling, die in 1971 het 
levenslicht zag. Iedere landelijk geregistreerde Rowan-afdeling heeft 
zijn eigen afdelingsnummer, in Groenlo is dit RSA 237. 

Gerard ter Bogt deed het alleen. Ik was ondersteunend; er was eigenlijk 
wel een tekort aan leiding, maar we hielpen elkaar met alles. 
[2010, Martin Wijgerink]

Tot eind jaren ‘70 draaiden de jongens (Rowans) en meiden (Sher-
pa’s) nog apart (ook al was de fusie tussen de Sint Ludgergroep en 
de Jeanne d’Arcgroep al een feit). De Sherpa’s hielden hun bijeen-
komsten in de barak [het huidige magazijn]. 

We hebben als Sherpa’s onder leiding van Norbert en Marijke Ars 
met de meiden in de ruimte die nu het magazijn is, gezeten. Daarna 
werden de groepen bij elkaar gezet en dat ging niet altijd helemaal 
fl exibel. Het was waarschijnlijk een landelijk iets dat de meiden en 
de jongens in die leeftijd bij elkaar kwamen.
[2010, Aleike Abbing]

Tot 2010 droegen de RSA-leden een 
oranjerode blouse met het speltakteken 
RSA op de ene en het installatieteken op 
de andere borstzak. Op de mouw van 
de blouse zat het groepsnaambandje. 
Om hun hals werd de groepsdas ge-
dragen met een dasriem/klompje 
(voorzien van de naam van de drager). 
Tot medio jaren ’90 zetten ze ook nog 

De Rowans en Sherpa’s (RSA) zijn jongens en meiden in de leeftijd van 

14 tot 18 jaar . Deze speltak binnen Scouting is al bijna volwassen. 

Bij deze groep draait het daarom ook om zelf(standig) dingen te doen. 

Ze zijn zelf verantwoordelijk voor het programma en moeten dat zelf 

maken en uitvoeren. Ze hebben dan ook geen leiding meer maar begelei-

ding. De begeleiding houdt toezicht en helpt de leden zoveel mogelijk 

bij het organiseren van activiteiten en geeft advies over wat wel en 

niet mogelijk is. 
Een bijzondere activiteit is bijvoorbeeld het videoweekend. 

De Rowans en Sherpa’s zijn elke vrijdagavond van 20.00 tot 21.30 uur op 

de pol. Na het programma wordt samen vaak nog iets gedronken.N.B. Deze speltak werd landelijk bedacht door de oprichter van de 

Sint Ludgergroep, Jan Wijgerinck.          2010

De Rowans en Sherpa’s (RSA) zijn jongens en meiden in de leeftijd van 

14 tot 18 jaar . Deze speltak binnen Scouting is al bijna volwassen. 

rowans en sherpa’s (RSA)

Rowans jaren ‘70
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In de jaren 1986 tot ongeveer 1990 was er, naast 
een vrijdagavondgroep, een RSA-groep die op 
donderdagavond draaide (“De Donderdag-
avondgroep”). Hiertoe werd besloten, omdat 
de RSA-groep anders te groot zou worden. De 
Donderdagavondgroep werd al snel “berucht”: 

Onze interesse ging vooral uit naar punkmu-
ziek en we waren dan volgens mij ook de eerste 
punkstam binnen Scouting. Dit wel tot erger-
nis van de leiding. We waren redelijk onhan-
delbaar. We vierden feest en van het knopen 
leggen kwam nog maar weinig. 
[…][…]

installatie Rowans. v.l.n.r .: Gerard ter Bogt, Harry 

Lurvink, Wil Rootink, Gerard Oosterholt, Piet 

Lobart, Commissaris Mientjes en Reinout de Groen

rowans in 1977
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Op Jongensstad was het verder een komen 
en gaan. We waren er tot in de late uurtjes 
te vinden. Verschillende feesten hebben we 
daar dan ook gegeven. In die tijd kon Jon-
gensstad nog afgehuurd worden, de halve 
jongerenpopulatie van Groenlo was er 
dan ook te vinden. Het was onze favoriete 
hangplek, we deden de naam Jongens-
stad dan ook wel eer aan..... Hoewel onze 
vriendinnen ook de weg ernaar toe wisten 
te vinden.
[…]

We begrepen dat er in het dagelijks be-
stuur over ons vergaderd werd. We zaten 
bij Scouting en verbleven veel op Scou-
ting en hadden toch ook een grote staat 
van dienst, maar zaten nu niet echt 
meer binnen de kaders.
Heel wat leiding hebben we versleten. 
Uiteindelijk is er zelfs iemand, die 
werkte bij het jongensinternaat Harre-
veld bijgehaald. Maar ook die liep na 
drie weken gefrustreerd weg. Wij had-
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stuur over ons vergaderd werd. We zaten 
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RSA Wildevaart 

Peter Wieggers, duits meisje, 

Aleike Abbing, Rob Timmen

Installatie 
Fried te Brake, Gerard Schutten 

en Marijke Halleriet

Aleike Abbing, Rob Timmen
Aleike Abbing, Rob Timmen

kampvuur Rowan Sherpa’s. v.l.n.r .:  E. Mentink, R . Stöteler , 

G. Wieggers, G. Klein Gebbink, d. froeling, W. Maarse
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den het namelijk erg gezellig, maar zoals ik al zei waren het niet allemaal traditionele Scoutingactiviteiten die wij daar ontplooi-
den. Om het maar even mooi te zeggen. En toen werd de grootste troef ingezet. Baas Arink werd onze leider. Dit verliep wisselend. 
Omdat we toch een te groot respect voor de baas hadden, ging het anders, maar niet geheel tot onze tevredenheid.
Toen werden we bij de oudere groep gezet, de groep van onder andere Maurice Withag, Dreumel(ien) [Jeroen en Judith Huinink] 
enz. Dit was een meesterzet. […] Toen zaten we weer op de vrijdagavond en De Donderdagavondgroep is toen opgegaan in die van 
de ouderen, wat weer ruimte gaf en rust binnen de gelederen.
[2010, Ger-Jan Konings]

Inderdaad werd er af en toe met zorg over de RSA gesproken: Men vraagt zich in 1990 bijvoorbeeld af of het wel een goed idee 
is dat de RSA meedoet aan een districtsactiviteit, want binnen het district schijnt de Grolse R/S-stam niet zo’n denderende naam te 
hebben. [1990, notulen Groepsraad 22-10] 

RSA lied, 1990
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RSA kamp Robertville 1996, 
slaperig op station Lievelde: Wim van der Post, Maria van der Post, Susan Geerdink
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Langzaam aan waren we toen rond de 18/19 jaar en gingen onze 
interesses steeds meer uit naar concerten, uitgaan etc. Toen er eenmaal 
een afging wegens minder tijd (we zaten in bandjes en gingen studeren, 
zaten op kamers) ging het ineens ook snel met de anderen uit onze 
groep. Wij zijn mekaar echter altijd blijven zien. En hieruit is dan 
ook de vriendengroep Elsje ontstaan. (En later o.a. de Dooie Dahlia’s)

Wij hebben dan ook een mooie Scoutingtijd gehad. 
Met alles erin. De pieken en de dalen, maar vooral 
de saamhorigheid met vrienden optrekken, fantastisch. 
We kijken dan ook met een goed gevoel terug op de vele 
avonturen (in de avonduren).
[2010, Ger-Jan Konings]

Inmiddels draait de RSA als volgt: 
Er is een aantal vaste commissies, waaronder de kamp-
commissie, de barcommissie en de videoweekendcom-
missie. De Rowans en Sherpa’s hebben binnen Scouting 
Groenlo hun eigen lokaal (basis), dat ze naar eigen 
inzicht mogen inrichten. Afgelopen winter 2009 is de 
gehele basis grondig gerenoveerd, waarbij leden actief 
betrokken waren. 

Het hoogtepunt van het jaar is het zomerkamp. Ieder 
jaar pakken we tenten in en nemen we een lading pi-
onierhout mee. We bouwen ons eigen kamp: een grote 
gezamenlijke keukentent, een waterplaats, de basecamp 
en de patrouilletenten. Een week gezellig back to basic, 
met vaste onderdelen zoals zwemmen (zeker bij gebrek 
aan douches), een zeskamp, de 24-uurs hike en statten. 
’s Avonds is er altijd een kampvuur, waarbij het tot in de 
late uurtjes gezellig blijft.
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Installatie op zomerkamp Velen (D),
Antoine giezen wordt geïnstalleerd 
door Andries Kaak

RSA kerst out 

uitnodiging, 1997
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24-uurs hike
De 24-uurs hike is bij vele RSA’ers een favo-
riet onderdeel van het kamp. Deze hike houdt 
in dat de leden in groepjes 24 uur van het 
kampterrein moeten wegblijven en in die tijd 
een opdracht moeten voltooien. Het enige wat 
ze mee mogen nemen is een slaapzak, een fl es 
water, een aardappel en een appel (1 per per-
soon). Overleven dus. Maar RSA-leden van de 
21ste eeuw zijn niet meer de Scouts van vroe-
ger en weten werkelijk overal geld en/of eten 
te verstoppen: in beha’s, onderbroeken, onder 

schoenzolen of gewoon je hele portemonnee 
verstoppen achter een boom in het bos. Je 
kunt het zo gek niet bedenken. Een strikte 
controle is daarom noodzaak geworden. ’s 

Avonds is het de bedoeling dat je een slaapplek zoekt. De ene groep 
heeft geluk en belt aan bij een rijke familie, de andere bij een norse 
boer, met als een gevolg een heerlijk bed met ontbijt of een harde 
houten vloer zonder eten.

Videoweekend
De naam is wat achterhaald, maar het principe is nog steeds hetzelf-
de: 12 uur lang fi lms kijken. In de RSA-basis wordt een tribune van 
banken gebouwd en een groot scherm en beamer worden geïnstalleerd. 
De fi lms worden geselecteerd door de videoweekendcommissie en de 
barcommissie zorgt voor drank en versnaperingen. Het is een kwestie 
van op ‘play’ drukken en we kunnen beginnen.
De ochtend erop organiseert de commissie vaak nog een ontbijtje. Na 
alles te hebben opgeruimd is het tijd om thuis lekker je bed in te duiken. 

Voorjaarshike
Een andere traditie bij de RSA is de voorjaarshike. In het voorjaar trekken we er met de groep op uit. Voorafgaand wordt een gebied 
geselecteerd waarin we gaan wandelen met maar een doel: gezelligheid. Onderweg pauzeren we regelmatig om onze voetjes even 
de rust te geven en een lekker kopje soep te maken. Tegen de avond zoeken we een slaapplek bij een boer of op een scoutingterrein. 
Samen zetten we de koepeltentjes op en koken we eten op kleine gastelletjes. Dan is het tijd om ons op het harde matje te begeven 
en een paar uurtjes rust te pakken. De volgende dag lopen we nog een stuk en laten we ons ophalen of pakken de trein richting het 
mooie Grolle. Dan rest ons nog het opruimen van de tenten (pff f, dat valt altijd zwaar) en een lekker drankje op een terras. 
[2010, Inge van der Holst]

24-uurs hike
De 24-uurs hike is bij vele RSA’ers een favo-
riet onderdeel van het kamp. Deze hike houdt 
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te verstoppen: in beha’s, onderbroeken, onder 

schoenzolen of gewoon je hele portemonnee 
verstoppen achter een boom in het bos. Je 
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RSA 237 tijdens 60-jarig jubileum
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Wim van der Post over De Bekende Brief 
die ieder nieuw lid van de RSA mee-
krijgt:

Eindelijk! Eindelijk is het zover, je mag als 
Verkenner of Gids naar de RSA ofwel ‘de 
Rowans’. Mag je nu eindelijk bij die stoere 
gasten horen in dat hok met die banken. 
De RSA is binnen Scouting een bijzon-
dere groep met een bijzonder karakter. 
Geen leiding meer maar begeleiding, zelf 
je programma’s bepalen, een eigen RSA-
basis, kortom eindelijk de vrijheid en 
blijheid tegemoet. En dan is hij daar…: 
de inmiddels legendarische brief. Want 
blijheid wordt erg gewaardeerd,maar de 
vrijheid heeft wel bepaalde kaders. Dat 
wordt aan de kersverse leden en hun ou-

ders even haarfi jn uitgelegd in de welkomstbrief die meteen 
op de eerste bijeenkomst wordt uitgereikt. De eerste alinea 

maakt de lezer meteen attent op de bijzonderheid en het belang:
“De toon is misschien wat zakelijker dan u van ons gewend bent. Hierachter schuilt de wens duidelijk te maken wat de kaders zijn 
van deze groep. De vaststelling en naleving van deze kaders maakt de RSA name-
lijk één van de mooiste groepen van Scouting, dat willen we graag zo houden!”

De brief heeft zich in de loop der jaren ontwikkeld tot zijn huidige vorm. Daar-
bij hebben maatschappelijke ontwikkelingen soms tot aanpassingen geleid. Zo 
is er de afgelopen jaren bijvoorbeeld nadrukkelijker aandacht besteed aan het 
gegeven dat de eindverantwoordelijkheid voor het op tijd thuiskomen is gelegen 
bij ouder en kind. Dat leek in de jaren negentig nog niet nodig te zijn. Ander-
zijds zijn sommige zaken ook bewust nooit geschrapt. De passage over ‘jongens 
en meisjes’ doet het bijvoorbeeld altijd nog erg goed bij de jeugdleden:
“Nog een punt dat de RSA bijzonder maakt is dat het een gemengde groep 
is van jongens en meisjes, die elkaar steeds interessanter beginnen te vinden. 
Ook hiervoor geldt dat wij ervan uitgaan dat iedereen zich behoorlijk kan 
gedragen en weet wat wel en niet mag. Zo niet, dan is het misschien goed 
het daar eens over te hebben. Jongens en meisjes slapen, zover mogelijk, 
apart op het weekend- en zomerkamp.”
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maakt de lezer meteen attent op de bijzonderheid en het belang:

ders even haarfi jn uitgelegd in de welkomstbrief die meteen Installatie Legden 2001, op de voorgrond v.l.n.r .: 

Tom Kroekenstoel jr , Janneke v.d. Holst en Ellen v.d. Holst

Jeroen van Aalst, 
2005
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De verdere thema’s die aan de orde komen laten zich raden. Het opruimen van de basis, de verantwoordelijkheid voor programma’s, 
en de eindtijd van het vertier op vrijdagavond. Alle voormalige RSA-leden kunnen het inmiddels dromen. Het is dan ook niet voor 
niks dat de begeleiding met de regelmaat van de klok roept: dat staat in de brief! Interessant om te weten hoe de brief er bij het 
150-jarig bestaan uit zal zien. Één ding is zeker: de RSA-groep zal ook dan zeker nog één van de mooiste groepen van Scouting 
Groenlo zijn!
[2010, Wim van der Post]

de Brief i.v.m. overvliegen naar RSA, 1994
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Jeroen van Aalst over meer verantwoor-
delijkheid:

Naast meer verantwoordelijkheid op 
het gebied van het organiseren van 
programma´s zie je ook vaak dat mensen 
bij de RSA meer verantwoordelijkheid 
krijgen binnen Scouting Groenlo. Enkele 
van de RSA-leden worden gevraagd voor 
zaken als collecteren, kassapost staan, 
helpen bij een activiteit binnen Scouting 
Groenlo of voor een activiteit in Groenlo 
en omstreken. Ook worden enkele leden 
gevraagd voor (bege)leid(st)er. Vaak is dit e e n 
hele switch, van zelf geleid worden naar een groep leiden. Voor mij is 
het ongeveer een jaar geleden dat ik begonnen ben met het begeleiden van de RSA groep. En nog steeds bevalt het goed. 

Het is in het begin fl ink wennen als je in plaats van voor de begeleiding naast de begeleiding komt te staan. Het geeft je meer 
verantwoordelijkheid en tegelijk moet je je ook een beetje aanpassen. Zo kun je ineens een stukje minder kattenkwaad uithalen, en 
moet je ervoor zorgen dat de groep zich aan bepaalde regels gaat houden. Niet altijd een gemakkelijke taak, zo hebben mensen op 
die leeftijd vaak nog last met klokkijken. En hebben de leden er vaak last van om van zaken die in de openbare ruimte staan af te 
blijven. Maar, als ik oud-leden moet geloven, dan zijn de kwajongensstreken van de RSA een jarenoud kenmerk.

Wat ook jarenoud is, is het feit dat oudere leden samen met de begeleiding jongere leden veel zaken als verantwoordelijkheid en 
enkele sociale aspecten bijbrengen. Vaak is het wel even eraan trekken, maar dit zorgt er wel voor dat de leden, als die van de 
RSA afkomen, vaak veranderd zijn. Haast altijd in de positieve zin. Zo zie je een stil zenuwachtig 
iemand soms veranderen tot een ware feesttrekker. Het is natuurlijk de leeftijd die zorgt dat de leden 
zo veranderlijk zijn; vaak zie je de leden na de RSA niet meer zo veel 
veranderen. 
Maar natuurlijk is maar 
één ding het belangrijkste 
bij de RSA. Dat is de ge-
zelligheid die tijdens de program-
ma’s en erna aanwezig is. En die 
ook al net als het kattenkwaad, 
het aanleren van verantwoorde-
lijkheid een oud en blijvend ken-
merk van de RSA en misschien wel 
van heel Scouting Groenlo is.
[2010, Jeroen van Aalst]

bij de RSA meer verantwoordelijkheid 
krijgen binnen Scouting Groenlo. Enkele 
van de RSA-leden worden gevraagd voor 
zaken als collecteren, kassapost staan, 
helpen bij een activiteit binnen Scouting 
Groenlo of voor een activiteit in Groenlo 
en omstreken. Ook worden enkele leden 

hele switch, van zelf geleid worden naar een groep leiden. Voor mij is 

Sherpa’s Lisanne wolterink, Céline Scheinck, Iris Meulenbeek, Kim Groothuis

Mandy Brockötter , jubileum-
weekend 2010

zie je de leden na de RSA niet meer zo veel zie je de leden na de RSA niet meer zo veel 
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Begeleiders van de RSA 237, voorzover we hun namen konden achterhalen, waren:

Gerard ter Bogt, Fried te Brake, Norbert Ars, Marijke Ars, Gerard Schutten, Rochel Wieggers, Ton Corts, Roland Mulder, Luc 
Scholte van Mast, Jeroen Huinink, Andries Kaak, Tom Kroekenstoel sr, Tom Kroekenstoel jr, Judith Huinink, Nick Wolberink, 
Frank Spilman, Inge van der Holst, Wim van der Post, Harm Eskes, Jelle Seekles, Claudia Rooks, Jeroen van Aalst…

vertrek voor kamp Veere, 2010, leiding v.l.n.r .: jeroen van aalst, inge v.d. holst, 
tom kroekenstoel, harm eskes, claudia rooks
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Scouting en de liefde
Bij Scouting worden vriendschappen voor het leven gesloten. Je leert elkaar van 
jongs af aan kennen en soms laat je elkaar niet meer los. Er zijn vele voorbeelden 
te noemen van langdurige vriendschappen binnen Scouting Groenlo, er zijn zelf 
nieuwe speltakken in het leven geroepen om de vriendschappen niet te doorbre-
ken. Voorbeelden zijn de Gedogroep, de Boomstam en de Peter Cuyper Stam. 

De naam Jongensstad doet voor de meesten weinig romantisch aan (alleen maar 
kerels op dat terrein). Dit veranderde in 1976 toen de eerste dames op Jongens-
stad verschenen en het gedaan was met de alleenheerschappij van de heren op de 
Pol. De contacten met de dames verliepen zo wat gemak-

kelijker en zo kon het gebeuren, dat bijvoorbeeld een 
Rowan een Sherpa wel heel leuk begon te vinden. Er 
vormden zich stelletjes en sommigen vonden elkaar 
“voor het echie”. Inmiddels zijn er vele voorbeelden 
te noemen van relaties die bij Scouting zijn ontstaan 
en die nog steeds in stand zijn. 
Op 08-08-2008 werd zelfs het eerste (Scouting-) hu-
welijk voltrokken op Jongensstad, namelijk dat van 
Esther Grijsen en Erwin Klein Zeggelink. 

Het verhaal van Esther en Erwin:

Waarom trouwen op Jongensstad? Je trouwdag is natuurlijk een heel mooie en speciale 
dag en bij zo’n dag hoort ook een bijzondere locatie. Voor ons was er uiteraard geen 
andere keuze dan ‘ons’ Scoutingterrein Jongensstad. 
We kennen elkaar van Scouting, we zijn allebei van jongs af aan lid. Later, toen we al-
lebei leiding waren - Esther bij de Welpen en Erwin bij de Verkenners - leerden we elkaar 
steeds beter kennen. We zagen elkaar vaak op De Pol op vrijdagavond en gingen zaterdag 
vaak met dezelfde groep naar City Lido. En uitgerekend op de nieuwjaarsreceptie van het 
Scoutingdistrict Hameland op 12 februari 2002 in het Hoofdkwartier  sprong “de vonk” 
tussen ons over.

Scouting speelt dus een grote rol in ons leven, vandaar de keuze om elkaar in het Hoofd-
kwartier op Jongensstad het ‘jawoord’ te geven. We hebben het bij de gemeente aangevraagd. 
Hierdoor is het Hoofdkwartier nu als Huis der Gemeente aangewezen, zodat hier huwelij-
ken voltrokken kunnen worden. 
[2010, Esther Klein Zeggelink-Grijsen]
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Anke & Frank
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Pol. De contacten met de dames verliepen zo wat gemak-
kelijker en zo kon het gebeuren, dat bijvoorbeeld een 
Rowan een Sherpa wel heel leuk begon te vinden. Er 
vormden zich stelletjes en sommigen vonden elkaar 
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te noemen van relaties die bij Scouting zijn ontstaan 
en die nog steeds in stand zijn. 
Op 08-08-2008 werd zelfs het eerste (Scouting-) hu-
welijk voltrokken op Jongensstad, namelijk dat van 
Esther Grijsen en Erwin Klein Zeggelink. 

Het verhaal van Esther en Erwin:

Op 08-08-2008 vond het eerste 
huwelijk plaats op  Jongensstad, van Er-win Klein Zeggelink en Esther Grijsen
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Esther en Erwin zijn niet de enige die elkaar gevonden 
hebben bij Scouting Groenlo. Een andere voorbeeld 
zijn Rob en Karin Timmen. Zij trouwden, kregen drie 
kinderen, waarvan er twee tegenwoordig ook actief lid 
zijn van Scouting Groenlo. Een echte Scoutingfami-
lie! Overigens is Jo Timmen, de tante van Rob, leid-
ster geweest bij de Welpen. 

Maar er zijn meer voorbeelden te noemen. Zo was 
Frans Oesterholt Verkennerleider toen hij Kabou-
terleidster Ineke leerde kennen en ook zij trouwden. 
Martin Wijgerink, Verkennerleider, trouwde met 
Welpenleidster Maria. En er zijn er veel meer op te 
noemen. Vooruit een paar nog dan: Maria van der 
Post en Ruben Tank, Inge te Braake en Frank Spil-
man, Olivier Wentink en Janneke van der Holst, 
Frans Koenderinck en Marijke Schepers, Wim 

Wieriks en Maria Lensink, Andries Kaak en Wen-
dy te Braak… 
Er is liefde in overvloed bij Scouting Groenlo.
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Maar er zijn meer voorbeelden te noemen. Zo was 
Frans Oesterholt Verkennerleider toen hij Kabou-
terleidster Ineke leerde kennen en ook zij trouwden. 

huwelijk 
Andries & Wendy, 

2002

geboortekaartje 
Nienke Spilman 2006

Inge te braake & Frank spilman
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PiVo is een samenvoegsel van 
“Pionier(ster)” en “Voortrekker”. 
“Pionier” of “Pionierster” was de 
oude naam voor een meisje en “Voor-
trekker” de oude naam voor een jongen 
in deze leeftijdsgroep. De naam PiVo 
komt dus niet van het Tsjechische woord 
“pivo” dat “bier” betekent.
[2010, http://nl.scoutwiki.org][2010, http://nl.scoutwiki.org]

oude naam voor een meisje en “Voor-
trekker” de oude naam voor een jongen 
in deze leeftijdsgroep. De naam PiVo 
komt dus niet van het Tsjechische woord 

Binnen Scouting zijn de PiVo’s de laatste groep voor je bij de Peter 

Cuyper Stam komt. 

De PiVo’s zijn jongens en meiden van 18 tot 23 jaar . 

Het belangrijkste bij de PiVo’s is de gezelligheid, maar dat betekent 

zeer zeker niet dat het geen actieve groep is - integendeel. 

Samen met de leden van de Peter Cuyper Stam vormen ze het grootste 

deel van de leiding van de jongere speltakken binnen Scouting 

Groenlo.

               2010

Pivo’s

Voortrekkers, jaren ‘40
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De PiVo’s hebben geen (bege-)lei-
ding meer. Eigenlijk zijn PiVo’s ook 
vooral bezig met andere Scoutingza-
ken: ze zijn meestal leiding bij een 
speltak, zetten zich bijvoorbeeld in 
als materiaalmeester of helpen bij 
de organisatie van grote activiteiten. 
Daardoor schiet het organiseren van 
eigen activiteiten er vaak bij in.

Uniform
De PiVo’s droegen voor 2010 dezelfde oranjerode blouse als de RSA 
met het speltakteken “Jongerentak” en het installatieteken op de borst-
zakken. Op de mouw zat het groepsnaambandje.

De PiVo’s komen elke vrijdagavond bij elkaar op de Pol voor de gezel-
ligheid. 

Uniform
De PiVo’s droegen voor 2010 dezelfde oranjerode blouse als de RSA 
met het speltakteken “Jongerentak” en het installatieteken op de borst-
zakken. Op de mouw zat het groepsnaambandje.

De PiVo’s komen elke vrijdagavond bij elkaar op de Pol voor de gezel-
ligheid. 

Voortrekkers na de 

tweede wereldoorlog

De Stam, 1948

ligheid. ligheid. 

sunte Mattenstam 
hemelvaart, 1949

sunte Mattenstam sunte Mattenstam 

uitnodiging leidingfeest, 
1954
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Kampbrief PiVo’s, 

1980

pivo’s in Duitsland. v.l.n.r .: peter wieggers, bert wicherink, 

wiljon wellink, rob timmen, wim wieriks, theo wayerdink, 

rochel wieggers en tonny groot kormelink, 1977

Installatie PiVo’s, v.l.n.r .: 

Gerard Schutten en 

Rob Timmen, 1980 
Installatie PiVo’s, v.l.n.r .: 

opening pivobasis tegenover de canisiusschool. v.l.n.r : 

rob timmen, wim wieriks, gerard schutten, aleike 

abbink, theo wayerdink, gerrie elshof

Installatie pivo’s. v.l.n.r .: 
Monique Wissink, Huub Rouwmaat, Tonny 
Groot Kormelink, Theo Wayerdink, Peter Wieggers, 1980
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Als je op vrijdagavond naar de Pol gaat, weet je altijd zeker 
dat er mensen zijn en dat het gezellig is. Ook al ben je er 
maanden niet geweest; als je er dan weer eens komt op vrij-
dagavond, is het altijd vertrouwd.
[2010, Maria van der Post]

In de tijd dat ik bij de PiVo’s zat, was ik net als de meeste 
andere PiVo’s student en kwam ik elke vrijdag speciaal 
voor de Scouting vanuit Groningen terug naar Groenlo. 
Dat deden we eigenlijk allemaal.
[2010, Niek Molendijk]

Als je op vrijdagavond naar de Pol gaat, weet je altijd zeker 
dat er mensen zijn en dat het gezellig is. Ook al ben je er 
maanden niet geweest; als je er dan weer eens komt op vrij-

In de tijd dat ik bij de PiVo’s zat, was ik net als de meeste 
andere PiVo’s student en kwam ik elke vrijdag speciaal 
voor de Scouting vanuit Groningen terug naar Groenlo. 

[2010, Niek Molendijk]

Zomerkamp pivo’s in Frankrijk, 
Ronald overbekking, stef 

reusen, theo wayerdink, 1983 

pivo’s
jaren ‘80

pivo’s
jaren ‘80Pivo’s jaren ‘80. v.l.n.r .: staand: theo 

wayerdink, wies groot kormelink, 
huub rouwmaat, michelle 

Pivo’s jaren ‘80. v.l.n.r .: staand: theo 

Pivo’s jaren ‘80. v.l.n.r .: staand: theo 
wayerdink, wies groot kormelink, 

wayerdink, wies groot kormelink, 
huub rouwmaat, michelle 

wellink, peter wieggers. zittend: 

rob timmen, hedwig reuvekamp, 

wim wieriks, bert wicherink
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Installatie PiVo’s. v.l.n.r .: 

Mario Nieuwenhuis, Maurice Withag, Marco Kroekenstoel, Marcel Stöteler , 
Frank Scholte Van Mast, Tom Kroekenstoel sr . en Jeroen Huinink

rochel wieggers, ellen wieggers, gonnie klein gebbink, ellen lensink, sandra klein gebbink, etelka mentink, clarinda vultink

rochel wieggers, ellen wieggers, gonnie klein gebbink, ellen lensink, 
rochel wieggers, ellen wieggers, gonnie klein gebbink, ellen lensink, sandra klein gebbink, etelka mentink, clarinda vultink
sandra klein gebbink, etelka mentink, clarinda vultink

rochel wieggers, ellen wieggers, gonnie klein gebbink, ellen lensink, 

Pivo kamp 1989, de Lutte. v.l.n.r . staand: jurgen reusen, richard stöteler , 

michel engbers, roland mulder . zittend: gerrit arink, wouter maarse, 

jubileumweekend 2010, luc huurneman
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Af en toe wordt er door de PiVo’s een activiteit georganiseerd. Er is ook een aantal vaste activiteiten, bijvoorbeeld de Kerst-in en 
het vogelschieten. Degene die de vogel eraf schiet mag zich een jaar lang Koning Linibal noemen. De naam Linibal komt van 
de scepter die de Koning krijgt. Traditioneel houdt de nieuw gekroonde koning of koningin een toespraak op het bordes van 
het Stadhuis vlak nadat de vogel eraf geschoten is. Overigens wisselt het tijdstip van deze toespraak nogal aangezien de vogel de 
ene keer taaier is dan de andere keer.

Het is ontstaan in de tijd dat we (Maurice, Mario, ik zegt de gek en anderen) bij de PiVo’s zaten. Volgens mij ging het er een paar 
keer over dat er een aantal mee mochten schieten bij het grote mensen vogelschieten en een aantal PIVO’s niet (onder de 18 jaar 
ofzo, dat weet ik niet precies meer). Daarom werd er geopperd om zelf maar te gaan vogelschieten. Dit hebben we op een willekeu-
rige avond ook daadwerkelijk een keer gedaan. 

Als uitdossing voor de koning had de organisator (Maurice?) onder andere een mooie scepter in elkaar geknutseld. Deze bestond 
uit een houten liniaal met daarop een tennisbal, vandaar Linibal. Het geheel werd afgedekt met papier maché, het zag er eigenlijk 
best professioneel uit.
Het mag overigens niet onvermeld blijven dat de eerste keer onder de bezielende leiding van Fried te Brake stond. In verband met 
de rondvliegende afketsers, had hij z’n bouwhelm er bij opgezet. Daarna is ook Peter Gunnewijk nog een keer de “Mystery An-
nouncer” geweest.
[2010, Michel Wissink]

Van oudsher zijn de PiVo’s op gezette tijden matig sportief. In het verleden werd deel genomen aan de zo-
genaamde SpoDoweekenden (Sport en Doe-weekenden). Van recentere 
datum is de Volleycue.

Van oudsher zijn de PiVo’s op gezette tijden matig sportief. In het verleden werd deel genomen aan de zo-Van oudsher zijn de PiVo’s op gezette tijden matig sportief. In het verleden werd deel genomen aan de zo-
genaamde SpoDoweekenden (Sport en Doe-weekenden). Van recentere 
datum is de Volleycue.

Van oudsher zijn de PiVo’s op gezette tijden matig sportief. In het verleden werd deel genomen aan de zo-
genaamde SpoDoweekenden (Sport en Doe-weekenden). Van recentere 
datum is de Volleycue.

kerst-in, Neede 2004. Bovenste rij vlnr : Richard Stöteler , Tom Kroekenstoel sr , Frank Scholte van Mast, Marcel 

Stöteler , Maurice Withag, Erwin klein Zeggelink, Jeroen Huinink, Olivier Wentink, Esther Grijsen, Mike Ruikers, 

Andries Kaak. 2e rij: Judith Huinink, Jelle Seekles, Renko Slagers, Janneke van der Holst, Inge te Braake, Kim 

Stöteler , Maurice Withag, Erwin klein Zeggelink, Jeroen Huinink, Olivier Wentink, Esther Grijsen, Mike Ruikers, 

Andries Kaak. 2e rij: Judith Huinink, Jelle Seekles, Renko Slagers, Janneke van der Holst, Inge te Braake, Kim 

Andries Kaak. 2e rij: Judith Huinink, Jelle Seekles, Renko Slagers, Janneke van der Holst, Inge te Braake, Kim 

Huurneman, Anke Ottink, Wendy te Braak, Harm Eskes. Zittend: Michel 

Wissink, Mario Nieuwenhuis, Niek Molendijk, Tom Kroekenstoel jr , 

Nick Wolberink, Rudi Oesterholt, Frank Spilman, Carlo Huurneman
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Je was 23 jaar oud, of zelfs al iets ouder en dan 
dreigde Scouting ineens voor je op te houden. Ten-
minste, als het aan het landelijke bureau lag, want 
offi  cieel was er destijds geen speltak meer na de Pi-
Vo’s. Scouting Nederland kende wel de Stam. In de 
Stam nam je eigenlijk plaats als je leider of leidster 
was van een speltak of een bestuurlijke functie 
bekleedde, maar een echte speltak was het niet. 

Ook Scouting Groenlo kende na de PiVo’s geen 
speltak meer. Het gebeurde dan ook dat de “ou-
dere” leden bij deze groep bleven hangen. De 
groep groeide uit z’n jasje en het onderlinge 
leeftijdsverschil werd tamelijk groot. Som-
mige leden namen om die reden afscheid 
van Scouting Groenlo.van Scouting Groenlo.
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zeilen tijdens kamp Hoorn
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De PCS wordt gevormd door een aantal mannen en vrouwen van 

23 jaar en ouder die zich binnen Scouting Groenlo direct of 

indirect bezighouden met leidinggeven en ondersteunende 

activiteiten. Daarnaast is het gewoon een gezellige club mensen die af 

en toe een leuke activiteit organiseert voor en met elkaar .
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Valkenburg, Frank Scholte Van Mast en 

Tom Kroekenstoel sr ., in de verte maurice 

withag en marco kroekenstoel, 2001
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In 1997 staken onder andere Maurice Withag en Mario Nieuwenhuis de koppen bij elkaar. Ze vatten het idee op om een 
nieuwe speltak op te richten voor leden boven de 23 jaar. Iedereen van 23 jaar en ouder, die nog bij de PiVo’s rondhing, werd 
gepolst. Meerdere “bejaarde” leden vonden het een goed idee om een nieuwe speltak te starten en op deze wijze de leden die 
dreigden af te vallen binnenboord te houden. 

In het vroege najaar van 1997 werden er vergaderingen gepland in het bruine 
achterkamertje van Het Belegh van Grol van Jan Bekken, overigens ook oud-lid. 

Bij het eerste rondje dat Jan kwam brengen, zei Frank Scholte van Mast tegen 
Jan: “Zet de klok maar op tien minuten”. Jan is die avond fl ink aan het sjou-

wen geweest. Statuten en doelstellingen werden opgesteld en er moest 
uiteraard een naam komen. Alleen 

al voor die naam werd er nog 
twee keer extra vergaderd. Bij 
de oprichting waren aanwezig: 
Frank Scholte van Mast, Tom 
Kroekenstoel, Maurice Withag, 
Mario Nieuwenhuis, Marco 
Kroekenstoel, Andries Kaak, Mi-
chel Wissink, Marcel Stöteler en 
Jeroen Huinink. 
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In het vroege najaar van 1997 werden er vergaderingen gepland in het bruine 
achterkamertje van Het Belegh van Grol van Jan Bekken, overigens ook oud-lid. 

Bij het eerste rondje dat Jan kwam brengen, zei Frank Scholte van Mast tegen 
Jan: “Zet de klok maar op tien minuten”. Jan is die avond fl ink aan het sjou-

dreigden af te vallen binnenboord te houden. 

paintball, 2001

Wim rijdt Maria, over-vliegen naar de PCS, 2002

ontgroening 

olivier wentink, 
2002
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Breukelen 2002. v.l.n.r .: Rob de Bot, Mario Nieuwenhuis, Tom Kroekenstoel sr , Andries Kaak, Frank Scholte van Mast, 

Elles Koerselman, Nick Wolberink, Michel Wissink, Richard Stöteler ,  Wendy te Braak, Inge te Braake, 

Frank Spilman, Joris Reukers, Marco Kroekenstoel, Jeroen Huinink, Jurgen Reusen en Marcel Stöteler

Kollumerpomp 2004, actie op het vlot. v.l.n.r .: 
maurice withag, tom kroekenstoel jr . marcel 

stöteler , olivier wentink, richard stöteler

Frank Spilman, Joris Reukers, Marco Kroekenstoel, Jeroen Huinink, Jurgen Reusen en Marcel Stöteler

Kollumerpomp 2004, actie op het vlot. v.l.n.r .: 

Kollumerpomp 2004, actie op het vlot. v.l.n.r .: 
maurice withag, tom kroekenstoel jr . marcel 

maurice withag, tom kroekenstoel jr . marcel 
stöteler , olivier wentink, richard stöteler

stöteler , olivier wentink, richard stöteler

PCS 2004 kollumerpomp, 

v.b.n.b.: Richard Stöteler , Olivier Wentink, 

Marcel Stöteler en Niek Molendijk
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Uiteindelijk werd gekozen voor een naam, die zowel iets met Scouting als met Groenlo te maken had. De Peter Cuyper Stam 
(PCS) was geboren. Deze naam werd gekozen omdat de ‘roots’ van de groep, net als die van meesterbrouwer Peter Cuyper en 
zijn product Grolsch, in Groenlo gegrondvest zijn.

De doelstellingen van de PCS zijn eigenlijk heel simpel: lid blijven van Scouting Groenlo en daarnaast een blijvende 
inzet voor de vereniging op diverse manieren. De PCS telt leden, die nog actief zijn als leiding, een bestuurlijke functie 
bekleden, in een bepaalde commissie actief zijn of die gewoon voor de gezelligheid komen. PCS’ers zetten zich in als 
er bijvoorbeeld een Gezamenlijke Dag georganiseerd wordt, bloemen geplakt worden, een Winterhike voorbereid moet 
worden, geld ingezameld moet worden voor Jantje Beton, onderhoud uitgevoerd wordt op Jongensstad of bij een wil-
lekeurige andere Scoutingactiviteit. Gezelligheid en verbondenheid staan daarbij hoog in het vaandel. 

Zo af en toe worden programma’s en excursies georganiseerd. Zo zijn de PCS’ers een keer wezen integreren bij de buren 
in Lichtenvoorde. Er was daar een fototocht uitgezet, die ging van het ene horeca-etablissement naar het andere. Een vast 
programmaonderdeel is de Mosselavond. De avond staat geheel in het teken van mosselen eten en een heuse quiz levert 
meestal wel iemand de nominatie op voor Mossel Van Het Jaar. 

Echt op kamp gaan we niet meer. Wel is er elk jaar het PCS-weekend. Dit wordt meestal door 2 tot 3 personen georganiseerd. 
Vaak is de bestemming een verrassing en varieert van jaar tot jaar. Het eerste weekend werd in 1998 op Texel gehouden. Er waren 
voor het hele weekend fi etsen gehuurd, maar achteraf hadden de PCS’ers zich toch vergist in de afstanden op Texel… Vervolgens 

werd om 9.00 uur ’s ochtends paard gereden door de duinen.
[2010, Mario Nieuwenhuis]

werd om 9.00 uur ’s ochtends paard gereden door de duinen.
[2010, Mario Nieuwenhuis]
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staand v.l.n.r .: Jurgen Reusen, Frank Spilman, Maurice Withag, Olivier Wentink, Frank Scholte Van Mast, 

Anke Ottink, Inge te Braake, Kim Huurneman, Joris Reukers. Zittend v.l.n.r .: Elles Koerselman, Richard 

Stöteler , Michel Wissink, Niek Molendijk, Tom Kroekenstoel sr , Ruben Tank, Mario Nieuwenhuis
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Mosselavond bij de PCS, 

voor Michel Wissink, op de 

achtergrond Wim van der Post

kompasschieten, Jurgen Reusen en Olivier Wentink
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In 1999 werd er gezeild op het IJsselmeer met als thuis-
haven Hoorn. In 2002 werd het weekend gehouden in en 
rond Breukelen. Een grote wandeltocht met behulp van 
GPRS leidde de PCS’ers door de bossen van Austerlitz op de 
Utrechtse Heuvelrug. Een echt Scoutingweekend beleefden ze 
in 2003 op het landgoed van de Baron Von Oer in Legden. 
Het was Back To Basic, ouderwets in tenten slapen inclusief 
een 24-uurs hike. Sommigen wisten daar zeer creatief mee om 
te gaan en sliepen voor één nacht in een hotel. Anderen waren 
’s avonds alweer stiekem op het kampterrein terug, maar de 
echte bikkels sliepen gewoon in de openlucht in het gras.

De 24-uurs hike in Legden was super. Bij zo’n hike is het verbo-
den om geld mee te nemen. Het is de bedoeling dat je met hulp 
van vreemden aan eten en onderdak komt. Uiteindelijk bleek ik de 
enige, die zo naïef was om ook inderdaad geen geld mee te nemen. 
De rest van de groep heeft in ieder geval mijn treinreis, schnitzel, 
biertjes en cocktails op het terras betaald. Uiteindelijk was het ’s 
avonds, toen we van het terras kwamen, zo laat, dat we het asociaal 
vonden om nog bij mensen aan te bellen. We zijn maar in een wei-
land gaan slapen. Een andere groep had zelfs in een hotel overnacht. 
Wat een nep-Scouts! 
[2010, Niek Molendijk]

2007 stond in het teken van het 10-jarig bestaan. Dit hebben we groots gevierd met een zeer gezellige 
dag. ’s Morgens rond een uur of 11 reed er een bus voor. We zijn de dag begonnen met een bezoek aan 
het Wijndomein Besselinkschans. Vervolgens heeft de bus ons naar de Bronsbergen in Zutphen gebracht, 
alwaar we een kookworkshop hebben gehad in het bereiden van tapas. De avond werd afgesloten met een 
feestavond op Jongensstad. 

In 2010 tijdens het jubileumjaar, reisde de PCS naar Zuid-Limburg voor een actief programma. In 
Valkenburg in de Fluweelgrot kon je in een dertig meter diepe put abseilen, klimmen op een klimwand en 
klauteren langs een helling. In de Sibbergroeve zijn we vervolgens gaan grotbiken. 
[2010, Mario Nieuwenhuis]
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FRank Spilman 
tijdens de Cor van de 

Donkdag in 2008

[2010, Mario Nieuwenhuis][2010, Mario Nieuwenhuis]

10-jarig bestaan pcs 2007, staand v.l.n.r .: Michel Wissink, Ruben Tank, Niek Molendijk, 

Richard Stöteler , Tom Kroekenstoel jr , Jeroen Huinink, Joris Reukers, Andries Kaak, 

Frank Scholte van Mast, Tom Kroekenstoel sr , Frank Spilman, Marcel Stöteler , 

Frank Scholte van Mast, Tom Kroekenstoel sr , Frank Spilman, Marcel Stöteler , 

Wendy te Braak, Inge te Braake, Wim van der Post, Anke Ottink, Esther Grijsen, Kim Huurneman, Marco Mombarg. Hurkend v.l.n.r .: Mario Nieuwenhuis, 
Rob Schutten, Olivier Wentink, Maria van der Post, Mike Ruikers
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Helaas is er ook een dieptepunt in de PCS-geschiedenis:

In 2010 bestaat de PCS 13 jaar. We zijn begonnen met zeven le-
den en dat is momenteel uitgegroeid tot meer dan 40 personen. Er 
kwam een moment dat de PCS explosief groeide, namelijk in 1998. 
Er kwamen toen ook nieuwe leden bij de PCS van buiten de vereni-
ging. Gezelligheid stond hoog in het vaandel bij iedereen. Waar we 
in die tijd wel voor wilden waken, was dat we “wildgroei” zouden 
krijgen binnen onze vereniging, d.w.z. leden, die alleen maar voor 
de gezelligheid lid zouden worden. Eén van de standpunten die bij 
de oprichting namelijk werd vastgelegd, was, dat we als PCS een 
ondersteunende rol aan de rest van de vereniging zouden bieden. 
Het was dus niet alleen maar gezelligheid, maar er moest zo af en 
toe ook inzet getoond worden voor de vereniging. Om dit goed af 
te kunnen bakenen werd er fl ink vergaderd en werd er een heuse 
“Stamwet” opgesteld. Het waren een soort statuten, waarin werd 
vastgelegd waaraan nieuwe leden zich zouden moeten houden om lid te kun-
nen worden en lid te kunnen blijven. Een zeer zwarte bladzijde in de be-
staansgeschiedenis van de PCS, was het feit dat deze wet verkeerd uitpakte. 
Op papier leek het allemaal erg duidelijk, maar de praktijk bleek anders te 
zijn. Er moest op een gegeven moment gestemd worden over het toelaten van 
nieuwe leden en dit liep niet goed af. We namen op zeer pijnlijke wijze en 
met schaamrood op onze kaken afscheid van een nieuw lid. De wet werd 
daarna direct afgeschaft, maar het kwaad was reeds geschied. Een reactie 
op deze wet was onder andere het ontstaan van een onoffi  ciële 
speltak: namelijk de “Boomstam”. 
[2010, Mario Nieuwenhuis]

De Peter Cuyper Stam, kan dus eigenlijk gezien worden 
als een groep Grolse Scouts die hun 
hart verloren hebben aan Scouting 
Groenlo en daarvan nog geen afscheid 
willen nemen, terwijl ze voor Scouting 
Nederland de pensioengerechtigde 
leeftijd hebben van 23 jaar of ouder.
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Op de fiets door 

Park de Hoge 

Veluwe, 2008

Grotbiken Valkenburg 2010. v.l.n.r .: Jeroen 

Huinink, Tom Kroekenstoel jr , Mario 

Nieuwenhuis, Nick Wolberink, Inge van 
Nieuwenhuis, Nick Wolberink, Inge van 
Nieuwenhuis, Nick Wolberink, Inge van 

der Holst, Robert Ottink, 
Marcel Stöteler , Richard 
Stöteler en Olivier Wentink
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De GeDo’s
De GeDo-stam ontstond in 1983 uit de 
toenmalige PiVogroep. De PiVo’s moesten 
in 1979 wegens ruimtegebrek op Jongens-
stad een ander onderkomen zoeken. Dit 
werd gevonden in een oud noodlokaal 
van de toenmalige Canisiusschool bij de 
brandweerkazerne. Het gebouw werd 
opgeknapt en de jaren erna gebruikt als 
thuisbasis voor de PiVo´s.

In 1983 was de betrokkenheid van de leden met Scouting Groenlo erg groot. Bijna alle leden hadden een of andere functie bij 
de vereniging. De meesten waren leider of leidster bij één van de speltakken. Maar het moment waarop plaats gemaakt moest 
worden voor een nieuwe groep PiVo´s brak aan voor de club. Ook moest de groep het lokaal van de school verlaten vanwege de 
plannen voor de bouw van de Canisiushof. De Gemeente Groenlo bood de groep een onderkomen aan in de oude loods van 
gemeentewerken aan de Lichtenvoordseweg. Dat was de reden om een nieuwe groep op te richten. 

Buiten het actief zijn voor de vereniging was de groep een hechte vriendenclub geworden. Afscheid nemen van de PiVo’s was 
op zich geen probleem, maar er was duidelijk een behoefte om bijeenkomsten onder de vlag van Scouting Groenlo te blijven 
houden. Aldus werd de GeDogroep opgericht, GeDo staat voor “Gewoon Doen”. 

De activiteiten van de leden waren voornamelijk van 
sociale aard. De vrijdagavond was de vaste tijd van 
samenkomst aan de Lichtenvoordseweg. Er werd 
gepraat en een spelletje gespeeld. En ook in deze 
groep ontstonden er de bekende Scoutinghuwelij-
ken.

Biljarten
Op verzoek van Wim van Leuteren organiseerden wij 
een toernooitje potstoten tijdens de oudejaarsborrel. 
Iedere gast van café van Leuteren kon zich inschrijven. 
We hadden voor leuke prijzen gezorgd. Dit op kosten 
van Willem uiteraard. We kregen die middag een aan-
tal consumpties en het inschrijfgeld mocht in de club-
kas. Onze topdrie biljarters had zich ook ingeschreven. 
Al snel werd duidelijk dat potstoten de nodige kennis, 
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volleyballen, v.l.n.r . staand:  

gerdie koppelman, aleike abbing, rob timmen, 

gerrie elshof, huub rouwmaat, wiljon wellink, 
gerrie elshof, huub rouwmaat, wiljon wellink, 
gerrie elshof, huub rouwmaat, wiljon wellink, 
gerrie elshof, huub rouwmaat, wiljon wellink, 
gerrie elshof, huub rouwmaat, wiljon wellink, 

ans ten barge, monique wissink. zittend: 
hedwig schuurmans, rochel wieggers, gerard schutten, 

bert wicherink, theo wayerdink, peter wieggers



203

ervaring en training vergt. Na de voorrondes bleek dat de 
gehele GeDo-top tot de fi nalerondes was doorgedrongen. 
De prijzen bleven in eigen huis, het was een prachtige 
middag.
[2010, Rob Timmen]

In 1983 werd door de club voor het laatst een zo-
merkamp gehouden. De naam zomerkamp was ei-
genlijk niet geheel juist, want voor de groep was het 
gewoon een week vakantie vieren. De reis ging rich-
ting Noord-Frankrijk, waar de kampcommissie een 
uniek terrein had gevonden met een eigen meer om 
te surfen, zwemmen of te vissen.

In 1985 werden de GeDo’s opgeheven. De gemeente 
had andere plannen met de gemeenteloods. Deze moest plaatsmaken voor het kantoor van het Centrum voor Alcohol en 
Drugs. Er waren toentertijd leden die het vermoeden hadden dat het één met het ander te maken had. Bewijzen zijn hier nooit 
voor gevonden. De opkomsten op de vrijdag werden minder bezocht, omdat de leden meer en ook andere verplichtingen kre-
gen. In stilte kwam er toen een einde aan het bestaan van de GeDo’s.

Het einde van het GeDo-bestaan onder Scoutingvlag heeft nooit de hechte vriendschap van de groep kunnen doorkruisen. Tot 
op de dag van vandaag gaat de groep van 26 leden nog jaarlijks een weekendje op stap. In 2011 zal dat voor de 25e keer zijn. 
De groep Stamppot, bekend van de jaarlijkse Carnavalsoptocht, komt ook voort uit de GeDo-stam.

De Boomstam
Opvallend genoeg heeft er na de oprich-
ting van de PCS nog een extra groep het 
levenslicht mogen zien. Misschien wel 
juist óm het bestaan van de PCS. Vanuit 
een actieve groep PiVo’s kwam in 2000 de 
ietwat eigenwijze gedachte op om de jon-
gens en meisjes van de PCS met hun mo-
biele telefoons, hun leasewagens en ietwat 
studentikoze opvattingen eens lekker te 
draken met een down to earth tegenbewe-
ging. De Boomstam was geboren. 
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Boomstam 2003. v.l.n.r .:  Anke Ottink, Esther Grijsen (knielend), Olivier Wentink, Thomas Tank, Björn Vije (knielend), Niek Molendijk, 

Tank, Björn Vije (knielend), Niek Molendijk, 

Tank, Björn Vije (knielend), Niek Molendijk, 

Tank, Björn Vije (knielend), Niek Molendijk, 

Tank, Björn Vije (knielend), Niek Molendijk, 
Tom Kroekenstoel, Ruben Tank, Judith 

Huinink, Rob Schutten, Mike Ruikers, Wim 

van der Post, Maria van der Post en de jutter

bij hotel 
Krasnapolsky.

GEDO reünie 1997
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De Boomstamboom werd in de traditie van 
Piet Zweers en Jan Wientjes verworven 
(zie hfst 2)

langs de route van de koets ter gelegeheid van het huwelijk 
van Prins Willem Alexander en Prinses Maxima v.l.n.r .: A. Ottink, 
M. Ruikers, M. van der Post, N. Molendijk en J. Huinink, 2002
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Een fl inke dosis zelfspot zorgde ervoor dat deze club al voor de offi  ciële op-
richting de trotse eigenaar was van een echte Beschermvrouwe Dini en Be-
schermbeer Mol. 
De belangrijkste activiteit van de Boomstam is het jaarlijkse weekendje weg, 
dat in principe in het eerste weekend van februari plaatsvindt. 

Het eerste weekend, in 2000, vond plaats in Siegen, Duitsland. Het mag een 
wonder heten dat iedereen op de plaats van bestemming aankwam, want de 
mobiele telefoons (die sommigen ondanks het schoppen tegen PCS-leden met 
zo’n apparaat stiekem toch hadden) deden het niet in Duitsland en al in Bo-
cholt waren ze elkaar kwijtgeraakt. 

In 2001 Oberdreis sloeg het “noodlot” al op de heenreis toe. Het sneeuwde 
die avond fl ink en de weg door het dorpje Puderbach was veranderd in een 
glijbaan die de drie Boomstamauto’s zonder winterbanden grote problemen 
bezorgde. Twee auto’s liepen fi kse schade op en konden niet gebruikt worden 
voor de terugreis. Gelukkig deden zich geen persoonlijke ongelukken voor. Het 
weekend stond vervolgens in het teken van het regelen van de schade. Uitein-
delijk werd besloten dat alle kosten gezamenlijk betaald werden. Dat was heel 
wat voor deze club met voornamelijk mensen die hun inkomsten vergaarden uit 
studiefi nanciering en een weekendbaantje. 

In 2002 werd Badhoevedorp aangedaan en in dit weekend werd Amster-
dam bezocht alwaar het huwelijk van Prins Willem Alexander en prin-
ses Maxima plaatsvond. Vrolijk uitgedost bekeken de Boomstammers de 
rijstoet.

Naast de Boomstamboom die achter op het Verkennerveld staat, laat deze 
club zich vooral zien door een combinatie van hard werken en gezonde ar-
rogantie. Intern zijn vooral de legendarische weekendjes naar die Heimat 
aanleiding tot menig lachsalvo. Actief voor Scouting, actief voor elkaar.

Zoals wel vaker in de geschiedenis is alles overigens goed gekomen. Toen 
ook bij de Boomstam de mobiele telefoondichtheid groot genoeg was en 
de studentikoze opvattingen bij de PCS wat waren afgezwakt, werd col-
lectief de stap gemaakt richting PCS. En omdat Boomstammers nu in de 
leeftijd zijn gekomen dat er kinderen komen, wordt de Boomstamboom 
zo af en toe gesierd met appeltjes met daarop de namen van het nage-
slacht: een paradijstuin in Groenlo…
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ter gelegenheid van de bruiloft 
van Boomstammer Esther 
Grijsen, 2008
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racen op het circuit van Zandvoort, Thomas Tank, Boomstamweekend 2009
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Stichting Sint Ludgergroep
De historie van de stichting Sint Lud-
ger gaat terug tot in 1946. Op 3 april 
van dat jaar vond de formele inschrij-
ving plaats bij de notaris. Op 26 
maart 1981 kreeg de stichting ech-
ter pas haar huidige taak: het behe-
ren van de gebouwen en terreinen 
van Jongensstad. Daarvoor hield de 
stichting zich vooral bezig met het zorgen voor goodwill.

Door vanaf maart 1981 te werken met een beheerstichting die ‘gerechtigd is tot de onroerende goederen’ met daarnaast de 
stichting Scouting Groenlo waaronder het feitelijke Scoutingspel wordt gespeeld, is de aansprakelijkheid van beiden optimaal 
beperkt. De stichting Sint Ludger is niet aansprakelijk voor schulden of verplichtingen van Scouting Groenlo en vice versa. De 
belangrijkste inkomstenbronnen van de Sint Ludger zijn giften en verhuuropbrengsten.

De historie van de stichting Sint Lud-
ger gaat terug tot in 1946. Op 3 april 

Zoals reeds eerder beschreven kent Scouting Groenlo twee besturen: 

Scouting Groenlo en de Sint Ludgergroep. 
Beide hebben duidelijk omschreven en van elkaar onderscheiden taken. 

Daarnaast is er de Groepsraad, het orgaan waarin alle leidsters en 

leiders zitting hebben.

Zoals reeds eerder beschreven kent Scouting Groenlo twee besturen: 

Organisatiestructuur

Stichting bestuur St Ludger 2010. v.l.n.r . staand: wim van der post, jan hartman, jan reukers, peter 

gunnewijk. zittend: gerard slotman, gerard wissink, gerrit arink, jan gunnewijk. op de foto ontbreekt 
mike ruikers
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Stichting Sint Ludgergroep en Scouting Groenlo hebben overigens een duidelijk gezamenlijk belang: dat de jeugd van Scouting 
Groenlo tot in lengte van dagen op deze prachtige locatie het spel der verkennen mag spelen. 

De samenstelling van de stichting Sint Ludgergroep is vanaf het begin gericht geweest op betrokken leden met kennis van 
zaken. Scouting Groenlo mag oprecht trots zijn op de betrokkenheid en toewijding van deze bestuursleden als hoeder van 
Jongensstad. Wanneer men nu over de prachtige gemaaide velden loopt tussen de kersverse aanplant, voelt het soms zo on-
gewoon gewoon. Maar juist met de kennis van nu is het een verdienste van jewelste: niet iedereen heeft de afgelopen decen-
nia het besef gehad dat het onderhouden van een groene long in de veste voor de jeugd van Groenlo zoveel liefde en inzet 
verdiende. Daarbij is het ook voor de stichting Sint Ludgergroep een groot plezier samen met de gebruikers de kwaliteit zo te 
houden. Maar met een Cor van de Donkdag, het ‘Jongensstadonderhoudsteam’, ouderdagen, de aanleg van de theaterplaats, 
de beplantingsacties is één ding zeker: over 75 jaar ligt de Pol er nog net zo mooi bij als vandaag de dag. De stichting Sint 
Ludgergroep blijft in elk geval paraat.

toekomstplannen 

st ludgergroep, 1946jubileumweekend 2010, gerrit arink
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Namen van enkele van bestuursleden door de jaren heen:
Kobus de Groen, Dokter Smit, mejuff rouw Wiecherinck, dhr. Van de Riet en Deken Oosterbaan, J. Wijgerinck, H. Overkamp, 
dhr. Ter Reegen, Gerrit Arink, J. Koopmans, J. Borkus, aalmoezenier Effi  ng en aalmoezenier Breukink, Gerard Wissink, Jan 
Gunnewijk, Th eo Wellink, Jan Reukers, Gerard Slotman, Jan Hartman, Peter Gunnewijk, Wim van der Post…

Stichting Scouting Groenlo
Sinds 1 januari 2010 is op aanraden van Scouting Nederland de stichting Scouting Groenlo omgezet in de vereniging Scouting 
Groenlo. Formeel gezien heeft een stichting namelijk geen leden en een vereniging wel. Tevens zijn bij Scouting Nederland de 
tot dan gescheiden Scoutinggroepen Jeanne d’Arcgroep en Sint Ludgergroep samengevoegd tot één Scoutinggroep die bestuurd 
wordt door de Vereniging Scouting Groenlo.
In 2010 telt het groepsbestuur van Vereniging Scouting Groen-
lo zeven bestuursleden. Dit bestuur houdt zich sinds 1981 be-
zig met de dagelijkse gang van zaken van de vereniging en huurt 
de gebouwen en het terrein van stichting Sint Ludgergroep. 

Het dagelijks bestuur van de vereniging bestaat uit Mike 
Ruikers, voorzitter, Rob Timmen, penningmeester en Kim 
Huurneman, secretaris. De overige bestuursleden zijn Niek 
Molendijk als groepsraadvoorzitter, Ruben Tank als groepsbe-
geleider, Marco Overbekking met als taak het onderhoud van 
de gebouwen en het terrein en tenslotte Gerard Wissink als 
afgevaardigde van stichting Sint Ludgergroep.

Door zijn samenstelling heeft het verenigingsbestuur van 
Scouting Groenlo twee ouders van jeugdleden in zijn midden 
en telt het bestuur één vrouwelijk bestuurslid. Van het hui-
dige bestuur zijn vier leden nog steeds actief lid van de Peter 
Cuyper Stam en is één lid nog steeds actief leiding bij de 
Gidsen. Alle bestuursleden zijn gekozen door de Groepsraad.

Namen van een aantal bestuursleden:
Gerrit Arink, Jose te Brake, Frans Koenderinck, Gerard 
Slotman, Frans Oesterholt, Marco Overbekking, Hedwig 
Reuvekamp, Peter Gunnewijk, Jurgen Reusen, Frank 
Spilman, Ruben Tank, Pieter Dorrestijn, Mike Ruikers, 
Maria van der Post, Niek Molendijk, Kim Huurneman, 
Gerard Wissink, Rob Timmen…

Groepsraad

In 2010 telt het groepsbestuur van Vereniging Scouting Groen-
lo zeven bestuursleden. Dit bestuur houdt zich sinds 1981 be-
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Ruikers, voorzitter, Rob Timmen, penningmeester en Kim 
Huurneman, secretaris. De overige bestuursleden zijn Niek 
Molendijk als groepsraadvoorzitter, Ruben Tank als groepsbe-
geleider, Marco Overbekking met als taak het onderhoud van 
de gebouwen en het terrein en tenslotte Gerard Wissink als 

Door zijn samenstelling heeft het verenigingsbestuur van 
Scouting Groenlo twee ouders van jeugdleden in zijn midden 
en telt het bestuur één vrouwelijk bestuurslid. Van het hui-
dige bestuur zijn vier leden nog steeds actief lid van de Peter 
Cuyper Stam en is één lid nog steeds actief leiding bij de 
Gidsen. Alle bestuursleden zijn gekozen door de Groepsraad.

Gerrit Arink, Jose te Brake, Frans Koenderinck, Gerard 
Slotman, Frans Oesterholt, Marco Overbekking, Hedwig 
Reuvekamp, Peter Gunnewijk, Jurgen Reusen, Frank 
Spilman, Ruben Tank, Pieter Dorrestijn, Mike Ruikers, 

begroting, 2001
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De Groepsraad bestaat uit alle leiders en leidsters, de leden van het groepsbestuur. In de Groepsraad wordt het beleid van de 
groep vastgesteld en worden besluiten genomen over het wel en wee van de groep. De Groepsraad is dus het overlegorgaan voor 
alle groepszaken en draagt de verantwoordelijkheid voor de goede gang van zaken in de groep. De Groepsraad komt ongeveer 
eens in de twee maanden bijeen en wordt voorgezeten door de Groepsraadvoorzitter.

bestuur scouting groenlo 2010, v.l.n.r . staand: 

Marco Overbekking, Ruben Tank, Niek Molendijk, Gerard Wissink, 

zittend: Rob Timmen, Mike Ruikers, Kim Huurneman

opspelden zilveren waarderingsteken 

Scouting Nederland, 

frans oesterholt en zijn vrouw
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Van links naar rechts, van boven naar beneden:Rij 1: Mike Ruikers, Janneke van der Holst, Nick Wolberink, Esther Grijsen, Marcel Stöteler , Maurice Withag, Frank Spilman, Bernd Pothof, Maikel Meekes, Stefan Zwerver , Floris Tijdink, Kees Wieriks, Willem Wieriks, Marnix Stotelder , Jop Dieker , Bas Milius, Hugo Bomers, Marc van Aalst, Richard Stöteler , Jochem Dorrestein, Jeroen van Aalst, Lisa Gankema, Pim Hulshof, Koen Klein Gunnewiek, Sabine Meekes, Milou Wind, Lynn Dieker , Rick te Luke, Inge van der Holst, Tom Kroekenstoel, Annelieke Stapelbroek, Bernd Dorresteijn, Arjen Klein Gebbink, Liz Brockötter , Mandy Brockötter , Daphne Sonderen, Marleen Timmen, Claudia Rooks, Jelle Seekles, Bram Bennink, Eef Klein Gebbink, Jeroen Geesink, Aucke Seekles, Carlo Huurneman

Rij 2: Mario Nieuwenhuis, Niek Molendijk, Rudie Oosterholt, Michel Wissink, Jur Wieggers, Samir Taman, Cas Wieggers, Tom Tiggeloven, Bram Reijers, Jelte Bomers, Floris Groot Kormelink, Lennart Klein Gebbink, Maarten Wolters, Maarten Penterman, Mitch Brockötter , Sjoerd Wiegerink, Arthur Wolters, Lian te Luke, Kim Huurneman, Ellen Lageschaar , Femke Dijk, Yvette Beking, Maud Brockötter , Lea Overbekking, Laura Timmen, Madelief Clabbers, Maria van der Post, Stephanie Bleumink, Marijn Klein Gunnewiek, Silke Hoog Antink, Bente Andringa, Iris Meulenbeek, Anne Wieriks, Iris Wellink, Carmen Luttikholt, Nora Overbekking, Annika van Koot, Marieke Klein Gunnewiek
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Rij 3: Maikel Rensing, Ben Rouwenhorst, Jop Reyerink, Thinnart Platter , Anne te Luke, Friso Overbekking, 
Sym Kolkman, Thimo Migchielsen, Kim Groothuis, Renko Slagers, Giel Wellink, Tako Blok, Reza Hartemink, 
Gijs Wielens, Teun Nijenhuis, Jarno Reinders, Barend Stortelder , Noud Wellink, Harm Ottink, Mick op den 
Akker , Manon Wellink, Djill Peters (boven Djill: Jetse Klein Gunnewiek), Myrthe te Plate (boven Myrthe: 
Amber Smallegoor ), Geert van der Holst, Vera Wolters, Bo Mentink, Esmee Dijkman, Isa Mentink, Lara 
Wallerbosch, Olivier Wentink, Bridy Maarse, Maud Hagens, Demi Kok, Thijs van der Heijden, Esmee Stöteler , 
Maud Vos, Jodie Huirne, Lisanne Schurink, Debby Bleumink, Rob Timmen, Bennie Klein Zeggelink, Marco 
Overbekking

Rij 4: Harmen Stortelder , Jorg Wellink, Ray van Dalen, Auke Bomers, Arisha Slagers, Jasper Reukers, Bram 
Vos, Fleur Geverinck, Daniëlle Oostendorp, Cas Wellink, Rien Wellink, Jade Smallegoor , Frida Broshuis, 
Derek Kemperman, Tatum Hartemink, Moon Mentink, Marieke van der Holst, Jarno Huirne, Jorn op den 
Akker , Robin Klein Gunnewiek, Wisit Platter , Rik Groothuis, Karlie Reusen, Emily de Hollander , Stef 
Harbers, Romee Reinders, Cilia Huinink, Meggy Pothof, Gerrit Arink, Gerard Wissink, Harry Huinink, Frans 
Koenderinck, Yvonne Klein Zeggelink

jubileumweekend, 2010 

Foto: Eddy Konings
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Hoofdstuk 4activiteitenen acties“van idealen alleen kan jongensstad niet leven”
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Scouting Groenlo kent een grote maatschappelijke betrokkenheid bij de Groenlose sa-
menleving. Op veel terreinen zetten de leden van Scouting Groenlo zich in en laten zich 
duidelijk zien. 

We kennen bij Scouting een aantal vaste activiteiten dat elk jaar weer terugkeert. Zo zijn 
de leden van Scouting Groenlo elk jaar actief bij de Dodenherdenking op 4 mei door 
onder andere te helpen bij het leggen van de kransen en het regelen van het verkeer. Ook 
tijdens de kermis blijven we niet onopgemerkt. Al vanaf 1970 nemen groepen van Scou-
ting deel aan het bloemencorso en tegenwoordig zijn we nog steeds actief door het maken 
van de bloemenpanelen en objecten in de vrije klasse. Tevens is Scouting actief tijdens de 
carnaval en in de optocht zijn we lange tijd vaste gast geweest. 

Ook intern hebben we zo onze vaste activiteiten. Elk jaar wordt er een Gezamenlijke Dag 
(voorheen de Sint Jorisdag) georganiseerd, is er een Winterhike, houden we een nieuwjaars-
receptie en een Kerst-in. Tevens organiseren we jaarlijks de Sinterklaasintocht en menige 
familie uit Groenlo en omgeving krijgt jaarlijks bezoek van onze Sint en zijn Pieten. 

Daarnaast kennen we activiteiten die bedoeld zijn om onze 
kas te spekken, want net als zo veel verenigingen moet er 
creatief met geld omgesprongen worden. Enkele van deze 
acties zijn: Heitje voor een Karweitje, hulp bij evenemen-
ten als de Slag om Grolle en het regelen van het verkeer bij 
bedrijfsfeesten. Allemaal initiatieven om onze vereniging fi -
nancieel meer draagkracht te geven en geld bij elkaar te krij-
gen om extra activiteiten of verantwoorde kampen te kunnen 
organiseren. 

Dit hoofdstuk gaat over deze activiteiten en acties. 

Scouting Groenlo kent een grote maatschappelijke betrokkenheid bij de Groenlose sa-
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de leden van Scouting Groenlo elk jaar actief bij de Dodenherdenking op 4 mei door 
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tijdens de kermis blijven we niet onopgemerkt. Al vanaf 1970 nemen groepen van Scou-
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Bente andringa 

op de Klimwand maliebaan

gezamenlijk weekend 2010

Dit hoofdstuk gaat over deze activiteiten en acties. open dag 30-jarig bestaan jon-
gensstad, Gerrit Arink bij het 
kampvuur

nieuwjaarsduik, 2007
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De jaarlijkse Dodenherdenking op 4 mei
Scouting Groenlo toont haar maatschappelijke betrokkenheid niet alleen door het bie-
den van ondersteuning bij feestelijke evenementen in Groenlo. Zo heeft Scouting al ja-
ren een vaste rol bij de jaarlijkse Dodenherdenking op 4 mei. Marianne Frank, zelf al 
jaren actief vrijwilliger bij Scouting en ook betrokken bij deze herdenking, vertelt:

In 2000 werd ik benaderd door Th eo Off enberg, destijds secretaris van het 4-mei-
comité Groenlo. Hij wist dat ik actief was bij Scouting en hij wilde graag Scouting 
laten meewerken aan de herdenking.
[2010, Marianne Frank]

Destijds begon het met het regelen van de wegafzettingen en het omleiden van 
het verkeer. Hierbij was een aantal leden van Scouting als verkeersregelaar be-
trokken. Deze taak is inmiddels in verband met verzekeringskwesties weer door 
de politie overgenomen. Vanaf 2003 kreeg Scouting ook een meer actieve rol. 
Afhankelijk van de vorm van de herdenking lezen één of meerdere leden elk 
jaar een gedicht voor tijdens de herdenking. Daarnaast assisteren ze bij het 
leggen van bloemen bij het monument. 

De Scoutingleden hebben hun uniform aan als ze hun medewerking verle-
nen, dit ziet er mooi uit en het geeft de herdenking een 
extra offi  cieel tintje. 
[2010, Marianne Frank].

Inmiddels is Marianne zelf ook een actief lid van het uit vijf mensen bestaande 4-mei-comité. Ze zoekt het gedicht uit dat wordt 
voorgelezen en benadert elk jaar zelf de Scoutingleden voor deelname aan de herdenking: 

Iedereen die benaderd wordt zegt spontaan “ja” en werkt belangeloos mee, ik heb nog nooit iemand getroff en die niet mee wil wer-
ken. Daar heb ik veel bewondering voor en hieruit spreekt ook de maatschappelijke betrokkenheid van de Scouts. Ik hoop dan ook 
dat Scouting nog tot in lengte van jaren meewerkt aan de herdenking.

[2010, Marianne Frank]

Niet alleen de afgelopen 10 jaar heeft Scouting haar medewerking verleend 
aan de Dodenherdenking. Ook in de jaren ‘60 was Scouting Groenlo al van 
de partij:

Als Verkenner liepen wij in een groep mee naar het kerkhof aan de Lichtenvoor-
dseweg. Daar werden wij opgesteld in een lange rij en tijdens het luiden van de 
klok moesten wij salueren.
[2009, Frans Koenderinck] 

Hermien Meulenkamp, 
Marianne Frank en Dennis 
Helmers, 60-jarig bestaan
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jaar een gedicht voor tijdens de herdenking. Daarnaast assisteren ze bij het 

dodenherdenking op de begraaf-
plaats, Rechts: Falko klein 
gunnewiek (bron streekgids)

v.l.n.r .: naomi ter woord, 
angelique sonderen, bernd 

dorrestein, nick reukers, dirk naaijkens



216

Het bloemencorso en Scouting Groenlo
Deelname aan het bloemencorso is voor Scouting Groenlo niet meer weg te denken. Marco Overbekking 
beschrijft hoe dit tot stand is gekomen: 

In 1967 werd er voor het eerst een bloemencorso georganiseerd. Het corso was een creatief gebeuren en dat lag 
precies in het straatje van Scouting Groenlo. In 1970 maakten we dan ook de eerste A-wagen met als thema 60 
jaar Scouting Nederland met verschillende Franse lelies op de wagen. In die tijd waren er de eerste contacten 
met de Jeanne d’Arcgroep over het bouwen van een gezamenlijke wagen. 

De eerste twee wagens werden ontworpen door de heer Bonenkamp. 
De wagens werden voorzien van zijschotten. Om te voorkomen dat 
de bloemen aan de onderkant van de zijschotten afvielen kreeg Gerrit 
Arink de opdracht om de onderkant met spijkertjes vast te zetten. 
[2010, Marco Overbekking]

Vanaf 1972 werd Frans Koenderinck meer en meer betrokken 
bij het maken van de wagens. Zijn eerste ontwerp heette “Karre-
wiel”. Samen met zijn vrouw Marijke ontwierp hij vele wagens. 

Onze corsowagens waren altijd statisch, want we hadden alleen 
schrobzaagjes. We plakten al wel bloemen, maar in Legden spijkerden ze de 
bloemen nog. We werden uitgenodigd in Legden (eens in de vier jaar was er 

een corso) om ze te leren om bloemen te plakken. Alle oma’s en opa’s kwamen langs met 
schnaps. Die hadden maar één glaasje bij zich, dus dat moest je meteen leegdrinken. 
En op één been kun je niet staan, dus je kunt je voorstellen dat het al snel een vrolijke 

bedoeling was.
[2009, Frans Oesterholt]

De eerste twee wagens werden ontworpen door de heer Bonenkamp. 
De wagens werden voorzien van zijschotten. Om te voorkomen dat 
de bloemen aan de onderkant van de zijschotten afvielen kreeg Gerrit 

Vanaf 1972 werd Frans Koenderinck meer en meer betrokken 
bij het maken van de wagens. Zijn eerste ontwerp heette “Karre-

bedoeling was.

‘muziek’, 1973 

‘karrewiel’, 
1972 Marijke en Frans koenderinck

‘Jamborette’, 1977
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Vanaf 1972 werd Frans Koenderinck meer en meer betrokken 

wiel”. Samen met zijn vrouw Marijke ontwierp hij vele wagens. 

schrobzaagjes. We plakten al wel bloemen, maar in Legden spijkerden ze de 
Marco Overbekking
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Een hoogtepunt was het corso van 1980. Scouting had toen het ontwerp “Psalteria”, 
dat voor de eerste keer een eerste plaats opleverde. Het jaar erop was het thema “Wees 
Zuinig Op Ons”. We gingen toen over op een andere techniek, namelijk het lassen van 
onderdelen van de wagen. Dit gebeurde o.a. door Peter Wieggers en Th eo Wayerdink 
in een oude boerenschuur halverwege Ruurlo. Het lassen werd regelmatig stilgelegd, 
omdat er hooibalen lagen en dat bracht natuurlijk wel wat gevaar met zich mee.

Aangezien er in die tijd binnen Scouting echte vakmensen waren, besloot men om een 
oude wens in vervulling te laten gaan: Th eo Wayerdink zou de assen van de wagen zo 
aanpassen dat een munt die op de wagen stond langzaam rond zou draaien: 

We dachten even dat hij een helikopter had nagebouwd. Elke keer als het wiel een ronding 
maakte ging de munt ook rond. Ik zie Th eo nog vloekend in z’n tuinbroek staan.
[2010, Marco Overbekking]

Een hoogtepunt was het corso van 1980. Scouting had toen het ontwerp “Psalteria”, 
dat voor de eerste keer een eerste plaats opleverde. Het jaar erop was het thema “Wees 
Zuinig Op Ons”. We gingen toen over op een andere techniek, namelijk het lassen van 
onderdelen van de wagen. Dit gebeurde o.a. door Peter Wieggers en Th eo Wayerdink 
in een oude boerenschuur halverwege Ruurlo. Het lassen werd regelmatig stilgelegd, 
omdat er hooibalen lagen en dat bracht natuurlijk wel wat gevaar met zich mee.

Aangezien er in die tijd binnen Scouting echte vakmensen waren, besloot men om een 
oude wens in vervulling te laten gaan: Th eo Wayerdink zou de assen van de wagen zo 
aanpassen dat een munt die op de wagen stond langzaam rond zou draaien: 

We dachten even dat hij een helikopter had nagebouwd. Elke keer als het wiel een ronding 
maakte ging de munt ook rond. Ik zie Th eo nog vloekend in z’n tuinbroek staan.
[2010, Marco Overbekking]

‘Knuffeldier’, 1979
‘psaltria’, 1980

frans oesterholt 

en fried te brake

‘wees zuinig op ons’, 
1981

‘alles draait om het geld’, 
1982
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In 1985 nam Rochel Wieggers het stokje van Frans over. Rochel 
besloot om vooraf een maquette te maken zodat iedereen bij het 
bouwen wist waar hij aan toe was. Dat jaar werd - bij gelegen-
heid van het 75-jarig bestaan van Scouting Nederland - de mas-
cotte Scouty nagemaakt. In 1986 reed deze wagen als recla-
mewagen mee tijdens de carnavalsoptocht. In de jaren daarna 
voegde Marco Overbekking zich bij de organisatie. Rochel 
hielp nadien altijd mee op de achtergrond. Midden jaren ‘80 
werd er een heuse Corsocommissie binnen Scouting opge-
zet. We bleven altijd in de middenmoot hangen, totdat er 
een klein succesje was in 1991 met het thema “Indianen”, 
een tafereel met Yakiri. We behaalden toen de 3de plaats bij de publieksjury. De 
commissieleden van het eerste uur waren o.a. Jurgen Reusen, Luc Scholte van Mast, Roland 
Mulder, Marleen Giesen, Th ea Bouwhuis en Robert Jan Scholte van Mast. Met deze groep 
werd langzaam een nieuwe richting ingeslagen door heel actief alle leden, ouders en vrien-
den van Scouting bij de bouw te betrekken. Zo werd de wagenbouw na een aantal jaren een 
steeds groter feest voor jong en oud. Een echte Scoutingactiviteit voor iedereen. Het bou-
wen van corsowagens hielp Scouting zo indirect aan een steeds groter aantal leden en meer 
leidinggevenden voor de speltakken.

Als je in de jaren ‘80 een wagen wilde maken, was er meestal weinig geld in kas. De corsokas 
van het kermiscomité vergoedde tot 40.000 bloemen. De Scouts gingen dan ook niet over 
dat aantal heen. Baas Arink had ze dat wel ingepeperd tijdens de Groepsraad. Later werd 
er binnen Scouting een eigen corsocommissiekas ingesteld. De inkomsten kwamen binnen 
via collectes en entreeheffi  ng. 

In 1987 werd voor het 
eerst met piepschuim 
gewerkt. Op de wagen 
van Kuifj e zat een aan-
tal koppen van uitgesne-
den piepschuim. Rochel 
had de opvatting dat er 
bruin parkietenzaad 
op de hoofden moest. 
Helaas was er alleen gemengd zaad aan-
wezig. Na een uur zaadjes uitzoeken zijn 
we gestopt. Wat een hels karwei.
[2010, Marco Overbekking]
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Wim Wieriks en 
AlEike Abbink
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In 1988 werd er voor het thema “Circus” een paard gelast. 
“Ons paard” zagen we in 1993 terug (bij “De kruistochten”) 

maar ook bij andere groepen en zelfs in het corso van Lichtenvoorde... Tijdens het 
plakken van dat thema “Circus” raakten de bloemen sneller op dan verwacht. Baas 
Arink reed met een aantal Scouts stad en land af om de bloemsoort Suze te zoeken. 
We zijn er nooit achter gekomen waar ze die midden in de nacht “gekocht” hebben. 
De wagen was ’s middags rond half twee klaar en net op tijd vóór de KPJ binnen. De 
Scouts kwamen al plakkend het Grolschterrein op!  

In 1989 werd er hard gewerkt aan het vervangen van de onderbouw van de wagen. 
Henk Scholte Van Mast, Ad Giesen en Frans Harbers waren hier verantwoorde-
lijk voor. De balken van het onderstel kwamen van de oude dansstudio aan de 
Walstraat. Er werden massieve heftruckbanden gekocht. De wagen van dat jaar had als thema 
“Moderne Kunstvormen”. Uit een zuil liep een dame die van purschuim was gemaakt. Luc Scholte Van Mast kwam met z’n kuif 
in de nog weke pur en al snel was z’n bijnaam Schuimpje geboren. 

Ook werd er door Toon Klein Goldewijk hard gewerkt om het inlijmen van de bloemen te verbeteren. Vanaf toen werden de 
bloemen bespoten met lijm d.m.v een zelfgemaakte druktank. Sinds jaar en dag is Harrie Huinink verantwoordelijk voor het 
inspuiten van de bloemen en heeft Bennie Klein Zeggelink het beheer over de compressor die door de fi rma Rouwmaat be-
schikbaar wordt gesteld.

Onze toenmalige buurvrouw, burgemeester Corrie van Zon, kwam regelmatig bij ons op bezoek. Haar man stak dan ook de 
helpende hand uit.

Eind jaren ‘80 werd er bij Wansing in Haarlo een kleine trekker gehaald: 

De bus stond op een talud. Tijdens het wegrijden was er een enorme knal. Tja; wie had de handrem niet aangetrokken? Rochel en 
ik dubben er nog steeds over.
[2010, Marco Overbekking]
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Er is op verschillende locaties gebouwd en geplakt. Zo vonden we onderdak bij Hilbers, de Mono-
con, op een boerderij halverwege Ruurlo, in de oude gemeentewerkplaats, de ABTB-loods, de oude 
steenfabriek, een eigen gebouwde tent op ons terrein en bij de Welgro. 

Midden jaren ‘90 bestond de Corsocommissie uit Cillia Huinink, Marco Overbekking, Maurice Withag en 
Maria van der Post; Mike Ruikers sloot zich hierbij aan. 

De hele organisatie werd professioneler opgezet. Vanaf dit moment had iedereen ook de verantwoording voor zijn 
of haar eigen taken. Voor het eerst werd er gebruik gemaakt van draaiboeken. Het onderwerp werd uitge-
werkt in een maquette op schaal en ingekleurd. Ook werd de wagen van dik wit papier-maché voorzien 
en werden de kleuren aangegeven en de namen van de bloemen erbij gezet. Het resultaat in 1995 was 
een 5de plaats met het thema “Door dik en dun”. Maar we behaalden een 2de plaats bij het publiek. Het 
corsogebeuren begon steeds meer te leven binnen Scouting. Er hing een bijzondere sfeer: het corsovirus. Een 
week voor het corso werden alle Scouts uitgenodigd voor een vergadering. Hier werd precies verteld hoe we 
het corso zagen. Het jaar erop, in 1996, behaalden we met het thema “Te Hoog Gegrepen” een 1ste plaats 
en de publieksprijs. Een enorm feest barstte los. De trend 
was gezet. In 1997, 1998 en 1999 behaalden we de 1ste

plaats bij het publiek en de vakjury met de thema’s “Slak-
kengang”, “Gangmakers” en “Opzij… opzij… opzij…” 

De vakjury vergaderde in 1996 in een zaaltje bij de Asser 
Esch. In een ruimte ernaast liep de gezamenlijke maal-
tijd van de Scouts uit op een groot feest. Achteraf was het 
commentaar van kermiscomité-lid Rudi Porskamp, dat 
het leek of we al wisten, dat we hadden gewonnen, zo’n 
kabaal maakten we! 
[2010, Marco Overbekking]  

‘te hoog 

gegrepen’, 

1996

Er is op verschillende locaties gebouwd en geplakt. Zo vonden we onderdak bij Hilbers, de Mono-
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1992

collecteren 

tijdens corso, 1995
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We spreken over het magische jaar 2000. Het is de Grolse Kermis, dus de zon schijnt zoals hij 
alleen met een Grolse Kermis kan schijnen. En er is wind. Fikse Tegenwind! Dat is namelijk het 
thema van één van Scouting Groenlo’s mooiste corsowagens. In het voorjaar stond hij al zo mooi 
bij de familie Overbekking op de open haard. Een megagolf waarop vier surfers balanceren op hun 
surfplanken. Je droomt dan al stiekem even weg daar in die woonkamer. Een zee van ‘Stolzer van 
Berlins’ waarop je je geheel kan uitleven.

‘Je moet erop! We gaan!’ Met een bruingeschminkt, gespierd torso, gehesen in een strak surfpak en 
het hoofd voorzien van een dikke, gele oakley-zonnebril word je door Harry met de heftruck op de 
wagen getild. De muziek gaat aan en dan rij je het brouwerijterrein af...
Voor mijn gevoel stonden er die dag 100.000-en langs de route. Het aantal wilde blonde dames dat 
huwelijksaanzoeken naar me riep was ontelbaar. Nu is dat op zich niet zo bijzonder, maar het was 
al bij huize Basten Asbeck deze keer dat ik ze niet meer kon tellen...
Het rondje had van mij wel eeuwen mogen duren.
[2010, Wim van der Post]  
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Ook de jongere groepen deden jaren actief mee met het corso. In 
eerste instantie met B- en C-wagens, maar op een zeker moment 
vatten ze het plan op om een A-wagen te maken en na een aan-
tal jaren de top te bereiken. Binnen Scouting ontstonden zo twee 
groepen: de senioren en de jeugd. Die laatste groep stond onder 
leiding van onder andere Erwin Klein Zeggelink en Renko Sla-
gers.

Tijdens de allerlaatste corsowagenoptocht in 2002 bereikte de 
jeugd inderdaad het allerhoogste niveau. “Let Me Entertain 
You” van de jeugd behaalde zowel de 1ste plaats bij publieksjury 
als bij de vakjury. De wagen van de senioren, “Ten Strijde” 
genaamd, behaalde de 2de plaats bij de vak- en publieksjury. 

Panelen van de  Verkenners,
2003
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Doordat er in Groenlo regelmatig het een en ander te doen was 
en de grote massa voor het Carnaval ging, liep het animo voor het 
corso midden jaren ‘90 terug. Met het maken van een corsowagen 
ben je maanden bezig en met het optuigen van een carnavalswagen 
meestal slechts een paar weken. Er werden allerlei activiteiten onder-
nomen om het corso te promoten. In 1999 werd mede door Mike 
Ruikers, Nick Oostendorp, Leon Berentsen en Marco Overbekking 
het boekwerkje “De bouw van een corsowagen” uitgebracht. Ook 
werden er fi etsen versierd en een aantal groepen maakte twee wa-
gens. Er kwam in 2000 zelfs nog een nieuwe groep: De Dooie Dah-
lia’s. Maar ondanks al deze inspanningen werd in 2002 het tijdperk 
van het wagenbouwen afgesloten en werd er een start gemaakt met 
de panelenroute.

Vanaf 2003 werd er gewerkt met panelen van verschillende grootte. 
Daarnaast was er een vrije klasse. Aangezien er de laatste jaren door 
Scouting Groenlo een enorme inspanning voor het behoud van het 
corso was geleverd, werd er besloten om mee te doen “om het mee-
doen”. De ‘oudjes’ vonden het prima om in de A- (=vrije), B-, C- en 

kids-klasse mee te doen zonder veel extra inspanning. 

In 2007 werden de Scouts eerste zowel bij de vak- als de publieksjury in de vrije 
klasse. Het thema: “Wij Doen een Gooi in ’t Diepe!”

Tijdens het 75-jarig bestaan van Scouting Groenlo in 2010 werd fl ink gescoord. 
Zowel bij de vak- als de publieksjury werden we eerste met het thema “Bi-j de Bees-
ten Af”. Ook de kidsgroepjes deden het prima met het thema “Scouting Groenlo 
75 jaar”. 

Ik moet overigens wel constateren dat we terug bij het begin zijn. Oftewel: we zijn van 
kleinschalige panelen weer opgewaardeerd naar grote bouwwerken in de vrije klasse met 
- en je raadt het al - wielen. 
[2010, Marco Overbekking]

Buiten het corso om deden leden van Scouting regelmatig mee aan allerlei kermis-
activiteiten. Met het vogelschieten bijvoorbeeld boekten ze af en toe een klein succesje 
(vleugels), maar het doel is nog steeds om de koning te leveren. De dames hadden 
minder succes met het vogelgooien. Om de sportieve kant van een aantal Scouts te be-
nadrukken hebben we vanaf 2003 met verschillende teams meegedaan aan het Grolsch 
spelspektakel. 
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De cateringdames, 

Yvonne Klein Zeggelink en Cilia Huinink

transport, 2010

kontjes kniepen. V.L.N.R .: LAURA TIMMEN, NORA OVERBEKKING, ESTHER KLEIN GUNNEWIEK EN ELLEN LAGESCHAAR , 2010
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Carnaval
Het carnavalsfeest in Groenlo wordt 
sinds lange tijd door Scouting Groen-
lo bijzonder gewaardeerd. Als je gaat 
graven in de geschiedenis en een blik 
werpt op de ontelbare foto’s in het ar-
chief, kom je heel wat tegen van ver-
kleedpartijtjes, optochten en carna-
valsfeesten. 

Het feest van carnaval is in 
Groenlo in 1964 pas echt van de 
grond gekomen. Vanaf de jaren 
‘70 deed er regelmatig een Scou-
tinggroep mee in de optocht. In 
eerste instantie waren dat vooral 
de oudere groepen die deelnamen 
in de optocht met een wagen of 
als loopgroep. Enkele Scoutingle-
den, waaronder onder andere Rob 
Timmen, Frank Hoog Antink, 
Harry Timmen en Ronald Over-
bekking hebben in de jaren ‘70 
meegelopen met een groot kanon. 
Ze waren verkleed in pakken uit de 
tijd van de 80-jarige oorlog. Later 

hebben enkele van deze leden ook hun weg binnen de car-
navalsvereniging gevonden. Maar daar bleef het niet bij. 
Diverse leden van Scouting hebben zitting genomen in de 
optochtcommissie, een duidelijk teken dat het carnavals-
virus ook door de aderen van de Scoutingjeugd stroomde. 
De Rowans en Sherpa’s die in die tijd gehuisvest waren in 
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de oude gemeentewerf aan de Lichtenvoordseweg, bouwden onder de leiding van Rochel Wieggers een aantal wagens of liepen 
mee in een loopgroep. Rochel vertelt over zijn ervaringen: 

Elk jaar werd er meegedaan aan het carnaval. Het eerste jaar dat we meededen, waren we een loopgroep die een lange Chinese 
draak had gemaakt, compleet met kop en een kale kont. Alles was gebouwd met pvc-buizen, wit plastic boardplaat en papier-
maché. Het mocht immers niet te zwaar zijn. Alles werd op de schouders gedragen, in de kop en de kont liepen elk twee Rowans/
Sherpa’s en in de tussensegmenten één Rowan of Sherpa. We liepen behalve in Groenlo ook in Eibergen met de optocht mee, wat ons 
extra vergoeding opleverde. In dat jaar werden we met de loopgroep 3de.

Later hebben we ook eens een inktvis gemaakt, in het uiteinde van de poten liep een Rowan. Je kon ongeveer 5 meter bij de kop weg-
lopen met een poot dwars door het publiek. De kop liep op wieltjes. Het had weinig gescheeld of we hadden dat jaar niet meegedaan. 
In de laatste week voor carnaval was het namelijk slecht weer, het regende veel en we bouwden buiten onder een groot zeil. Door 
een fl inke wind is op donderdagavond voor carnaval het zeil los gewaaid en de kop van papier-maché door en door natgeregend. De 
moed zakte bij iedereen in de schoenen en menig traantje is er wel gelaten. In plaats van vrijdag schilderen werd het het herstellen 
van alle papier-maché, vooral de kop van de inktvis was zwaar beschadigd. Doordat we bij de Welgro terechtkonden en de verwar-
ming extra hoog mocht staan, is het gelukt om de boel weer droog te krijgen. In een heel lange zaterdag is het gelukt om de inktvis 

klaar te krijgen. De jubelstemming was er weer en we hadden er zin in. Dat jaar zat het ook klaar te krijgen. De jubelstemming was er weer en we hadden er zin in. Dat jaar zat het ook 
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verder niet mee. Op weg naar de start bij de Grolsch knapten de wielen, waar de inktviskop op liep, kapot. Vluchtig zijn er enkele 
noodwielen in geknoopt, wat wel zwaarder liep. Gelukkig liepen Richard Stöteler en Michel Engbers in de kop. Ze moesten aardig 
hun best doen om het gevaarte door Groenlo te loodsen. Aan het einde van de optocht gutste het zweet hen van het hoofd en uit-
eindelijk liepen ze met ontbloot bovenlijf in de inktviskop (en dat in februari). Het heeft ons wel veel voldoening opgeleverd; we 
werden eerste bij de kleine wagens. 
[2010, Rochel Wieggers]

We hebben ooit eens pech gehad met een wagen. Vlak voor de Grolsch wilde de trekker niet meer lopen. We hebben toen met een 
beugel van een halve liter de trekker weer aan de gang gekregen. 
[2010, Richard Stöteler]

Als Rowan heb ik halverwege jaren ‘80 meegelopen in de op-
tocht van zowel Groenlo als Eibergen. Met het motto “Lego” 
liepen we in veel te zware legopoppen, gemaakt van karton, 
in de optocht mee. Aan het eind van de optocht was iedereen 
bekaf en helemaal kapot. Een jaar later hadden we als motto 
“Kabel TV”. We hadden het ons toen iets makkelijker gemaakt. 
We beeldden bekende persoonlijkheden uit. Alleen ik had het 
me niet zo makkelijk gemaakt, want ik had voor Dieuwertje 
Blok gekozen. Weer zo’n groot zwaar blok dat meegesleept moest 
worden op de schouders. Het mooie was wel dat we in Eibergen 
meer startgeld beurden dan de bedoeling was. We zouden 100 
gulden krijgen, maar een vrouw uit de organisatie vond het idee 
zo leuk, dat ze ons 25 gulden extra gaf. Toen we later de enve-
loppe openden, bleek er 200 gulden in te zitten. Men had zich 
blijkbaar verteld. Normaal zijn wij Scouts heel braaf en eerlijk, 
maar dat hebben we toen maar voor ons gehouden en er een mooi 
feestje van gevierd in De Klok. 
[2010, Mario Nieuwenhuis]

Waren het in het begin voornamelijk de ou-
dere groepen die deelnamen aan de optocht, 
later deden ook de Bevers mee. Dit beviel zo 
goed, dat ook de Kabouters en de Welpen zich 
aansloten. Met gemiddeld 60 tot 70 personen, 
gooiden “de kleintjes” vaak hoge ogen. Na ze-
ven keer achter elkaar eerste te zijn geworden, 
vond de leiding het niet erg dat de eerste prijs 
een keer naar een andere groep ging. 
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bevers, welpen en kabouters, jaren ‘90
bevers, welpen en kabouters, jaren ‘90
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Het deelnemen met zo’n grote groep kinderen vergde zeer veel voorbereiding en ook 
medewerking van de ouders. De pakken werden elk jaar met de hand gemaakt en 
dat resulteerde in heel wat avondjes stofknippen en de nodige naaiuurtjes thuis. 
Voordat de optocht begon, werden de kinderen vaak op de Pol geschminkt en was 
er patat voor iedereen. 

Het was altijd een race tegen de klok om op tijd bij de start te zijn. Maar heel 
erg ons best deden we als leiding nou ook weer niet, want het is geen pretje om 
met zoveel kinderen in de kou op de start te wachten. Nee, dan liever nog even 
in het warme Hoofdkwartier zitten. Op een keer hadden we het zo bont ge-
maakt, dat de optochtcommissie ons op kwam halen, de optocht was namelijk 
al begonnen…
[2010, Maria van der Post]
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Maar ook de andere speltakken namen deel aan de optocht. 
De Verkenners deden een aantal jaren mee en ook de Gid-
sen (deze groep won een eerste plek bij de loopgroepen met 
hun “Living Statues”) en de Rowans en Sherpa’s. De laatste 
groep deed op een gegeven moment alleen mee aan de optocht in Ei-
bergen. Op een vrijdagavond werd even iets simpels in elkaar gezet en 
dan ging het richting Eibergen. Reden van deelname was het startgeld.

In de optocht van Groenlo verzorgde Scouting jaren lang de collecte 
en ze leverde ook de wegafzetters voor de invalswegen. 
De laatste echt grote wagen die door de PiVo’s werd gebouwd stamt 
alweer uit 1989. De wagen bestond uit een grote draak, die over 
was gebleven van de corso-optocht van het jaar daarvoor. Daar-
naast stond er een grote kookpot op de wagen. Het motto van de 
wagen luidde: “Lig Neet te Draken, Tiet Zat!” 
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dan ging het richting Eibergen. Reden van deelname was het startgeld.

In de optocht van Groenlo verzorgde Scouting jaren lang de collecte 

De laatste echt grote wagen die door de PiVo’s werd gebouwd stamt 
alweer uit 1989. De wagen bestond uit een grote draak, die over 
was gebleven van de corso-optocht van het jaar daarvoor. Daar-
naast stond er een grote kookpot op de wagen. Het motto van de 
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‘Frans de bouwer’,
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carnaval eibergen, 1994
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Binnen Scouting Groenlo zijn dus genoeg carna-
valsgekken te vinden: 

In de jaren ‘90 hebben we zelfs een eigen carnavals-
middag georganiseerd voor de Welpen en Kabou-
ters, later is deze middag voor alle leden gehouden. 
Aanvankelijk werd deze middag in de Pauw ge-
organiseerd en vervolgens in de Pelikaan van het 
City Centrum en daarna nog bij de Pam Pam. 
De middag kende een eigen prins en adjudant met 

een heuse proclamatie en groots 
opgezette onthulling. 

Ook werden er onderscheidingen gemaakt en was er een echt carnavalsbal met alle toeters en bellen die daarbij hoorden. 
De prins en adjudant moesten uiteraard ook een eigen kostuum hebben. Maurice Withag en ik zijn toen op zoek gegaan naar ste-
ken. Bramer had er toen nog wel twee liggen, maar in één van die steken zaten vlekken. 
Dit was voor ons natuurlijk een mooie reden om ze met fl inke korting te kopen, maar 
daar wilde mevrouw Bramer niets van weten. Uiteindelijk hebben we ze bij de carna-
valswinkel in Doetinchem gekocht. De capejes zijn destijds gemaakt door de moeder van 
Maurice 
[2010, Mario Nieuwenhuis]

Op 2010, het jubileumjaar, werd in november een fl inke “carnavalsstempel” gedrukt met de ont-
hulling van het nieuwe prinsenpaar van de Knunnekes, Prins Mike Ruikers I en Adjudant Maurice 
Withag. Hun motto: Knup d´r nog ene bi´j an! 

Ter ere van Mike en Maurice liepen in de optocht van 2011 meer dan 100 Scoutingelectriciëns mee. 
De grootste loopgroep in de Knunnekesoptocht ooit!

prins 
bernd pothof 
en adjudant aniek peterman, 2000
bernd pothof 
en adjudant aniek peterman, 2000

een heuse proclamatie en groots 
opgezette onthulling. Prins Geert 

v.d. holst en Prinses 
Heleen van aalst, 2001

Binnen Scouting Groenlo zijn dus genoeg carna-
valsgekken te vinden: 

In de jaren ‘90 hebben we zelfs een eigen carnavals-
middag georganiseerd voor de Welpen en Kabou-
ters, later is deze middag voor alle leden gehouden. 
Aanvankelijk werd deze middag in de Pauw ge-
organiseerd en vervolgens in de Pelikaan van het 

v.d. holst en Prinses 
Heleen van aalst, 2001

Op 2010, het jubileumjaar, werd in november een fl inke “carnavalsstempel” gedrukt met de ont-

Mike Ruikers en Maurice Withag, de prins 
en adjudant van de knunnekes, 2011

De Scouting 
loopgroep 

van 2011
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Proclamatie

Wi’j
Prins Mike d’n eersten
Goudsmit en Monumentbezitter
Geboren en getogen binnen de mooie Grolse Grachten
Boezemvriend van Sinterklaas
Hopman van Jongensstad

en
Adjudant Maurice
Verkenner van de muziekbuurt tot de Leevelderpoort
Gildemeester van het opknappen van de Grolse binnenstad
Scout bij nacht in hart en nieren

Verordonneert en maakt bekend:

Ten eerste
Da’j met ons altied het PAD VINDT noar de Grolse Car-
naval!

Ten tweede
Dat het veur ons als jonge vaders hoast onmeugelijk is om 
zonder brokken met de kinderkoare deur de Beltrumsestroate 
te sjoksen.

Ten derde
Dat wi’j in de wolken bunt met onze vrouwleu van ‘Blauwe 
Moandag’ en dat wi’j ze al langer kent dan ne blauwe moan-
dag!

Ten vierde
Da’j in Grolle van 1 ding altied op an kunt; al dee Grolse 
vrijwilligers!

Ten viefde
Dat de optochtcommissie zich dit joar eff en mot behelpen zón-
der ons, moar dat de optocht heel bezunder is mét ons!

Da’j met ons altied het PAD VINDT noar de Grolse Car-

Dat het veur ons als jonge vaders hoast onmeugelijk is om 
zonder brokken met de kinderkoare deur de Beltrumsestroate 

Dat wi’j in de wolken bunt met onze vrouwleu van ‘Blauwe 
Moandag’ en dat wi’j ze al langer kent dan ne blauwe moan-

Da’j in Grolle van 1 ding altied op an kunt; al dee Grolse 

Dat de optochtcommissie zich dit joar eff en mot behelpen zón-

Prins Mike en Adjudant Maurice
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Ten zesde
Dat dizze vaste knechten van Sinterkloas dit joar andere veren op de pette hebt!

Ten zeuvende
Dat de begroting van de gemeente een nóg groter slagveld is dan de Slag 
om Grolle.

Ten achtste
Dat, als de Old Prinsen weer eens de weg kwiet bunt, het 
zonder TomTom af kunt. Gewoon bi’j Tom en Tom rechts af.

Ten negende
Dat de Vögeltjes op de Halve Moane ons al aardig hebt rond-
e-twittert!

Ten tiende
Het mooiste plekje van de Vestingstad is Jongensstad!

Ten elfde
Dat de Grolse Scouting al vief-en-zeuventig joar in touw is moar nog lang neet is oet-e-knupt!

…en dat alles onder ons motto: ‘Knup d’r nog eene bi’j an!’ 

Dat dizze vaste knechten van Sinterkloas dit joar andere veren op de pette hebt!

Dat de begroting van de gemeente een nóg groter slagveld is dan de Slag 

Dat de Vögeltjes op de Halve Moane ons al aardig hebt rond-

Niet alleen bij de Knunnekes heeft men de eer om een Scou-
ting-adjudant te mogen presenteren. Ook de Maïspotters in 
Voor-Beltrum hebben in 2011 een Scouting-adjudant. Eef 
Klein Gebbink en zijn neef Roy Klein Gebbink, zijn samen 
de Maïspotterhoogheden van 2011. 

Prins Roy klein gebbink en adjudant 

Eef klein gebbink van carnavalsvereniging 

de maïspotters
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Sinterklaas, wie kent ‘m niet? 
Bij Scouting Groenlo kennen we de goedheiligman! Sinds een fl ink aantal jaren organiseert, regelt, begeleidt en verzorgt Scou-
ting diverse activiteiten rondom de viering van Sinterklaas. In de loop der tijd zijn er veel verhalen over verzameld.

Vanaf 1946 verzorgden de Voortrekkers al Sinterklaasavonden. Dit waren vaak korte bezoekjes van een Sinterklaas.

Echt goed begon het allemaal in 1969. In die tijd was Berry Nales de initiatiefnemer. Berry was toen Welpenleider en werd 
benaderd door enkele ouders met het verzoek of hij niet bij hen thuis Sinterklaas zou kunnen spelen. Berry bezocht in die tijd 
de kweekschool en kon daar een Sint- en Pietpak lenen. Jos Peek werd gestrikt voor het spelen van de Zwarte Piet en het eerste 
Sinterklaashuisbezoek was een feit. Een kleine domper op het eerste optreden was het sneuvelen van de staf bij het verlaten van 
de auto. 

Het bleek een groot succes en een jaar later werd door de Sint Ludgergroep Sint- en Pietkleding aangeschaft. Ook de pasto-
rie droeg zijn steentje bij, want het onderkleed (de ‘jurk’) werd door de pastores beschikbaar gesteld. Een advertentie in de 
Grolse Bode was genoeg om de eerste “klanten” te strikken. Er werden zo’n drie bezoeken in het uur afgelegd in ruil voor 
een vrije gift. 

Gebeurde het schminken eerst nog in eigen beheer met schmink gekocht bij Bramer, later werd meer professionele hulp ingeschakeld 
in de persoon van Annie Timmen, die als schoonheidsspecialiste veel beter spul had, want dat spul van Bramer kreeg je nauwelijks 
van je gezicht af.
[2010, Mario Nieuwenhuis]

In 1972 werd er een tweede kostuum aangeschaft en met de hulp van kapper Jan Messing gingen de Sint en Pieten netjes de 
deur uit. Er waren zelfs al bezoeken aan de lagere scholen, iets wat tegenwoordig nog steeds zo is. In de beginjaren waren perso-
nen als Gerard ter Bogt, Berry Nales en Martin Wijgerink geschikte fi guren voor het Sinterklazen. Rowans waren goede Zwarte 
Pieten in die tijd. 

tekeningen van Jan Wijgerinck,Sinterklaas 1946
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Vanaf 1978 werd het Sinterklaasgebeuren nieuw leven in geblazen. Hiervoor waren Fried te Brake en Gerard Schutten ver-
antwoordelijk. De kleding die in begin jaren ‘70 werd gebruikt, was zoek geraakt. Dus werden in eerste instantie de kostuums 
geleend van het Marianum via Pater Spaay (van de Maristen). Later werd een nieuw pak via een advertentie in de Gelderse 
Bode gekocht.

Ook verleende Scouting al vroeg haar medewerking aan de Sinterklaasintocht in Groenlo. In het begin werd alles vanuit het 
GOV (Groenlo’s Ondernemers Verbond) geregeld en aangestuurd. De kleding werd toen ook via de vakgroep Sintintocht van 
het GOV aangeleverd. 
Vanaf 1981 nam Scouting de organisatie van de intocht van het GOV over, maar alles gebeurt tot op de dag van vandaag nog 
wel in samenwerking met het GOV. 

In grote lijnen vallen de Sinterklaasactiviteiten van Scouting Groenlo dus uiteen in twee delen, namelijk de intocht en de huis-
bezoeken. Beide activiteiten worden door een en dezelfde commissie georganiseerd. In het verleden was bijvoorbeeld de familie 
Huinink hierin zeer actief (Cilia, Jeroen en Judith); tegenwoordig bestaat de commissie uit Marleen Giesen, Mike Ruikers, 
Maurice Withag, Ruben Tank, Th omas Tank, Kim Groothuis, Mario Nieuwenhuis en Maria van der Post.

De intocht
Eigenlijk bestaat de intocht uit een vaste formule: de Sint komt aan in Groenlo op de markt waar hij welkom wordt geheten 
door een vertegenwoordiger van het college van B&W en het GOV. Aansluitend wordt een voorstelling gehouden, 
waarna de kinderen de Sint een handje kunnen geven.
door een vertegenwoordiger van het college van B&W en het GOV. Aansluitend wordt een voorstelling gehouden, 
waarna de kinderen de Sint een handje kunnen geven.

Sinterklaas, 
2007
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Sinterklaas is al op vele manieren en op verschillende locaties in Groenlo ingehaald. 
Zo kwam de Sint in het verleden aan op de Maliebaan bij de muziekkoepel. Bij slecht 
weer week men dan ook wel eens uit naar de oude Calixtuskerk. De laatste jaren komt 
de Sint steevast aan op de markt. Elk jaar opnieuw probeert men de Sint weer op een 
originele manier in Groenlo te laten arriveren. Hij is onder andere al aangekomen in 
een koets, een legerjeep begeleid door echte bodyguardpieten, een brandweerauto, de 
Vestingstad-express, in diverse oldtimers en natuurlijk te paard. 

De intocht te paard verliep niet zo soepel. Het paard was voor aanvang van de intocht erg 
nerveus en dat was de Sint al direct opgevallen. Hij zou opstappen bij het Zorgcentrum 
de Molenberg. Het bestijgen van de viervoeter ging erg moeizaam en moest een paar keer 
opnieuw gebeuren. Het paard was zelfs zodanig onrustig, dat het met zijn achterbenen 
bijna door de glazen pui van de ingang van de Molenberg trapte. Na een aantal pogingen 
zat de inmiddels ook nerveuze Sint dan toch op zijn paard. Met de bibbers in zijn lijf, 
maar zonder al te veel problemen kwam hij uiteindelijk toch op de Markt aan. 
[2010, Mario Nieuwenhuis]

De voorstelling na de bordesscene wordt altijd opgezet aan de hand van een thema. Ieder 
jaar wordt er middels dit thema een spannend verhaal bedacht, waarin de kinderen zelf 
ook worden betrokken. Zo is al eens een keer het boek van Sinterklaas zoekgeraakt en werden de kinderen in de Groenlose Gids 
opgeroepen om uit te kijken naar het rode boek. Later bleek dat een domme Zwarte Piet het boek per ongeluk had ingeleverd 

bij de bibliotheek. Gelukkig kwam een oplettende 
bibliothecaresse het boek tijdens de intocht terug-
brengen. In 2010 was er zelfs een heuse Sintshow. 
De Sint zou mogelijk met pensioen gaan en met 
een talentenjacht werd er gekeken of er een goede 
vervanger gevonden kon worden. De uitkomst was 
simpel: “de echte” is onvervangbaar. 

De onhandigheid van een Zwarte Piet leent zich bij 
uitstek voor het bedenken van een fantastisch verhaal. 
[2010, Mario Nieuwenhuis]

Dat Sinterklaas leeft bij de Grolse bevolking, is te 
zien aan de massale opkomst van ouders met hun 
kinderen. Niet alleen de markt staat bomvol met 
mensen, ook op de locaties waar de voorstelling ge-
houden wordt, is het dringen geblazen. Een aantal 
jaren geleden is daarom De Bron ingeruild voor het 
City Lido. Het organiseren van een intocht heeft 

vervanger gevonden kon worden. De uitkomst was 
simpel: “de echte” is onvervangbaar. 

De onhandigheid van een Zwarte Piet leent zich bij 
uitstek voor het bedenken van een fantastisch verhaal. 
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jaren geleden is daarom De Bron ingeruild voor het 
City Lido. Het organiseren van een intocht heeft 

jaar wordt er middels dit thema een spannend verhaal bedacht, waarin de kinderen zelf 

handje schudden (Adrie Wittenbernds)
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heel wat voeten in de aarde 
en er gaat daarom ook heel 
wat voorbereiding aan voor-
af. De Sinterklaasintocht is 
in de loop der jaren steeds 
meer geprofessionaliseerd. 
In de beginjaren werd de 
Sint ondersteund door een 
handjevol Zwarte Pieten. 
Tegenwoordig gaat er een 
Pietenorkest mee en mag de 
Sint rekenen op zo’n 60 tot 
70 Zwarte Pieten die hem 
begeleiden. Achter de in-
tocht gaat een heel logistiek 
gebeuren schuil. De Pieten 
moeten geschminkt worden. 
Voor al deze pieten moeten 

er schone kostuums, pruiken, baretten, veren, kragen, handschoenen en pepernootzakken klaar-
liggen. Anderen zijn bezig met het inrichten van het podium met het decor, het klaarzetten van de 

bankjes voor de kinderen en de generale repetitie van het bedachte verhaal. Een enthousiaste groep Scouts probeert 
ieder jaar een geslaagde intocht te organiseren.

Diverse personen zijn de afgelopen jaren al als Sinterklaas tijdens de intocht ten tonele verschenen, onder wie Harry Bolwerk en 
Piet Bot. Met 26 jaar echter mag de huidige intocht-Sint Adrie Wittenbernds zich de langstzittende noemen. 

Huisbezoeken 
De Scoutingsinten komen ook bij de mensen thuis. Scouting Groenlo verzorgt 
al geruime tijd huisbezoeken. Via advertenties, mond tot mondreclame en in-
ternet weet men ons te vinden. Vaak gaat er een Sint met twee Pieten op stap, 
soms ook twee Pieten alleen. Niet alleen worden families bezocht, maar ook de 
diverse scholen in Groenlo krijgen steevast een bezoekje van een Sint van Scou-
ting. Ook bedrijven weten ons te vinden; bij sommigen komen wij dan ook al 
jaren over de vloer. Was er in het begin één Sinterklaaskoppel, tegenwoordig 
heeft Scouting de mogelijkheid om vijf tot zes koppels voor de huisbezoeken 
in te zetten. In de loop der jaren is er wel het een en ander veranderd. Werd 
vroeger nog alles op een notitieblokje vastgelegd, tegenwoordig wordt er een 
heuse planning op de computer bijgehouden. De vraag naar een Sinterklaas 
in je eigen huiskamer, op school of bedrijf groeit nog steeds. Het is een hele 
organisatie die in goede banen geleid moet worden. 

Huisbezoeken 
De Scoutingsinten komen ook bij de mensen thuis. Scouting Groenlo verzorgt 
al geruime tijd huisbezoeken. Via advertenties, mond tot mondreclame en in-
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organisatie die in goede banen geleid moet worden. 
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Sinterklaas met Jur Wieggers, 1996 (Mario Nieuwenhuis)
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We proberen om goed voor de dag te ko-
men. Daarom besteden we veel aandacht en 
geld aan de kleding en schmink. De huis-
bezoeken zijn iedere keer anders, omdat de 
gezinnen zeer verschillen. We proberen er 
iedere keer een gezellig Sinterklaasfeest van 
te maken. In de loop der jaren hebben de 
bezoeken heel veel verhalen opgeleverd.

Enkele voorbeelden 
In de jaren ’80 bracht Sinterklaas een be-
zoek aan een familie in de binnenstad. 
Het werd een reuze entree. De Sint werd 
muzikaal verwelkomd door de kinderen 
die op viool en klarinet speelden. Piet 
(Bert Wiegerink) was hierdoor dusdanig 
geïnspireerd, dat hij op zijn handen de 
huiskamer inkwam. 

Sinterklaas is ook al eens in polonaise met 
zijn Pieten de huiskamer ingegaan, omdat op 
de achtergrond een cd van een dweilorkest stond te spelen. De 
stemming zat er direct in en iedereen kwam van zijn stoel en 
deed mee aan een rondje huiskamer. 

Niet alleen in Groenlo komt Sinterklaas. De Scoutingsint 
komt ook in Beltrum, Ruurlo, Winterswijk, Lichtenvoorde, 
Lievelde. 

Wat opvalt is, dat we ook veel vaste “klanten” hebben. Het 
kan voorkomen, dat is vaak het geval bij grotere gezinnen, 
dat je jaren achter elkaar bij dezelfde familie komt. Je ziet 
als het ware de kinderen opgroeien. De situatie doet zich 
voor, dat we soms de kinderen van de kinderen van toen 
voor Sinterklaas hebben zitten. Zo gebeurde het, dat 

een man in Ruurlo ooit eens tegen Sinterklaas zei, toen 
deze voor de laatste keer bij dit gezin kwam: “Nou komen jullie al jaren 

hier over de vloer. Jullie weten inmiddels alles over ons, maar ik zou bij god niet weten 
wie jullie zijn”. Het mooie van dit soort gezinnen is, dat je op een gegeven moment de situatie 

kent en dat je op bepaalde zaken makkelijk kunt anticiperen. 
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Sinterklaas bij Bever Geert van der HolstSinterklaas bij de 

welpen, jaren ‘70
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Bij een gezin waar we al jaren “sint” aan huis waren en waarvan de gezinssituatie 
voor ons geen verrassing meer was, kwam het voor, dat de Sint al diverse muziekin-
strumenten had bespeeld. De jongste uit het gezin wilde Zwarte Piet zijn drumstel 
wel even laten zien. Sinterklaas wilde dit echter ook wel zien en zo kwam het dat 
het hele gezin boven op het slaapkamertje van de jongen om het drumstel stond met 
de mond open van verbazing, terwijl de Sint een mooie demonstatie gaf van een 
aardig stukje drumwerk.
[2010, Mario Nieuwenhuis]

We kennen ook een aantal hilarische verhalen, die we u niet willen onthouden:

In 2002 was er planningstechnisch iets bijna misgegaan. Op een avond waren er 
twee huisbezoeken op dezelfde tijd bij gezinnen gepland die naast elkaar woon-
den aan de Molenaar in Groenlo. Maar per ongeluk stond op de gegevens van 
de Sinten hetzelfde huisnummer. De oplettendheid van de chauff eur van de 
Sint die al binnen was, voorkwam ternauwernood dat de andere Sint op de bel 
drukte om zijn entree te maken.

Ook het vervoer liet ons wel eens in de steek. Zo kwam het 
een keer voor, dat de auto van de Sint niet meer wilde star-
ten. Het gevolg was, dat Sint zelf achter het stuur plaatsnam, 
terwijl de twee Pieten de auto mochten duwen. Probeer je 
maar eens voor te stellen, hoe zoiets er uit ziet. 

De Sint heeft zich altijd te houden aan een strak tijdssche-
ma en daarbij gooide het weer nog wel eens roet in het eten. 
Soms kwam een Sint veel te laat, omdat een dik pak sneeuw 
het bijna onmogelijk maakte om bij het volgende gezin te ko-
men. Gelukkig had men daar alle begrip voor. Om niemand 
teleur te hoeven stellen, proberen we altijd zoveel mogelijk 
gezinnen, bedrijven en scholen te bezoeken. Het kan voorko-
men dat een Sint soms 15 bezoeken op een dag doet.

De vele vrijwilligers die zich inzetten voor de Sinterklaas doen 
dit met heel veel plezier. Dit blijkt ook wel uit het feit dat de-
zelfde mensen nu al een groot aantal jaren de rol van Zwarte 
Piet en Sinterklaas vervullen. Onze “oppersinterklaas”, Fried 
te Brake is inmiddels al meer dan 30 jaar actief. Ook Peter 
Gunnewijk, Adrie Wittenbernds, Mario Nieuwenhuis en Stef 
Reusen zitten al meer dan 10 jaar in het vak.
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Bij een gezin waar we al jaren “sint” aan huis waren en waarvan de gezinssituatie 
voor ons geen verrassing meer was, kwam het voor, dat de Sint al diverse muziekin-
strumenten had bespeeld. De jongste uit het gezin wilde Zwarte Piet zijn drumstel 
wel even laten zien. Sinterklaas wilde dit echter ook wel zien en zo kwam het dat 
het hele gezin boven op het slaapkamertje van de jongen om het drumstel stond met 
de mond open van verbazing, terwijl de Sint een mooie demonstatie gaf van een 

Sinterklaas 

in ruurlo (mario 

nieuwenhuis)

Sinterklaas bij de welpen 

(Fried te Brake)



240

Winterhike
In 1998 organiseerde Scouting Neede - traditioneel op 28 en 29 december 
- voor het laatst de Winterhike. Ze deden dat toen exact voor de 25ste keer. 
Een stel fanatieke Groenlose Scouts besloot het stokje over te nemen. Zo’n 
prachtige activiteit waarbij lol en doorzettingsvermogen een grote rol spelen, 
mocht niet verloren gaan. In dat jaar werden in Mook de eerste prijzen van de 
junioren en de senioren meegenomen naar Groenlo en ook dat was een moti-
vatie om te voorkomen dat dit districtsevenement zou verdwijnen. 

Mike Ruikers, Olivier Wentink, Tom Kroekenstoel, Ruben Tank, Björn Vije 
en Niek Molendijk, allemaal rond de 20 jaar, besloten om de organisatie van 
deze bewerkelijke activiteit gewoon op zich te nemen. Scouting Groenlo 
zorgde voor een klein startkapitaal, omdat het district dat niet wilde doen.

We hadden in die periode enorm veel zelfvertrouwen, als ik nu terugkijk. We 
waren heel relaxed en pakten gewoon op wat we wilden. Er waren heel veel 
vrijwilligers uit Groenlo die meehielpen en dat was gewoon enorm leuk. Ook 
waren er heel veel actieve deelnemers. 
[2010, Niek Molendijk]
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De eerste keer ging het meteen erg goed. 
De Groenlose Scouts waren zelf ervaren 
hikers en vertrouwden er op dat het zou lukken. De start was in Groenlo en 
de overnachting in Winterswijk. De route liep langs IJssalon Talamini, aange-
zien het tijdens het uitzetten van de route warm weer was! 

Het uitzetten van de route is overigens tel-
kens weer een groot avontuur:

Ik ben tijdens het uitzetten wel eens met fi ets en al in de Bekkendelle in de 
beek terechtgekomen. Het pad liep erg dicht langs de oever en mijn wiel 
raakte een klein boomstronkje. Ik ging helemaal kopje onder en ben in 
mijn onderbroek met de auto naar huis gereden! 

In de beginjaren hadden we nog helemaal geen gsm, dus werkten we met 
portofoons. Die werden gehuurd en daarvoor moest een versterker geplaatst 
worden op een hoog punt in de omgeving. In Winterswijk kozen we voor de 
kerktoren. Dat was best spannend, want we gingen dan een smal trapje op, 
met draaiende spijltjes en dan had je die zware versterker in je hand. We 
werden verrast toen de kerkklok begon te luiden en konden ons nog net vast-
houden. Of met de alcohol in je benen van Tweede Kerstdag op de kerktoren 
van Ruurlo trillend proberen je staande te houden…  
[2010, Niek Molendijk]  
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Ook tijdens de hike stond de organisatie vaak voor onverwachte situaties:

Bij een hike in Zelhem liep de route over een stuk opengesteld bos dat privéterrein was. De eigenaar bleek daar net met een stel 
vrienden aan het jagen. We hebben de route toen even stil gelegd om te voorkomen dat er ongelukken zouden gebeuren. 

In het begin deden we overigens weinig aan overleg met eigenaren van het terrein waar we de route overheen planden. We kwamen 
er steeds meer achter, dat voor dit soort voorvallen, overleg toch wel handig was. Al was het soms best lastig om door logge instanties 
als gemeentes, Staatsbosbeheer en Natuurmonumenten te komen. Maar daar zijn we steeds beter in geworden. 

Het is ook al een keer gebeurd, in Zelhem, dat een post 
alvast opgebouwd werd in het donker. Het was een 
touwbrug over het water met een ingewikkelde construc-
tie. Bij daglicht bleek deze op de verkeerde plek te liggen. 
Een simpeler versie van die brug, wel op de route, was 
net op tijd klaar voordat de eerste koppels arriveerden. 
[2010, Niek Molendijk]
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Vaak maakte het weer de uitdaging 
voor de deelnemers nog wat groter:

In Montferland was iedereen zo ver-
keerd gelopen! Het was heel slecht 
weer en de routeboekjes waren niet 
meer te lezen. De hikers belden echt 
van alle kanten van het Montferland 
op om aan te geven dat ze verdwaald 
waren. Ik heb in ’s Heerenberg, Kil-
der, Zeddam, Beek, Stokkum en bij 
Braamt kinderen opgehaald. 
[2010, Niek Molendijk]

De hike wordt ieder jaar gecontroleerd en dat is maar goed ook: 

Zo was bij de eerste hike ineens een essentiële boom, die als oversteek 
diende over een beek, verdwenen en daardoor liep de route ineens helemaal spaak. Gelukkig 
werd dit tijdens de laatste check ontdekt. Je moet er niet aan denken dat dit tijdens de hike pas 
duidelijk was geworden.

Het leuke van de hike is dat kinderen toch wel moeten afzien. Dat maakt dat je trots bent op je 
prestatie als je klaar bent. Het is prachtig om te zien dat al die kinderen strompelend hun wel 
verdiende bakje patat ophalen aan het eind van de tweede dag. En dan zeggen sommigen dat 
ze nooit meer mee doen en het jaar daarop staan ze gewoon weer aan de start.
[2010, Niek Molendijk]
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Inmiddels is de organisatie weer aangevuld vanuit de jongere generatie Groenlose Scouts, de deelnemers 
aan de eerste door Scouting Groenlo georganiseerde hike van 1999. 

Een overzicht van alle tot nu toe door Scouting Groenlo georganiseerde hikes:

Jaar Th ema Vertrekpunt Overnachting Aankomst
1999 Star Wars Groenlo Winterswijk Winterswijk
2000 Het goud van de Union Pacifi c Haaksbergen Eibergen Rekken
2001 In het spoor van Odysseus Zwiep Ruurlo en Zelhem-Wolfersveen
   Winterswijk
2002 Live and let hike (Austin Powers) Winterwijk-Woold Aalten en Barlo Aalten-Haart
2003 Robin Hood, legend of Sherwood ‘s Heerenberg Doetinchem en Zelhem-Wolfersveen
   Gaanderen
2004 Virtual Scoutality Kranenburg Lochem Exel
2005 Pirates of the Scoutabian Haarle Rijssen Markelo
2006 Yabadabahike (Flinstones) Buurse Neede Beltrum
2007 So you wannabe a hike star? Arnhem Velp Brummen
2008 Slag om Grolle, spion in de veste Zwilbroek Groenlo Groenlo
2009 Th e Ultimate disaster hike Eefde Epse en Gorssel Vorden
2010 Th e A-Team Winterswijk Aalten Heelweg
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Gezamenlijke dag
Eén keer per jaar wordt er een dag voor alle leden van Scouting 
Groenlo georganiseerd en waant iedereen zich in een andere we-
reld. Inchecken bij ‘Scouting Airlines’ om met je speltak naar 
een bepaald continent te vliegen, reizen met de tijdmachine om 
terug te keren naar Grootmoeders tijd of gecontroleerd worden 
door de douane om de Verenigde Staten binnen te komen, het 

is allemaal mogelijk op de Gezamenlijke Dag.

Toen ik bij de Bevers kwam, 20 jaar geleden, was er geen Ge-
zamenlijke Dag, maar was er jaarlijks een Sint Jorisdag.
[2010, Janneke van der Holst]

Deze dag, 23 april, is de naamdag van Sint Joris, de be-
schermheilige van Scouting. Over Sint Joris zijn veel legen-
den in omloop, maar de belangrijkste is die van ‘Sint Joris 
en de draak’. Op Jongensstad bevinden zich een tweetal ob-
jecten, die herinneren aan dit verhaal, namelijk het schilderij 
in de PCS-basis en het beeldje op de Sint Jorispoort. Beiden 
laten zien hoe Sint Joris de draak verslaat. Er heeft overigens 
enige tijd een schilderij van Sint Joris boven de ingang van 
het Hoofdkwartier gehangen.

De eerste Sint Jorisdag vond plaats op 23 april 1935. In 
hoofdstuk 1 vind je enkele anekdotes hierover. Jan Wijgerin-
ck schreef er in zijn logboek onder andere het volgende over: 

De Groenlosche Verkenners hebben hun eerste St. Jorisdag in volle lenteblijheid 
doorgebracht, want het was een uitgezochte, zonnige warme dag. Des morgens om 
7.00 uur woonden de verkenners de Heilige Mis bij. Daarna had naast het paro-
chiehuis de vlaggenparade, de uitreiking van de St. Jorisbloem en de installatie van 
een nieuwe Verkenner plaats. 

’s Middags volgde per fi ets een verkenning van Groenlo’s omgeving. Dit werd door de 
Verkenners als een openbaring ervaren. ’s Avonds op de fi ets naar de Noorderschans, 
waar het kampvuur werd gehouden. Deken Oosterbaan, aalmoezenier Van Soest en 
het groepscomité waren eveneens aanwezig.
[1985, Scouting Groenlo, 50 jaar jong]
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Het verhaal van Sint Joris
Er was een stad die door een draak werd getiranniseerd. De bevolking hield schapen en 
dagelijks werden er twee aan de draak geoff erd om hem rustig te houden. Maar op den 
duur waren de laatste schapen door het ondier verslonden en eiste de draak mensenoff ers. 
Om te beginnen maagden. Het stadsbestuur besloot door het lot te bepalen welk meisje 
aan de beurt was. De voorhanden zijnde maagden werden op het stadsplein verzameld 
en er werd geloot. Als eerste werd de dochter van de Koning aangewezen. Ze werd in een 
bruidsjurk gekleed en in optocht ging het naar de stadspoort. De maagd zou naar buiten 
gaan, de poort zou achter haar gesloten worden en de draak zou haar dan verslinden. Nu 

wilde het toeval dat op dat moment Joris, op doorreis 
zijnde, daar arriveerde. Hij vroeg wat er aan de hand 
was, vernam het verhaal en bood aan de draak te doden. 
Hij doodde het vuurspuwende ge-
drocht met zijn lans en bevrijdde 
de stad.

Robert Baden-Powell, de grond-
legger van Scouting, besteedde 
veel aandacht aan Sint Joris, die 
hij de Scouts ten voorbeeld stel-
de. Niet zo zeer waar het het red-
den van maagden betrof, maar 
wel met de nadruk op vriende-
lijkheid, behulpzaamheid, broe-
derschap, respect voor anderen 
en vooral ook zelfdiscipline en 
zelfrespect.
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Op de Sint Jorisdag, die altijd rond 23 april werd georganiseerd, kwamen alle speltakken van Scouting Groenlo samen om een 
dag vol avontuur te beleven. 

Als Bever en Kabouter vond ik deze dag prachtig, maar ook best een beetje eng. Je kwam, samen met vaak één ander speltakge-
nootje, in een groep terecht met allemaal Scouts van oudere speltakken. Je kende vaak nog niemand en ze zagen er allemaal stoer 
en sterk uit. Toch verdween de bangheid snel en zat je aan het einde van de dag bij zo’n super stoere Scout op de nek, omdat je het 
lopen niet kon bijbenen. Ook al was je de jongste van je team, je had altijd het gevoel dat je erbij hoorde en dat je altijd een taak 
in je team had.
[2010, Janneke van der Holst]

open dag 30-jarig bestaan Jongensstad, over de gracht

Mister Jovando TIJDENS 

een Gezamenlijke dag

Sint Joris Weekend, afwassen, op de voorgronD v.l.n.r .: 

Miranda de Keijzer , Geert van der Holst en Marloes Hubers, 
1993

Gezamenlijke dag, Stef Reusen 
op de accordeon
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Het mooie aan de Gezamenlijke Dag is dat 
nog steeds groepen worden gevormd met 
verschillende speltakken en dat de groepen 
eerst onwennig bij elkaar staan, maar dat er 
gaandeweg een enorm groepsgevoel wordt ontwikkeld en er 
goed wordt samengewerkt. De oudsten helpen de kleintjes en 
nemen ze gedurende de dag op sleeptouw, maar soms moeten de kleintjes ook de ouderen 
helpen zoals bijvoorbeeld bij een spel als memory. De dag wordt echt samen beleefd en 
dit zorgt voor eenheid binnen de vereniging. 

Organisatie
In de vroegere jaren werd er elk jaar een nieuwe commissie samengesteld. Van elke 
speltak mocht er één leider/leidster plaatsnemen in de commissie, zodat alle lagen van 
Scouting Groenlo vertegenwoordigd waren. Zes jaar geleden is er een ‘vaste’ commissie 
samengesteld, waar af en toe iemand bijkomt of uitgaat. Ongeveer een half jaar voor 
de Gezamenlijke Dag komt de commissie voor het eerst samen om over een thema te 
brainstormen. Tevens wordt over de vorm van de dag nagedacht; wordt het een dag met 
bijvoorbeeld eerst ‘ticketspelen’ (dus dat alle Scouts zelf kunnen kiezen wat voor activi-
teiten ze gaan doen) en daarna een grote zeskamp met teams bestaande uit verschillende 
speltakken of wordt het een dag waarop vier grote teams bestaande uit verschillende 
speltakken een opdracht moeten voltooien. Als dat duidelijk is, worden de activiteiten 
bedacht en wordt het thema verder uitgewerkt. De taken worden onder de commissiele-
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den verdeeld en er wordt geprobeerd om 
een aantal gezamenlijke ‘klusdagen’ af te 
spreken om samen de onderdelen te ma-
ken, de materialen te verzamelen en ver-
der na te denken over de dag. Het week-
end voor de Gezamenlijke Dag probeert 
de hele commissie als ‘klusweekend’ in te 
plannen. Eén dag voor de Gezamenlijke 
Dag worden de grote onderdelen, zoals 
een zeephelling en een survivalbaan, op-
gebouwd. Dit gebeurt in samenwerking 
met andere Scouts.
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gezamenlijke dag, 2007

lasso werpen op de 
gezamenlijke dag 
van 2007
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Th ema’s
Elk jaar wordt er getracht om 
weer een origineel thema te 
bedenken. Op de Gezamen-
lijke Dag van 1998 leerden 
we Bob, Bep en Bas kennen 
die vakantieproblemen had-
den. Bob (Mike Ruikers) wilde 
op vakantie naar de Ardennen, 
maar Bep (Judith Huinink) 
wilde liever naar Mexico. Bas 
(Bjorn Vije) wist niet waar hij 
het liefst heen wilde en schreef 
hierover een liedje. Een liedje dat 
velen zich nog goed kunnen her-
inneren.

Want wij zijn Bob, Bep en Bas, wij zijn altijd in onze sas.
We houden van vakantie en van lekker genieten 
en van mooie vrouwen met dikke tie…..
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In 2002 zijn er twee ruimtewezens op de Pol geland. 

Deze twee ruimtewezens (gespeeld door 
Maria van der Post en ikzelf ) hadden de 
vlag van Scouting Groenlo bij zich en ze 
wilden deze pas teruggeven als de Scouts 
een raket voor hen hadden gebouwd. 
De ruimtewezens waren namelijk per 
ongeluk op de planeet Aarde gestort en 
wilden graag weer terug naar hun eigen 
planeet. Nadat alle Scouts de hele dag 
druk waren geweest en uiteindelijk de 
raketonderdelen over een groene zeep-
baan hadden weten te krijgen, werd de 
vlag teruggegeven en vlogen de ruimte-
wezens weg in hun nieuwe raket. 
[2010, Janneke van der Holst]
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2007 waren we met z’n allen ‘In Alle Staten’ en maakten we kennis met de Verenigde 
Staten. We gingen onder andere lasso werpen, popcorn maken, American Football 

spelen en meerijden in een mooie Amerikaanse auto. Voor het eten haalde iedereen 
een hamburgermenu in de McWalk.

Op de Gezamenlijke Dag van 2008 kon iedereen meemaken hoe het is om 
een geheim agent te zijn. Alle leden, inclusief de leiding, werden ingedeeld 

in vier grote groepen. De missie was om de klok, die uit de klokkentoren 
op Jongensstad verdwenen was, terug te vinden. De dag bestond uit het 

verzamelen van aanwijzingen, waarbij de groepen onder andere de Calix-
tustoren moesten beklimmen om een infor-

mant in een rode auto te kunnen volgen, er 
moest een tijdbom onschadelijk worden 

gemaakt, er moest in de krant een aan-
wijzing gevonden worden en er kwam 

op een bepaald tijdstip een aanwij-
zing via de radio. De dag leidde tot 

een spannende ontknoping, want alle vier 
de teams hadden de sleutel van de verstopplek 

weten te bemachtigen. De vraag was alleen: ‘Waar past 
de sleutel op?’ Vele sloten in de buurt van het Scoutingter-

rein zijn toen uitgeprobeerd, maar uiteindelijk bracht 
de sleutel in combinatie met de aanwijzingen je naar de 
garage van Gerrit Arink waar de klok onder de ‘Oma’s’, 
twee grote zwarte patrouillekisten, lag. 

Het was echt een fantastische dag. Je kon als leiding ook 
eens heerlijk meedoen en natuurlijk volledig je best doen 
om te winnen van je medeleiding die in een andere groep 
zat. Weer eens wat anders dan spelletjes begeleiden. Ik 
moest mezelf af en toe wel even tot de orde roepen, niet te 
fanatiek worden!
[2010, Maria van der Post]

75-jarig jubileum
Vanwege het 75-jarig bestaan van Scouting werd er een 
Jubileum Weekend georganiseerd op 5 en 6 juni 2010. 
Alle leden werden verdeeld over vier kampementen 
en in elk kampement waren alle speltakken vertegen-
woordigd, zelfs de Peter Cuyper Stam! Ze gingen ‘back 
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to basic’ en deden mee aan de ‘Expedition Scout 2010’. Hun missie was om gedurende de zaterdag etenswaren en materialen te 
verdienen om hun kampement op te bouwen. Het weekend begon op het Halve Maaneiland in Groenlo en de eerste opdracht 
was om met je team over de gracht te komen. Sommigen bouwden een vlot, anderen gebruikten alleen de kano’s en een paar 
zwommen naar de overkant. In de ochtend waren de opdrachten door Groenlo verspreid en gedurende de middag waren de 
duels op de Pol. Zo moesten de teams een 8 meter hoge klimtoren beklimmen, van de kabelbaan af, naar de winkel van Baas 
Arink, een fotoroute voltooien met oude foto’s van Groenlo, een waterhelling van 3,5 meter af met een rauw ei, kokosnoten uit 
de boom halen, katapult schieten en nog veel meer. Aan het einde van de middag was er nog een veiling om de laatste materialen 
en etenswaren te verzamelen. Vooral het vlees voor de barbecue was in trek. ’s Avonds hebben alle teams gebarbecued en rond 
20.30 uur was er een quiz in de Th eaterkuil. Na nog een nachtspel te hebben gespeeld, sliepen alle leden in hun eigen kampe-
ment, behalve de Bevers, want die sliepen in het Beverlokaal. Op zondag werd het weekend afgesloten met een grote race tussen 
de kampementen, waarin de deelnemers een survivalbaan moesten afl eggen, een hellingballenrace moesten doen, 
een waterparcours moesten voltooien en ten slotte een touwtje moesten doorbranden. De groep ‘Sterren’ had 
dat het beste gedaan. Zij dragen het hele jubileumjaar de titel ‘Scout 2010’.

Districtsbijeenkomsten
Scouting Groenlo valt onder het district Hameland. Vele jaren is Scouting Groenlo actief geweest 
binnen het district. De laatste 10 jaar echter wordt er veel vaker niet dan wel deelgenomen aan 
districtsactiviteiten en wordt vooral energie gestoken in de eigen activiteiten. Wel zijn er door de 
Winterhike nog steeds goede contacten met groepen uit de omgeving.

In de jaren ‘50 nam men regelmatig deel aan patrouillewedstrijden die in het district werden 
georganiseerd. Het doel was zo goed mogelijk te scoren en te laten zien dat je de vaardigheden 
die een Verkenner diende te beheersen ook goed tot uitvoering kon brengen. De deelnemers wa-
ren zeer fanatiek hierin, en, wanneer je het beste was van je district, mocht je naar de landelijke 

patrouillewedstrijden. De Vossenpatrouille van onder andere Hans Tops, Frans Kiens, 
Hans Pothof, Gerard Mentink, Harry Kolkman, Vincent Wiegerink en Freddy 

van de Markt wist inderdaad door te dringen tot de Nederlandse kam-
pioenschappen. 
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Er waren veel contacten met de katholieke groepen in de omgeving. Zo was er ooit een gezamenlijke bedevaart naar Gemen-
Ramsdorf. 

Vanaf 1976 was José te Brake namens Scouting Groenlo het aanspreekpunt binnen het district Hameland. Er werden diverse 
speltakdagen georganiseerd waaraan Groenlo veelvuldig deelnam. Voor deze dagen namen meerdere stafl eden zitting in diverse 
commissies binnen het district om de dagen goed te laten verlopen. Er werd heel wat af vergaderd. Er werden diverse weekenden 
georganiseerd voor Verkenners en Gidsen, maar ook voor Rowans en Sherpa’s. 

Ik kan me nog goed het gezamenlijk districtsweekend in Bredevoort herinneren. Dat was in 1988 toen Bredevoort zijn 800-jarig 
bestaan vierde. De Rowans-Sherpa’s van diverse plaatsen uit de omgeving waren het hele weekend in Bredevoort om de voorberei-
dingen te treff en voor een grote gezamenlijke dag, waaraan diverse groepen Welpen, Kabouters, Gidsen en Verkenners uit het district 
Hameland deelnamen. We hebben erg veel lol gehad in dat weekend. We sliepen toen in het verzorgingstehuis, dat op dat moment 
leeg stond voor renovatie. Iemand had ons gezegd, dat het gebouw gesloopt zou worden en we waren op sommige spullen dan ook 
niet erg zuinig (er sneuvelde een aantal deuren). We werden daarvoor fl ink op onze vingers getikt, maar wisten wij veel, het zou 
immers gesloopt worden. 
[2010, Mario Nieuwenhuis]

Er werden ook wel weekenden georganiseerd 
voor stafl eden. Deze vonden vaak plaats in 
Eucalypta in Winterswijk. Het doel was om 
ideeën op te doen en die werden ook wel op-
gedaan, maar bovenal waren het erg gezellige 
weekenden. 

v.l.n.r .: Dorian Corts, Jan 

Bekken, Mike Ruikers, 

Ger-Jan Konings

Er werden ook wel weekenden georganiseerd 
voor stafl eden. Deze vonden vaak plaats in 
Eucalypta in Winterswijk. Het doel was om 
ideeën op te doen en die werden ook wel op-
gedaan, maar bovenal waren het erg gezellige 
weekenden. 

[2010, Mario Nieuwenhuis]

Districtsdag in Eibergen, v.l.n.r .: nn, Eva Lejeune, Marcel Stöteler , 

nn, Jurgen Reusen, Wim van der Post, Björn Vije, begin jaren ‘90
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Kerst en oud en nieuw
Onder de vaste activiteiten moet ook de viering van de kerst ge-
noemd worden. Sinds jaar en dag organiseren de PiVo’s de zoge-
naamde Kerst-in. De laatste dertien jaar gebeurt dit in combinatie 
met de Peter Cuyper Stam. 
Deze dag, voorheen weekend, wordt meestal de week voor de Kerst 
georganiseerd. Vaak gaan we er op uit, huren ergens een blokhut en 
ondernemen daar de nodige activiteiten. Zo zijn we al eens wezen 
lasergamen in Hengelo, maar we hebben ook in de regen en de kou 
een wandeling gemaakt in de buurt van Borculo/Geesteren. 
In de sfeer van Kerst worden deze dagen georganiseerd en is het de 
bedoeling dat we een gezellig samenzijn hebben. 

In 2008 bedacht de organisatie van de Kerst-in een 
heus smokkelspel. We werden in Zwillbrock gedropt en 
moesten ongezien op Jongensstad zien te komen. Ieder-
een werd ingedeeld in een groepje en ieder groepje gaf zo 
zijn eigen invulling aan deze opdracht. Er waren groe-
pen die binnen anderhalf uur ongezien op Jongensstad 
wisten te komen, maar er was ook een groep, die pas ’s 
nachts om half twee op de Pol aankwam. Die groep heeft 
het dan ook rustig aan gedaan en is direct bij het begin 
van de dropping bij Ludwig naar binnen gegaan voor 
een lekker sapje. Wanneer je dan vertrekt bij Ludwig, dan 
heb je aan de overkant van de straat opnieuw een loca-
tie waar je kunt consumeren. Helaas zat Grenszicht die 
avond dicht, maar gelukkig was Overkamp wel open en 
kon Richard Stöteler daar zijn sokken en schoenen drogen. 
Helaas voor Richard stond de sloot vol water, toen hij zich 
probeerde te verstoppen voor een mogelijke controleur. Moe 
en voldaan, kwam de groep na een wandeling van zo’n 
vier uur om half twee ’s nachts aan op Jongensstad. 
[2010, Mario Nieuwenhuis]

Het nieuwe jaar wordt steevast ingewijd met een nieuw-
jaarsborrel op Jongensstad. Deze avond is toegankelijk voor 
de Rowan- Sherpa’s, de Pivo’s, de leden van de Peter Cuyper 
Stam en het bestuur. Ook dit is een vaste activiteit van Scou-
ting Groenlo. 
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Een activiteit waaraan vroeger veel deelgenomen werd, is de wandelvier-
daagse. Grote groepen Grolse Scouts waren hierbij aanwezig en niet al-
leen in Groenlo, ook in Eibergen werd meegelopen. Tegenwoordig wordt 
hieraan niet meer in Scoutingverband deelgenomen.

Een vaste activiteit binnen Scouting Groenlo, is het leidingfeest. Eens 
in het jaar is er een feest voor de leiding en de vrijwilligers van Scouting 
Groenlo. Iedereen wordt dan op een leuke wijze bedankt voor zijn/ haar 

inzet van dat jaar. 

Wandel vierdaagse, 
gidsen, 1969

Wandel vierdaagse 
Eibergen, 1975

Avondvierdaagse, 
1979

leidingfeest, v.l.n.r .: Frans Oesterholt, Aleike Abbink, Hermien Meulenkamp, Frank Hoog Antink en Marco Overbekking, jaren ‘80

Leidingfeest, 

jaren ‘90
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Acties
Van idealen alleen kan Jongensstad niet bestaan, er is geld 
nodig, schreef Jan Wijgerinck in een bericht in de krant 
in november 1951 [Logboek I, Jan Wijgerinck]. En dat is 
iets wat nog steeds geldt. Om de vereniging draaiende te 
houden zijn fi nanciële middelen noodzakelijk. 

Tegelijkertijd blijft het belangrijk dat het lidmaatschap 
van Scouting Groenlo voor iedereen fi nancieel bereik-
baar is en dus mag de contributie niet hoog zijn.
[2010, Ruben Tank] 

Om de contributie laag te kunnen houden en toch uit-
dagende programma’s en kampen te organiseren met de 
benodigde materialen, hielden de Sint Ludgergroep en 
de Jeanne d’Arcgroep en later Scouting Groenlo allerlei 
acties die geld in het laatje moesten brengen. Soms wer-
den acties door de hele vereniging uitgevoerd en soms 
door specifi eke speltakken.

Vanaf 1981 wordt van de opbrengst van elke actie 20% 
afgedragen aan de centrale kas (voorstellen van 100% 
en 25% afdracht werden verworpen). 
[1981, Notulen Groepsraad 05-07]

In de loop der jaren zijn er allerlei acties gehouden: van 
hulp bij parkeren bij open dagen tot de organisatie van 
Kinderactiviteiten bij de Slag om Grolle. Soms werd een 
actie niet aangenomen, dit gebeurde bijvoorbeeld in 1991:

Er is een aanbod gekomen om folders van het CDA rond 
te brengen. Dit wordt afgeslagen: we willen geen politieke 
kleur uitdragen. 
[1991, Notulen Groepsraad 07-06]

Overigens ontvangt Scouting Groenlo jaarlijks een redelijk 
bescheiden subsidiebedrag van de gemeente.
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ten behoeve van 
jamboree, 1947
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Heitje voor een Karweitje
De eerste keer dat het “heitje voor een karweitje” gehouden werd, was in 1952 […]. Het idee was afkomstig uit Engeland, waar het 
doen van klusjes in ruil voor geld onder de naam “Bob-A-Job” een groot succes was. Ook in Nederland sloeg het meteen aan. […]
Naar aanleiding van het werk dat de vele Scouts direct na de oorlog hadden verzet bij de opbouwwerkzaamheden van het land, 
had Scouting in Nederland een fl inke reputatie op het gebied van behulpzaamheid. Een groot deel van de bevolking was dan ook 
erg enthousiast over het initiatief en deed graag mee met het verzinnen van klusjes. 
“Voor een heitje, zo heet in de dieventaal een kwartje, worden allerlei karweitjes gedaan. Tuinen worden op vakkundige wijze 
opgeknapt, kippenhokken opgeruimd en stoepen schoongemaakt,” meldde het Nederlandse Polygoonjournaal dat jaar. In 1952 was 
de Amsterdamse burgemeester d’Ailly een van de eerste werkgevers. Hij liet zijn schoenen poetsen op de Dam. “De padvinders en 
verkenners leren op deze wijze zelf het geld verdienen waarmee ze in bepaalde fi nanciële behoeften kunnen voorzien.[…]”
[2010, nl.scoutwiki.org]

Heitje voor een Karweitje
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Heitje voor een Karweitje (later Knaak voor een Taak) werd ook in 
Groenlo voor het eerst in 1952 gehouden door de Verkenners. De actie werd 
in de krant aangekondigd. Bewoners van Groenlo die een klusje hadden, konden contact 
opnemen met een speciaal telefoonnummer (tel. 202) en vervolgens kwam er iemand langs om de klus uit 
te voeren. Als voorbeeldklussen werden genoemd: 

Allerlei akkefi etjes, zoals fi etsen en motoren poetsen, schoenen poetsen, koper poetsen, kippenhokken schoonmaken, witten, tuinen 
aanleggen en opharken, zolders en schuren opruimen, straatstoepen en trottoirs schrobben, stoepen uitwieden, glazen boenen en als 
U op familiebezoek wilde gaan, doch dit niet kon vanwege kleine kinderen thuis, doe het dan nu en vraag dan een Verkenner of 
leidster om tijdens uw visite op de kleine kinderen en het huis te passen.
[1952, Logboek Jan Wijgerinck]

Later gingen de Verkenners “spontaan” langs de deuren en was er geen telefoonnummer meer om klussen door te geven. In de 
krant van 1953 werd gewaarschuwd dat alleen opdrachten gegeven moesten worden aan jongens met werkbriefj es bij zich, want 
er waren ook jongens die zich voordeden als Verkenner en het geld vervolgens in eigen zak staken. In die tijd werd de helft van 
het opgehaalde bedrag afgestaan aan het district.

Groenlo voor het eerst in 1952 gehouden door de Verkenners. De actie werd 
in de krant aangekondigd. Bewoners van Groenlo die een klusje hadden, konden contact 
opnemen met een speciaal telefoonnummer (tel. 202) en vervolgens kwam er iemand langs om de klus uit 

goede daad door 
Peter Pothof

heitje voor een karweitje, 
1952
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De actie bleef tot het jaar 2000 gehandhaafd. Er werden door de leiding allerlei trucjes bedacht om de opbrengst zo hoog mo-
gelijk uit te laten komen. Zo had men bijvoorbeeld ontdekt dat veel mensen keken hoeveel de eerste persoon die in het boekje 
had geschreven, gegeven had voor een klus. Naar aanleiding van dat bedrag bepaalde de daarop volgde “klanten” hun te geven 
bedrag. Dus verzon de leiding een klus met een hoog bedrag en 
zo werd de opbrengst van de actie met weinig moeite wat hoger.

Opbrengsten Heitje voor een Karweitje 1992:
Welpen Fl. 277,35 
Verkenners Fl. 375,04
Kabouters Fl. 451,00
Gidsen Fl. 329,35
Totaal Fl. 1.432,74 
[1992, Notulen Groepsraad, 4 juni]

Opbrengsten Heitje voor een Karweitje 1998:
Welpen Fl. 402,00
Verkenners Fl. 559,00
Kabouters Fl. 502,00
Gidsen Fl. 225,00
Totaal Fl. 1.688,00
[1998, Notulen Stichting Scouting Groenlo, 09-09]

Herinneringen aan Heitje voor een Karweitje:

Ik heb inderdaad een keer een kwartje ontvangen voor een kwartier 
stoep vegen. Maar ook eens een knaak voor het doen van een spel-
letje met een mevrouw als gezelschap. 

Meestal gingen de klusjes nergens over en kreeg je gewoon een donatie. Maar een enkele keer moest je er echt voor werken. Tot en 
met boodschappen doen op je fi etsje toe. Je deed karweitjes die je thuis never nooit kreeg toevertrouwd.
[2010, Roland Mulder]

Ik heb wel eens zeer lang gedaan over een oprit waar het gras tussen de tegels uit moest, dat was je grootste nachtmerrie zo’n klus, 
en dan kreeg je me toch een laag bedrag! Dat was echt heel erg.

Ieder jaar ging ik zo snel mogelijk naar mevrouw De Groen toe. Ik ging dan een fi ets poetsen en deze fi ets werd nooit gebruikt. Dus 
eigenlijk poetste ik gewoon eens per jaar het stof weg van die fi ets. En daar kreeg ik best een leuk bedrag voor.
[2010, Niek Molendijk]

Ik heb inderdaad een keer een kwartje ontvangen voor een kwartier 
stoep vegen. Maar ook eens een knaak voor het doen van een spel-

heitje voor 

een karweitje, 

jaren ‘50
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Mijn boekje van Knaak voor een 
Taak zag er ongeveer zo uit:
Blz. 1 Stoep vegen, fi ets poetsen, 
stoep vegen
Blz. 2 Stoep vegen, stoep vegen, fi ets 
poetsen
Blz. 3 Stoep vegen, hond uitlaten, 
stoep vegen
Blz. 4 Stoep vegen. stoep vegen. fi ets 
poetsen
Daarbij mag gemeld worden dat de 
“Taak” stoep vegen meestal in 2,3 se-
conden gebeurd was…
[2010, Olivier Wentink]

Inmiddels is er een andere actie in 
de plaats gekomen voor Knaak voor 
een Taak, namelijk de Scoutinglo-
terij. In eerste instantie werd deze 
loterij, die landelijk aangeboden 
wordt door Scouting Nederland, 
voor Groenlo georganiseerd door de 
Beverleiding (Wilma Walhof c.s.), 
zodat ook de Bevers, die vaak te jong 

zijn om mee te doen aan acties, wat geld voor extra activiteiten kregen. Later nam Dini Overbekking de organisatie over. Het 
verkopen van deze loten is erg lucratief, aangezien de groep € 1,50 per lot mag houden van de totaalprijs per lot van € 2,50. 
Daar kan geen Heitje voor een Karweitje tegenop!

Collectes
Ook werd (en wordt) er geld opgehaald voor de kas van Scouting Groenlo door te collecteren voor goede doelen. In ruil voor de 
collecte werd dan een gedeelte van de opbrengst aan Scouting Groenlo gegeven. Zo werd er door de RSA al jaren gecollecteerd 
tijdens de carnavalsoptocht en toen er nog een corso-optocht was, probeerde deze groep zoveel mogelijk geld op te halen voor 
het corso. Eenmalig hebben de Groenlose Scouts zich op 19 januari 2002 ingezet voor de actie Coins For Care, waarbij na de 
invoering van de Euro oude Nederlandse munten opgehaald werden: 

Als ik aan deze actie denk, zie ik weer al die volle emmers achterin mijn auto.
[2010, Michel Wissink]

Pas in september 2003 werd het honorarium hiervoor gestort, namelijk € 411,00. 
[2003, Notulen stichting Scouting Groenlo, 16-09]

poetsen

[2010, Olivier Wentink]

Inmiddels is er een andere actie in 
de plaats gekomen voor Knaak voor 
een Taak, namelijk de Scoutinglo-
terij. In eerste instantie werd deze 
loterij, die landelijk aangeboden 
wordt door Scouting Nederland, 
voor Groenlo georganiseerd door de 
Beverleiding (Wilma Walhof c.s.), 

knaak voor een taak, 
het boekje van arnold ottink
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Een andere, jaarlijkse collecte is Jantje Beton:

Omstreeks 1980 deed Scouting Groenlo voor het eerst mee met de collecte. Van oudsher mag de collecterende 
groep de helft van de opbrengst houden. De andere helft wordt door Jantje Beton besteed aan allerlei projecten 
in het land. Vanaf 1990 wordt deze collecte gehouden in samenwerking met de Speel-o-theek.

Opbrengsten voor Scouting Groenlo door de jaren heen:
1981: 993,00 gulden
1983: 1003,50 gulden
1985:  1046,50 gulden 
1986:  1084,83 gulden
1988:  1182,93 gulden
1989:  1180,00 gulden
1990:  682,50 gulden (voor het eerst werd de opbrengst 
gedeeld met de Speel-o-theek)
1994:  724,20 gulden
2000:  1000,00 gulden
[Diverse notulen van Groepsraad en bestuursvergaderingen]

Andere acties door de jaren heen (die soms in dit boek al aan de 
orde geweest zijn):

• Oud papier ophalen ten behoeve van de Romereis. 
• Het opvoeren van een jaarlijkse revue voor ouders en andere belangstellenden; de opbrengst ging naar de vereniging. De 

eerste revue getiteld “Hallo! Daar zijn wij!” vond plaats op 21 november 1935. In de pauze: gratis verloting van een vette 
haas. 

Jantje Beton
Het Nationaal Jeugd Fonds werd op 2 april 1968 opgericht door een aantal landelijke organisaties op het gebied van 
buurt- en clubhuiswerk en jeugd- en jongerenwerk, met als doel om extra fondsenwerving te realiseren voor zinvolle 
jeugdvoorzieningen die niet of niet voldoende voor subsidies in aanmerking kwamen. De naam ‘Jantje Beton’ werd pas 
enkele jaren later aan het fonds verbonden. Hij dankt zijn naam aan alle fl atgebouwen (beton) die als paddenstoelen 
uit de grond schoten en waardoor alles werd volgebouwd. Jantje Beton kwam in opstand en eiste dat er ook rekening 
werd gehouden met speelruimte voor kinderen.
Jantje Beton initieert en ondersteunt activiteiten waardoor kinderen weer veilig, vrij en avontuurlijk buiten kunnen 
spelen in hun eigen buurt.
[2010, www.jantjebeton.nl]

Andere acties door de jaren heen (die soms in dit boek al aan de 

handelsgeest van jan wijgerinck, 
de klepel, november 1948
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• De organisatie van Oud-Hollandse 
Spelen in 1977.

• Het uitzetten van de gft-containers 
in 1991.

• De organisatie van allerlei spellen (van een abseilwand tot “autorammen”) 
tijdens Koninginnedag 1994. 

• Het verkopen van loten en het organiseren van autowasdagen ten behoeve van 
de Europese Jamboree.

• Parkeeractiviteiten ondersteunen bij open dagen of jubilea van o.a. de Welgro, 
de Rabobank (in 1999 bij verhuizing naar nieuw pand) en Dumeco (in 2005).

  
We hebben bij de Welgro geholpen bij de open dagen. We waren blij dat we iets terug 
konden doen voor de Welgro, omdat zij ons elk jaar kosteloos toelaten voor het plak-
ken van de corsowagen. Als verrassing kregen we een gift voor de geleverde hulp. 
[1999, notulen 4 november]

• Autowasdagen, kerktoren schoonmaken, bezoekers van de toren naar boven 
begeleiden en een sponsorloop ten behoeve van kamp Wiltz.

• Entreekaarten verkopen bij het corso in Lichtenvoorde. Sinds er entree geheven wordt in 
Lichtenvoorde, staan de Groenlose Scouts kaarten te verkopen op het kruispunt Zieuwentseweg/Europaweg. Vooral de 
eerste keren was dat erg spannend: 

De organisatie van allerlei spellen (van een abseilwand tot “autorammen”) 

Actie help de Pol

RSA Verkeersregelaars 
tijdens carnaval, 1997

circus kruls, 1951
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Actie, 
jaren ‘80

geld ophalen voor het goede doel 

in 1983

actie voor 
de romereis,1957

sponsorloop voor Wiltz , 

Eva Lejeune en Maria 

van der Post, 1990
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Ik weet nog goed dat een heleboel mensen echt 
boos waren dat ze moesten betalen. Er is geloof 
ik zelfs een boze chauff eur bijna over iemands 
voet gereden. Gelukkig was er altijd politie 
in de buurt. En omdat er heel veel mensen 
kwamen, liepen we soms wel met duizenden 
guldens en later euro’s in ons kleine tasje dat 
als kas diende. Gelukkig kwam er vanaf dat 
jaar veel vaker iemand van de organisatie op 
een motor langs en dan kon je een heleboel bil-
jetten in een envelop duwen en die aan hem 
meegeven. Voelde toch wat veiliger. We deden 
trouwens onderling wedstrijdjes wie de meeste 
kaartjes verkocht. Dan kwam er een gezinnetje 
aanlopen en dat hoorde dan van alle kanten: 
“Koop hier uw kaartjes!” “Wij zijn goedkoper 
dan die anderen!” Dat was natuurlijk niet waar 
en die mensen waren dan helemaal in verwar-
ring, erg grappig. 
[2010, Maria van der Post]

• Organisatie kinderactiviteiten Slag om Grolle in 
2005 (1 dag), 2008 (2 dagen) en 2010 (2 dagen): 
met zo’n 80 medewerkers per dag werd elke edi-
tie van de Slag aangevuld met allerlei uitdagende 
activiteiten voor kinderen, die per editie weer 
deels verschilden. Van schilden maken tot knal-
len in de knalhoek, van kippenboutjes kluiven 
tot een rondje reuzenrad. 

• Rabobank Coöperatiefonds: Scouting Groenlo 
heeft maar liefst drie maal een prijs gewonnen 
van het coöperatiefonds van de Rabobank. In 
2002 werd € 3400,00 gewonnen voor de Th ea-
terkuil, in 2007 werd € 7000,00 gewonnen, on-
der andere voor een zitmaaier. En in 2010 werd 
€ 2500,00 binnengehaald voor dit jubileum-
boek.

Ik weet nog goed dat een heleboel mensen echt 
boos waren dat ze moesten betalen. Er is geloof 
ik zelfs een boze chauff eur bijna over iemands 
voet gereden. Gelukkig was er altijd politie 
in de buurt. En omdat er heel veel mensen 
kwamen, liepen we soms wel met duizenden 
guldens en later euro’s in ons kleine tasje dat 
als kas diende. Gelukkig kwam er vanaf dat 
jaar veel vaker iemand van de organisatie op 
een motor langs en dan kon je een heleboel bil-
jetten in een envelop duwen en die aan hem 
meegeven. Voelde toch wat veiliger. We deden 
trouwens onderling wedstrijdjes wie de meeste 
kaartjes verkocht. Dan kwam er een gezinnetje 
aanlopen en dat hoorde dan van alle kanten: 
“Koop hier uw kaartjes!” “Wij zijn goedkoper 
dan die anderen!” Dat was natuurlijk niet waar 
en die mensen waren dan helemaal in verwar-
ring, erg grappig. 
[2010, Maria van der Post]

Uitreiking Rabo coöperatiefonds, rechts ruben tank met cheque van € 2.500,=, 2010

Ik weet nog goed dat een heleboel mensen echt Ik weet nog goed dat een heleboel mensen echt 

actieposters 

koninginnedagviering 

en autowasdagen
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Hoofdstuk 5

kampen
“Koe koe guie guie wioe wioe”
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In 75 jaar heeft Scouting heel wat kampen gehouden. Daarover zijn natuurlijk veel verhalen te vertellen, maar er is ook veel te 
vertellen over de gewoontes en de gebruiken van de kampen. In het eerste gedeelte van dit hoofdstuk gaan we daarop in. In deel 
twee worden enkele bekende terreinen beschreven. Het derde deel gaat over enkele kampverhalen.

v.l.n.r .: niek molendijk, 

mike ruikers, olivier wentink 

en tom kroekenstoel, HIT, 2002

Gabry Wieggers, Roland Mulder , 

Michel Engbers, Tom Kroeken-

stoel sr . in Parijs met de pivo’s, 1989

bevrijdings-
hike RSA, 

Posbank, 2001

Bevrijdingshike 
RSA , Posbank, 

1994

Bevrijdingshike 
RSA , Posbank, 

1994

Zomerkamp 

Zelhem, 1946
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Eerst de kampgewoontes:

Over het algemeen kun je de kampen in 3 soorten 
verdelen. We kennen bij Scouting Groenlo het kam-
peren (in tenten), het bivakkeren (in gebouwen) en 
het hiken (het rondtrekken met een tentje en rug-
zak). 

De Verkenners, Gidsen en Rowan-Sherpa’s gaan tijdens het zomerkamp 
over het algemeen kamperen. De rest gaat bivakkeren. De Bevers, Welpen en Ka-
bouters, omdat ze te jong zijn om te kamperen; de Peter Cuyperstam en soms ook de 
Pivo’s kiezen voor het gemak en de luxe van een blokhut (maar zo heel af en toe wordt 
er ook nog gekampeerd). 

Als we het kamperen van de ja-
ren ’30 tot en met ‘60 vergelij-
ken met de periode erna, is er 
veel veranderd. 
De kampen in deze periode 
kenmerkten zich voornamelijk 
door structuur: vaste kampre-
gels, discipline, godsdienstig-
heid, samenwerking, inzet, 
orde, netheid en competitie. 

Jan Wijgerinck legde één van 
de eerste zomerkampen in 
1936 vast onder zijn pseudo-
niem “Springend Hert”. Hier-
in is goed te lezen hoe een 
kampdag er in die tijd uitzag.

pcs weekend 
24-uurs hike, 

Havixbeck, 2003

gels, discipline, godsdienstig-
heid, samenwerking, inzet, 

Jan Wijgerinck legde één van 
de eerste zomerkampen in 
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kampdag er in die tijd uitzag.

Kampregels 
uit 1974 (let vooral op regel 6!)
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Jan wijgerinck
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kampverslag, 
1936

kamperen
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Elke kampdag begon met ochtendgymnastiek:

Ik heb mijn hele leven elke dag de oefeningen gedaan die ik bij de Verkenners heb 
geleerd. Dit heeft mij zo fi t gehouden. Ik ben nu 85 en doe de oefeningen die ik toen 
van Jan Wijgerinck heb geleerd nog steeds, rekken, strekken, enzovoort. 
[2009, Bernard Kolkman] 

Ik weet nog goed, dat ik de ochtendgymnastiek mocht leiden op het kamp in Dene-
kamp. Op de een of andere manier vond de leiding dat ik daarvoor de kwaliteiten 
had. 
[2009, Hans Tops] 

In die tijd speelde het katholieke geloof een grote rol binnen Scouting 
Groenlo. Er ging op kamp dan ook steevast een geestelijke mee, een aal-
moezenier. Hij verzorgde elke ochtend een mis die in de kapeltent werd 
gehouden. Pas na de mis werd er gegeten.

Vaak werd de plaatselijke kerk bezocht wanneer men op kamp was. In 
1935, tijdens het eerste zomerkamp van de Verkenners, dat gehouden 
werd van 17 tot 20 augustus op de Besselinkschans te Lievelde, ging De-
ken Oosterbaan mee. Hij was de eerste aalmoezenier die mee ging. Op de 
zondagmorgen werd de kerk van Vragender bezocht.

In die tijd speelde het katholieke geloof een grote rol binnen Scouting 
Groenlo. Er ging op kamp dan ook steevast een geestelijke mee, een aal-
moezenier. Hij verzorgde elke ochtend een mis die in de kapeltent werd 
gehouden. Pas na de mis werd er gegeten.

Vaak werd de plaatselijke kerk bezocht wanneer men op kamp was. In 
1935, tijdens het eerste zomerkamp van de Verkenners, dat gehouden 
werd van 17 tot 20 augustus op de Besselinkschans te Lievelde, ging De-
ken Oosterbaan mee. Hij was de eerste aalmoezenier die mee ging. Op de 
zondagmorgen werd de kerk van Vragender bezocht.

Aalmoezenier van Soest 
scheert zich, 

zomerkamp zelhem, 1946

ochtendgymnastiek, 
Kamp Heeten, 1960 

Bidden voor het eten

Ik heb mijn hele leven elke dag de oefeningen gedaan die ik bij de Verkenners heb 
geleerd. Dit heeft mij zo fi t gehouden. Ik ben nu 85 en doe de oefeningen die ik toen 
van Jan Wijgerinck heb geleerd nog steeds, rekken, strekken, enzovoort. 
[2009, Bernard Kolkman] 

Ik weet nog goed, dat ik de ochtendgymnastiek mocht leiden op het kamp in Dene-
kamp. Op de een of andere manier vond de leiding dat ik daarvoor de kwaliteiten 
had. 
[2009, Hans Tops] 

Ochtend-

gymnastiek 

in Rekken

ochtendgymnastiek op 

Welpenkamp in Rekken, 

begin jaren ‘80 

ochtendritueel
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De kapeltent bestond uit een grote 
zware legertent of keukentent. In de 
openlucht kon in principe niet, want 
er moest een “dak” boven. 
[2008, Harry Bolwerk] 

De kapeltent noemden we ook wel de 
miskroame. 
[2009, Piet Zweers]

Ik weet nog goed, dat we een mis in 
de kapel in Legden hebben gehad in 
1972. Een aalmoezenier ging toen niet 
mee op kamp, maar kwam voor de ge-
legenheid speciaal naar het kamp. 
[2009, Frans Oesterholt]  

Op diverse kampen zijn er ook bekende 
en belangrijke kerken bezocht. Bijvoorbeeld de 
Sint Pieter in Rome (hierover meer verderop 
in dit hoofdstuk over de Romereis), de kerk in 
Ramsdorf, waar het beeld van de Heilige Maria 

van Winterswick stond, de Dom van Münster, de Basiliek 
van Sint Servaas te Maastricht en de Abdij op de Mont Saint-
Michel in Normandië.Michel in Normandië.

de mis in Hellen-

doorn ,1978

van Winterswick stond, de Dom van Münster, de Basiliek 
van Sint Servaas te Maastricht en de Abdij op de Mont Saint-
Michel in Normandië.Michel in Normandië.

De kapeltent bestond uit een grote 
zware legertent of keukentent. In de 
openlucht kon in principe niet, want 
er moest een “dak” boven. 

Noorderschans, 
1935

Verkenners op indianen-
kamp

en belangrijke kerken bezocht. Bijvoorbeeld de 
Sint Pieter in Rome (hierover meer verderop 
in dit hoofdstuk over de Romereis), de kerk in 
Ramsdorf, waar het beeld van de Heilige Maria 

Kamp

 Maastricht, 
1964
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We zijn met de Vossenpatrouille in 1963 naar Münster ge-
fi etst om de dom en de stad te bekijken. Tevens hebben we 
een kanotocht op de Aasee gemaakt. Bij terugkomst op het 
kamp was Fred van de Markt nog zo kwaad op ons. Fred 
had honger, maar moest op ons wachten en wij hadden er 
nog maar een uurtje bij aan geknoopt. 
[2009, Frans Koederinck] 

Dat het geloof een belangrijke rol speelde, blijkt 
wel uit de belofte die bij de installatie werd afge-
legd. Was het in de beginjaren: 
“Op mijn erewoord beloof ik met de hulp van Gods 
genade ernstig te zullen trachten mijn plicht te doen 
tegenover God, de Kerk en mijn vaderland, iedereen 
te helpen waar ik kan. De Verkennerswet te gehoor-
zamen. 
Tegenwoordig luidt de belofte voor Welpen en 
Kabouters: 
“Ik beloof mijn best te doen, een goede Welp/ Kabou-
ter te zijn, zorg te dragen voor de natuur, iedereen 
te helpen waar ik kan en me te houden aan de Wel-
penwet/Kabouterwet. Jullie kunnen op me rekenen.”
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fietsen naar Münster , 
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kampbrief 
Legden, 1963

Kampvuur  tijdens 
Verkennerkamp in 

Mariaveen, jaren ‘80
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Zelfs ik weet me te herinneren, dat we als Verkenner in de jaren ‘80 op kamp in het Duitse Mariaveen op zondag naar de kerk 
zijn geweest. Het was in het Duits en de meesten van ons hadden geen fl auw idee waar het over ging, maar we waren toch in de 
kerk geweest, dus een goede daad was gedaan voor het kamp en dat in een tijd, waarin het geloof steeds meer op de achtergrond 
verdween binnen Scouting Groenlo. 
[2010, Mario Nieuwenhuis]  

Tegenwoordig speelt het geloof geen grote rol meer binnen Scouting Groenlo. Met het intreden van de ontzuiling van de sa-
menleving in de jaren ‘60 en ‘70 werd de invloed van de kerk ook binnen Scouting minder. Eind jaren ‘80 / begin jaren ‘90 
verdween de invloed vrijwel geheel. Oud-leden vinden dat soms moeilijk voor te stellen. 

We hebben op een Welpenkamp in Wierden in 1995 nog eens in de geest van 
deze tijd een ochtendmis op kamp gedaan. Eigenlijk had dit niets met het 
katholieke geloof te maken, maar het was een ludieke manier om de zondag 
te beginnen. Zo werd de bijbel vervangen door het boekje “’N spierken zuver 
Grols” waaruit gepredikt werd, natuurlijk met een dikke knipoog naar de 
bijbel. De hostie werd vervangen door een schuimpje. Ik weet nog dat de 
kinderen naar afl oop tegen hun ouders zeiden: “We hebben nog nooit zo’n 
leuke kerkmis gehad, als op kamp”. Ter voorbereiding op deze mis, hebben we 
tijdens het hele kamp ’s ochtends de kinderen voor het ontbijt woordjes uit 
onze “bijbel” geleerd. Van grote plakkaten aan de muur werden de woordjes 
voorgelezen en de kinderen moesten ze nazeggen. Woorden als “kla’motten”, 
“gloepert”, “bözzel” en “sjaksen” klonken aan de ontbijttafel. 
[2010, Mario Nieuwenhuis] 

Installaties vonden niet al-
leen op Jongensstad plaats, 
maar werden ook vaak op 

kamp georganiseerd. Tijdens de installatie werd je offi  cieel als volwaardig 
lid in de groep opgenomen. Je legde de belofte af en je leerde de wet uit je 
hoofd. Bij de installatie mocht je het uniform aantrekken. De basisinsig-
nes werden opgespeld en de hoed, muts en / of baret werden uitgereikt. 
Ook werd de das omgehangen waar steevast twee knopen ingelegd wer-
den. Deze knopen moesten je herinneren aan de twee goede daden per 
dag. Dit kon variëren van thuis meehelpen tot voor een ander iets goeds 
doen. De installatie was een formele zaak waarbij daarom altijd ook de 
ouders werden uitgenodigd. Als je op het kamp geïnstalleerd werd, werd 
dit dus altijd gecombineerd met de ouderavond.

Tegenwoordig speelt het geloof geen grote rol meer binnen Scouting Groenlo. Met het intreden van de ontzuiling van de sa-
menleving in de jaren ‘60 en ‘70 werd de invloed van de kerk ook binnen Scouting minder. Eind jaren ‘80 / begin jaren ‘90 
verdween de invloed vrijwel geheel. Oud-leden vinden dat soms moeilijk voor te stellen. 
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Overigens is de ouderavond in de jaren ’90 bij de meeste speltakken 
afgeschaft, omdat het zien van de ouders voor vele kampdeelnemers 
gevoelens van heimwee opriep. Heimwee speelde ook vroeger:

Er waren er altijd wel een paar op kamp met heimwee. Je kwam vroe-
ger nergens en je was niets gewend. Ineens zat je met leeftijdsgenootjes 
in een donker bos. 
[2010, Harry Pothof ].

Nog voordat er ontbeten werd op 
kamp, was er elke ochtend een inspec-
tie en een opening. Dit waren vroeger 
gedisciplineerde rituelen. In het boekje 

Scouting Groenlo, 50 jaar jong, staat dit mooi omschreven. Het is 1935: 

Het programma begon vroeg in de morgen. Allereerst om zeven uur naar de 
mis. Daarna met de fi ets naar de Noordschans waar de kampdag werd geopend 
met inspectie. 

[…]

Na via de groepsroep (de korte roep van de Vlaamse gaai: Ka) te zijn gewaarschuwd, werd 
rondom de vlaggenmast verzameld. De opstelling was patrouillegewijs in carrévorm. 

De Nederlandse vlag was door de “dienstpatrouille” op een speciale manier gebundeld. Nadat de bundel langs de mast was gehesen, 
wapperde de driekleur via een ruk aan het touw. Dit heette het “breken” van de vlag. Hierop volgde de verkennersgroet. 
Daarna werd door de Verkenners de wet opgezegd, waarna een geïmproviseerd gebed volgde.

De inspectie die volgde was erg nauwkeurig: 

Tijdens de inspectie stond je in de houding. Dit betekent, rechtop met 
de stok langs de schouder. 

Het was een persoonlijke inspectie. De hopman aanschouwde iedere 
verkenner. Je moest je handen tonen ter controle of er “rouwranden” 
waren. De vaandrig liep achterlangs en inspecteerde de punt van de 
das, de groene ‘kousenfl ossen” die onder aan de randen van de kniekou-
sen uitstaken en ook, of de knopen van de achterzakken dicht waren. 
Ook werd er geïnformeerd, hoe het stond met de dagelijkse goede daad. 
[1985, Scouting Groenlo 50 jaar jong]

Scouting Groenlo, 50 jaar jong, staat dit mooi omschreven. Het is 1935: 

Het programma begon vroeg in de morgen. Allereerst om zeven uur naar de 
mis. Daarna met de fi ets naar de Noordschans waar de kampdag werd geopend 
met inspectie. 

[…]
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Ook in de jaren ‘80 werd er gecontroleerd:

Er werd erg gelet op wassen en tandenpoetsen. We moesten ’s avonds 
onze voeten laten zien. Maar ja, we kampeerden in het bos, dus je 
had je netjes gewassen, maar je moest weer terug naar de tent, en dan 
waren je voeten weer vies! 
[2010, Jeroen Huinink] 

Niet alleen was er een persoonlijke controle, ook de tenten wer-
den gecontroleerd. Was deze goed opgezet, stonden de scheerlij-
nen in de juiste hoek gespannen, was alles netjes opgeruimd in 
de tent na de nacht? De Verkenners stonden voor de tent in de 

houding en ondergingen een grondige inspectie. Bij mooi weer werd 
de zijkant van de tent opgerold, zodat de tent goed kon luchten. In de 
beginjaren werd er veel op los stro geslapen, later op strozakken en nog 
weer later werd dit systeem vervangen door een grondzeil met daarop 
een luchtbed of een veldbed.

In de jaren ’80:

We moesten bij de Welpen altijd ver-
plicht een middagslaapje houden. 
Dat moest van de kampinspectie. 
Verplicht op de slaapzak liggen, je 
hoefde niet te slapen, maar je moest 
wel liggen en stil zijn. Dat gebeur-
de wel redelijk, want iedereen was 
bang voor de kampinspectie (dat 
was natuurlijk een verzinsel van 
de leiding). 
[2010, Jeroen Huinink]
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Tegenwoordig speelt de inspectie geen grote rol meer in het kampleven. Het 
is veel vrijer geworden. De huidige leiding let wel op orde en hygiëne, maar 
er vindt geen dagelijkse formele inspectie meer plaats. Tijdens de Welpen- en 
Kabouterkampen komt het woord inspectie nog wel eens om de hoek kijken. 
Zo halverwege het kamp komt er meestal een delegatie van het bestuur een 
kijkje nemen op het kamp. De kinderen wordt dan vaak wijsgemaakt, dat dit 
de inspectie is en dat alle tassen netjes opgeruimd moeten worden, anders 
zwaait er wat. Als het niet netjes is, kun je zelfs naar huis worden gestuurd! 
Dit is voor de leiding meestal een mooie gelegenheid om het hele spul een 
beetje ongerust te maken en op die wijze de slaapzaal weer eens een beetje op 
orde te krijgen. 

“Kampinspectie, kampinspectie, kampinspectie!!!”. Dat werd elk Kabouterkamp 
op één dag geroepen en dan wist je hoe laat het was; zo snel mogelijk naar de 
slaapzaal rennen, alle kleren netjes in je tas stoppen, slaapzak weer netjes neerleg-

gen, alle spullen onder je luchtbed vandaan halen, je schoenen netjes aan het voeteneinde zetten en tenslotte rustig op je luchtbed 
gaan liggen alsof je niet net had opgeruimd. De leiding probeerde altijd de kampinspectie nog af te leiden voordat ze op de slaapzaal 
kwamen kijken. Alle Kabouters waren in rep en roer als er ‘kampinspectie’ werd geroepen en iedereen probeerde zoveel mogelijk 
spullen weer bij elkaar te zoeken en alle snoep weer te verstoppen. Ik vond het elk kamp weer spannend en achteraf weet ik nu dat 
het alleen maar gezegd werd om snel te zorgen dat de chaos op de slaapzaal verminderd werd en dat de bestuursleden tijdens een 
bakje koffi  e konden lachen om onze opruimwoede.

Wel heb ik door de ‘kampinspectie’ geleerd dat je altijd onder je luchtbed moest kijken, omdat daar meestal de spullen lagen die je 
kwijt was, zoals zo vaak mijn knuff el of mijn sokken.
[2010, Janneke van der Holst]

De opbouw van het kampterrein is in de loop der jaren 
niet zo veel gewijzigd. Bij het kamperen verblijft de staf 
meestal in het basiskamp en de Verkenners en Gidsen 
verblijven over het algemeen in patrouilletenten. Vaak 
staan deze tenten niet al te dicht bij het basiskamp, want 
als je in de leeftijd van 11 tot 14/15 bent, mag de leiding 
natuurlijk niet alles horen en zien. Het is veel spannender, 
als je niet direct onder het toeziend oog van een volwas-
sene staat. Andersom is het ook niet de bedoeling dat de 
jeugdleden veelvuldig bij de staftent komen.

Tegenwoordig speelt de inspectie geen grote rol meer in het kampleven. Het 
is veel vrijer geworden. De huidige leiding let wel op orde en hygiëne, maar 
er vindt geen dagelijkse formele inspectie meer plaats. Tijdens de Welpen- en 
Kabouterkampen komt het woord inspectie nog wel eens om de hoek kijken. 
Zo halverwege het kamp komt er meestal een delegatie van het bestuur een 
kijkje nemen op het kamp. De kinderen wordt dan vaak wijsgemaakt, dat dit 
de inspectie is en dat alle tassen netjes opgeruimd moeten worden, anders 
zwaait er wat. Als het niet netjes is, kun je zelfs naar huis worden gestuurd! 
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We mochten nooit in het stafkamp komen. We mochten ons 
melden als we iets nodig hadden, maar verder moesten we 
daar zover mogelijk vandaan blijven, dus wie weet stond 
daar wel een barbecue of zo. 
[2010, Jeroen Huinink]  

Het stafkamp bestaat meestal uit een 
grote tent, waarin het materiaal is op-
geslagen en de staf slaapt en een grote 
keukentent. Vroeger stond hier ook de 
kapeltent.

Op kamp, maar ook tijdens de nor-
male bijeenkomsten, waren de Verken-
ners onderverdeeld in patrouilles. Een 
patrouille was een groep van ongeveer 
6 tot 8 Verkenners. Er was een heuse 
rangorde in de patrouille. De leider 
van de patrouille was de PL (patrouil-
leleider). Daaronder stond APL (assis-
tent patrouilleleider) en dan de AAPL 
(assistent-assistent patrouilleleider) en-
zovoorts. De PL was verantwoordelijk 
voor zijn patrouille en overlegde ook 
met de stafl eden, als dat nodig was. 

Patrouilles hadden ook een naam. Ze 
werden genoemd naar een diersoort, 
bijvoorbeeld: de Vossen, de Spechten, de 
Uilen, de Adelaars, enz. 
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Het kamp van een patrouille bestaat 
meestal uit een slaaptent (de patrouil-
letent) en een keukentent. Als voorbe-
reiding op het kamp werd (en wordt) 
er vaak geoefend, hoe je de tent het 
beste kunt opzetten. Veel aandacht 
hierbij is er voor het goed aanspannen 
van de scheerlijnen, zodat het tentzeil 
er mooi strak bij staat. Bij slecht weer 
moet je de tent altijd ontspannen, zo-
dat bij harde wind, de tent wat mee 
kan bewegen en niet zomaar wegge-
blazen kan worden. Slaapzakken en 
luchtbedden vervingen de strozakken 
en (paarden)dekens die met deken-
spelden aan elkaar gemaakt moesten 
worden. Zo zijn de oude verkenners-
tenten ingeruild voor moderne licht-
gewichttenten, gemakkelijk te trans-
porteren en vrij eenvoudig op te zetten. 

De eerste tenten uit 1936 waren dubbeldakstenten. De kosten waren geraamd op 100 gulden, maar de begroting werd niet ge-
haald. Jan Wijgerinck schreef erover: “Er is veel nodig, en de crisis maakt dit alles moeilijk”. In de oorlog is veel materiaal door 
de Duitsers in beslag genomen, maar na de oorlog konden enkele oude legertenten van de Canadezen overgenomen worden. 

De tenten waren vettig, zwaar en niet 
te tillen. 
[2008, Piet Zweers]

Herman Baak (toen PL) kon via zijn 
vader paard en wagen regelen, om het 
materiaal op het kamp te krijgen. Wat 
later, in de jaren ‘60 en ’70, kon je via 
een ouder wel eens een vrachtwagen re-
gelen, dat was een stuk sneller en mak-
kelijker. 
[2008, Harry Bolwerk]  
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In de jaren ‘80 zijn veel nieuwe patrouilletenten aangeschaft (bruin van kleur). Tegenwoordig zijn de tenten wit van kleur. Dat 
tenten kwetsbaar zijn, bleek op het Rowan-Sherpakamp in 2010 wel. Door een ongelukje met een gaskoelkast, vatte de tent 
vlam. 

Zomerkamp RSA 2010
Th e story of the burning basecamp:
Het begon allemaal op een rustige donderdagochtend. Iedereen lag nog lekker te slapen. Alleen Lisa Gankema, Annelieke Stapelbroek 
en Nick Wolberink waren al aardig vroeg uit de veren om boodschappen te doen. Nadat ze terug waren, kwamen ze met het idee 
de koelkast schoon te maken. Er was immers een aantal RSA-leden ziek geweest en door grondig onderzoek kon dit nog wel een 
komen door een niet al te schone koelkast met bedorven eten. Ondertussen waren er al heel wat leden ontwaakt uit hun diepe slaap, 
waaronder Lynn Dieker. Zij nam dan ook samen met Nick de taak op zich de koelkast schoon te maken. Nadat ze de gasfl es dicht 
hadden gedraaid en afgekoppeld, wilden ze beginnen met schoonmaken. Maar ze stopten het doekje met sop al snel weer terug in de 
emmer, toen ze een verdachte gaslucht roken. Nick keek nog eens goed en de gasfl es bleek niet dicht te zijn gedraaid, maar vol open. 
Het gas kwam al gauw bij het waakvlammetje van de koelkast en de halve tent stond al in de fi k. Grote paniek ontstond en Jeroen 
van Aalst, die nog rustig lag te slapen, werd snel door Nick de tent uitgesleurd. Hij schrok zo erg, dat hij bij onze overburen het 
veld oprende, ook begon hij heel hard “brand” te roepen. Onze buurman, die brandweerman bleek te zijn, kwam als een speer in 
actie. Hij rende naar de toiletten waar de brandblusser hing. Een aantal nog half slapende RSA’ers stonden hier net hun 

tanden te poetsen, maar ze werden al snel helemaal wakker toen hun buurman 
op hen af kwam stormen. De half gepanikeerde buurman schreeuwde aan de 
kant en rukte de brandblusser van de muur. De RSA’ers schreeuwden: “Wat is 
er aan de hand?“ Hij schreeuwde terug: “Jullie tent staat in de fi k!” Het duurde 
even voordat iedereen het door had, maar toen rende iedereen in paniek achter de 
buurman aan. Er werd van alles geschreeuwd; pak een schep, water! water!, bel 
112. Dat gebeurde; ik belde 112 en de brandweer en politie waren onderweg. 
Met de brandblusser alleen kon het vuur niet geblust worden en dus moest er een 
andere manier worden gevonden. Gelukkig had de ziekte van de RSA’ers hier 
baat bij, want door het overmatig gebruik van de wc was het riool een beetje 
van slag geraakt. Hierdoor stond er een grote bus voor ons kampterrein met een 
watertank. Hiermee kon de buurman gelukkig de rest van het vuur blussen. De 
pers kwam er al snel aan en deze werd gevolgd door de brandweer en politie. Het 
vuur was ondertussen al gedoofd, maar de brandweer moest de gasfl es nog wel 

koelen en controleren op ontploffi  ngsgevaar. De politie hielp Tom Kroekenstoel 
met het opnemen van de schade en alles werd weer rustig op het kampterrein. 
De brandweer en politie vertrokken en Tom belde met de verzekering en het 
bestuur van Scouting Groenlo. De RSA en begeleiding ruimden de zooi voor 
zover mogelijk op en Nick reed naar Groenlo voor slaapspullen en een nieuwe 
tent om in te slapen. Gelukkig kwam dus alles weer goed en hadden we nog een 
super leuk kamp! En stiekem kunnen we er nu ook wel om lachen. 
[2010, Marleen Timmen]
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De keukententen zijn in de 
loop der jaren niet zoveel van 
vorm veranderd, wel is de op-
bouw van de keuken wat anders 
geworden. 

De keuken werd volledig gepionierd. De tafel bestond uit een blad, dat tussen de gepionierde 
balken was bevestigd. De zitting bestond ook uit een gepionierde bank (twee staanders en 
een ligger). De stookplaats bestond uit een ijzeren plaat, welke ook tussen balken was beves-
tigd. Er onder maakten we een pannennet van touwen. Ook de foeragekist (een oude eier-
kist) werd op balkjes gezet, want die moest natuurlijk van de grond blijven i.v.m. ongedierte.
Er was ook een soort rek met gegalvaniseerde bakken waarin we ons konden wassen. Jer-
rycans waren er toen nog niet en we haalden water in grote waterzakken uit het leger. Een 
volle zak halen, was een halve meebrengen. Men maakte ons wijs, dat hoe vaker we de zak 
zouden gebruiken, hoe minder deze zou lekken. 
[2009, Frans Koenderinck] 

Nog steeds wordt in de keuken van de staf een zeer 
grote patrouillekist gebruikt. Deze heeft de naam “oma” 
gekregen (“de lucifers, die liggen denk ik in Oma!”):

Die naam is geboren op een Rowankamp in Mariaveen 
in 1985, toen de zwarte foeragekist ook mee moest. Foe-
ragekist is een woord om je gehemelte op te breken, dus 
ik noemde de kist al snel “oma” (omdat hij lijkt op een 
doodskist). Dat burgerde zo in dat dat ding altijd “oma” 
is blijven heten.
Overigens werd die kist vroeger met wieltjes uitgerust en 
achter de fi ets aangereden naar de kamplocatie. Dit heb 
ik van mijn vader die ergens diep in de vorige eeuw bij 
de Voortrekkers zat. 
[2010, Andries Kaak] 

Die naam is geboren op een Rowankamp in Mariaveen 
in 1985, toen de zwarte foeragekist ook mee moest. Foe-
ragekist is een woord om je gehemelte op te breken, dus 
ik noemde de kist al snel “oma” (omdat hij lijkt op een 
doodskist). Dat burgerde zo in dat dat ding altijd “oma” 
is blijven heten.

De keuken werd volledig gepionierd. De tafel bestond uit een blad, dat tussen de gepionierde 
balken was bevestigd. De zitting bestond ook uit een gepionierde bank (twee staanders en 
een ligger). De stookplaats bestond uit een ijzeren plaat, welke ook tussen balken was beves-
tigd. Er onder maakten we een pannennet van touwen. Ook de foeragekist (een oude eier-
kist) werd op balkjes gezet, want die moest natuurlijk van de grond blijven i.v.m. ongedierte.
Er was ook een soort rek met gegalvaniseerde bakken waarin we ons konden wassen. Jer-
rycans waren er toen nog niet en we haalden water in grote waterzakken uit het leger. Een 
volle zak halen, was een halve meebrengen. Men maakte ons wijs, dat hoe vaker we de zak 
zouden gebruiken, hoe minder deze zou lekken. 
[2009, Frans Koenderinck] 
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De Verkenners waren zeer vindingrijk:

We hadden de eerste mobiele keuken, met slecht weer kon de tafel binnen staan 
en met mooi weer reden we hem naar buiten. Herman van der Heijden was 
daar zeer bedreven in.
[2010, Peter Pothof ]

Tijdens het eten at er in de patrouille altijd een stafl id mee:

De leiding kwam eten bij de patrouilles. Dat was altijd eten in etappes. Kon 
je de leiding gaan halen voor de aardappels, daarna voor het toetje, vervolgens 
voor het vlees en daarna voor de soep! 
[2010, Jeroen Huinink]

Na het eten moest de keuken altijd perfect opgeruimd 
worden. De pannen moesten schoongemaakt worden. 
Deze moesten in die tijd geschuurd worden met zand. 
Harry Bolwerk inspecteerde de pannen na het schuren. 
Hij ging er met zijn vinger door en als zo’n pan niet 
schoon was, konden de Verkenners opnieuw beginnen. 
Ook werd voor het reinigen van de pannen groene zeep 
gebruikt:

We deden soms voor het koken al groene zeep aan de bui-
tenkant van de pan, dan kreeg je deze na het koken mak-
kelijker schoon.
[2009, Bernard Kolkman]

We hebben ooit eens een pan verstopt, omdat we deze niet 
schoon konden krijgen. Maar de inspectie was ook niet 
dom, die miste de pan natuurlijk. 
[2009, Th eo Nales]
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Om in het bos bepaalde produc-
ten toch koel te kunnen houden, 
werd een gat in de grond gegraven. 
Daarin werden drie paaltjes gesla-
gen en daar tussenin een vuilniszak 
gespannen. De zak werd gevuld met 
koud water en zo konden afgesloten 
producten toch enigszins koel wor-
den gehouden.

We hebben een keer een diepe kuil 
gegraven om de melk koel te hou-
den, maar de kuil was zo diep, dat 
we nauwelijks nog bij de melk kon-
den. 
[2010, Hans Pothof ]
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Als er een beekje in de buurt 
was, werden daarin ook nog 
wel eens fl essen gelegd om ze 
koel te houden. Dat de natuur 
wel eens roet in het eten gooi-
de bleek op het zomerkamp 
van de Verkenners in 2010. 
Op de laatste kampdag re-
gende het behoorlijk en hier-
door was het riviertje een stuk 
wilder geworden. Gevolg, de 
fl essen dreven weg en de lei-
ding dronk de laatste avond 
bij het kampvuur water. 

De keuken op zich is niet zo veranderd. Het grote verschil is, dat de gepionierde 
banken en tafels gedeeltelijk plaats hebben gemaakt voor kant-en-klare bankjes 
en tafels en bij de RSA voor tuinstoelen. De foto is daar een mooi voorbeeld van. 
Ook gaat er tegenwoordig vaak een koelkast op gas mee, om de bederfelijke etens-
waren en geneesmiddelen koel te houden.

Naast de tent is er vaak een wasplaats. Er worden twee bal-
ken gepionierd tussen een paar bomen en daarin worden 
plastic bakken gehangen, waarin je je kunt wassen. Douchen 
is vaak lastig en daarom wordt het programma op kamp vaak 

zo opgesteld, dat halverwege het kamp een zwembad bezocht wordt.

Toiletten zijn op het kamp van de 
oudere speltakken nooit aanwezig, 
dus gaat er steevast een tent mee met 
daarin een chemisch toilet, de zoge-
naamde HUDO. De afkorting staat 
voor Houd Uw Darmen Open. In de 
beginjaren werd de behoefte gedaan in 
een sleuf in de grond. Je producten dek-
te je af door er een schep zand overheen 
te gooien. Als de kuil vol was moest er 
een nieuwe gegraven worden. Om aan 
te geven dat hij bezet was, moest je voor 
de HUDO een vlag ophangen.
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Als de vlag rechtop in de grond stond, moest je daar wegblijven! 
[2010, Martin Wijgerink]

Iedereen heeft zo zijn eigen herinneringen aan de HUDO. De meesten hadden 
er een verschrikkelijke hekel aan en ontweken deze nogal wel eens, door ergens 
achter een boompje te gaan zitten in het bos. “Liever in de open natuur, dan op 
die vieze stinkende trommel”, werd er dan geroepen. De HUDO bestond later 
vaak uit een grote, zware legertent met daarin een emmer met deksel (bril). 
Weer later werd dit dus een chemisch toilet. Onderin dat toilet werd altijd een 
blauw, chemisch goedje gegoten.
Tegenwoordig gaat er een speciaal wc-tentje mee. Deze kun je kopen bij Obe-
link en het is alsof de duvel ermee speelt, maar die tent heet daar “Groenlo”. 

Ik was bij de Rowan-Sherpa’s 
en we waren op kamp in Her-
wen bij Lobith. De HUDO 
stond aan de rand van het 
kampterrein vlak voor de 
muur van het naastgelegen 
kerkhof. Een dame in ons gezelschap had dat kamp ontzettende last van diarree. 
Ze nam de naam HUDO dan ook wel heel letterlijk en had bepaald geen moeite 
om haar darmen goed open te houden. Telkens wanneer we haar kwijt waren 
werd er geroepen: “Waar is ...? Oh, ik zie het al, de vlag hangt weer buiten”. We 
hebben dat kamp best medelijden met haar gehad. 
[2010, Mario Nieuwenhuis]

Ik heb al eens een grote boodschap gedaan op de HUDO in Loenen. Daar had 
je van die grote tanks in de grond die eens in de zoveel tijd geleegd werden, 
waar je de HUDO bovenop zette. Toen ik me omdraaide om het 
resultaat te bekijken, zat er een 
muis boven op het hoopje mij 
aan te kijken. Dat was een rare 
gewaarwording. 

[2010, Niek Molendijk] 

Een HUDO moest natuurlijk ook regelmatig geleegd en gereinigd worden. De 
leiding maakte zich daar de handen liever niet vuil aan, dus was er altijd wel weer 
iemand die iets uitgevreten had en daarmee een dankbaar slachtoff er was om de 
HUDO onder handen te nemen. 
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Martin Waenink moest voor straf de HUDO schoonmaken. Hij had iets uitgevreten. ’ s Morgens vroeg wilde hij de HUDO schoon 
gaan maken in zijn zwembroek en met slippers aan. Hij was heel druk met het graven van een gat. Vervolgens wilde hij de HUDO 
leeggooien in het gat. Hij lette niet goed op en struikelde. Met één voet viel hij in de drek en zo raakte hij zijn slipper kwijt. Toen 
hij zich meldde bij de leiding met de lege emmer en maar één slipper vroeg deze naar de andere slipper. Die ligt onder de grond, 
bekende Martin. Plastic laat je niet achter in de natuur als scout, vond de leiding, dus Martin moest zijn slipper opgraven. 
[2010, Eef Klein Gebbink]

Omdat alles zich buiten afspeelde werd het kampterrein met zorg gekozen. Vaak in een bos niet al 
te dicht bij de bewoonde wereld. De programma’s op het kamp stonden en staan vaak in het teken 
van respect voor de natuur. Je leert omgaan met de natuur en je leert je te redden met de middelen 
die voortkomen uit de natuur. Zelfredzaamheid is iets wat men de jongeren probeert bij te brengen.

Wat we veel deden in die tijd, was spoorzoeken en bij voorkeur met natuurlijke middelen, zoals stokjes, stenen, blaadjes.
[2008, Harry Bolwerk]

We leerden de Verkenners om met twee lucifers een kampvuurtje te maken. Sommigen hadden een stapel kranten en staken die aan, 
maar dan was het vuur weer snel uit. Anderen bouwden toch meer een gestructureerd kampvuur. Er was een bepaald soort dennen-
appels en die brandden verrekte goed. Die werden vaak gebruikt als basis om het vuur goed aan te krijgen. Ik heb altijd geprobeerd 
de Verkenners een stukje zelfredzaamheid bij te brengen. Onder het motto: eerst aan laten klooien en daarna pas ingrijpen. 

[2008, Harry Bolwerk] [2008, Harry Bolwerk] 
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De natuur was veel ongerepter dan nu. We zijn eens bij boer Baks geweest en daar 
dronk je gewoon uit de beek, dat kon toen nog. De liefde voor de natuur werd ons ook 
wel bijgebracht. Mijn vader leerde ons zo veel mogelijk paddenstoelen kennen en die 
moesten we in de natuur dan opzoeken. Als we een eind gingen wandelen en we kregen 
een snoepje voor onderweg, dan moesten we thuis de snoeppapiertjes weer inleveren. 
[2010, Harry Pothof ]

De liefde en het respect voor de natuur werd ons bij de Verkenners wel bijgebracht. 
Je leerde je met de dingen die je had toch te redden. Ook nu ga ik nog vaak basic 
op vakantie. Het kampterrein werd schoner 
achtergelaten, dan het aangetroff en werd. 
[2010, Peter Pothof ]

In de jaren ‘50 en ‘60 werd er ook geregeld 
deelgenomen aan de kamptrainingen op het 
verkennersbuitencentrum “St. Walrick” te 
Overasselt. Jan Wijgerinck, die Groenlo had 
verlaten in 1956, was daar beheerder en ver-
zorgde er trainingen. Zijn aanstelling daar 
maakte hem tot “fullprof Verkenner”. Daar 
werden ook de zogenaamde houthakkers-
kampen gehouden. 

Ik ben ook diverse keren op St. Walrick 
geweest. Daar leerde je, met diverse Ver-
kenners uit het hele land allerlei vaar-
digheden, die je bij je eigen groep weer 
kon toepassen. We maakten onder andere 
boomhutten en matten van gras. Je leer-
de ook hoe je met een bijl een complete 
boom moest vellen. 
[2009, Frans Oesterholt]

Je leerde snel met een mes en bijl om-
gaan. Je leerde hoe je er mee moest lo-
pen, hoe je hem vast moest houden en 
hoe je deze moest gebruiken. Natuurlijk 
ging er wel eens iets mis. Maar je leerde 
hoe het werkte. 
[2010, Jos Pothof ]
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Op diverse kampen werden ook kabel-
banen gemaakt. Een lang dik touw, dat 
d.m.v. katrollen gespannen werd tussen 
bomen of van een heuvel, vormde de ba-
sis van de kabelbaan. Er ging natuurlijk 
ook wel eens iets mis daarbij.

Tijdens het kamp in Heeten viel Hop-
man Pothof uit de kabelbaan en brak 
zijn been. Jaren later brak kleinzoon 
Bernd Pothof zijn groeischijf, toen hij 
uit de kabelbaan viel tijdens een geza-
menlijke dag op Jongensstad. 

Een aantal jaren na Hopman Pothof 
hield aalmoezenier Breuking in Hee-
ten een breuk over aan de opening 
van de kabelbaan. Later bleek dat de 
Seniorverkenners de draai- en opwind-
paal vervangen hadden door een slecht 
exemplaar...

Het ging op Jongensstad een keer mis 
aan de gracht. We hadden achter bij 
de gracht een kabelbaan gemaakt 
met katrollen. Hij was enorm strak 
aangespannen. Toen Bernard Reije-
rink eraf ging, landde hij tegen een 
boom en brak zijn middenvoets-
beentje. 
[2010, Martin Wijgerink]

Zo moest Gerrit Arink eens een 
touwbrug openen. Maar de harin-
gen waren te kort en Gerrit viel in 
de gracht en verloor zijn bril. 
[2009, Piet Zweers] 
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Het eten op kamp is ook een hele belevenis. Wat 
maak je voor grote groepen klaar? Maken de leden 
het zelf klaar, of kookt de leiding? Zowel in de be-
ginjaren, als tegenwoordig gaat er vaak een foerageur 
mee op kamp. Die is verantwoordelijk voor het eten 
op kamp, of in ieder geval het verzamelen daarvan. 

Ik was mee als kookster op Welpenkamp in Heeten 
1960 en in Barchem 1959. Ik moest de maaltijden 
voorbereiden. We bepaalden samen wat er gegeten 
werd. We waren met een groepje kookster, met Annie te 
Maarse en nog iemand. 
[2010, Iet Pothof ]

Sommige kinderen leerden op kamp pas goed eten. Het 
was eten wat de pot schaft. Dat was soms een groot pro-

bleem, want de één lust dit niet en de ander dat weer niet. Er 
zijn er natuurlijk altijd, die er in slaagden om het net iets beter 
te regelen dan anderen:

Als je van pudding hield, 
moest je zorgen dat je bij 
Piet Zweers in de patrouil-
le zat. Hij was de grootste 
liefhebber van pudding. 
Hij zorgde altijd dat zijn 
patrouille meer melk had! 
[2010, Familie Pothof ]

Tegenwoordig moet je als 
foerageur veelal ook reke-
ning houden met allerlei 
diëten. Niet iedereen mag 
alles eten en het soms best 

een uitdaging om dit goed af te 
stemmen. 
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Michel Wissink gaat al vele jaren op diverse kampen mee 
als foerageur: 

Mijn eerste kamp, dat ik meeging als foerageur was in 
Luxemburg (1991); ik was net uit dienst.
Daarna ben ik geregeld met de Rowan-sherpa’s meegegaan 
en later ook met Kabouters en Welpen. Ik schat in, dat 
het in totaal zo’n 16 keer geweest moet zijn. Wat je veelal 
merkt is, dat je goed rekening moet houden met de wen-
sen van de kinderen en dat je een makkelijke pot kookt, 
die bijna iedereen lust. Zo zijn er de vele smoesjes van de 
kinderen om iets niet te hoeven eten, zoals: “dat lust ik 
echt niet”, of “dat hoef ik thuis ook niet te eten” en soms 
zelfs “dat mag ik niet eten, want daar zitten bepaalde 
kleurstoff en in”. 
We hebben ooit vijf potten appelmoes uit een tas van een Welp gevist, voor iedere dag één. Anders lustte hij het 
eten niet. Daar hebben we natuurlijk allemaal van gesmuld en hij heeft voor de rest van de week gewoon 
lekker meegegeten.
Wat soms erg moeilijk was op kamp, omdat je voor een grote groep iets moet maken, is glutenvrij koken. 
Het is op een kamp bijna niet te doen. Gelukkig geven de ouders in dat geval het meeste mee.
De meest gestelde vraag aan een foerageur is denk ik toch wel: “Wat eten we vanavond?” Kinderen zijn 
altijd erg nieuwsgierig wat er te eten is. Soms maakten we grote kaarten waar we het menu hadden 
opgeschreven en soms verrasten we de kinderen gewoon. De keuken was mijn domein en daar 
bleven de kinderen zonder toestemming uit. De beste keuken vond ik die in Delft, namelijk groot, 
ruim en op een aparte verdieping. Moeilijker voor de kids om te loeren. 

Er zijn natuurlijk ook favorieten. 
De meest favorieten en voor iedereen mak-
kelijk te behappen maaltijden zijn: gehaktbal of 
worst, groente en gekookte aardappelen met jus.
Na een aantal kampen experimenteren blijkt dat 
de meeste kinderen het liefst gewoon vlees, groenten 
en aardappelen eten. Vaak is er één keer tijdens het 
kamp een barbecue en de rest van de dagen gewoon 
eten, dat lust bijna iedereen. 

Als je net begint als foerageur, is het best lastig om de 
hoeveelheden in te schatten, maar na een tijdje heb je de 
vaste hoeveelheden wel in je hoofd.

We hebben ooit vijf potten appelmoes uit een tas van een Welp gevist, voor iedere dag één. Anders lustte hij het 
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Maar er zijn ook minst favoriete maaltijden. Zo hebben we het ooit een keer meegemaakt 
dat iemand absoluut geen nieuwe aardappelen mocht hebben, want dat kon hij niet 
verdragen. Toch is het ooit een keer per ongeluk gebeurd dat deze persoon nieuwe aardap-
pelen binnenkreeg. ’s Nachts hebben we hem onder de douche moeten zetten, omdat hij 
een “ongelukje” had gehad. Macaroni lijkt op het eerste gezicht een favoriet, maar een hoop 
kinderen vinden uien en paprika niet lekker, en die horen er natuurlijk wel in (samen met 
veel knofl ook, maar dat zeg ik nooit).

Dan zijn er natuurlijk nog de records “bord niet leeg willen 
eten”: Kamp 2009: 2,5 uur en twee keer opgewarmd. Ver-
volgens zijn er de records opscheppen: 4 keer in 2005. Het 
record pizza eten staat in ieder geval op naam van Richard 
Stöteler. Op een kamp in Parijs at hij er ooit twee in het restaurant en nam 
er ook nog een voor onderweg mee.

We hadden ook altijd een opvoedkundige rol. We leerden de kinderen dat 
ze altijd alles moesten eten, in ieder geval van alles een klein beetje. Bij het 
ontbijt was er ook zo’n vaste, ongeschreven regel, dat je eerst een hartige bo-
terham moest eten (ham / kaas) en daarna pas een boterham met iets zoets. 
Voor de rest hanteren we de normale regels: niet van tafel zonder toestem-
ming, niet schreeuwen, boeren of scheten. Wat voor de kinderen geldt, is 
ook van toepassing op de leiding. Dit heeft er toe geleid dat Kim Groothuis 
tijdens een kamp in Delft een hele tijd met lange tanden over een bordje 
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witte bonen gebogen heeft gezeten. Uit de tijd dat ik zelf 
nog verkenner was, kan ik me herinneren dat ik van de 

leiding ook altijd alles moest eten, vooral van Peter Wieggers. 
Het mooiste was, dat wij op een gegeven moment ontdekten 
dat Peter absoluut geen yoghurt lustte. U raadt het al, ook 
Peter heeft er uren over gedaan om dat bordje weg te wer-
ken en wij hadden de grootste lol. 

Boeren en scheten aan tafel was niet toegestaan, behalve 
bij het oorlogsontbijt. Het oorlogsontbijt vinden de meeste 
kinderen een fantastisch gebeuren. Het oorlogsontbijt vindt 
altijd plaats op de laatste ochtend van het kamp om het teveel 

gekochte toch op te maken. Alles gaat in een keer op tafel en alles is toege-
staan inclusief de nodige eet- en verteringsgeluiden. Een echte klassieker 

vind ik nog altijd: witbrood met bastognekoek, vla en gummibeertjes. Er 
is maar één regel en die luidt: “wat je zelf in elkaar draait moet je ook opeten!” 

Koken op een dakota-vuurtje (twee gaten naast elkaar in de grond, met tussen beide gaten onderin een opening voor de 
beluchting) is altijd een succes. Vooral de Welpen vinden dat fantastisch. Ze hebben echter wel een raar idee van hoe je 
frikadellen grilt. Ze stoppen ze namelijk steevast in de vlammen in plaats van erboven. 

Het grote voordeel van koken op kamp is dat je als foerageur nooit hoeft af te wassen. Het is heerlijk om na het koken even 
lekker onderuit te zitten met een bakkie koffi  e, terwijl de kinderen en iemand van de leiding volgens een vast corveerooster 

de afwas doen.
Afwassen is de taak van de kinderen. Er wordt meestal een wedstrijdje van gemaakt wie het snelste en beste afwast. 
Voor de beste afwasploeg is er dan een klein cadeautje. Af en toe is het een knappe prestatie om te zien hoe de kinde-
ren met een paar teiltjes warmwater een afwas van 50-60 personen wegwerken (en schoon!).

Er zijn altijd kinderen die iets niet lekker vinden, dat kan ook bijna niet anders als je met 50 kinderen en leiding op 
kamp gaat. Maar wat het zo de moeite waard maakt, is als er maar eentje zegt dat het lekker was en nog een keertje 
opschept. 
[2010, Michel Wissink] 

Voor problemen wat betreft eten werden originele oplossingen bedacht:

Gidsenkamp de Lutte, 2006. Het leidingteam ontbeet altijd bijzonder uitgebreid en met veel zoetigheid zoals jam. 
Alleen waren we vergeten dat het een bijzonder warme zomer was en familie Wesp zich massaal naar Nederland had 

verkast. Bij het losdraaien van de pot jam, was een complete volksverhuizing geboren. Noodgedwongen moesten we ons 
ontbijt in de auto verder voortzetten. Ook een typisch geval van Scoutingoplossing. Gelukkig hebben we de foto’s nog!
[2010, Th omas Tank]
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Het menu bestond die dag uit raapstelen met gehaktbal. Een tweetal 
patrouilleleden togen aan het werk om een smakelijke maaltijd te 
bereiden. Toen het eten klaar was werd de Hopman uitgenodigd om 
aan tafel te gaan. Trots werd de deksel van de pan gehaald. De verbou-
wereerde Hopman aanschouwde een pan vol aardappelpuree waar bij 
nadere beschouwing bladsteeltjes doorheen zaten. Op zijn vraag wat die 
puree nu voor moest stellen antwoordde een van de Verkennertjes: “Wij 
eten toch stengeltjes hopman?” Met een schuine blik ontwaarde de Hop-
man in het afvalputje de blaadjes van deze kostelijke groente.
[2010, Martin Wijgerink]

De eetgewoontes op kamp lieten af en toe hun sporen na:

Zelfs nu op vakantie op de camping heb ik het nog over foerageren i.p.v. boodschappen doen. 
En regelmatig moet ik nog denken aan het strakke eetregime dat er bij de Welpen was. Dat 
heb ik besloten niet toe te passen op mijn eigen kinderen. 
[2010, Roland Mulder]

Natuurlijk ging er ook wel eens wat mis:

We aten standaard macaroni, sausijs en aardappels en doperwten. We gebruikten oude 
pannen en dan brak er wel eens een handvat af. Daardoor lagen alle doperwten in de goot. 
Wat niet weet wat niet deert, dus we schepten ze zo weer in de pan! 
[2010, Aleike Abbing]

We zijn in Nijverdal op kamp geweest met de Gidsen. We gingen friet halen, Jeroen Hui-
nink en ik. Op de terugweg moesten we eigenlijk omrijden, maar we gingen stiekem een 
eenrichtingsweg in. We dachten, ach de politie komen we hier toch niet tegen. En wie kwamen 

we tegen: juist, de politie! Jeroen mocht verder met de warme patat en ik 
moest in het politiebusje mee om het bordje van 
de eenrichtingsweg aan te wijzen, heel kinder-
achtig. Ik kreeg een boete van 35 gulden. 
[2010, Miranda de Keijzer]

Herinneringen die bij velen opkomen:

Bij het eten schieten me vooral de kampvuren door 
mijn hoofd, waarin de bananen in zilverfolie la-
gen met daarin chocola, of de appels met kaneel… 
De vele piepers die gejast moesten worden tijdens je 
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corvee, de lange rijen tafels waaraan iedereen zat en de grote pannen op tafel, de liedjes die tijdens en 
na het eten werden gezongen, de spelletjes zoals “commando pinkelen”; het zoeken naar je eigen bord 
en bestek, voor het eten, want het liefst at je toch uit je eigen spulletjes. De pleisters die plakkerig om je 
bestek zaten. Het gewiebel op de banken, en o wee wanneer een hele bank achterover ging terwijl je net 
aan de tomatensoep met ballen (uit blik) bezig was…. 
[2010, Hedwig Reuvekamp]

De lekkere frikadellen gedurende een avondje kampvuur, de macaroni op de eerste avond, het heerlijke, 
droge brood, de waterige ranja en niet te vergeten de vooral niet te onderschatten chili con carne, maken 
vaak, dat ondanks de goede verzorging en het heerlijke koken van de leden en de leiding, de leden bergen 
met chips en ladingen snoep meenemen. 
[2010, Jeroen van Aalst]

Hagelslag op een bordje, daar mocht je je boterham in duwen… Th ee maken, geklonte suiker uit een pak 
suiker dat vochtig geworden was… Om wat voor reden dan ook stond je altijd met een natte theedoek af 
te drogen. En altijd vies, die theedoek. Het water was ook altijd te koud. Altijd het goedkoopste afwasmid-
del, dat naar citroentjes ruikt. 
[2010, Jeroen Huinink]

Een ander uitgangspunt bij de organisatie van een kamp is, dat alles zo goedkoop mogelijk geregeld wordt:

Altijd het goedkoopste kopen, dat is een refl ex. Maar dat was niet altijd het effi  ciëntste. 
[2010, Jeroen Huinink]

En soms leidt de “zo-goedkoop-mogelijk-tendens” ook tot angst waar de leiding geen weet van heeft: 

We gingen tijdens een kamp in Loenen met de trein naar Walibi. Ik was al veel ouder dan 12 jaar, maar ik moest van de Gidsen-
leiding toch stiekem met een railrunnerkaartje mee. Ik vond het heel eng, want het mocht niet. Ik was heel 
bang voor de reactie van de conducteur. Ik heb de hele tijd op de wc gezeten.
[2010, Kim Groothuis]

Ik weet me het voorval van de roomboter in 1962 nog goed te herinneren. Tij-
dens een ouderbezoek aan het kamp, bracht een van de ouders echte roomboter 
mee voor zijn zoon. De boter werd door de staf bewaard, want die beheerde 
de foeragekist. De staf heeft de rest van het kamp gesmuld van de roomboter, 
terwijl de Verkenners aten van margarine in roomboterverpakking. 
Ik kan me herinneren dat we van het kampterrein gebruik mochten maken in 
ruil voor twee pakken Douwe Egberts koffi  e. We kregen van de boer zelfs nog 
gratis eieren, melk en aardappelen. 
[2009, Frans Koenderink] 

leiding toch stiekem met een railrunnerkaartje mee. Ik vond het heel eng, want het mocht niet. Ik was heel 

aardappels 
schillen op kamp 
Vragender , 1956

corvee, de lange rijen tafels waaraan iedereen zat en de grote pannen op tafel, de liedjes die tijdens en 
na het eten werden gezongen, de spelletjes zoals “commando pinkelen”; het zoeken naar je eigen bord 
en bestek, voor het eten, want het liefst at je toch uit je eigen spulletjes. De pleisters die plakkerig om je 
bestek zaten. Het gewiebel op de banken, en o wee wanneer een hele bank achterover ging terwijl je net 
aan de tomatensoep met ballen (uit blik) bezig was…. 
[2010, Hedwig Reuvekamp]

De lekkere frikadellen gedurende een avondje kampvuur, de macaroni op de eerste avond, het heerlijke, 
droge brood, de waterige ranja en niet te vergeten de vooral niet te onderschatten chili con carne, maken 
vaak, dat ondanks de goede verzorging en het heerlijke koken van de leden en de leiding, de leden bergen 
met chips en ladingen snoep meenemen. 
[2010, Jeroen van Aalst]

Hagelslag op een bordje, daar mocht je je boterham in duwen… Th ee maken, geklonte suiker uit een pak 
suiker dat vochtig geworden was… Om wat voor reden dan ook stond je altijd met een natte theedoek af 
te drogen. En altijd vies, die theedoek. Het water was ook altijd te koud. Altijd het goedkoopste afwasmid-
del, dat naar citroentjes ruikt. del, dat naar citroentjes ruikt. 
[2010, Jeroen Huinink]

suiker dat vochtig geworden was… Om wat voor reden dan ook stond je altijd met een natte theedoek af 
te drogen. En altijd vies, die theedoek. Het water was ook altijd te koud. Altijd het goedkoopste afwasmid-
del, dat naar citroentjes ruikt. 

foerageur Paul Huyskes, 

Zomerkamp Verkenners, 1977 



297

Naast het kamperen is er natuurlijk het bivakkeren. Vooral de jongste groepen 
maken hiervan gebruik, omdat gezien de jonge leeftijd, bivakkeren wat “veiliger” 
is. In de loop der jaren is het bivakkeren ook steeds veranderd. Vroeger werd er 

veel in een boerderij gelogeerd. In een lege stal werden dan de strozakken neergelegd en er werd 
in de beginjaren ook vaak tussen dekens geslapen, die doormiddel van dekenspelden aan elkaar waren vastgemaakt. Tegenwoor-
dig liggen de kinderen op luchtbedden en slapen in slaapzakken. 

De boerderij zorgde voor typische taferelen:

Wij gingen met de Welpen altijd naar Haaksbergen, Rekken, die kant op. We sliepen meestal op de “deal”, in de koeienstal. Dat was 
gewoon bij een boer. De koeien stonden dan in de wei. We gingen altijd op de fi ets. We hoefden onze spullen niet mee te nemen, die 
kwamen op een andere manier. De stal was in tweeën gedeeld. Op de ene helft sliepen de Welpen en de andere was voor de leiding. 
De leiding moest altijd 10 keer komen om ons rustig te houden.

Op kamp bij de boer zijn we met de Welpen een keer heerlijk besproeid met water door de boer vanuit zijn giertank, normaal zat 
daar gier in. De boer ging het gras daarmee besproeien omdat het zo warm was. Het water kwam uit de sloot. Wij gingen daar 
onder staan, want het gaf zo’n mooie sproeier! Vervolgens moesten wij ons allemaal wassen van de leiding, dat vonden wij best raar. 
[2010, Jeroen Huinink] 
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De boerderij is inmiddels verruild voor een blokhut. De blokhutten zijn van steeds meer gemakken voorzien. Zo moet je af en 
toe informeren bij het bespreken van de blokhut, of je theedoeken mee dient te nemen of vaatwastabletten. Ook een magnetron 
en / of oven is tegenwoordig een onmisbaar apparaat in de keuken. 

We zijn eens op kamp geweest in Kranenburg. Ik was toen leidster en was 
toen ongeveer 20 jaar. We zaten met zo’n twintig gidsen in een oude, houten 
blokhut. Toevallig was er een feest in het dorp, toen wij daar aan het bivak-
keren waren. Een groep jongens vond het wel grappig om ons de stuipen op 
het lijf te jagen. Ze bonkten met een grote boomstam op de deur om ons op te 
jagen. Op een gegeven moment ging dat zo hard, dat ze door de deur braken. 
Het was een zeer enge ervaring en ik weet nog dat we in onze pyjama naar een 
café zijn gegaan, om de politie te bellen. 
[2009, Joke Ernst]  

Leiding zijn op kamp vraagt wel een en ander van de stafl eden:

Op kamp gaan bracht een behoorlijke verantwoordelijkheid met zich mee. We 
waren eigenlijk zelf nog van die snotneuzen van 19 en wisten wij veel. Je was jong 
en ging met een hele groep op de fi ets op kamp, dat deed een behoorlijk beroep op 
je voor verantwoordelijkheid. We gingen voor het kamp naar de ouders toe om alles 
goed door te spreken. We vroegen zelfs of de meiden al ongesteld waren geworden. 
We namen hele koff ers met maandverband mee voor de zekerheid. 
[2009, Marietje Meekes] 
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goed door te spreken. We vroegen zelfs of de meiden al ongesteld waren geworden. 

Welpenkamp 
wierden, 1989

Bivakeren 
Gidsenkamp, 

jaren ‘50
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Als ik terugkijk, denk ik er vooral aan, hoe jong je was als leiding. Je was 16 of 17 en je werd Gidsenleiding. Je nam veel verant-
woording op je schouders en daar dacht je niet bij na. Dat deed je. We maakten onderling wel afspraken over dat er altijd een auto 
was enzo. Ik heb me nooit zo druk gemaakt over risico’s. We hadden nooit emmers bij het kampvuur staan. Je was vooral bezig met 
het programma. Vluchtwegen niet blokkeren, nooit over nagedacht. Kampvuur uitmaken voor je de tent inging, nooit gedaan. Een 
BOB aanwijzen? Deden we niet. We hadden ook vaak op RSA-kamp geen auto bij ons, want niemand had er één. 

Tegenwoordig heb je een telefoon en regel je veel op het laatste moment. Vroeger moest je veel meer van te voren vastleggen. In 
noodgevallen moesten we vroeger naar de boer om te bellen. Als er nood in Groenlo was, kon je naar Gerrit Arink, hij had 
altijd een adres. De leiding bracht dat bij hem. 
[2010, Jeroen Huinink]

Soms had ook het thuisfront een vinger in de pap:

Mijn vader [Bernard Pothof ] mocht van mijn moeder zeker 
mee op kamp, maar dan moest hij wel de helft van de kin-
deren meenemen, anders werd het haar te druk. Als kleine 
jongens van 4, 5 jaar moesten we dus mee op kamp. Dat was 
heel erg leuk. We gingen elke dag bij een andere patrouille eten. 
[2010, Familie Pothof ]

gidsenkamp 
Brummen, 1959

gidsenKamp 

in Brummen Toneel op kamp, 
Jeanne d’Arc
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Ook een hike meemaken is een hele belevenis. Op kamp wordt er soms een 24-uurs hike geor-
ganiseerd. Met vaak alleen een tentje en een slaapzak in je rugzak ga je met goede moed op pad. 
De bedoeling is dan, dat je je met zo min mogelijk middelen in 24 uur van het ene punt naar 
het andere punt begeeft. Je probeert je te redden met wat je bij je hebt, of wat de natuur je biedt. 

We gingen af en toe op hike. We moesten allerlei opdrachten doen. Ik moest het kasteel in Vorden tekenen. Je kreeg een zak met 
meel mee en de rest moest je bij elkaar scharrelen. We kregen ook twee blikken met hutspot o.i.d. mee. Bij een boer vroegen we 
melk en eieren. In het lege blik bakten we op een vuurtje het deeg tot brood voor de volgende ochtend. Of we deden het deeg om 
een stok heen. 
[2010, Jan Wientjes] 

Wie een beetje creatief was, wist dan vaak wel iets bij bijvoorbeeld een boer te regelen. Maar naast de 24-uurs hiken waren er 
natuurlijk ook complete weekhiken, waarin je grote tochten maakte en behoorlijke afstanden afl egde. 

indianenkamp

gezellig 
in de tent

Jeanne d’Arc op hike eind, jaren ‘50

Ook een hike meemaken is een hele belevenis. Op kamp wordt er soms een 24-uurs hike geor-
ganiseerd. Met vaak alleen een tentje en een slaapzak in je rugzak ga je met goede moed op pad. 
De bedoeling is dan, dat je je met zo min mogelijk middelen in 24 uur van het ene punt naar 
het andere punt begeeft. Je probeert je te redden met wat je bij je hebt, of wat de natuur je biedt. 

hike
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Bikkelen tijdens de Donderhike, 
2008

Björn vije blaast zijn luchtbed 
op tijdens de donderhike, 2008

trappershike
zomerkamp 

elten 

de gidsen hiken 

in zeeland, 

mei 2007
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De Scout-In is een weekend dat Scouting Nederland om het jaar in 
september organiseert voor alle vrijwilligers van 17 jaar en ouder. 

Het weekend is bedoeld voor leiding, bestuursleden en overige leden van 
Scouting Nederland om ideeën op te doen voor hun eigen groep en daarbuiten, maar het 
evenement wordt door veel deelnemers ook gewoon als “gezellig feest” beschouwd. Overdag 
worden er trainingen gegeven, zijn er presentaties van verschillende organisaties en kan er 
deelgenomen worden aan activiteiten. ‘s Avonds is het feest. Scouting Groenlo is bijna altijd 
wel aanwezig op deze gebeurtenissen. In 2009 hebben we in Liempde zelfs prinses Máxima 
kunnen bewonderen. Met diverse soorten tenten en het nodige overlevingsmateriaal wordt er 
naar de Scout-in getrokken. De ideeën die je daar opdoet, komen goed 
van pas. In de loop der jaren zijn er heel wat van gebruikt binnen onze 
eigen groepen. Zo maken de Welpen regelmatig een hete luchtballon. 

Een zeer bijzondere Scout-in was die van 1999 in Ommen. Scouting Groenlo kwam 
daar met een wel zeer vreemde tent. De grote corsotent werd daar opgebouwd, een tent, 
waar we met meer dan 25 personen in konden liggen. De tent was zeer snel en mak-
kelijk op te zetten en af te breken. Zelfs zo makkelijk, dat bij het afbreken Anke Ottink 
niet zo snel in de gaten had, dat het tentzeil ineens was verdwenen, terwijl zij zich nog 
aan het aankleden was. 
[2010, Mario Nieuwenhuis] 

De voorloper van de Scout-in werd Koempoelan genoemd. Al in de jaren ‘40 werd er 
door de Grolse Scouts deelgenomen aan de Koempoelan.  

scout-in, 1985

Creatief doen op de 
scout-in in dronten, 1990

Marcel en 
Richard Stöteler , 
scout-in, 2009

De Scout-In is een weekend dat Scouting Nederland om het jaar in 
september organiseert voor alle vrijwilligers van 17 jaar en ouder. 

Het weekend is bedoeld voor leiding, bestuursleden en overige leden van 
Scouting Nederland om ideeën op te doen voor hun eigen groep en daarbuiten, maar het 

scout-in

Renko slagers, Maurice withag 

en Erwin Klein Zeggelink 

maken een hete luchtballon
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michel wissink en 

niek molendijk, 
scout-in, 2009

maurice 
withag en björn vije

Scout-in ommen, 1999

koempoelan, 
1948

Scout-in 
Ommen, 1977

Scout-in ommen, 1999Scout-in ommen, 1999
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Er zijn in de loop der jaren ontelbare kampverhalen ontstaan. Iedereen kent er wel een paar, waar hij of zij met veel plezier aan 
terug kan denken. Enkele van die verhalen willen we met je delen. Maar eerst iets over bepaalde kampterreinen die door Scou-
ting Groenlo meerdere malen bezocht zijn. 

Ramsdorf is zo’n plaats die meerdere malen door de Grolse Verkenners is bezocht. 
Het terrein ligt net over de grens in de buurt van Borken. Op 7 en 8 februari 
1953 ging men voor het eerst naar Ramsdorf voor een bedevaart. In de kerk van 

Ramsdorf stond het beeld van de Maria van Winterswick. De kou trotserend, vertrokken 130 deelnemers op 
de fi ets voor een bedevaart naar Ramsdorf. Gebivakkeerd werd er in de Jugendburg in Gemen (Borken). 

Nadat men alles in de Jugendburg had klaargemaakt voor de nacht, werd er om half vier 
’s nachts te voet vertrokken in uniform met korte broek naar de kerk in Ramsdorf. Het 
was volgens enkele leden van de Vossenpatrouille stervenskoud die nacht. Tijdens de 
voettocht van zo’n 8 kilometer werd onderweg gezongen en gebeden. Duitse Pfadfi nders 
begeleidden de groep met fakkels. Aangekomen in de kerk werd er eerst een Voortrek-
ker geïnstalleerd. Vervolgens werd er een heilige mis opgedragen. Na de mis nuttigde de 
groep een kop warme chocolademelk, waarna de terugtocht te voet door de kou werd 
ondernomen. 
Het verblijf in 1953 was het begin van een traditie. Niet alleen voor een bedevaart werd 
Ramsdorf bezocht. Ook vonden er zomerkampen plaats. 

Een mooi programma, 
was het spel, waarbij 
de Vaandrigs boven 
op een heuvel stonden. 
Wij Verkenners moesten 
proberen al tijgerend de top 
te bereiken zonder gespot te 
worden. Werd je naam ge-
roepen, dan was je erbij. Het 
was behoorlijk lastig om niet 
ontdekt te worden over zo’n 
lange afstand. Ook zijn we 
een middag op de fi ets naar 
Mariaveen geweest. Er liepen 
bij Mariaveen wilde paar-
den, die we bekeken.
[2009, Frans Koenderinck]

Ramsdorf is zo’n plaats die meerdere malen door de Grolse Verkenners is bezocht. 
Het terrein ligt net over de grens in de buurt van Borken. Op 7 en 8 februari 
1953 ging men voor het eerst naar Ramsdorf voor een bedevaart. In de kerk van 

Ramsdorf stond het beeld van de Maria van Winterswick. De kou trotserend, vertrokken 130 deelnemers op 

ramsdorf

Reichswald v.l.n.r : Jos Bomers, Piet Lobar ,  Eddie Firing, 

Jos Peek, Reinout de Groen, Ben Reijrink, Wil Rootink, 

Harrie Lurvink en Boudewijn Albering
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In 1973 is er ook een kamp in Ramsdorf gehouden. 

Het thema van dit kamp was Blubberdum. De Verkenners kregen de opdracht om een Blubberdums volkslied te maken op de 
melodie van een bekend volkslied. Op deze wijze leerde je de Verkenners samen op een creatieve manier iets moois in elkaar te 
zetten. Dat vond ik altijd erg boeiend aan de Verkennerij. Je probeerde hen samen te laten spelen en te stimuleren eigen talenten 
te benutten. Het was heerlijk om te zien hoe iedereen zo kon improviseren. Ik weet nog, dat we kampeerden bij de burgemeester. 
In Ramsdorf kregen we ook bezoek van Vaandelklauers. Dit waren Duitse Verkenners, die uit waren op onze vlag. Dat was enorm 
spannend, want de Duitsers stonden erom bekend dat het soms op een minder leuke manier ging, maar dat hebben we toen niet 
meegemaakt; we hebben een hele leuke avond met ze gehad.
[2009, Frans Oesterholt] 

Wilde paarden kijken,

Verkennerkamp

In 1973 is er ook een kamp in Ramsdorf gehouden. 

in de tent, Kamp Ramsdorf
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Ter gelegenheid van het 25-jarig bestaan van de Verkennerij in Groenlo werd een 
reis naar Rome georganiseerd.

In het vorige jubileumboek is er veel aandacht aan gegeven en is uitvoerig beschreven hoe dit kamp tot 
stand is gekomen. We beperken ons tot een samenvatting hiervan en citeren onder andere uit Scouting 
Groenlo, 50 jaar jong.

Op 14 november 1954 besloot de troepraad om een bedevaartsreis te maken 
naar Assisi en Rome. Het benodigde geld wilde men zelf verdienen d.m.v. al-
lerlei acties, waaronder het inzamelen van oud-papier, Sinterklaas spelen en 
kerstversieringen maken. Tevens werden er voorstellingen gegeven op de Pol 
van circus Kruls. Dit waren voorstellingen van de leden, die tegen betaling 
bezocht konden worden. 

De Romereis zou eigenlijk pas in 1959 plaatsvinden, 
maar door het enthousiasme van de leden was het be-
nodigde geld al eerder bijeengebracht, zodat de reis in 
1957 gehouden kon worden. Er werd in totaal een be-
drag van 7100 gulden opgehaald. 

Op 22 augustus 1957 ’s avonds vertrokken de deelnemers per bus uit 
Groenlo. Tijdens de reis werd er gekampeerd. Dus iedere avond werd 
de bus uitgepakt, werden de tenten opgezet en kookten de jongens. 
De volgende morgen werd alles weer afgebroken en ingepakt. 

‘s Avonds om acht uur vertrokken wij onder grote belangstelling van 
ouders en verdere belangstellenden met de bus naar Rome. Van slapen 
kwam die nacht niet veel, we hadden veel plezier en zongen dat het een 
lust was! Maar het was ook broeiend heet in de bus en de andere mor-
gen plakten de kleren aan het lijf. De bus stopte in Oostenrijk bij een 
riviertje of meertje en wij konden even heerlijk zwemmen. Dat was na 
een hete nacht een verademing. Maar och arme, aan de kant stond de 
aalmoezenier met zwarte pak en boordje smachtend toe te zien. Jan Wij-
gerinck riep iedereen aan de kant en zei dat de aalmoezenier ook graag 
even in het water wilde, maar dat hij absoluut niet van voren gefoto-
grafeerd wilde worden. Zo gezegd, zo gedaan. De “aal” kwam met zijn 
witte lijf in het water. Werkelijk waar, ik hoor een paar Verkenners het 
nog zo op zijn Grols tegen elkaar zeggen: “Nou waarom mag hi-j no neet 
gefotografeerd word’n hee hef toch net zo’n bobbel in de bokse als wi-j”! 
[2010, Piet Zweers] 
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verfrissen en eten langs de Duitse 
autobaan

In het vorige jubileumboek is er veel aandacht aan gegeven en is uitvoerig beschreven hoe dit kamp tot 
fragment Circus Kruls, activiteit t.b.v. romereis

De Romereis zou eigenlijk pas in 1959 plaatsvinden, de route-beschrijving

Ter gelegenheid van het 25-jarig bestaan van de Verkennerij in Groenlo werd een 
reis naar Rome georganiseerd.romereis
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Toen de groep aankwam in Pianoro boven op de 
berg, waren er door vermoeidheid, de regen en 
kou in de bergen en het eten van de vele meloenen 
(omdat ze zo goedkoop waren) 14 zieken. Toen la-
ter Assisi werd bereikt, was gelukkig bijna iedereen 
weer beter. 
In Assisi zwierven ze drie dagen rond. De pelgrims 
sliepen in een zaal van het klooster van de paters 
Franciscanen. 

Toen de groep aankwam in Pianoro boven op de 
berg, waren er door vermoeidheid, de regen en 
kou in de bergen en het eten van de vele meloenen 
(omdat ze zo goedkoop waren) 14 zieken. Toen la-
ter Assisi werd bereikt, was gelukkig bijna iedereen 
weer beter. 
In Assisi zwierven ze drie dagen rond. De pelgrims 
sliepen in een zaal van het klooster van de paters 
Franciscanen. 

het eerste blik 
jam is op tijdens 

de rijpauze

Brief van Herman Oesterholt 

vanuit Assisi, 27 augustus 1957
Overnachten 

tijdens de 
Romereis
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Vanuit Assisi ging het rechtstreeks naar Rome, waar ge-
kampeerd werd op Monte Mario. Het doel was bereikt. 
Vijf volle dagen duurde het verblijf in Rome. Met een 
bus reden ze langs verschillende bezienswaardigheden 
onder begeleiding van een pater als gids. 

De Romereis mocht niet te veel kosten. Jan Wijgerinck 
had veel levensmiddelenbedrijven aangesproken voor 
eten tijdens de trip en met succes! Veel ingeblikte groen-
ten en dergelijke werden ingezameld. Er waren vooral 
heel veel blikken met haring in tomatensaus en zolang 
we iets voor op het brood hadden, werd er niets bij ge-
kocht. Elke morgen en elke middag dus bijna uitslui-
tend brood met haring in tomatensaus. Het kwam je 
strot uit! Maar volgens de Verkennerswet, waar Jan 
Wijgerinck een beroep op deed, wist een Verkenner or-
ders te gehoorzamen zonder tegen te spreken en was een 
Verkenner spaarzaam! Jarenlang konden we geen ha-
ring meer zien. 
[2010, Piet Zweers]

In het logboek van Hugo van ‘t Hooft lees je let-
terlijk de belevenissen van een zo’n dag gezien door 
de ogen van een jonge Verkenner:

6 uur reveille. 7 Uur Heilige mis. Daarna eten en 
om half 9 zijn we vertrokken naar Rome. Om half 
2 waren we in Rome en hebben ons kampterrein 
opgezocht. 
Daarna eten en alles opbouwen. Toen zijn we naar de 
Sint Pieter geweest. Het was fantastisch mooi. Eerst 
hebben we de Obelisk bekeken. Hij was 32 meter 
hoog. Ook de Zwitserse Garde kreeg een beurt. Toen 
was de Sint Pieter zelf aan de beurt. Een pater heeft 
ons rondgeleid. Het graf van Sint Petrus was zeer 
mooi en ook die van de andere pausen waren wel 
de moeite waard om te bekijken. De Sint Pieter 
was geheel in barokstijl gebouwd en de schilderijen 
waren allemaal in mozaïek. 
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Toen we ons in de Sint Pieter de schoenzolen hadden versleten, zijn we 
naar een Duitse begraafplaats in Vaticaanstad geweest. Daarna zijn we 
naar ons kampterrein teruggereden. We liggen ongeveer 10 km van Rome 
en 20 km van de Sint Pieter, toch merken we er niets van, zo’n opper-
vlakte heeft de stad. Om half twee eten.
Daarna gingen we weer terug naar de Sint Pieter. Er zijn altaren van 
paus Pius X en Benedictus XII. Je kon het lijk zien en ook aanraken. We 
gaven onze rozenkrans aan een priester, die het kleed met de rozenkransen 
aanraakte en ze daarna aan ons teruggaf. 
Om 7 uur kwamen we moe terug en om 9 uur eten. We konden bijna 
geen avondgebed meer bidden en rolden bijna omver. Om half 10 lagen 
we in bed.

Op 1 september kwam het hoogtepunt: op audiëntie bij Paus Pius XII. 
Te midden van een internationaal gezelschap stonden de Grolse Scouts 
op de binnenplaats van het pauselijk verblijf. Toen de Paus uiteindelijk 
op het balkon verscheen, werd er geroepen: “Viva il Papa, Viva, Viva”. Ze 
zwaaiden met de hoeden en de Paus groette de aanwezigen hartelijk. Er 
werden veel foto’s gemaakt en er werd geklapt en gejuicht. Op een gege-
ven moment gaf de Paus allen zijn zegen, een gebaar dat de deelnemers 
van toen nooit meer zullen vergeten. Een Voortrekker uit die tijd vertelde: 
“Ik schaamde me er niks voor, maar het deed me wat; ik had een brok in mijn 
keel en een traan in mijn oog.” Later die avond, toen de troep in bed lag, 
ging de stam naar de kapel voor het houden van een avondwake voor hun 
installatie tot Voortrekker. De aalmoezenier deed de inleiding. Zeven as-
pirant Voortrekkers werden de volgende dag geïnstalleerd in de oude kerk 
van Sint Joris te Rome. 

In Rome mochten wij kamperen in de tuin van een klooster dat werd bevolkt 
door Nederlandse paters. In verband met weinig ruimte in de bus hadden wij 
i.p.v. tenten wat keukenzeilen meegenomen. Wanneer de jongens “onder “zeil” 
gingen, moest er stilte zijn. Wij waren met 7 stafl eden, dus er werd wel gepraat 
en gelachen. Jan Wijgerinck vroeg steeds om stilte, maar dat had weinig eff ect. 
Gelukkig kwam hij zelf met een bijzonder goed idee. Twee stafl eden bleven 
waken en de rest ging naar een in de buurt gelegen restaurant. Jan Wijge-
rinck wees er wel op dat het niet paste om in uniform alcohol te drinken. 
“Ook zonder alcohol kunnen wij best een paar gezellige uurtjes hebben”. 
Wij waren het niet met hem eens en zochten en vonden een passende oplos-
sing. Met Hopman Arink ging ik ‘s middags alvast naar het restaurant en 
spraken met de ober af, dat wanneer wij cola zouden bestellen met een 
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vinger omhoog, dan moest daar een rum bij in (rum-cola was in die 
tijd een geliefde drank). Zo gezegd zo gedaan. De sfeer werd steeds 
prettiger en Jan Wijgerinck, met zijn pure cola, genoot. Wij zaten 
op een binnenterrasje en daar stond een deur van een zaal open, 
afgeschermd met een kralengordijn. Gerrit, die een stevige cola op 
had, liep naar het gordijn en met een snelle beweging maakte hij er 
een rokje van. Al dansend en springend zong hij “signorita estraita”, 
begeleid door ons geklap. Na afl oop kwam er vanuit de zaal er ach-
ter, waar een groot gezelschap zat te eten, een denderend applaus. 
Gerrit boog als een jonge meid en ging onder luid gelach terug naar 
zijn plaats. Het werd tijd om naar huis te gaan. Jan Wijgerinck 
moest nog even kwijt dat wij ook zonder alcohol best een gezellige 
avond konden hebben, zelfs nog fi jner dan met alcohol. Wij kon-
den dat beamen. Bij het afrekenen merkte Jan Wijgerinck op, dat 
de cola in Italië schreeuwend duur was. 
[2010, Piet Zweers]

Op 3 september 1957 begon de terugreis via Pisa en door de Sint Got-
thardtunnel. De laatste nacht brachten ze in Heidelberg door. Op 7 
september 1957 om 15 uur was de groep weer terug in Groenlo. 

Tegenwoordig gaat iedereen met vakantie, maar toen waren we nog nooit 
met vakantie geweest. Onze ouders werkten het hele jaar, er was geen 
sprake van vakantie. We waren het hele jaar bezig met het leren van 
knopen enz., want het kamp was het hoogtepunt van het jaar. 
[2010, Piet Zweers]
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Sinds jaar en dag komen Grolse scouts al naar het landgoed van de ba-
ron Von Oer in Legden. We zijn een graag geziene gast op dit landgoed 
en de banden van de Sint Lugdergroep met de familie Von Oer zijn 
dan ook bijzonder goed te noemen. Al begin jaren ‘50 werd door Jan 
Wijgerinck het eerste contact gelegd met deze adellijke familie. 
Er zijn veel verhalen te vertellen over de kampen in de bossen in de 
nabije omgeving van het kasteel. Door het bos loopt een stuk van de 
Dinkel, een riviertje dat verbonden is met de grachten die in vervlo-
gen jaren een onderdeel van de verdediging van de burcht vormden. 

De eerste Von Oer op het kasteel, ridder Jobst von Oer-Nottbeck, 
kreeg de burcht in 1670 door zijn huwelijk in bezit. Zijn nakome-
lingen beheren het nog steeds. Als wij in Groenlo zeggen dat we op 
kamp gaan naar Legden, hebben we het over dit landgoed.

Wanneer voor het eerst naar Legden werd afgereisd is niet meer te 
achterhalen. Verkenners, Welpen, Gidsen, Rowan-Sherpa’s, Pivo’s en zelfs de Peter 
Cuyperstam is er nog niet zo lang geleden op kamp geweest. Lekker ouderwets in 
tenten in het bos van de baron. 
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en de banden van de Sint Lugdergroep met de familie Von Oer zijn 
dan ook bijzonder goed te noemen. Al begin jaren ‘50 werd door Jan 
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Baron Von Oer toonde altijd veel betrokkenheid bij de bezoekers uit Grolle. Hij kwam regelmatig bij het kampterrein kijken 
en schoof aan bij het kampvuur. 

Ik weet nog goed, dat de baron eens kwam kijken of alles in orde was en kwam 
informeren of alles goed ging. Een Verkenner bood hem een kopje koffi  e aan. 
Waarschijnlijk was ‘t enige schone kopje dat voor handen was, want de baron 
kreeg de koffi  e in een kopje zonder oor (dat was eraf gebroken). Ik zei nog tegen 
de Verkenner: “Hoe kun je dat nou doen, de baron van ‘Oor’ een kopje koffi  e 
aanbieden in een kopje zonder oor.” Zowel de baron als de rest van de Verken-
ners moesten er hartelijk om lachen… 
[2008, Harry Bolwerk] 

In 1963 was er ook weer eens een zomerkamp in Legden. De Welpen gin-
gen dat jaar ook kamperen en dat was wel heel bijzonder, omdat ze meestal 
alleen gingen bivakkeren. De Welpen gingen vijf dagen en de Verkenners 
een week. 

Vrijdags werd de bagage al naar het kamp gebracht. Het werd nog even span-
nend bij de grensovergang. Al het materiaal was op een vrachtwagen onder 
een dekzeil gepakt. Onder dit dekzeil bevonden zich ook enkele leiders die zich 
tussen het materiaal verstopt hadden en tussen de volle gasfl essen. Dat mocht 
uiteraard niet en dus werd het op een gegeven moment best spannend. Gelukkig 
was e.e.a. zo geregeld na een telefoontje met Harry Bolwerk, die destijds bij de 
belasting werkte. ’s Avonds in het donker werden de tenten alvast opgezet en dat 
was achteraf niet erg handig, want ’s morgens bleek er een boomstronk midden in 
de tent te staan. Helaas moest de tent afgebroken en opnieuw opgebouwd worden. 
De gewonnen tijd was al weer verloren gegaan. 
Tijdens het kamp in Legden was er elke morgen een heilige mis op het kamp. 
Erg bijzonder was echter, dat we op de zondagmiddag naar het lof mochten in de 
kasteelkapel. Speciaal voor de gelegenheid werd de Monstrans, die al jaren in het 
bezit was van de familie Von Oer, voor de dag gehaald. 
[2010, Frans Koenderinck]  

Als men naar Legden ging, gebeurde dat altijd op de fi ets. Vanaf Groenlo 
is het een kleine 40 kilometer. Soms ging het materiaal deels mee op de fi ets, vaak werd er een 
vrachtwagentje of iets dergelijks geregeld. 

Ik weet nog dat het materiaal met een vrachtwagen van de ABTB naar Legden werd gebracht. Marietje Heming was Akela; haar 
man zat bij de ABTB en hij reed ons. 
[2010, Jos Pothof ]
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Ik herinner me nog enkele angstige momenten. Met twee fi etsen en een touw in de hand trokken we een zwaar karretje voort. De 
kapeltent was enorm zwaar en het was een hele klus om deze op de fi ets mee te slepen. 
[2010, Harry Pothof ]

De tent moest ook altijd goed onderhouden worden. Wat ik me nog goed herinner is dat je overdag de tent moest ontspannen en ’s 
nachts aanspannen voor het vocht. 
[2010, Jos Pothof ]

We mochten in Legden heel veel. Het kampterrein bood veel mogelijkheden; we konden zonder problemen vuur stoken. Wat na-
tuurlijk voor ons ook een hele belevenis was, dat we in het buitenland waren. Al was het naar verhouding maar een klein stukje 
van huis, voor ons was dat een hele afstand. 
[2010, Peter Pothof ]

Ook in 1972 zijn de Verkenners naar Legden geweest. Frans Oesterholt was in die tijd leider en vertelt over het kamp in 
Legden:

Het was altijd een heel gebeuren om de keukentent 
goed in orde te krijgen. Pannenkoeken bakten we op het 
kampvuur, dat was traditie. We hadden van die groene 
gasfl essen met driepitsgasstelletjes van Atag. We pionierden alles, de tafel, de 
bankjes. Ook ging de pionierkist (een kist waar vroeger eieren in vervoerd 
werden) op zijn kant en dan werd de deksel de deur. De grote kist daar zaten 
we altijd op. Dus als je wat nodig had moest je opstaan.

We werden in het begin van het kamp al overvallen door een storm. Het 
was heel mooi weer en iedereen was weg en alle tenten stonden open. Ineens 
kwam een windhoos. Ik moest als een haas alle tenten dichtdoen; de tenten 
stonden fl ink uit elkaar. Ik als redder in nood werd vervolgens gehuldigd 
met de “zilveren eikeldopjes” (weer een voorbeeld van de improvisatie van 
Scouts).

Er was altijd een wedstrijdelement op het kamp. De patrouil-
le, die zijn zaken het beste in orde had, kon een prijs winnen. 
Daarbij werd gelet op: netheid, discipline enz. Bijvoorbeeld: 
hoe stond de tent erbij, was het opgeruimd in de tent, was de 
keuken goed gepionierd, enzovoorts.
Na aankomst terug op de Pol werd altijd een wisselbeker uit-
gereikt aan de beste patrouille. 

Luisteren naar de 
kampverhalen van 
Frans Oesterholt (links)

de winnende patrouille, 

Zomerkamp 

Legden, 1972
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De baron had een leuke dochter, Betina. Gerard ter Bogt was uitgenodigd voor een 
feestje van haar oom en tante. Ik mocht ook mee naar het feest dat plaats vond in 
een ander kasteeltje. Het was erg leuk, maar het heeft niets opgeleverd, we gingen 
als vrijgezel naar huis.
Een domper op het kamp was het overlijden van de baron. Hij bleek vermist te zijn 
en bleek later, toen men hem vond, overleden te zijn. De Verkenners die daar op dat 
moment op kamp waren, hebben toen nog zijn begrafenis bijgewoond. 
[2009, Frans Oesterholt] 

Wij zijn met de Gidsen in de jaren ‘80 ooit eens in Legden 
geweest. In die tijd gingen als leiding, Rob Timmen, Ka-
rin Lensink, Dorian Corts en Harry Timmen mee. Harry 
kreeg al snel de bijnaam “fl uitje”, omdat hij fl oot in zijn 
slaap. Harry was overigens niet de enige die lawaai maak-
te in zijn slaap. Rob snurkte en Dorian knarsetandde. Je 
kunt je voorstellen hoe het met mijn nachtrust gesteld was. 
We hebben met de Gidsen toen ook een spooktocht gelopen. 
Helaas hebben de Gidsen deze niet tot het einde volbracht, 
omdat de tocht veel te eng was. 

Halverwege het kamp was de ouderavond. Ik weet nog 
goed, dat we toen ’s middags zijn wezen zwemmen, dan 
waren de meiden weer lekker fris als de ouders arriveer-
den. Wat ik me van Legden ook goed kan herinneren is, 
dat we zo’n verschrikkelijk eind weg het water moesten 
halen. Wij zaten natuurlijk achter in het bos en bij het 
kasteel konden we onze jerrycan vullen met water. 
[2009, Karin Timmen-Lensink] 

Terug op de Pol
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De leiding probeerde natuurlijk altijd een geintje met de jeugd uit te halen. Marcel 
Stöteler kan zich een dergelijke actie van de leiding uit 1984 nog precies herinneren. 

Ik ben bij Scouting begonnen als Verkenner en heb intussen veel dingen beleefd. Het 
Verkennerskamp te Legden in 1984 zal mij toch het meest bijblijven. We hadden een 
mooie locatie in het bosrijke landgoed van de baron Von Oer te Legden. Halverwege de 
week bezochten we Legden om inkopen te doen. Al dat jonge volk in die uniformpjes 
trok wel de nodige aandacht. Ook bij de plaatselijke jeugd die waarschijnlijk uit pure 
verveling besloot ons maar te achtervolgen. Er werd een beetje plagerig gedaan, maar 
het bleef bij wat zinloze opmerkingen over en weer. Op de terugweg naar het kamp-
terrein waren we ze nog niet kwijt. Ze fi etsten ons achterna en onderweg kwamen 
er nog een aantal fl inke kerels op motoren bij. Ondanks dat we het best spannend 

vonden, begonnen we toch licht nerveus te worden. Aan de rand van 
het kampterrein hielden ze stil en bleven ons in de gaten houden. Frank 
Hoog Antink van onze leiding liep naar ze toe met het verzoek ons met 

rust te laten en te vertrekken. “Tja,” zei Frank toen hij terug kwam, “dat kon 
vanavond nog wel eens fl ink trammelant geven. Het komt vaak voor dat de Duitse jeugd ‘s nachts 

dit soort kampterreinen bezoekt om fl ink heibel te schoppen en spullen te 
jatten. Deze groep ziet er al helemaal niet fris uit,” besloot hij zijn verhaal. 
Dat was natuurlijk als olie op het vuur bij de Verkenners. We holden terug 
naar onze patrouilles en bedachten een verdedigingsplan voor het geval dat 
die Duitse jongens zonder twijfel ons ‘s nachts zouden gaan bezoeken. Als 
bezetenen verzamelden we kreupelhout en bouwden een verdedigingswal 
om onze patrouille. Ook werden her en der valkuilen gegraven om het be-
zoek af te remmen. Onze patrouilleleider wierp zich op als echte krijgsheer. 
Van al zijn plannen om weerstand tegen de aanval te bieden had Rambo 
wel jaloers kunnen worden.

De leiding volgde al die hectische gedrevenheid nauwkeurig 
en besloot om wat stoom bij de jongens af te blazen. Een 
wandeling werd georganiseerd, waarbij een paar man lei-
ding achterbleef; het terrein moest immers bewaakt worden. 
Toen we terugkwamen was het al tegen de avond en namen 
we plaats bij het kampvuur. Er werd uiteraard maar over 
één ding gesproken: wat zou er in hemelsnaam gaan gebeu-
ren deze nacht? De grootspraak bij de Verkenners over hoe de 
Duitsers het bos uitgejaagd moesten worden, maakte steeds 
meer plaats voor stilte.
Tijd om naar bed te gaan, besloot de leiding uiteindelijk en 
iedereen zocht zijn patrouille op. Tijdens de overdag bespro-
ken tactiek zouden een aantal verkenners strategisch buiten 
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dit soort kampterreinen bezoekt om fl ink heibel te schoppen en spullen te 
jatten. Deze groep ziet er al helemaal niet fris uit,” besloot hij zijn verhaal. 
Dat was natuurlijk als olie op het vuur bij de Verkenners. We holden terug 
naar onze patrouilles en bedachten een verdedigingsplan voor het geval dat 
die Duitse jongens zonder twijfel ons ‘s nachts zouden gaan bezoeken. Als 
bezetenen verzamelden we kreupelhout en bouwden een verdedigingswal 
om onze patrouille. Ook werden her en der valkuilen gegraven om het be-
zoek af te remmen. Onze patrouilleleider wierp zich op als echte krijgsheer. 

wel jaloers kunnen worden.

rust te laten en te vertrekken. “Tja,” zei Frank toen hij terug kwam, “dat kon 

Ger-Jan Konings trapt er in en krijgt van Frank Hoog Antink twee eieren in plaats van drie op zijn hoofd

Kees Porskamp 
is jarig op kamp in Legden

vonden, begonnen we toch licht nerveus te worden. Aan de rand van 
het kampterrein hielden ze stil en bleven ons in de gaten houden. Frank 
Hoog Antink van onze leiding liep naar ze toe met het verzoek ons met Verkenners in de tent, 

v.l.n.r .: Wilco Klein 

Gebbink, Frank 
rust te laten en te vertrekken. “Tja,” zei Frank toen hij terug kwam, “dat kon 
vanavond nog wel eens fl ink trammelant geven. Het komt vaak voor dat de Duitse jeugd ‘s nachts 

v.l.n.r .: Wilco Klein 

Gebbink, Frank 

Scholte van Mast, Marcel Stöteler , 

Jeroen Huinink, jaren ‘80



319

de tent plaats nemen om de aanval op te vangen. Aangekomen bij 
de intussen donkere patrouille werd besloten dat de slaapzakken in 
de tent toch een betere optie waren. Van slapen kwam uiteraard 
niets; iedereen hield zijn oren gespitst. De patrouilleleider verlang-
de uiterste stilte, want dan kon je gevaar het snelst opmerken. Elke 
Verkenner die wat zei, werd door hem de mond gesnoerd. “Hou 
toch je kop,” beet hij ons nerveus toe; van de stoere held was weinig 
meer over.
Opeens klonk het geluid van een brommertje in de verte… Nu 
werd het helemaal doodstil in de tent. We zeiden niets, maar we 
dachten allemaal hetzelfde: nu gaat het gebeuren. Het geluid van 
het brommertje vervaagde weer langzaam en was gewoon van een 
onschuldige inwoner uit Legden. 
Een poosje later hoorden we voetstappen; gelukkig was het onze leider Th eo 
Wayerdink. “Roep ons maar als er wat gebeurt, dan komen we wel in ac-
tie,” vertrouwde hij ons toe. 
Weer volgde uiterste stilte, totdat er van alle kanten luide voetstappen van-
uit het niets over ons stukje terrein klonken. Wij schreeuwden op ons al-
lerhardst; LEIDING, LEIDING….. maar geen leiding te bekennen. In de 
keukentent werd hevig met pannen en potten gerommeld. 
Nog harder werd er om de leiding geroepen. Opeens klonk er luid gekraak wat alsmaar heviger werd. 
De Duitsers waren om onduidelijke redenen een boom aan het omduwen welke vlak naast onze slaaptent viel. We dachten dat de 
wereld verging. Toen hoorden we stemmen van de leiding en alle tumult rondom de tent verdween. De leiding kwam kijken in de 
tent; alles goed jongens, vroegen ze. De Duitsers zijn verdwenen, maar we blijven wel een tijdje rondhangen, meldden ze. Het is 
die nacht verder rustig gebleven en we zijn toch nog in slaap gevallen.
De volgende dag wisselden alle groepen hun ervaringen uit. Bij diverse patrouilles waren dingen omver gegooid of meegenomen.
‘s Avonds was er een ouderavond gepland waarbij de ouders het kampterrein kwamen bekijken en de installatie van de nieuwe 
Verkenners bijwoonden. Als eerste werden natuurlijk de belevenissen van de avond ervoor met hen besproken. Toen was het tijd voor 
de installatie; de Verkenners stonden in carré met daarom heen de ouders. “Hartelijk welkom,” begon de leiding plechtig. “We zijn 
hier bijeen op het prachtige kampterrein in Legden, maar voordat we verder gaan, willen we jullie eerst dit laten horen.” Één van 
de leiding haalde een cassetterecorder tevoorschijn en een bandje begon te lopen: “LEIDING… LEIDING…” klonk het angstig 
met als boventoon de stem van onze heldhaftige patrouilleleider. We herkenden onze stemmen meteen en keken elkaar aan. Hoe was 
ons gejammer van afgelopen nacht op een cassettebandje terecht gekomen? De leiding deed alles lachend uit de doeken. De gehele 
nacht heeft geen enkele Duitser het kampterrein bezocht; alles was in scène gezet. Heel handig heeft de leiding ingespeeld op wat er 
die dag in het dorp gebeurde. De gezamenlijke wandeling later die middag diende er enkel voor om ongemerkt een boom dicht bij 
de tent half in te zagen zodat deze makkelijk om zou vallen. 
Marco heeft de cassetterecorder bij de tent geplaatst toen hij zogenaamd kwam controleren hoe het ging. Toen kon het feest beginnen; 
nog even wat wachten en toen denderde de gehele leiding op en neer over ons stukje kampterrein. Een beetje in ‘steenkolen’ Duits 
wat roepen en een boom omdrukken maakte de voorstelling compleet. 
[2009, Marcel Stöteler] 
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Legden 1993: vaandelklauers
We waren op kamp in Legden bij de Baron. Op een gegeven moment kregen we 
van de leiding te horen dat er vaandels gestolen waren. De leiding had een papier 
gevonden met daarop de tekst “Für ne Kiste Bier bekommt ihr sie wieder”. De 
Duitsers hadden onze vlaggen gejat. Jongens uit de buurt waarschijnlijk. Er hin-
gen vaak Duitse jongens rond in de buurt van het kampterrein. Op een gegeven 
moment waren we in de keukentent. Iemand riep: “Hé daar zit er één!” Iemand 
had het hoofd van een Duitse jongen tussen de varens gezien. Die jongen was ons 
duidelijk aan het beloeren. Iemand riep; “Kom, we gaan er achteraan!” Een aantal 
Verkenners rende op de jongen af en toen bleken er nog meer in de varens te zitten. 
We waren aan het koken en sommige Verkenners renden met messen en pollepels ach-
ter de jongens aan, eerst door een stuk bos, toen over een weiland. De Duitsers renden 
heel hard weg en dat maakte ze in onze ogen nog verdachter. De Duitsers kwamen 
bij de achterkant van het kasteel, bij de ommuurde bijgebouwen. Die jongens klom-
men over de muur en dus deden wij dat ook. Ze bleven op een gegeven moment staan, 
waarschijnlijk vroegen ze zich af waarom wij zo achter ze aan renden. Toen stonden 

we ineens oog in oog met ze, de adrenaline stroomde door onze 
aderen. We hebben ze toen ondervraagd: “Waar zijn die handdoe-
ken en die vaandels?” Dat deden we gewoon in het Nederlands. 
Die jongens begrepen er natuurlijk helemaal niets van! Na wat 
gedoe was het ineens afgelopen.
Toen zijn we teruggelopen naar ons kampterrein. We kwamen 
hun fi etsen tegen en die hebben we in de brandnetels gegooid. 
Een dag later waren die jongens weer op het terrein. We geloofden 
inmiddels wel dat ze het helemaal niet waren, misschien andere 
jongens uit Legden. Th omas heeft er nog wel één te pakken gehad. 
Hij zei: “Kuck Mal, Ein Fisch!” En toen duwde hij die Duitse 
jongen in de slotgracht…
Pas toen we weer terug waren in Groenlo en we gingen papier-
machéen voor de corsowagen, zagen we de vaandels en de hand-
doeken in de corsotent hangen. We hadden helemaal de verkeerde 
mensen beschuldigd van de diefstal! 
[2010, Niek Molendijk]  
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duidelijk aan het beloeren. Iemand riep; “Kom, we gaan er achteraan!” Een aantal 
Verkenners rende op de jongen af en toen bleken er nog meer in de varens te zitten. 
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ter de jongens aan, eerst door een stuk bos, toen over een weiland. De Duitsers renden 
heel hard weg en dat maakte ze in onze ogen nog verdachter. De Duitsers kwamen 
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te doen met de RSA. Tom en ik zijn toen met de trein naar Legden afgereisd. We hadden 1 koepeltentje bij ons, 1 slaapzak en 1 
zelfopblazend matje. In die tijd hadden de meeste mensen geen zelfopblazende matjes en geen rugzakken, dus veel meer konden/
wilden we niet meenemen. 
We kwamen aan op het station in Legden aan het begin van de avond. Het station is vlak bij het terrein 
van de baron. We hebben toen eerst aan de rand van het bos in het struikge-
was een plekje gezocht voor de tent en zijn toen op zoek gegaan naar 
het Verkennerkamp. Het was inmiddels behoorlijk donker toen we het 
Verkennerkamp vonden. Het was nog een drukte van jewelste en fl ink 
kabaal in het bos, omdat ze met een avondspel bezig waren. Omdat we 
niet gezien wilden worden, hebben we toen rechtsomkeert gemaakt en 
zijn Legden ingelopen. Nadat we in het café 1 of 2 biertjes gedronken 
hadden, hebben we ons tentje opgezocht. Met het slaapmatje over dwars 
zodat we er allebei een beetje op konden liggen en met de slaapzak over 
ons heen hebben we in onze kleren een paar uur geslapen. Tegen een uur 
of 4-5 zijn we opgestaan en hebben opnieuw de tocht gemaakt naar het 
Verkennerkamp. Daar was iedereen uiteraard in diepe rust. We hebben 
het hele kampterrein afgezocht in het donker naar een vlaggenmast met 
vlag, maar tot onze grote teleurstelling konden we die niet vinden. Wel 
hingen in het stafkamp keurig een aantal handdoeken op een rijtje. Deze 
handdoeken hebben we toen vervangen door een keurig briefj e met de 
tekst: “Für ne Kiste Bier bekommt ihr sie wieder. Koe Koe Guie Guie”. 
Koe koe guie guie was in die tijd de roep van een bronstige Grolse Scout. 
Nadat we ons tentje opgepikt hadden zijn we zonder vlag, maar wel een 
paar handdoeken rijker, met de eerste trein teruggegaan naar Gladbeck, 
waar we onder luid gejuich een paar uur 
later werden ontvangen. (Natuurlijk 
rijdt het boemeltreintje tussen Legden en 
Gladbeck niet zo vroeg...)
Terug in Groenlo hebben we een keurig 
wissellijstje gehaald, daar de treinkaartjes 
ingelijst en deze samen met de handdoeken 
in de nok van de corsotent gehangen. Tot 
de dag van vandaag weigert de Verkenner-
leiding elk commentaar op het gebeurde. Ze 
willen zelfs niet toegeven dat er handdoeken 
van hun waslijn verdwenen zijn. Een beetje 
fl auw, maar dat maakt de lol er voor ons, 
zelfs jaren later, niet minder om. 
[2010, Jeroen Huinink] 
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Wiltz is een stadje in het noord-
westen van het Groothertog-
dom Luxemburg, gelegen in 

het gelijknamige kanton, dicht bij de grens met 
België. Wiltz is in twee delen gesplitst; de boven-
stad ligt op twee hellingen, terwijl de beneden-
stad aan de oevers van de rivier de Wiltz ligt. In 
de bovenstad is ook het kasteel van de graven 
van Wiltz te vinden. Wiltz is het centrum van 
de Europese Scoutbeweging (met als nevenef-
fect dat het jeugdtoerisme behoorlijk ontwik-
keld is). Robert Baden-Powell, de stichter van 
Scouting, kreeg in Wiltz een monument, het 
International Scouting One Penny Monument. Het 
hele jaar door zijn er Scoutingkampen.

In 1990 kwamen de Grolse Scouts voor het eerst naar Wiltz. In samen-
werking met de Scoutinggroep uit Gladbeck (Duitsland), waarmee al van 
oudsher goede banden waren, werd een gezamenlijk kamp georganiseerd. 
Er ging een gedegen voorbereiding aan vooraf. Al geruime tijd voordat het 
kamp zou plaats vinden, vonden besprekingen met de groep uit Gladbeck 
plaats. 

Op een avond ben ik, met Marco Overbekking, Luc Scholte van Mast en 
Maurice Withag naar Gladbeck gereden voor overleg. TomTom’s waren er 
toen nog niet, dus alles ging gewoon via de kaart. We hebben eerst Luc op-
gehaald in Nijmegen en zijn toen het Ruhrgebied ingereden. Met het oog 
scherp op de kaart, misten we spontaan de afslag die we moesten hebben 
en kwamen lekker aan het dwalen in het Rurhgebied. Gevolg was, dat we 
anderhalf uur te laat in Gladbeck kwamen en de Scouts allang naar huis 
waren, want een mobieltje hadden we toen ook niet (bij ons). 
Uiteindelijk hebben we toch nog twee Scouts kunnen bereiken en was er toch 
nog enige vorm van overleg. 
[2010, Mario Nieuwenhuis] 

Kamperen in Wiltz kostte erg veel geld en om dat allemaal te kunnen betalen 
zijn heel wat acties op touw gezet. We hebben o.a. auto’s gewassen, de kerk-
toren schoongemaakt en mensen begeleid met de beklimming van de toren.
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Het kamp werd in tweeën gesplitst. De eerste week waren de 
Rowan-Sherpa’s te vinden in Wiltz, de week erna arriveerden 
de Verkenners en Gidsen. Het kampterrein was gelegen in de 
vallei met een kasteel boven op de heuvel. Bij aankomst werd 
eerst het basiskamp met de grote tent en de keukententen 
ingericht. Daarna volgden de patrouilletenten. 

Er werden enkele vlaggenmasten opgesteld met daarin de vlag 
van Scouting Groenlo en uiteraard ontbrak de Grolschvlag 
ook niet. We moesten toch wel even laten zien waar we van-
daan kwamen. Rechts van ons sloegen de Scouts uit Gladbeck 
hun kampementen op.
[2010, Mario Nieuwenhuis]
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De Rowan-Sherpa’s hebben een druk weekje gehad. Zo is er een heuse 24-uurs hike gehou-
den. De Grolse Scouts werden met de Duitse Scouts gemixt en gingen in kleine groepen op 
pad. Zonder dat al te veel zaken meegenomen mochten worden, moesten ze zich 24 uur zien 
te redden en een bepaalde route afl eggen. 
Een geweldige activiteit was het kanoën op een niet al te rustige 
rivier de Sûre. Het was geen extreem wilde rivier, maar er zat toch 
wel aardig wat stroming in. 

Het was die dag erg warm en dat hebben we gemerkt ook. Niet iedereen was even goed voorbe-
reid op het warme weer. Zo gebeurde het, dat Joris te Molder de hele dag lekker ronddobberde 
in zijn kano zonder T-shirtje aan. Een zonnesteek was het gevolg en deze was zelfs van dusda-
nige aard, dat de begeleiding toch maar even besloot om langs de EHBO in het ziekenhuis te 
gaan. Daar werd besloten, dat Joris ter observatie een nachtje mocht blijven. Roland Mulder 
vond het verstandig, dat Joris even een telefoontje naar huis zou doen om zijn ouders op subtiele 
wijze te vertellen, dat hij uit voorzorg een nachtje in het ziekenhuis was opgenomen. Het eerste 
wat Joris aan de telefoon tegen zijn moeder zei was: “Hoi mam, met Joris, ik lig in het 
ziekenhuis.” Alles behalve subtiel dus. 
[2010, Mario Nieuwenhuis] 

De zonnesteek bleek een storm in een glas 
water en de volgende dag liep Joris al weer 
vrolijk op het kampterrein rond. 

Ook Ger-Jan Konings had pech bij het kanovaren:

Het was een mooie dag toen we gingen kanovaren met de groep. We stapten op een 
mooie plek in. Veel bomen en een rotsachtige omgeving met stroomversnellingen. Na 
een paar kilometer te hebben geroeid en ons te hebben laten meevoeren op de stroom 
van de rivier, kwamen we in rustiger vaarwater terecht. Hier waren we nog met een 
paar kano’s bij elkaar. Er werd geouwehoerd en gelachen. Om ons heen dreef veel 
rivierwier. Hier werd op een gegeven moment mee gegooid naar elkaar. Erg lekker hoor, zo’n natte sliert in je nek. Op een gegeven 
moment wierp Maurice Withag een hand vol groene zooi richting mijn kano. De sliert kwam precies op mijn bril terecht, waardoor 
de bril plompverloren in de rivier terecht kwam. Aangezien we weer in een kleine stroomversnelling zaten, was het nakijken naar 
de bril die zonk en tevens werd mee gesleurd naar de bodem van de rivier. Daar dreef 350 gulden naar de rivierbodem.
Ik had helaas geen reservebril en liep in de verdere week rond met fi jn geknepen ogen om toch nog wat waar te kunnen nemen. Dit 
was vooral vervelend toen we in Luxemburg stad waren, waar menige mooie vrouw werd gespot, maar ik alleen vage contouren 
waar kon nemen. Ik was die verdere week dan ook een makkelijke prooi om visuele grapjes mee uit te halen, wat dan ook stelselma-
tig geschiedde. Sindsdien heb ik dan ook altijd een paar reserve ingelijste contactlenzen(bril) bij me als ik op stap ga.
Als ik kort moet vertellen hoe het kamp was, zeg ik dit: “Het was erg mooi en gezellig, alleen de laatste dagen waren erg vaag.” 
[2010, Ger-Jan Konings]

Gipsmaskers maken, 
janneke oesterholt, 
Wiltz , 1990
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De week na de Rowan’s en Sherpa’s kwamen de Gidsen en Verkenners naar het terrein. 

Ik weet nog goed dat we ons kampterrein op moesten bouwen. We gingen aan de slag met de keuken. Alle palen moesten nog ge-
zaagd worden en met een bijl moesten we een punt maken, zodat ze ook de grond in konden. Dat was nogal wat voor ons Gidsen. 
Uiteindelijk heeft de leiding ons, denk ik, geholpen, want we waren natuurlijk helemaal niet gewend om van die zware arbeid te 
verrichten. 
[2010, Maria van der Post]

Er was daar op het terrein zo’n ranzig toilet met 
nog ranziger teksten op de wand geschreven. 
[2010, Maria van der Post]

Eens per week, werd er in Wiltz een gezamen-
lijk kampvuur georganiseerd voor alle aanwezige 
scoutinggroepen. Ook Groenlo deed daar aan 
mee. Er waren zo’n kleine 150 tot 200 Scouts 
aanwezig op dat moment. Iedere aanwezige groep 
deed een voordracht:

Met al hun creativiteit hebben de Verkenners 
en Gidsen uit Groenlo in 1990 bedacht om 
“Vrouw Haverkamp” van Normaal 
te zingen. Daarna sloten ze af met 
de yell van het kamp: “Ik ben niet 
gek, ik ben niet maf, ik ben een 
helikopter, zzzzz, zzzzz, zzzzz, 
zzzzz”. In 2000 werd de traditie 
in ere gehouden. Wederom werd 
een Normaal-klassieker gezongen, 
namelijk “Deurdonderen”. Dit 
was misschien, nou ja waarschijn-
lijk, niet het beste optreden van de 
kampvuuravond. Toch wisten de 
Groenlose Scouts de sfeer er op een 
tamme avond echt in te brengen, 
ook al door om de haverklap een 
wave in te zetten. 
[2010, Niek Molendijk]
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In 2000 ging Scouting Groenlo opnieuw naar 
Wiltz. Toen is ervoor gekozen om de Verken-
ners, Gidsen en Rowan-Sherpa’s niet op te 
splitsen, maar om gezamenlijk naar Wiltz af 
te reizen. 

De start was één grote puinhoop, want het 
had er dagenlang geregend en het was een 
enorme modderpoel bij aankomst. Gelukkig 
sloeg het weer om en werd het een schitterend 
kamp, met ook weer zeer spectaculaire acti-
viteiten. De modder werd nog goed benut in 
een enorm moddergevecht, waarbij niemand 
veilig was. 
[2010, Niek Molendijk] 

Wiltz , 2000

in de modder , 

wiltz 2000
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Een prachtig onderdeel van het kamp was een survival in 
een Belgische Steengroeve. De dag begon met een tocht door 
een geheel duistere tunnel. Met een stok moest je de wand 
aan je linkerkant volgen om bij de uitgang te komen. Ren-
ko Slagers liep meteen al een klap op, toen zijn voorganger, 
Marc van Aalst, de wand kwijt was en met de stok om 
zich heen begon te zwaaien. Daarna volgden onder andere 
een klim tegen een enorm net op een rotswand, een indi-
anenbrug over een afgrond en een steile afdaling. ’s Mid-
dags stond eerst abseilen op het programma. De instructeur 
waarschuwde Arnold Ottink: “Niet naar beneden kijken.” 
Waarop Arnold zei: “Dat bepaal ik zelf wel.” Arnold keek 
naar beneden, gleed uit en hing tot hilariteit van de groep 
(en tot ergernis van de instructeur) achterover met zijn 
benen in de lucht en met de rug tegen de rotswand. Zelf 
vond hij het nog het grappigst. Een steile wandklim en 
een tokkelbaan maakten de dag in de groeve compleet. 
Iedereen heeft deze dag een stuk hoogtevrees overwonnen. 
[2010, Niek Molendijk] 

Ook stonden mountainbiken en wederom een bezoekje 
aan Stad Luxemburg op het programma. Het loopt niet 
altijd even gesmeerd tussen de leidingteams:

Tijdens het kamp bleek, dat 
het eetgedrag van Gidsen toch 
echt anders is dan dat van Ver-
kenners en RSA. Iedere dag deed 
een andere speltak de boodschap-
pen voor het avondeten. De gid-
senleiding koos voor pannenkoe-
ken en haalde mix voor ongeveer 
anderhalve pannenkoek per per-
soon. “Dat is toch genoeg?” zeiden 
ze. Nou niet dus. Alle etenswaren 
op het kampterrein, inclusief het 
brood voor ontbijt en lunch van de 
volgende dag werden opgegeten…en 
toen hadden sommigen nog honger… 
[2010, Niek Molendijk]
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Een Wereld Jamboree (WJ) is een grote bijeenkomst van Scouts, in de leeftijd van 14 tot 
17 jaar, van over de hele wereld. De WJ wordt iedere vier jaar in een ander land gehou-
den. 

Scouting werd op 1 augustus 1907 opgericht door Lord Robert Baden-Powell. Het werd 
een internationaal succes. Door de sterke groei zag Baden-Powell een noodzaak voor een 
bijeenkomst van Scouts van over de hele wereld. Het doel was een wereldwijde broeder-

schap te creëren en jonge jongens meer te laten leren over 
mensen uit andere landen door direct met hen om te gaan.

Volgens het concept van de WJ worden wereldwijd ook klei-
nere internationale Scoutskampen georganiseerd, de zoge-
naamde Jamborettes.

De plannen voor een eerste WJ werden vertraagd door het 
uitbreken van de Eerste Wereld Oorlog in 1914. De eerste 
WJ kon pas in 1920 gehouden worden in de Olympiahal-
len in Londen. Bij dit evenement waren 8000 Scouts uit 34 
landen aanwezig. Tot nu toe werd het mega-kamp, de We-
reld Jamboree, tweemaal in Nederland gehouden, namelijk 
in 1937 in Vogelenzang en in 1995 in Dronten. Scouting 

Groenlo was bij deze beide Nederlandse edities 
van de WJ aanwezig.

In 1947 ging 
een afvaardiging van enkele Grolse Scouts naar de WJ in Moisson 
te Frankrijk en in 2002 nam Robert Ottink als medewerker deel 
aan de WJ in Th ailand. (Hierover meer op pagina 335)

Ook Jamborettes werden bezocht of georganiseerd. In 1954 vond 
op Jongensstad een Jamborette plaats. In 1965 werd er door Grol-
se Scouts deelgenomen aan een internationaal kamp in Steinfeld 
in Duitsland. In 1966 ging er een afvaardiging naar een inter-
nationaal kamp, in La 
Lucerne in Frankrijk. 
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Vogelenzang 1937
In 1936 begon het al te kriebelen bij de Grolse Scouts. Men besloot om deel 
te nemen aan de 5de Wereld Jamboree in Vogelenzang (gemeente Bloemendaal). 
Deelname aan de Jamboree had heel wat voeten in de aarde en er moest geld 
ingezameld worden om deel te kunnen nemen en alle bijkomende zaken te be- kostigen. 
Er werden acties bedacht om fi nanciële middelen te verwerven. In 1936 werd er in de grote 
zaal van het parochiehuis een programma opgevoerd, dat tegen betaling bezocht kon wor-
den. Daar lieten de Verkenners hun kunsten zien in de vorm van een seindemonstratie, een 
wasblikkenrace en werd onder andere ook het Jamboreelied gezongen dat begon met de 
regels: “In negentien drie zeven, dan zal je wat beleven. Dan komt de Jamboree in Nederland.”

Om geld in te zamelen moesten we voor een dubbeltje een blaadje verkopen in Beltrum, Lichten-
voorde en in de buurt. Dat blaadje heette de Koempoelan.
[2009, Bernard Kolkman]

De Jamboree was een geweldig evene-
ment. Vanuit Lievelde reden de Grol-
lenaren per stoomtrein naar Haarlem, 
vandaar met bussen naar het kampter-
rein in Vogelenzang. De St. Ludger-
groep werd ingedeeld in subkamp II. 
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Persoonlijk was het een geweldige ervaring te ondervinden, dat wat op school werd geleerd toepasbaar was. Je kon echt met Engelsen 
en Fransen praten. In die tijd, toen de wereld zoveel groter leek als nu, kwam dat op ons kinderen over als een wonder. Dat was 
eveneens het geval tijdens de talloze demonstraties en evenementen, vaak door exotische groepen uit verre landen. Wij zagen de 
Koningin, Prins Bernhard (net in Nederland) en Baden Powell in het echt. 
[1985, Scouting Groenlo 50 jaar] 

We gingen naar de Jamboree onder leiding van Hopman Pothof, want Jan Wijgerinck was Groenlo uitgegaan. 
[2009, Gerrit Arink] 

Moisson Frankrijk 1947
In augustus 1947 zijn Bennie (van de potsmid) Wicherink en Jan Wientjes als enige Verkenners naar de Jamboree in Frankrijk 
geweest. Jan Wijgerinck ging mee als begeleider. In hoofdstuk 1 staan de belevenissen van Jan Wientjes hierover.

Jamborette 1954
Het 20-jarig bestaan van de Grolse Verkenners begon op zaterdag 7 augus-
tus 1954, toen op Jongensstad de tiende Internationale Jamborette van de 
Europese Eenheid werd geopend door baron H.F.M. van Voorst tot Voorst, 
als hoofdcommissaris van de Katholieke Verkenners, met het hijsen van de 
Europese vlag en de inwijding van de Sint Jorismuur. De Jamborette was 
een internationaal Verkennerskamp, dat met ongeveer 200 deelnemers werd 
gehouden van 4 tot en met 15 augustus 1954 op de locatie Jongensstad te 
Groenlo. De deelnemers kwamen uit Duitsland, België, Luxemburg en Ne-
derland (Groenlo en Den Haag). Een van de doelen was om zonder politiek 
te bedrijven een internationale broederschap na te streven. Vanwege het 
20-jarig bestaan en het organiseren van de Jamborette ontving J. Wijgerin-
ck de hoogste onderscheiding van de Katholieke Verkennersbeweging, n.l. 
de zilveren ”Vlaamse Gaai”. Een onderscheiding die hij terecht verdiend 
had. De K.R.O.-radio o.l.v. Tom Bouws was gedurende de hele Jamborette 
present op Jongensstad om opnames te maken. De pers was uit alle wind-
streken vertegenwoordigd. Niet alleen Groenlo maar in het bijzonder ook 
de Sint Ludger Groep kwam landelijk volop in de belangstelling.

Dronten 1994 en 1995
In 1995 vond de tweede Wereld Jamboree plaats die in Nederland werd 
gehouden. Dit gebeurde in Dronten/Biddinghuizen. Ter voorbereiding 
op deze Wereld Jamboree werd in 1994 op dezelfde plek de eerste Euro-
pese Jamboree (EJ) georganiseerd, bij wijze van test voor de organisatie. 
Een grote groep Groenlose Scouts (Verkenners, Gidsen en RSA die nog 
geen 16 jaar waren) beleefde dit avontuur. 

Het 20-jarig bestaan van de Grolse Verkenners begon op zaterdag 7 augus-
tus 1954, toen op Jongensstad de tiende Internationale Jamborette van de 
Europese Eenheid werd geopend door baron H.F.M. van Voorst tot Voorst, 
als hoofdcommissaris van de Katholieke Verkenners, met het hijsen van de 
Europese vlag en de inwijding van de Sint Jorismuur. De Jamborette was 
een internationaal Verkennerskamp, dat met ongeveer 200 deelnemers werd 
gehouden van 4 tot en met 15 augustus 1954 op de locatie Jongensstad te 
Groenlo. De deelnemers kwamen uit Duitsland, België, Luxemburg en Ne-
derland (Groenlo en Den Haag). Een van de doelen was om zonder politiek 
te bedrijven een internationale broederschap na te streven. Vanwege het 
20-jarig bestaan en het organiseren van de Jamborette ontving J. Wijgerin-
ck de hoogste onderscheiding van de Katholieke Verkennersbeweging, n.l. 

lied jamborette
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Wij uit Groenlo zaten samen met een aantal Engelsen uit 
Derbyshire in een troep. Wij hadden nog ruimte in onze 
troep: we waren met minder dan 40 mensen, het aantal 
dat een troep moest hebben, en de Engelsen werden aan 
ons toegevoegd. Samen kookten we en deden we de afwas 
enz. Dit gaf meteen een andere dimensie. De Engelsen 
hebben zich trouwens aan ons aangepast. Marco Over-
bekking liet gewoon scheten aan tafel en dat waren ze niet 
gewend. Aan het eind van het kamp deden ze vrolijk mee, 
ze dachten vast dat het een Hollands gebruik was.
[2010, Ruben Tank]

Ik baalde best een beetje. We waren maar met twee 
Sherpa’s, Susan Geerdinck en ik en de jongens hadden 
een veel grotere groep. We moesten iedere avond in een 
sheltertje luisteren naar het gegein van de Rowans die 
met z’n allen in een grote patrouilletent lagen. Maar 
goed, meiden en jongens in één tent ging niet samen 
volgens de leiding…
[2010, Maria van der Post]

De laatste nacht had het heel 
hard geregend. Midden in de 
nacht kwam Niek Ressing naar 
de leidingtent en hij vertelde dat 
de hele goot aan de rand van ons 
terrein onder water stond. Op 
zich was dit niet zo’n probleem, 
ware het niet dat de tent van 
zijn patrouille deels in de goot 
stond…
[2010, Ruben Tank]

Derbyshire in een troep. Wij hadden nog ruimte in onze 
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Het thema van de Europese Jamboree was: “Join Th e Stars” 
en wij waren ingedeeld op Subkamp II Aquarius. We hadden 

allemaal een speciale kampdas. Het was echt supergaaf om met 
zoveel nationaliteiten op kamp te zijn. En dan te bedenken dat een 

aantal van ons al wist dat we het jaar daarna naar de Wereld Jambo-
ree zouden gaan…

[2010, Maria van der Post] 

De afstanden op het terrein waren trouwens enorm. Als je aan de 
andere kant van het terrein moest zijn, was je al snel een half uur aan 
het lopen. 
[2010, Maria van der Post]

Het ging er gestructureerd aan toe op de EJ en WJ. Tussen 6 en 
7 uur ’s ochtends moest elke troep zijn ontbijt en lunch ophalen. 
Die zaten verpakt in grote kratten. ’s Middags moest het avond-
eten opgehaald worden. Als je geen lege krat bij je had, kreeg je 
niks mee. Het afval werd gescheiden in zes verschillende bakken 
en er was zelfs een Jamboree ziekenhuis.

Naar de WJ ging een kleiner aantal Groenlose Scouts. Een aantal 
ging als deelnemer en een aantal als medewerker. Wij deelnemers za-
ten in Subkamp II Aries. We zaten in de Linda de Moltroep. Die 
naam hadden we trouwens niet zelf gekozen… Ter voorbereiding 
hadden we meerdere weekenden in Velp. Toen hebben we onder an-

dere een aantal leuzen voor onze troep bedacht (bijvoorbeeld No Linda No Glory). De WJ was nog 
grootser en indrukwekkender dan de EJ. 
[2010, Maria van der Post]  

Niek en Susan deden mee aan de openingsceremonie. Ze waren allebei een tulp en werden toen nog 
geïnterviewd door het Jeugdjournaal. Uiteindelijk was er fl ink geknipt in dat interview. Het enige 
dat overgebleven was, was een kort shot van Susan die de volgende legendarische woorden sprak: “Ik 
ben een tulp”…
[2010, Maria van der Post]

Mike Ruikers ging naar beide Jamborees als medewerker:

Ik ben in 1993 bij de Wereld Jamboree betrokken geraakt. Ik heb mij als vrijwilliger aangemeld en kwam terecht bij het creatieve 
gedeelte van de WJ in de groep die tijdens de Europese Jamboree en op de WJ zelf dramalessen gaf aan de deelnemers.Samen met 
acht anderen, die ik niet kende, hadden wij in Utrecht onze eerste bijeenkomst, een kennismaking en eerste brainstormsessie. We 
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hadden elke maand ergens in Neder-
land een bijeenkomst en naarmate de 
EJ dichterbij kwam, kwamen we vaker 
bij elkaar. Met deze groep hebben we 
het hele drama- en toneelprogramma 
opgezet.
Ter voorbereiding kregen we ook trai-
ning in het geven van drama en ver-
schillende schminktrainingen door 
Grimas. Wel bijzonder om met een 
groep mensen die je niet kent best wel 
intensief bezig te zijn. Je voelde dat je 
samen aan iets bijzonders werkte.
Bij beide Jamborees ben ik een week 
van te voren naar Dronten gekomen 
voor het opbouwen en om de puntjes 
op de i te zetten. Het geven van de lessen was een erg bijzondere ervaring. Elke ochtend kreeg je een groep deelnemers uit verschil-
lende landen voor je neus en samen trok je de hele dag op en werkte je aan een toneelstuk dat later op de dag werd opgevoerd. De 
hele sfeer was bijzonder en zeker als je daar echt een onderdeel van bent.

Europese Jamboree 
Programma Ticket, 1994

tom kroekenstoel en 

wendy te braak tijdens de 

Open Dag, WJ Dronten, 1995wendy te braak tijdens de 
wendy te braak tijdens de 
wendy te braak tijdens de 

Open Dag, WJ Dronten, 1995

Groenlose Gids, 17 augustus 1994
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Bijzonder vond ik de afsluiting. Met onze groep gingen wij verkleed de arena in en hadden als taak de deelnemers te vermaken tot 
dat de afsluiting begon. We konden toen overal komen en heb toen Erika Terpstra nog een hand gegeven. Wat ik ook bijzonder vond 
was het gezamenlijk eten met alle duizenden medewerkers in de tenten.
[2010, Mike Ruikers]

Er ging een Groenlose Scoutingband mee naar de WJ in Dronten. Th omas Tank legt uit hoe dit tot stand kwam:

World Jamboree 1995, lang zal hij leven.
Voor het 60-jarig bestaan van Scouting Groenlo in 1995 waren enkele muzikale leden op het idee gekomen om tijdens de grote 
dag wat muziek te maken. Maria van der Post (zang), Niek Giesen en Erik Raben (gitaar), Th omas Tank (basgitaar), Bjorn Vije 
(toetsen) en Swen Laarveld (drum). Deze band opereerde onder de naam: DAJMVSBB. Kortom: De Als Je Maar Van Scouting 
Bent Band. 
Tijdens het 60-jarig jubileum is DAJMVSBB ontdekt door een toevallige bezoeker die medeverantwoordelijk was voor de muzikale 
omlijsting van de World Jamboree die datzelfde jaar gehouden zou worden. Hij attendeerde ons erop, dat ze nog op zoek waren 
naar een band die tijdens de World Jamboree muziek wilde maken. Op advies van hem hebben we ons ingeschreven om auditie te 
doen voor de World Jamboree. Kort daarna kregen we de uitnodiging om af te reizen naar Leusden en daar onze beste klanken ten 
gehore te brengen. Er was alleen een klein probleem. Om daadwerkelijk deel te mogen nemen als medewerker van de World Jam-
boree, moest je de leeftijd hebben van 18 jaar. De gemiddelde leeftijd van de band was 15… Geen probleem, een geboortedatum 
was zo aangepast op papier. 
De DAJMVSBB doorstond de auditie en mocht als muzikale medewerkers gedurende 12 dagen naar de World Jamboree! Kranten 
koppen luidden: Grollenaren in een klap wereldberoemd!
De 18de World Jamboree was zonder meer een bijzondere ervaring. Het was de tweede World Jamboree gehouden in Nederland. 
Op een 300 hectare tellend terrein van de gemeente Dronten, in de Flevopolder (voormalige Zuiderzee), kwamen 29.060 Scouts 
uit 169 landen samen. Enkele hoogtepunten: de openingsceremonie inclusief koningin Beatrix en prins Claus, de vlotenschouw 
waar 250 schepen aan meededen, de beruchte survival track welke je niet droog kon overleven, de gezellige Brabantse buren waar 
Scouting Groenlo het Sjonnie en Anita lied aan heeft te danken, de groepssamenstelling van de staf en tot slot de afsluiting. 

Jarig?
Tijdens de World Jamboree had de band elke och-
tend een vergadering met de muzikale medewerkers 
groep. Op 9 augustus arriveerde de band bij de ver-
gadering en zat de voorzitter met een ballon in zijn hand waarop was geschre-
ven: happy birthday. Vol trots meldde hij dat een van de bandleden jarig was. 
Iedereen keek zeer verontwaardigd om zich heen, want waarschijnlijk waren 
ze iets vergeten. En dat was waar! Door het aanpassen van de geboortedatums 
(minimale leeftijd 18 jaar), had een van de bandleden niet goed nagedacht over 
eventuele gevolgen. Namelijk, de bassist was 1 maand en twee jaren eerder 18 
dan gepland. Met als gevolg dat de gehele groep ging zingen: lang zal hij leven. 
Over een pokerface met kiespijn gesproken. 
[2010, Th omas Tank] 

De ‘Als je maar van scouting bent’ band. v.l.n.r .: erik raben, 

thomas tank, maria van der post en björn vije, 

Wereld Jamboree, 1995
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Na de WJ was er nog een home hospitali-
ty-project. In het kader hiervan kwam een 
groep Italianen naar Groenlo om te logeren 
bij een aantal deelnemers van de WJ. Ook 
kwamen er twee Pakistani uit Karachi, deze 
logeerden bij de familie Van der Post:

Wat een cultuurverschil! Mijn moeder kwam op een 
gegeven moment aan op de fi ets en die twee jongens, 
Asif en Ali, lagen compleet in een deuk. Een vrouw 
op een fi ets, dat vonden ze heel grappig! En ze deden 
overal zout op en in, zelfs in de cola. De haring die we 
gekocht hadden konden ze natuurlijk niet waarderen. 
We zijn ook nog een dagje met ze naar het Open-
luchtmuseum geweest. 
[2010, Maria van der Post]  

In 2003 vond er een WJ plaats in Th ailand. Ro-
bert Ottink meldde zich aan om daar als mede-
werker aan de slag te gaan. Hieronder leest u 
zijn verhaal. Overigens is Robert ook naar de 
WJ in Engeland geweest (2007) en in 2011 is 
hij erbij als de WJ Zweden aandoet. En wie 
weet in 2015 naar Japan… 
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Cadier en Keer 1979
In 1979 zijn we met de Rowans op kamp geweest naar het plaatsje Cadier en Keer in Zuid-Limburg. Ons kampterrein was gelegen 
in een weiland achter een klooster (Huize Blankenberg). Dit was voor ons een van de eerste keren dat we niet met de donkere en 
loodzware legertenten gingen maar met een bungalowtent. We hadden echter nog wel de kar van Scouting bij ons voor het halen 
van water e.d., want we moesten telkens een behoorlijk eind lopen, bult op. Fried en José te Brake waren toen onze begeleiders. 
Niet al te ver van ons kampterrein waren een aantal grotten. Deze waren om veiligheidsredenen voor publiek gesloten natuurlijk. 
Maar… zoals iedere goede Scout, konden ook wij onze nieuwsgierigheid niet bedwingen. De bungalowtent stond amper of wij 
gingen er met een aantal op uit. Want zo gevaarlijk kon dat toch ook niet zijn die kleine grotjes in Limburg.
Door een gat in het hek zijn we toen de grotten ingegaan. Maar al vrij snel kwam het besef dat het, zelfs voor deze ervaren Scouts 
uit Groenlo, niet zo’n verstandig idee was zonder hulpmiddelen verder de grot in te gaan. Het was toch wel erg donker en vochtig 
en alles leek wel zeer veel op elkaar. Het waren natuurlijk ook niet voor niets schuilkelders geweest in de oorlog, maar dat wisten 
wij nou net niet. Maar ja, opgeven is ook weer het andere uiterste… We zijn toen teruggegaan naar het kampterrein en hebben 
zonder dat de begeleiders er natuurlijk ook maar iets van meekregen onze zaklampen opgehaald, en natuurlijk wc-papier als be-
wegwijzering. Op deze wijze konden we de weg in de grotten – hopelijk - weer terugvinden. Zo gingen we opnieuw de grotten in.
Dat de grotten reeds voor meerdere doeleinden waren gebruikt, werd ons al snel duidelijk. Hoe verder we de grotten ingingen, hoe 

andere kampverhalen

gidsen op hike, eind jaren ‘90

Gidsenhike, 
2005
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meer aftakkingen we tegenkwamen, maar ook steeds meer muurschilderingen e.d. We waren al een behoorlijk 
eind de grot in en hadden ons al een aantal keren moeten heroriënteren toen we ineens stuitten op een soort 
kapelletje in de grot.
In de wanden van de kapel was waarschijnlijk ooit een soort kruisweg uitgebeeld geweest met behulp van 
ingemetselde kalkstenen platen. Helemaal zeker waren wij er ook niet van, maar het was dan ook wel vreemd 
dat alle platen waren verwijderd op één na. We dachten, zullen ze dan die ene er niet uit hebben kunnen 
krijgen? Nou ja, wij moesten toch nog een goede daad doen; dan doen wij dat wel even. Zo gezegd zo gedaan. 
Wij weer met z’n allen terug naar het kampterrein voor wat gereedschap, zoals een schop, een bijl e.d. 
Eenmaal terug bij het kapelletje, was de klus wel zeer snel geklaard. De ingemetselde plaat was binnen de 

kortste keren verwijderd uit de nis. Achteraf ook niet zo vreemd, 
want op de achterkant van de plaat zat een krant van onge-
veer 10 jaar geleden. We hebben de plaat netjes voor de nis 
gezet, want we wisten ook niet wat we er anders mee aan 
moesten. 
We zijn vervolgens teruggegaan naar het kampterrein en 
hebben natuurlijk netjes onze mond gehouden.
Tot een aantal dagen later Fried te Brake, vol trots, kwam 
met de mededeling, dat hij een rondleiding door de grotten 
had weten te regelen. Een pater leidde ons rond door de grot-
ten. Het mooie was, dat we overal wc-papier tegenkwamen. 
De steen, die we eruit hadden gehaald, stond nog netjes voor 
zijn nis. Wij hielden wijselijk onze mondjes dicht.

 [2010, Frank Hoog Antink] 

Tecklenburg (Duitsland) 1981
Een van mijn mooiste kampen was dat in juli 1981. We zijn in dat jaar in Tecklenburg 
(Duitsland) geweest. Ik herinner me dat nog al te goed, want in dat jaar trouwden prins 
Charles en lady Diana. Op de betreff ende trouwdag zaten we tijdens de huwelijksvoltrek-
king toevallig in de kantine van het zwembad, zodat we toch nog het jawoord op televisie 
hebben gezien, dat was erg bijzonder. 
Tijdens dit kamp in Tecklenburg, het regende veelal, hebben we veel in de tent gezeten op 
het kampterrein. Af en toe gingen we fi etsen in de omgeving, het was er zeer heuvelachtig!! 
‘s Avonds uit naar een cafeetje in de buurt, een kampvuurtje of naar de disco. Grace Jones 
was toen helemaal in. Wat ik erg leuk vond tijdens dit kamp was, dat ik “accordeonles” kreeg 
van Stef Reusen. Na de les ging ik natuurlijk oefenen, maar het duurde niet lang of de groep 
zette mij apart, omdat de muziek niet om aan te horen was. Het mooie was, dat we midden 
in de week naar een zwembad in de buurt gingen, zodat we toch nog lekker ergens konden 
douchen; anders moesten we in de regen zwemmen. 
[2010, Maria Wieriks]

meer aftakkingen we tegenkwamen, maar ook steeds meer muurschilderingen e.d. We waren al een behoorlijk 
eind de grot in en hadden ons al een aantal keren moeten heroriënteren toen we ineens stuitten op een soort 
kapelletje in de grot.
In de wanden van de kapel was waarschijnlijk ooit een soort kruisweg uitgebeeld geweest met behulp van 
ingemetselde kalkstenen platen. Helemaal zeker waren wij er ook niet van, maar het was dan ook wel vreemd 

kortste keren verwijderd uit de nis. Achteraf ook niet zo vreemd, 

De steen, die we eruit hadden gehaald, stond nog netjes voor 
zijn nis. Wij hielden wijselijk onze mondjes dicht.

 [2010, Frank Hoog Antink] Drielandenpunt 
Vaals, 1948
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Sherpakamp Harderwijk 1978 
In de zomer van 1978, we waren destijds Sherpa’s onder leiding van Marijke Halleriet 
en Norbert Ars, zijn we met zijn allen op kamp geweest naar Harderwijk. Norbert had 
het geniale idee om als echte Scouts een zomerkamp op de fi ets te maken. Vanaf dag 
één hadden we slecht weer, erg veel regen en nog meer regen. We zijn vanuit Groenlo 
naar Ruurlo gefi etst, verder via Doetinchem en zo richting de Veluwe. Ons eindpunt 
was Harderwijk en vandaar uit weer terug. We hebben een week gefi etst en allerlei 
gekke dingen meegemaakt. Alles moest natuurlijk mee op de fi ets, inclusief de tenten. In 
Loenen stonden we op een “echte” scoutingcamping, de Vrijenberg, waar je geen zeep, 
tandpasta e.d. mocht gebruiken. Maar wij meiden vonden dat maar niks. Het toilet was een groot gat 
waar je boven moest hangen (echt niks). We kwamen ‘s middags aan op deze camping en nog voordat we 
de tenten hadden staan, hadden we de gasbussen van de fi ets gehaald en stonden we eieren te bakken, want we hadden honger en 
het was op dat moment droog. Het heeft ons een fi kse berisping gekost, dat we met van die gasbussen aan de slag gingen: veel te 
gevaarlijk enz., enz. (het beheer van deze camping was erg streng). Onze laatste overnachting was in een hooiberg, dat was echt 
super. Met z’n allen een groot hol gemaakt en daar lagen we heerlijk warm te pitten. Bij thuiskomst hadden we al snel de conclusie 
getrokken om nooit meer op de fi ets op kamp te gaan. Maar we wisten nu wel hoe we banden moesten plakken. 
[2010, Hedwig Reuvenkamp]

RSA-kamp in Veere 1998
Mijn leukste kampervaring heb ik beleefd tijdens het Rowan-Sherpakamp in Veere, 1998. Dit was namelijk mijn ontgroening! Al 
het hele kamp mochten wij uitkijken naar onze ontgroening, waarvoor een hele dag was uitgetrokken. Tussentijds kregen wij als 
groentjes allerlei stoere ontgroeningsverhalen te horen. Voorpret waar ik uiteraard goed mee om kon gaan. 
Op een zonnige dag was het dan zover, onze zwembroek kon aangetrokken worden.
Natuurlijk moet je niet verwachten dat de ontgroening gelijk na het ontbijt start. Immers een goede ont-
groening vraagt voorbereiding, timing en een bezoek aan het Kruidvat. Uren van geheimzinnigheid en 

spanning volgen. Eindelijk zie je de inkopers lachend terugkeren en volgt het 
verlossende signaal: “verzamelen”!
De groentjes worden naast elkaar opgesteld, zodat de visagisten hun werk 
kunnen doen. Het resultaat is zoals je verwachten mag: een ongekend 
unieke combinatie van bonte kleuren. Het geheel wordt afgemaakt met 
minimaal één potje glitters per persoon. Daarnaast wordt er een groot 
hart op onze onblote torso getekend en een lege halve liter tussen onze 
benen bevestigd. Nadat er enkele foto’s zijn gemaakt, krijgen wij onze 
opdracht te horen. Iedere heer moet 10 dames vinden die hem op het 
aangebrachte hart willen kussen. Daarnaast moeten deze dames hun 
naam en telefoonnummer op een plakkaat achterlaten. Om te bewij-
zen dat de dames ons ook echt gekust hebben, krijgen wij lippenstift 
mee. Waggelend met de lege halve liter tussen onze benen gaan wij 
op pad. 
Achteraf bleek de opdracht voor ons reuze mee te vallen. Wij ston-
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den namelijk op een Scoutinglabel terrein en in zeer korte tijd 
hadden wij onze opdracht vervuld. Het contact met de dames 
beviel ons zelfs zo goed dat wij tussentijds de opdracht zelf al 
hadden aangepast: ieder 20 dames i.p.v. 10 dames die ons 
mochten kussen. Enkele uren later, nog steeds waggelend, keer-
den wij terug op ons terrein en presenteerden wij trots onze bo-
venlichaam en de hoeveelheid telefoonnummers die wij hadden 
verzameld. Ontgroening geslaagd en een stoer verhaal rijker. 

Mijn ontgroening was overigens niet de meest originele én 
moeilijke Rowan-Sherpa-ontgroening die ik heb mogen mee-
maken. Deze eer gaat naar de bedenkers, maar vooral naar 
de uitvoerders van de ontgroening gedurende kamp Legden in 

2001. Deze groentjes mochten in een drukke stad i.p.v. één opdracht tien 
opdrachten uitvoeren. Dit wisten zij met veel enthousiasme allen succesvol 
af te ronden. Kortom, absoluut RSA-waardig! 
[2010, Nick Wolberink]

2001. Deze groentjes mochten in een drukke stad i.p.v. één opdracht tien 
opdrachten uitvoeren. Dit wisten zij met veel enthousiasme allen succesvol 
af te ronden. Kortom, absoluut RSA-waardig! 
[2010, Nick Wolberink]

den namelijk op een Scoutinglabel terrein en in zeer korte tijd 
hadden wij onze opdracht vervuld. Het contact met de dames 
beviel ons zelfs zo goed dat wij tussentijds de opdracht zelf al 
hadden aangepast: ieder 20 dames i.p.v. 10 dames die ons 
mochten kussen. Enkele uren later, nog steeds waggelend, keer-
den wij terug op ons terrein en presenteerden wij trots onze bo-

2001. Deze groentjes mochten in een drukke stad i.p.v. één opdracht tien 2001. Deze groentjes mochten in een drukke stad i.p.v. één opdracht tien 

Ontgroening 
op welpenkamp, 

2006

[2010, Nick Wolberink][2010, Nick Wolberink]

Ontgroening Verkenners en Niek Molendijk op kamp, v.l.n.r .: 

Niek Molendijk, Jacky Mellendijk, Ricardo Huinink, Rudy 

Oosterholt, Marc van Aalst, Renko Slagers, Erwin klein Zeggelink

RSA kamp, Robertville, 1996
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RSA kamp Velen, v.l.n.r .: Thomas Tank, Andries Kaak, 

Antoine Giesen, Maria van der Post, Niek Molendijk, 

Björn Vije, Luuk Scheffer , Ruben Tank, 1995
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Kabouterkamp 1988 Voorst en 1990 Haaksbergen
De kampen bij de Kabouters hadden altijd een thema. De hele omgeving en alle ruim-
tes werden aan het thema aangepast. Bijvoorbeeld het kamp in Voorst in 1988 waar 
we in de warbossen van Bambilië met alle Kabouters op zoek gingen naar de verlo-
ren toversteen van koning Kaskoeskilewan. Hofnar Krokeledocus begeleidde ons bij de 
zoektocht door allerlei opdrachten zoals een speurtocht en gymoefeningen uit te voeren. 
De koning was bijzonder blij dat de Kabouters de verloren toversteen terug hadden ge-
vonden. Om die reden trakteerde hij ons op een koninklijk feestmaal, waarbij we met 
de pink omhoog nipten van onze glaasjes. Als dank kreeg de koning het circusoptreden 
te zien, met heuse koorddansers, acrobaten op een fi ets, tam-
me paarden, leeuwen en tijgers, de gespierde gewichtheff er, 
maar natuurlijk ook grappige clowns. Maar ook het zee-
roverskamp in Haaksbergen in 1990, waar zeerovers ons 
vroegen mee te helpen zoeken naar de schat van de koning. 
Dagenlang voerden we allerlei opdrachten uit om dichter 
bij de schat te komen. En ja hoor, de laatste dag vonden 
we de schat. De koning was blij dat de schat terug was en 
bracht ons een bezoekje. Heel bijzonder was het dat hij 
ons de inhoud van zijn schatkist liet zien. Zijn glazen 
oog, zijn haak, schatkaarten en natuurlijk veel sieraden 
en goudstukken. Van al die goudstukken konden we wel 
op een rijkelijk van heerlijkheden voorziene barbecue 
getrakteerd worden. 
[2010, Th ea Bouwhuis]
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Welpenkamp Hengevelde
Het was op een kamp in Hengevelde op een boerderij, het zal eind jaren ‘70 begin jaren ‘80 
zijn geweest. Ik was toen leidster (Hathi) samen met onder andere Hermien Meulenkamp. 
Ik vond haar echt een Welpenmama. 
Maurice Withag en Jochem Diepenmaat hebben samen een keer langer mogen rusten in 
de middag. Dat was elke dag op kamp verplicht tussen 13 en 14 uur. Ze vonden dat ze 
geen middagrust nodig hadden, dus gingen ze er stiekem tussenuit. We waren aardappels 
aan het schillen en toen zagen we ze door een sloot lopen. Hermien herkende haar zoon 
en vond dat hij niet boven de wet mocht staan, er moest een voorbeeld gesteld worden. Ik 
mocht het toen van Hermien oplossen. Voor straf mochten ze alsnog de rest van de mid-
dag rusten, toevallig was er toen net een heel leuk programma. Jaren later kon Jochem 
zich dit nog goed herinneren en dat heeft toen behoorlijke indruk gemaakt. 
[2010, Gerrie Elshof ]
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Sint Pietersberg Limburg 1964
Als Seniorverkenners zijn we ooit eens naar de Sint Pietersberg op de fi ets op kamp geweest. De eerste dag, hebben we een heel 
stuk gefi etst en zijn tot Venlo gekomen. Doordat het zo ontzettend warm was, hebben we halverwege nog gezwommen in een 
meertje. Je kon aan de overkant van het meertje drinkwater krijgen en met een jerrycan (een van de eerste die ooit bij Scouting 

Groenlo werd gebruikt) zijn we naar de overkant gezwommen om water te 
halen. Vervolgens zijn we verder gefi etst en kregen een ontzettend onweer te 
verwerken. In het licht van de bliksem en drijfnat kwamen we erg laat aan 
bij het nonnenklooster waar we zouden overnachten. Na lang bellen deed de 
non van dienst de deur voor ons open. Er werd op dat tijdstip alsnog iets te 
eten voor ons klaargemaakt. De volgende ochtend was Gerrit al vroeg samen 
met een non de uniformblouses aan het droogstrijken. We vervolgden die och-
tend onze weg richting de Sint Pietersberg. We moesten een riviertje over en 
dit gebeurde met onze fi etsen en bagage in een erg klein bootje. Ik weet nog 
dat Gerrit het maar wat link vond, maar we kwamen al scheefhangend toch 
goed aan de overkant. 
Ons kampterrein werd opgeslagen boven op de Sint Pietersberg. Tijdens een 
middagje zwemmen in de Maas verloor Jos Porskamp zijn horloge. We had-
den onze kleding op de oever gegooid en waren het water ingedoken. Toen we 
het water uitkwamen was het raak. Het horloge van Jos was zoek. 
Tijdens dat kamp ontstond er een discussie. Sjoukje Dijkstra (Olympisch  
kampioene) zou in Valkenburg bij Holiday on Ice aanwezig zijn. Daar wil-
den wij natuurlijk met z’n allen wel naar toe, maar Gerrit zag dat ijsdansen 
niet zo zitten. Uiteindelijk zijn we toch met z’n allen in uniform naar Holi-
day on Ice geweest en achteraf gaf Gerrit toe, dat hij het toch wel erg geweldig 
vond en het niet had willen missen. Later dat kamp hebben we nog een schit-
terende boottocht gemaakt over de Maas naar Luik. 
[2010, Frans Koenderick] 

Überlebungstrainierung
Een pan met 5 kilo aardappels, een paar goede schoenen en een opdracht voor een ongewisse nacht kregen we mee van de Rowan-
Sherpaleiding, die, zo leerde ik jaren later toen ik zelf leiding was, een avondje alleen wilde barbecueën op het kampterrein met de 
van thuis uitgenodigde dames.
Om 12 uur ’s middags, ergens in 1985 of 1986, gingen we op pad met de opdracht een stempel te halen bij een gemeentehuis 20 
kilometer verderop, met daartussen louter het Teutoburgerwald, en het uitdrukkelijke verbod om vóór 12 uur de volgende middag 
terug te keren op het kampterrein. Geen kaart op zak, maar wel een kompas (waar je dus geen donder aan hebt zonder kaart), 
maar gelukkig hebben de Duitsers hun land zo ingericht dat zelfs een groep Nederlandse tieners met in hun bagage tien Duitse 
woorden, de weg moeiteloos konden vinden naar dat gemeentehuis, waar men je met een brede glimlach altijd ten dienste staat, 
zolang je maar je uniform draagt.
Na het vervullen van deze ogenschijnlijk eenvoudige opdracht, keken we toch wat meewarig naar de oude pan met daarin de rauwe 
aardappels die zo schril afstaken bij de heerlijke pasta die de dag ervoor op het menu stond.
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Niet gedraald; met een heuse portie heldenmoed 
en die tien Duitse woorden belden we regelma-
tig bij de boerderijen aan om te vertellen dat we 
een Überlebungstrainierung hadden en honger 
hadden. Of die tien woorden waren niet goed 
gekozen, of onze honger straalde niet van ons 
af, maar de immer tüchtige en fl eißige boerin-
nen waren niet te vermurwen tot het koken van 
een eenvoudige maaltijd voor ons. Uniform of 
niet.
Totdat we in het bijna donker bij een zigeu-
nerkamp op doorreis terechtkwamen, waar 
we de dames vroegen om een vuurtje te mogen 
maken om onze aardappelen op te bakken. 
Als in een jongensboek zagen we de caravans 
met de daaraan verbonden Mercedessen in een 
ruime kring rond een groot kampvuur staan, 
waar echte, heuse zigeuners met doorleefde 
koppen muziek maakten, hun kinderen onze 
broekzakken doorzochten en de vrouwen ru-
zieden over of wij daar mochten staan of niet. 
Onze handen trilden, toen we met de mee-
gebrachte drie lucifers het houtvuurtje aan 
wilden steken. Na de derde poging was er een 
aantal zigeunervrouwen zo vriendelijk om 
onze aardappelen op te bakken en te voor-
zien van een mooi stuk vlees. Als hyena’s die 
een week niets gegeten hadden, storten we op 
ons aangereikte diner en tien minuten later 
zaten we aan het grote kampvuur met een 
voldaan gevoel.

Dit warme gevoel veranderde langzaam in een 
zeer unheimisch geknaag, toen een van de behaarde heren ons het vachtje 

van een zojuist gevilde zwarte hond liet zien! Onze doodsbange blik en de plots grimmig wordende sfeer bracht ons ertoe snel te 
bedanken, onze biezen te pakken en de nacht in te lopen.
Die nacht hebben we zeer stil onder een zeiltje aan de kant van de weg “geslapen” tot het ochtend was. Bij elk boertje of oprisping 
kwam de gedachte aan dat zwarte velletje weer terug. Toen we eenmaal het daglicht weer gezien hadden, was onze branie weer in 
volle glorie terug en keerden we met grote verhalen terug naar het kamp. En elke keer als ik een hond met een dergelijke vacht zie, 
weet ik hoe hij smaakt. 
[2010, Andries Kaak]
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we de dames vroegen om een vuurtje te mogen 
maken om onze aardappelen op te bakken. 
Als in een jongensboek zagen we de caravans 
met de daaraan verbonden Mercedessen in een 
ruime kring rond een groot kampvuur staan, 
waar echte, heuse zigeuners met doorleefde 
koppen muziek maakten, hun kinderen onze 
broekzakken doorzochten en de vrouwen ru-
zieden over of wij daar mochten staan of niet. 
Onze handen trilden, toen we met de mee-
gebrachte drie lucifers het houtvuurtje aan 

Dit warme gevoel veranderde langzaam in een 
zeer unheimisch geknaag, toen een van de behaarde heren ons het vachtje 

RSA kamp Mariaveen, v.l.n.r .: Antoine Kiens, Roland Mulder , Jan 

Willem van Swaay, Richard Stöteler , Rochel Wieggers, 1985
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Gidsenkamp in Zeddam
Marcel, Wim en ik zijn een keer stiekem op bezoek ge-
weest bij het Gidsenkamp in Zeddam. We hebben enorm 
gelachen. We wilden de Gidsen en leiding een beetje op de 
kast krijgen. We kwamen aan op het terrein en toen was 
er niemand. Toen we in de basecamp kwamen, dachten 
we, dat we toch iemand zagen liggen op een luchtbed. 
Wij gingen heel voorzichtig naar hem/haar toe, maar 
hoorden niks en zagen ook niks bewegen. Het bleek, dat 
er een gitaar onder de slaapzak lag.
Later kwamen de Gidsen en leiding weer aan op het ter-
rein. Die gingen bij het kampvuur zitten en omdat het 
al donker begon te worden stak één van de leiding een 
kaarsje aan in de basecamp. Wij lagen op dat moment 

met z’n drieën achter de tent en dachten dat het wel leuk zou zijn om het 
kaarsje in de afgesloten winddichte tent uit te blazen. Dat deden we en we wachtten geduldig, totdat een 

Gidsenleiding bemerkte dat het kaarsje uit was. Dit werd weer aangestoken, waarop wij hem weer uitbliezen. 
Toen we het kaarsje voor (ik dacht) de derde keer uitbliezen, riep één van de Gidsenleiding “Ik hoor iets in de tent”. Ze renden 
naar binnen, maar wij hadden de tent al aan de achterkant verlaten. Een Gidsenleiding dacht, dat hij iemand op bed zag liggen 
en sprong er op. Wij hoorden buiten de tent het geluid van een gitaar. Toen de Gidsenleiding op onderzoek uitging achter de tent 
zijn we weggerend, om ze in spanning achter te laten. Ze hebben een drietal schimmen weg zien gaan… 
[2010, Niek Molendijk]

Ik weet nog heel goed wat er gebeurde tijdens dat Gidsenkamp 
in Zeddam. We waren teruggekomen van een avondje bioscoop 
in Doetinchem en hadden de Hudo-tent aangetroff en in onze 
keukentent. Er waren duidelijk mensen op ons kampterrein 
geweest om ons een beetje te pesten. Later die avond, de Gidsen 
waren al naar bed, zat ik als enige van de leiding met mijn ge-
zicht naar de basecamp toe. En ik zag op een gegeven moment 
dat een schim het kaarsje uitblies. Natuurlijk geloofden Björn 
en Th omas mij niet. Toen het voor de zoveelste keer gebeurde, 
ben ik de tent in gerend en dacht ik dat ik de plaaggeest zag lig-
gen in Björns slaapzak. Zonder te aarzelen sprong ik er bovenop 
…. en landde op de gitaar van Björn! Wie bewaart zijn gitaar 
nou in zijn slaapzak? Gelukkig was dat ding niet beschadigd 
en had ik alleen een pijnlijke duim. Helaas hebben we nooit 
gehoord wie het waren die ons waren komen dissen. Dit is altijd 
een geheim gebleven. 
[2010, Maria van der Post]
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West Highland Way – Schotland
In 1994 is een club RSA-leden helemaal naar Schotland getogen om daar een deel van de West Highland Way te lopen. Zoveel 
bijzondere ervaringen heb ik niet vaak meegemaakt tijdens één kamp. Het begon al met de tocht met de veerboot naar Groot-
Brittannië: mooi weer, helder blauwe lucht en een zonnetje. Prachtig! In Londen aangekomen was het de bedoeling met de trein 
richting Glasgow, Schotland te vertrekken. De Engelse personeelsleden van de landelijke treinmaatschappij hadden echter besloten 
dat onze vertrekdag de beste dag was om te gaan staken… Omdat 
de treinen écht niet eerder zouden vertrekken dan de volgende dag, 
hebben we er maar het beste van gemaakt. Overleg met de treinmaat-
schappij had overigens wel opgeleverd dat we voor iedereen een gratis 
metroticket kregen en zo hebben we dus de Japanse toerist uitgehan-
gen: we hebben alle bijzondere plekjes in Londen in één dag gezien. 
Overal een foto gemaakt en dan weer verder…. 

hike in 
Schotland, 
1994
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Omdat we voor de overnachting niet meer 
bij ons hadden dan één sheltertentje per twee 
(mannen) of drie (vrouwen) personen, had-
den we in Londen een probleem. We konden 
natuurlijk niet op het perron kamperen! Zo 
kwam het dat we, wederom in overleg met het 
allervriendelijkste treinpersoneel dat wel aan-
wezig was, mochten overnachten in een slaap-
trein (die natuurlijk ook stilstond op het per-
ron). Ook ons potje hebben we gekookt op het 
perron van Londen-Euston-station. 

De volgende dag kon onze tocht dan echt beginnen. Na een groot aan-
tal kilometers per trein kwamen we aan bij de start van onze tocht: 
Milngavie, het startpunt van de West Highland Way. Met een rugzak 
met maximaal 20 kilo bepakking vertrokken we. Struik-maaltijden 
mee, een sheltertje verdeeld over twee of drie rugzakken, slaapzak, 
isolatiematje, isofl es voor het water en vooral niet teveel kleding. En 
wat viel het tegen! Vrijwel ongeoefend dagelijks kilometers lopen, heuvel op, heuvel af. Soms leken het er wel honderd… 

Natuurlijk was het ook verstandiger geweest om de nieuwe wandelschoenen van tevoren in te lopen en niet pas bij aanvang van 
het kamp. De eerste dame viel halverwege de eerste heuvel al om, met rugzak en al. We waren de trein amper uit! De mannen 
hebben regelmatig op ons dames moeten wachten en ze hadden een wisseldienst ingesteld voor degene die met ons moest meelopen, 
helemaal achteraan.
Ontelbare aantallen midges (Schotse muggen) maakten het ons soms ook moeilijk ’s avonds rustig bij een welverdiend kampvuurtje 
te zitten zonder compleet lek geprikt te worden. En met drie dames in één tentje was wat krap en, als je dan na een dag lopen ook 
niet meer al te fris ruikt allemaal, maakt dat het er ook niet lekkerder op. Met je voet in een modderplas stappen en vervolgens tot 
aan je heup wegzakken in de blubber… en probeer dan met 20 kilo bepakking daar maar weer eens zonder hulp uit te komen. 
Ik ben nog nooit zo erg uitgelachen… 
Maar wat was het ook mooi: de vergezichten van de Schotse Midlands. Wakker worden en je tent openritsen en niets anders te 
zien dan prachtige natuur, om je vervolgens te gaan wassen in een kraakhelder groot meer (Nessie hebben we trouwens niet gezien 
daar…) Drinken uit een fris bergstroompje in plaats van uit een kraan, en het mooiste zomerweer dat Schotland decennialang 
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Hike in Schotland, v.l.n.r .: Rob Schutten, 
Jeroen Huinink, Andries Kaak, 

Jorg Rouwmaat en Dennis Schutten, 1994

Koken op het perron van londen-euston, 

v.l.n.r .: Nicole Smeenk, Ferdy Geerdink, 

Inge te Braake, Wendy Te Braak, 1994

Oefenhike op 

de Veluwe i.v.m. 

Schotland RSA, 1994
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had gezien. Volgens mij hebben we welgeteld één 
regenbuitje moeten trotseren, en dat voor Schot-
land!? Het allermooiste moment vond ik echter 
het bereiken van het eindpunt voor ons op dat 
moment: het treinstation van Crianlarich! 
De treinreis terug naar Glasgow is me ook bijge-
bleven. Toen ik de tijd had rustig om me heen te 
kijken, hoe mooi het eigenlijk was in plaats van 
me te concentreren op het zetten van de ene voet 
voor de andere, bleek Schotland nóg mooier dan 
ik al eerder geconstateerd had. In Glasgow kon-
den we op het station ook weer gebruik maken 
van voorzieningen die we vóór dit kamp nooit 
zo gewaardeerd hadden en die we daarna nooit 
meer zo voor lief hebben genomen: een warme 
kraan om je te wassen en een heuse WC! En 
hoewel dit kamp uiteindelijk een dag ingekort 

moest worden (want het Engelse treinpersoneel bleek een week later, bij de terugtocht naar huis, wederom te staken…), was dit 
voor alle deelnemers een kamp om nooit te vergeten!
[2010, Inge te Brake]

Verkennerskamp Beckum 2002 en Rhens 2003
In Beckum deden we met de Verkenners 
het “Haaiman- en Sjoetenbrekkenspel”, een 
aanhangerspel: je moet in een aanhanger 
staan achter een auto en dan komt de leiding 
uit de bosjes met een lintje om de arm en 
die moet je er dan aftrekken. Op een gege-
ven moment lag Marcel plat op de weg, de 
portemonnee lag open naast hem. Hij zei he-
lemaal niets meer. We dachten dat hij neerge-
slagen was. De leiding maakte er een verhaal 
van dat hij was neergeslagen door Enschedese 
jongens. We geloofde dat allemaal. Vervolgens 
gingen we naar bed. Toen hoorde we de leiding 
schreeuwen: “Hee daar loopt-ie”. Dat was voor 
ons het signaal om allemaal uit de tent te ren-
nen, want we wilden de aanvaller van Marcel 
te grazen nemen. Maar het bleek een grote grap 
te zijn!

Verkennerskamp Beckum 2002 en Rhens 2003
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Ik ben in 2003 met de Verkenners naar de Jugendzeltplatz 
in Rhens geweest. Marcel ging mee als extra leiding. Op een 
avond gingen we het predatorspel doen, het duurde heel 
lang. We dachten met een groepje van 10 man dat we in 
de buurt zaten van de predator. We waren klaar om erop 
af te gaan, maar ik dacht, ik loop vast weg en zei tegen 
de rest: kom maar achter mij aan. Ik ging vast en toen 
ik weer achterom keek, bleek ik helemaal alleen te zijn. 
Toen hoorde ik geritsel in de bosjes. Ik wist het zeker: dat 
is Marcel, de predator. Net op het moment dat ik erop 
af wilde springen, kwam er een wild zwijn uit de bosjes 
en die begon tegen een boom te schrapen en in de grond 
te wroeten. Dus ik was heel erg bang! Toen pakte ik een 
boomstronk van de grond en toen heb ik die naar het 
zwijn gegooid. Ik ben heel hard gaan rennen en ik heb 
heel hard geschreeuwd: “Jongens!!!”. Dat heb ik heel 
vaak herhaald en toen vond ik de anderen weer. De 
nachten daarna heb ik lekker geslapen, maar wel met 
een honkbalknuppel binnen handbereik. 
[2010, Eef Klein Gebbink] 
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Welpen- en Kabouterkamp Borne 1997
In de Blokhut De Borgherde van de St. Stephanusgroep uit Borne zijn de Welpen en Kabouters twee keer op kamp geweest. 
De blokhut is gelegen aan de rand van Borne vlak bij het Twickelerbos. In 1992 en in 1997 zijn de Welpen en Kabouters er 
samen op kamp geweest. Tijdens dit kamp bedacht de leiding een spannend spel, dat achteraf gezien, pedagogisch niet echt 
verantwoord was. Het verhaal wordt verteld door Wim van der Post die er als leiding bij was en Inge van der Holst, die het als 
Kabouter mee maakte.

Voordat alles begon stonden er al 
drie te huilen, want het was een 
beetje aan het onweren. Een ander 
was bang voor wolven die in het bos 
zouden wonen… Ik dacht bij me-
zelf: “Ojee, dat zou best eens pittig 
kunnen worden straks.” We hadden 
op een avond tijdens een vergade-
ring voor het kamp met de Welpen- 
en Kabouterleiding bedacht dat er 
wel wat actie mocht komen tijdens 
een avondwandeling. We dachten 
dat het wel leuk zou zijn als de 
kinderen een beetje zouden schrik-
ken en bedachten een ontvoering. 
Maria zou degene zijn die ontvoerd 
werd. Marcel Stöteler en Niek Mo-
lendijk werden bereid gevonden om 
de ontvoerders te spelen. We spraken 
een plek af waar het allemaal zou 
gebeuren en dat was het dan. Toen 
kwam daar die grijze auto aan-
scheuren. Hij stopte ineens en de ontvoerders sprongen uit de auto. Ze sleurden Maria mee de auto in. Op de achterbank van de 
auto lag een buks die gebruikt kon worden, maar het was allemaal zo realistisch, dat deze niet eens gebruikt hoefde te worden. Het 
zag er akelig echt uit en ik speelde helemaal mee door dramatisch achter de auto aan te rennen, toen die snel wegreed, met mijn 
zus erin. Het gebeurde allemaal heel erg snel. Toen de auto verdwenen was, ontstond er een behoorlijke chaos. Er was weinig meer 
te beginnen met de kinderen, bijna iedereen was aan het huilen. Als leiding schrokken we zelf ook behoorlijk van de reactie van de 
kinderen en besloten vrijwel direct om de kinderen te vertellen, dat het allemaal gespeeld was. Op een of andere manier hebben we 
de kinderen weer terug naar de blokhut van Scouting Borne gekregen. De opzet was, dat de ontvoerders bij de blokhut een briefj e 
zouden achterlaten met de eisen voor de vrijlating van Maria. Dit briefj e bevond zich in de handen van Michel Wissink, die bij de 
blokhut vastgebonden op een stoel op ons zat te wachten. De ontvoerders hebben we met een smoesje naar de blokhut gelokt, alwaar 
de kinderen met sponzen en bakken water klaar stonden om de ontvoerders een lesje te leren. Kletsnat waren ze en de hierdoor was 
de druk van de ketel en was de aandacht van de ontvoering afgeleid. We waren het er uiteindelijk wel over eens dat dit toch wel 

Kabouters en Welpen, 1998
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meer indruk gemaakt had dan de bedoeling was. Inmiddels is het gelukkig 
een mooi verhaal geworden, waar we het graag nog eens over hebben. 
[2010, Wim van der Post] 

Een auto komt langsrijden. Eigenlijk heeft niemand het echt in de gaten. Tot-
dat Wim van der Post, Kabouterleiding zomerkamp 1997, begint te schreeu-
wen dat zijn zus ontvoerd is. Twee gemaskerde mannen namen Maria mee 
en reden in volle vaart het bos uit, waar lieve Kabouters en Welpen tesamen 
waren. Iedereen was vol ongeloof, maar Maria was inderdaad nergens meer 
te bekennen.
Dit is een herinnering aan mijn laatste Kabouterkamp. Het gevolg van deze 
ludieke actie: zo’n 50 huilende kinderen. En ze waren niet meer te sussen. Ge-
lukkig werd het beter toen de gemaskerde mannen (Marcel en Niek) zich zelf 
aangaven en we ze mochten bekogelen met natte sponzen. 
[2010, Inge van der Holst]

Muiden
Het was de eerste avond van 
het Welpen- en Kabouter-
kamp in 2002. Esther Grijsen 
had een superlocatie gevonden 
voor het kamp. Met 65 man 
sliepen we in een oud fort in 
Muiden. Dit fort is gebouwd 
in 1852 als onderdeel van de 
Nieuwe Hollandse Waterlinie. 
Hoe de soldaten vroeger hun 
behoefte deden was mij niet 
duidelijk. Zeker is in elk geval 
dat de pompen van het huidige 
toiletgebeuren door een stroom-
storing niet meer werkten. Dat 
uitte zich door zo’n twintig cen-
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Kampbrief, 1989

Kaartje Peter Gunnewijk vanaf het kamp aan ouders, 1971
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Kruithuis Delft, 2005
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timeter rioolwater op de vloer van onze keuken. De mentaliteit van aanpakken onder 
veel humor die Grolse Scouts zo eigen is, bleek ook daar nog maar weer eens. Er werd 
niet geklaagd maar meteen gehandeld. Op de slippers, met de hoofdlamp op en een 
pan om te hozen, werd het nog een legendarisch gezellig avondje. De kinderen hadden 
boven bij kaarslicht een erg spannende avond in 
het oude fort.
[2010, Wim van der Post]

Bourgondisch diner , Muiden, 2002

Poepscheppen, maurice 
withag en wim van der post, kamp Muiden, 2002

Welpen en Ka-

bouters, Kamp 

Muiden, 2002
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2010 was voor ons een bijzonder jaar: Scouting Groenlo vierde een jaar lang zijn 75-ja-
rig bestaan. Onder het motto “een heel jaar feest“ heeft elke Scout kunnen genieten van 
vele mooie jubileumactiviteiten. Het hoogtepunt daarvan was op zaterdag 11 septem-
ber 2010. Toen hebben we het feestjaar afgesloten met een geweldige jubileumdag. 
Ook veel oud-leden hebben tijdens die zonnige dag verhalen en anekdotes opge-
haald. Het was voor velen een bijzondere dag, een dag waar we nog lang en met veel 
genoegen op kunnen terug zullen kijken.

Scouting Groenlo leeft, inspireert en geeft een gevoel van saamhorigheid. Elke 
keer maar weer en dat al 75 jaar lang. Een bloeiende vereniging die een belangrijke 
plek heeft binnen de hele Grolse gemeenschap. Daar mogen wij met z’n allen trots 
op zijn. 

Het lijkt een bijna onmogelijke opdracht: het schrijven en in beeld brengen van 75 jaar geschiedenis van Scouting Groenlo. 
Begonnen als een idee hadden de schrijvers er het laatste jaar soms bijna een dagtaak aan. Met zeer veel enthousiasme en door-
zettingsvermogen hebben Maria van der Post en Mario Nieuwenhuis aan dit boek gewerkt. Veel (oud-) leden hebben foto`s en 
verhalen aangeleverd. Zoveel mooie foto`s en verhalen dat het boek dikker is geworden dan verwacht. Het is een boek geworden 
waar je in blijft bladeren en dat met zijn verhalen veel herinneringen weer tot leven doet komen. Het laat zien wat Scouting 
Groenlo allemaal doet en dat al 75 jaar lang en met veel plezier.

Maria en Mario, veel dank voor dit prachtige boek.

75 jaar geschiedenis van Scouting Groenlo heeft me geleerd dat twee zaken erg belangrijk zijn gebleken om gezond te overleven 
als vereniging. In de eerste plaats laat dit boek duidelijk zien dat Scouting altijd met zijn tijd is meegegaan. De grote culturele 
en maatschappelijke veranderingen zijn soepel geïntegreerd, zodat verstarring geen kans kreeg. Maar evenzeer is duidelijk dat 
er ook veel werd behouden: de zorg voor natuur en milieu en het betrokken zijn op elkaar. Bij Scouting word je geaccepteerd 
zoals je bent, wat je achtergronden ook zijn. Respect voor elkaar en de omgeving zullen maken dat er ook lang na nu nog een 
plaats zal zijn voor Scouting Groenlo.

Als voorzitter van de vereniging ben ik trots op Scouting Groenlo. Trots op de manier waarop alle vrijwilligers zich steeds weer 
inzetten voor de goede zaak en op de samenwerking die dat vraagt. Trots ook op het plezier dat alle Scouts wekelijks hebben 
tijdens de programma`s op dat unieke stukje grond binnen de Grolse gracht. Trots op het feit dat de vereniging er op alle fronten 
goed voorstaat. Als wij op deze manier het Scoutinggevoel keer op keer doorgeven en in stand houden wat we samen bereikt 
hebben, dan ziet de toekomst er fantastisch uit. 

Graag wil ik namens het bestuur van Scouting Groenlo alle vrijwilligers bedanken voor inzet en enthousiasme. Bedankt.

Mike Ruikers
Voorzitter Scouting Groenlo

nawoord
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Redactie: Maria van der Post en Mario Nieuwenhuis

Eindredactie: Jan van der Post, Wim van der Post, Wim Nieuwenhuis en Niek 
Molendijk met hulp van Ruben Tank, Mike Ruikers, Frans Oesterholt en Gerrit 
Arink. 

Met bijdrages van: Marco Overbekking (met stip op één!), Wim van der Post, Janneke van der Holst, Inge van der Holst, Mike 
Ruikers, Rob Timmen, Thomas Tank, Marcel Stöteler, Piet Zweers, Andries Kaak, Jeroen Huinink, Jan Wientjes, Gerrit Arink, 
Gerard Wissink, Ger-Jan Konings, Inge te Braake, Gerard Slotman, Niek Molendijk, Marleen Timmen, Marc van Aalst en het 
speciaal voor deze gelegenheid opgerichte SG75Rpanel.

Met dank aan: Wim Nieuwenhuis en Gerard Wissink voor het verwerken van vele foto’s. Erik Mentink, Hugo van ‘t Hooft, 
Joep van der Pluim, Marti Rouwmaat, Joop Hubers, Rochel Wieggers, Kermiscomité, Luc Scholte van Mast, Roy Oostendorp 
i.v.m. gegevens voor hoofdstuk 2 en 4.

Foto’s aangeleverd door onder andere: Pieter Dorrestein, Björn Vije, Etelka Mentink, Annet Moorman, Aleike Abbing, Annie 
Hofman, Antoine Giezen, Ben Kaak, Celine Scheinck,  Mario Nieuwenhuis, Jos Klein Gunnewiek, Dick Schoemaker, Ellen 
Lensink, Esther Grijsen, Niek Molendijk, Francis Pothof, Frans Koenderinck, Frans Oesterholt, Wim van der Post, Jochem 
Diepenmaat, Maikel Meekes, Streekgids.nl, Marco Overbekking, Gerrit Arink, Eddy Konings, Dini Eskes, Frank Hoog Antink, 
Freddy van de Markt, Fried te Brake, Gerrit Arink, Gerard Mentink, Gerard Schutten, Hans Tops, Hedwig Reuvekamp, Her-
man Oesterholt, familie Van der Heijden, Peter Gunnewijk, Jan Kaak, Janneke Mentink, Karin en Rob Timmen, Joke Ernst, 
Willy Konnik, Kim Groothuis, Marietje Meekes, Dhr. Maarse, Michael Lammers, Marc van Aalst, Maria van der Post, Martie 
Rouwmaat, Martin Wijgerink, Mike Ruikers, Nick Wolberink, Olivier Wentink, Peter Pothof, Peter Walterbos, Peter Wiche-
rink, Peter Wieggers, Piet Zweers, Pieter van Eijck, Dhr. Porskamp, Renko Slagers, Richard Stöteler, Theo van Druten, Tom 
Kroekenstoel, Janneke van der Holst, Willy Groothus, Peter Fornier, Maria Wieriks en vele anderen.

Interviews met: Familie Pothof, Piet Zweers, Harry Bolwerk, Jan Wientjes, Aleike Abbing, De Vossenpatrouille: Vincent Wi-
cherink, Freddy van de Markt, Hans Pothof, Frans Kiens, Hans Tops en Gerard Mentink, Willy Groothus, Martin en Maria 
Wijgerink, Gidsengroep 1956, Gidsengroep jaren ‘80, Jeroen Huinink, Richard Stöteler, Niek Molendijk, Dini Hoogewind, 
Frans Oesterholt, Frans Koenderinck, “Leden van het eerste uur”: Theo Nales, Bernard Kolkman en Gerrit Arink.

Vormgeving: Nick Oostendorp, Weevers Grafimedia
Druk: Weevers Grafimedia

ISBN/EAN: 978-90-817257-1-2

Groenlo, mei 2011
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